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O investiție 
le onoare 

a cincinalului
/ După cinci ani, de cînd lama tntîiuluî buldozer a nive
lat primele suprafețe de teren vizavi de- combinatul 
siderurgic tîrgoviștean, nici unul dintre obiectivele de 
investiții ale întreprinderii OȚELINOX nu fusese fina
lizat. Motivele au fost multe și mărunte. Escaladarea si 
rezolvarea acestora au fost spinoase și capricioase, dar 
și frumoase. Fiindcă iată, acum, in decembrie, Con
stantin Gingărașu, inginer și director al OȚELINOX, 
ne-a dat;— in sfîrșit — vestea cea bună : începînd cu 1 
noiembrie secția de benzi și table din oțeluri inoxidabile 
poate să lucreze la întreaga capacitate — 30 000 tone pe 
an ; iar laminorul de profile mici și sîrmă — capaci
tate 120 000 de tone pe an din care 60 000 de tone profile 
din oțeluri aliate — traversează cu succes nrobele finale 
la cald. Așadar, ambele investiții ale OȚELINOX-ului 
au ieșit oarecum la lumină. De ce „oarecum" veți vedea 
mai încolo. Deocamdată să consemnăm aici că ultima 
re-re-replanlficare a punerii în funcțiune a laminorului 
se consumase în iunie. Motivul întîrzierilor 1 Livrarea 
utilajelor a întîmpinat greutăți ce păreau la un anume 
moment de nedepășit. (De subliniat că partenerul 
extern s-a achitat cu o acribie împinsă la pedanterie 
de toate clauzele contractuale — cel puțin așa ne in
forma ing. Ion . Bunescu, secretarul comitetului de 
partid. Ca simbol al acestei excelente colaborări, în 
biroul directorului pot fi văzute alături două superbe 
și impunătoare ca mărime fotografii în culori. Prima 
înfățișează toată splendoarea acelui suprem, misterios 
și divin Fuji-san, „Muntele frumos", care domină arhi
pelagul nipon, dar și apele, taifunurile și seismele 
Pacificului, iar a doua nemurește silueta, crenelurile și 
contraforturile inconfundabile și nespus de dragi nouă 
ale Turnului Chindiei, cel pe crestele căruia străjerii 
acelui năprasnic Vlad zis și Țepeș aprindeau seară de 
seară focuri de veghe și prîveghe. Ceea ce le conferă 
celor două priveliști statutul de unicate : ambele sînt fi
xate nu pe tradiționalele și, cu timpul, friabilele cartoa
ne, nici pe perisabilele texturi textile, ci pe plăci de oțel 
inoxidabil.) Fiind noi împătimiți iubitori ai adevărului, 
numim aici principalele întreprinderi eare au provocat 
tahicardii sufletlștilor gînditori cu tot dinadinsul la 
datele calendaristice ale punerilor în funcțiune : Uni» 
(Satu Mare), Fabrica de utilaj metalurgic (Buzău), 1 Mai 
(Ploiești), întreprinderea de ventilatoare (București), 
întreprinderea mecanică (Vaslui) ș.a. despre a căror 
ritmicitate în livrarea utilajelor se poate vorbi orice, 
mai puțin faptul că ar fi fost corespunzătoare. Calitatea, 
ta schimb, este ireproșabilă, specialiștii sînt unanimi în a
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„Sintem 

o familie unită"
„Cred că succesele noastre din acest 

an se datorează, ta primul rlnd, unui 
efort general al oamenilor muncii din în
treprindere» Efort care înseamnă. In ega
lă măsură, un plus de organizare și de 
gindire tehnică, o înțelegere mai exactă 
a rostului fiecăruia dintre nel. Și iată, aș 
spune că acest moment ai înmtaării car
netelor de membru al O.D.U.S. reprezin
tă pentru noi, cei de aici, răsplata aces
tui efort".

Noi, cel de alei, la care se referă Elena 
Andrei, tehnician chimist la întreprin
derea bucureșteană IREMOAS, sînt 
muncitori, tehnicieni și ingineri de la 
„sculărie" și „laborator", cărora, într-una 
din zilele de sfîrșit ale săptămînii trecute, 
li s-au înmînat carnetele de membri ai 
Organizației Democrației și Unității So
cialiste. Cadrul festivității : sala de 
ședințe de la Armături. Simbol al uni
tății, al gîndului și faptei de muncă, 
simbol „al înțelegerii mai exacte a rostu
lui fiecăruia dintre noi". Ce înseamnă 
concret unitate de gînd și faptă la 
IREMOAS ne explică trei proaspeți
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Culegătorii de semne
Meșteșugul are doar cîteva veacuri, dar lumea, 

fără el, pare de neeon-eput. I-au purtat dorul mi- 
niaturiștii și caligrafii, într-o vreme cînd pe cerul 
lumii și al vieții no-st'e încă nu se aprinsese Gal x' i 
Guttenberg. Ne e greu să ne imaginăm cum arătau 
lumea și viața noastră sub un astfel de cer. Așa cum 
din ființa lui Antim sau Coresi, Pann, Ispirescu sa i 
Arghezi nu-i putem despărți totdeauna pe meșterul 
scrisului de meșterul tipograf, și unul și celălalt, 
uneori unul prin celălalt, însemnînd înțelepciunea. 
Cunoașterea, Arta, Mesajul. Profesiile, de fapt, nu 
s-au despărțit niciodată, una a chemat-o spre ea p» 
cealaltă, cealaltă a întregit-o, literele de plumb, cu 
florile-n luciu au urmat strîns cuvîntul, fidele și 
leite-n strălucitoare zale, ca niște oști, dîndu-i cel 
din urmă onor, râmînînd după el lingă noi, treze, 
tefere și nebiruite, ca să-l apere de uitare și risipire. 
Anonimul care a turnat prima oară în plumb 
„Luceafărul" lui Mihai Eminescu e pentru noi un 
gigant — vezi Gigantul lui Paclurea ! — care șl-a 
asumat, cu doar două mîini. efortul de smulgere a 
pămîntului și a duhului românesc din inerția umbrei 
și de proiectare a lor cu fața spre soare, în univer
sal. Pe el și pe miile de slujitori anonimi ai tiparni
țelor, teascurilor și tipografiilor ii vom omagia, mereu 
și mereu, ca pe bătrînii noștri ctitori de civilizație 
și cultură, la statuile cărora ne închinăm la anume

„Cel mai greș rol ?
Rola! fa aetoi

La Teatrul Foarte Mic o mare actriță 
susține singură un spectacol. Monologul 
Irinei Kăchițeanu din monodrama lui 
Aldo Nicolaj, Stop pe autostradă, do
vada de netăgăduit a talentului, a puterii 
lui în fața spectatorului. Mulțumim Irinei 
Răchițeanu pentru darul ce ni-1 oferă, 
pentru prilejul reîntâlnirii cu ea, actrița 
care ani de-a rîndul a dat viață eroinelor 
pe marea scenă a Naționalului buiureș- 
tean. într-atît de mult se imprimase per
sonalitatea interpretativă a Irinei Râchi- 
țeanu îneît actrița se identifica parcă cu 
viața acestui teatru. Viața ei depindea de 
viața marii scene. Acolo o știai aproape 
seară de seară, acolo îi știai pe marii 
noștri actori care ne-au bucurat, tinerețea 
— Vraca, Calboreanu, Finteșteanu, Birlic, 
Geo Barton, Beligan, Dina Cocea, Aura 
Buzescu, Tanti Cocea și cîți alții. Dc 
multi doar banda magneți-ă ne mai rea
duce aminte, alții rămîn uitați în umbra 
amintirii, alții iși dau în-ă măsura talen
tului lor în spectacole. Și iată cum Irina 
Răchițeanu are puterea de a se desprinde 
din tăcerea la care era hărăzită, avînd 
inițiativa susținerii unui recital. Ne între
băm însă d.e ce la Teatrul Mic •? „E greu 
să te desprinzi de matcă, și pentru mine 
Naționalul a fost aceasta, dar vine, un 
moment cînd dintr-un motiv oarecare tre-
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d te cțbhiariștice. Munca lor, de cînd se știe, 'h 
fost, și e încă, um dintre cele mai grele, mai 
tru ni:e, între marile întreprinderi moderne de 
a’tizi și atelierele sumbre din vechile stampe e o 
relație ele surprize, dar și de continuitate, de per
petue noutăți, dar și de aprigă și eroică competiție 
a duratei, indeturnebilă în esența ei. Așa cum și 
luptele Ier, precum marea grevă din 13 decembrie 
1918, au fost, la noi, la români, printre cele mai 
aprige? mai patetice, făcîhd adesea Istorie, Istorie 
cu majusculă. O istorie ale cărei litere au fost de 
plumb incandescent, a cărei cerneală a fost de singe, 
făcind din vechea, marea și nobila breaslă a tipo
grafilor, o dată mai mult, autoarea unora dintre cele 
mai strălucite file din cartea neamului. Detașament 
de frunte al muncitorimii române, oameni de marcă 
ai spiritualității româna, ei au subscris, printre 
primii, pentru idealul care a luminat ulterior 
destinul României, tipărind manifestele și chemările 
partidului comunist, înfruntînd riscul morții ca să 
impună conștiințelor adevărul.

E greu de imaginat cum arătau lumea și viața 
noastră cînd pe cerul lor încă nu ardea Galaxia 
Literei. Pentru milioanele de oameni care deschid, 
dimineața, ziarul, singura sondă spre un univers 
real dar necunoscut, apropiat dar nerelevat, con-
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DIN VIAȚA ORGANIZAȚIILOR F.D.U.S.

Autoritatea controlului oamenilor muncii
depinde de calitatea lui

Au trecui patru ani de ia prima consfătuire pe țară a forurilor de control 
— echipe și comisii de coordonare — în domeniul comerțului, al prestărilor 
de servicii, soeial-sanitar, transport. Organizată din inițiativa tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, aceasta a instituționalizat si perfecționat una din formele 
sistemului nostru democratic atotcuprinzător de autoconducere a, societății. 
Au trecut patru ani, timp în care echipele controlului oamenilor muncii au 
acumulat o vastă experiență în aplicarea Legii numărul 6, au ajuns Ia 
maturitatea de a confrunta exact exigențele cu practica reală, de a trage 
concluzii pentru perfecționarea muncii lor ca și a relației dintre cei ce 
controlează și cei controlați, dintre echipe și comisiile de coordonare a acti
vității lor în cadrul acestei entități unice îndrumate de Frontul Democrației 
și Unității Socialiste. Consfătuirile comunale, orășenești, municipale, jude
țene care se vor împlini prin cea de a doua Consfătuire pe țară a forurilor 
de control muncitoresc, vor pune in evidență toate aeeste aspecte în con
fruntare cu viata. .. ....... . .. . ,Dialogul reporterului cu doi dintre președinții a doua comisii de coordo
nare și îndrumare a echipelor de control ale oamenilor muncii din ju
dețul Brasov și din municipiul București — încearcă să sublinieze cîteva 
dintre trăsăturile acumulate prin experiența de fiecare zi.

BRAȘOV:
— Cunoaștem faptul eă echipele de 

control ale oamenilor muncii în domeniul 
comerțului brașovean își fac sensibil sim
țită prezența. Am vrea să știm, tovarășe 
GHEORGHE RIZEA, cum ați reușit să 
activizați, să dinamizați aeeste eeliips .’

— Am acordat o atenție deosebită ale
gerii și constituirii acestora, cit și co
misiilor de coordonare și îndrumare a ac
tivității de control obștesc alcătuite cu 
sprijinul direct al organizațiilor F.D.U.S. 
în cadrul lor sînt cuprinse persoane cu 
mare autoritate profesională și morală — 
muncitori, ingineri, tehnicieni, maiștri — 
cadre de specialitate și cu experiență de 
viață. în plus, cred că am reușit să 
creăm echipe cu o înaltă conștiință a 
răspunderii și misiunii lor. Și totodată 
am reușit să permanentizăm controlul 
controlului! Am organizat astfel analize 
și schimburi de experiență, am inițiat ac
țiuni de control dirijat pe domenii de acti
vitate. cu participarea cadrelor de specia
litate din inspecțiile de stat. Efectul a 
Tost cel scontat: pe de o parte compo
nentii echipelor au învățat și și-au însușit, 
în actul concret "al muncii, metodologia 
controlului, pe de altă parte s-a conso
lidat autoritatea lor în fața celor con
trolați, mai ales în fața șefilor de uni
tăți supuse conțrolului. Cîștigul cel mai 
Soare înregistrindu-1 în sfera eficientei.

— Convingeți-ne cu cîteva exemple.
— în lunile octombrie și noiembrie a.c. 

Consiliul județean de control muncitoresc 
ai activității economice și sociale, îm
preună cu comisia județeană de coordo
nare și îndrumare a activității echipelor, 
a organizat o amplă acțiune de control. 
Au fost cuprinse 136 unități comerciale 
din municipiul Brașov și din celelalte lo
calități ale județului, cu prioritate în 
cele ce asigură aprovizionarea cu pro
duse agroalimentare a populației și a 
cantinelor muncitorești. Prin faptul că îp 
aceste colective au participat reprezen
tanții inspectoratelor specializate ale sta
tului. cadre de conducere cu putere de 
decizie, foarte multe probleme au fost 
rezolvate pe loc în cadrul acțiunii. S-au 
luat măsuri imediate pentru gospodări
rea mai chibzuită a fondului de marfă 
existent și respectarea regulilor de co
merț. în cadrul cooperației meșteșugă
rești, de exemplu, s-a dezvoltat și moder
nizat rețeaua unităților de prestări ser
vicii, s-a făcut o mai bună repartizare 
a acestora pe localități, zone și cartiere. 
La propunerea echipelor au fbst deschise 
noi unități — în cartierele muncitorești 
— iar în cadrul căminelor de nefamiliști 
s-a extins numărul microcantinelor și ăl 
b-'fetelor din secțiile de producție.

— Vă propunem să rămînem in do
meniul unităților comerciale pentru în
treaga populație. Ce neajunsuri au con
statat echipele, ce propuneri au făcut 
pentru înlăturarea lor și cum ș-au re
zolvat?

— S-au găsit multe cazuri de nepunere 
în vînzare a unor mărfuri în scopul 
servirii preferențiale sau vînzării peste 
cantitățile aprobate. La magazinele ali
mentare nr. 7 și 195 din Brașov s-au 
descoperit dosite diferite sortimente de 
specialități preparate din carne; la maga
zinul 197 — unt, la nr. 38 — cafea; la 
•magazinul „Avicola" din Piața „Hidro
mecanica" — ouă, la nr. 4 al I.L.F. — 
cartofi. Echipele de control au surprins 
la magazinul „Agrocoop" din Piața „Trac
torul" vinderea a 3 saci de cartofi unui 
cetățean, iar la magazinul alimentar din 
13 Decembrie și la. punctul alimentar de 
la Combinatul de lianți distribuirea ’ cu 
sacii a zahărului și făinii. S-au găsit 
multe cazuri de neafișare a prețurilor, 
îndeosebi în unitățile I.L.F., unde se lu
crează cu unele cintare dereglate și 
greutăți neverificate, nemarcate, cu pro
duse încadrate necorespunzător în clase 
de calități și s-au mai constatat deficiențe 
de ordin igienico-sanitar, destul de grave, 
la unități de alimentație publică din o- 
rașul Brașov — restaurantele „Mielul alb", 
„Bîra“, „Pescăruș", „Aurora", „Birtul tine
retului". Ca să nu mai vorbim de faptul 
că laboratorul de preparate culinare al 
X.C.S.A.P. a generat o toxiinfecție alimen
tară la numeroși cetățeni. Pentru toți cei 
care s-au făcut vinovati de asemenea de
ficiențe și de alte abateri de la regulile 
de comerț s-au propus sancțiuni severe.

— Toate aceste aspecte negative, unele 
foarte grave, unele cu implicații penale, 
semnalate de colectivele mixte de control 
pun în evidență însă faptul că întreprin
derile ce tutelează aceste unități nu au la 
conducere cadre cu simț de răspundere, 
că acestea nu-și fac datoria cum se cu
vine. Ce reacție au față de constatările și 
propunerile echipelor de control ale oa
menilor muneii?

— Din analiza făcută rezultă că lipsu
rile existente în unitățile supuse con
trolului se datoreșc în bună parte insu
ficientei preocupări din partea conduce
rilor acestora pentru educarea personalu
lui, pentru. întărirea ordinii și disciplinei. 
Conducerile și forurile tuțelare nu exer
cită un control și un autocontrol exigent. 
Sesizările echipelor și ale cetățenilor nu 
sînt privite în toate cazurile cu simț de 
răspundere. La I.L.F., de exemplu, re
gistrele unice de control sînt verificate 
și vizate de către un merceolog, nit de 
către conducere.

— Deci, maf avem încă multe de făcut 

pentru a întrona respectarea Legii nr. 6, 
pentru ca autoritatea echipelor de control 
ale oamenilor muncii să se impună celor 
controlați.

— De aceea este obligatoriu să se res
pecte instruirea trimestrială a echipelor 
de control ale oamenilor muncii, cu parti
ciparea cadrelor de conducere din uni
tățile supuse controlului, pentru a discu
ta problemele deosebite reieșite din con
troale și a informa echipele cu aspectele 
nou apărute în aceste sectoare de acti
vitate. Conducătorii unităților trebuie de
terminați să respecte Legea nr. 6/1972 și 
să analizeze, cel puțin o dată pe tri
mestru, felul în care sînt soluționate pro
punerile făcute de echipe, eficiența lor, 
șl să informeze organele locale ale 
F.D.U.S.

BUCUREȘTI:
— Se știe. Capitala are poate cea mai 

vastă șl diversificată rețea de servicii 
pentru populație. V-am ruga să ne vor
biti, tovarășe CONSTANTIN N. MANEA, 
despre felul în care își fac datoria e- 
chipele de control ale oamenilor muncii 
din municipiul București în acest sector ?

— Din totalul echipelor din municipiul 
București, 29 la sută se ocupă în mod 
diferențiat, pe profile de activități, de 
domeniul serviciilor pentru populație, adi
că 905 echipe din componența cărora fac 
parte 4 650 de persoane. O astfel de spe
cializare, de repartizare a membrilor e- 
chipelor spre control — oficii de asigurări 
sociale și pensii, oficii de expertiză a 
capacității de muncă, oficii de asistență 
socială, de repartizare a forței de muncă, 
unități I.C.R.A.L., I.C.V.L., depouri, garaje 
și capete de linii ale I.T.B. — la nivelul 
sectoarelor teritoriale, spre controlul uni
tăților medico-sanitare și de prestări a 
condus la obținerea unor controale de 
mai bună calitate și mai eficiente. In anul 
1980, ele au efectuat 1120 controale din
tre care 459 numai în săptămîna de la 
24—30 noiembrie a.c. și din care: 25 la 
sută în unitățile consiliilor populare (în
treprinderile „Prestarea", „Nufărul", trans
port în comun, servicii de gospodărie lo- 
cativă, comunală și reparații fii construc
ții); 30 la sută în cooperația meșteșugă
rească și de consum (confecții, încălțămin
te, reparații obiecte de uz casnic și gos
podăresc, servicii personale, unități „Igie
na"); 25 la sută în sectorul serviciilor 
M.T.Tc. (poștă, telefoane, telegrafie, trans
port auto intern și de mărfuri ș.a.); 16 
la sută in instituții sanitare (spitale, 
policlinici, farmacii) și altele. La nivelul 
Capitalei, organizate direct de Consiliul 
municipal de controls muncitoresc, s-au 
întreprins acțiuni care au urmărit utili
zarea capacității de cazare în hoteluri, 
dezvoltarea și diversificarea prestărilor 
de servicii către populație, satisfacerea 
populației cu produse ale industriei mici 
și în special articole pentru copii. Ne 
străduim să avem un barometru bun 
asupra frecventei controalelor efectuate 
și mai ales a eficientei acestora. în cursul 
anului a fost analizată de către comi
siile municipale și din sectorul 2 pentru 
coordonarea activității de control a oame
nilor muncii activitatea echipelor în do
meniul sanitar — ca să dau un singur 
exemplu — cu care ocazie au fost rezol
vate și problemele nereceptivității unor 
conduceri de unități față de sesizările și 
propunerile făcute.

— Știm, tovarășe Constantin Manea, 
eă este o reală problemă aceasta a ne- 
reeeptivității multor conducători de uni
tăți și foruri tutelare față de constată
rile controlului oamenilor muncii. Apa 
trece, pietrele cămin, controlul vine, trece, 
noi muncim cu același oameni și depin

dem de ei, cum să-i sancționăm pentns 
lipsuri, abateri, nereguli, ilegalități fla
grante? — gindesc unii. Deși Legea 
6/1972, legea organizării și funcționării 
controlului, îi obligă la măsuri, ei o ig? 
noră și astfel o încalcă. Ce ați întreprins 
pentru a așeza in temeiul legii această 
relație grav afectată, deocamdată, de • 
singură parte?

— Conform prevederilor legii amintite. 
Consiliul municipal de control muncito
resc a luat măsuri de organizare a anali
zelor bilunare' cu care ocazie au fost 
trase la răspundere conducerile coopera
tivelor, întreprinderilor și instituțiilor' 
fiind totodată sesizate de lipsurile și mi
nusurile constatate și unele cadre cu 
munci de răspundere din organele cen
trale ce coordonează activitatea acestora, 
în orice caz, se Impune ca ministerele, 
precum și toate forurile centrale tu
telare să instruiască și să atenționeze 
activul de cadre de conducere din sub
ordine ca să respecte Itegea 6/1972.

— Și poate chiar deferiți justiției; pen
tru încălcarea unei legi a țării! în uni
versul acesta divers al serviciilor, cine 
manifestă indiferența cea mai flagrantă 
fată de eontrolul oamenilor muncii?

— Voi da cîteva exemple. în săptăm». a 
de la 24 X la 3 XI a.c., echipei care a 
controlat unitatea „Service Electrotehni
ca" din str. 1 Decembrie nr. 22, i s-a 
refuzat de către responsabil prezentarea 
„Jurnalului cumpărătorului". La unitatea 
Cooperativei „Arta aplicată" din Calea 
Dorobanți nr. 140 s-a constatat lipsa e- 
tichetelor de prețuri, iar jurnalul cum
părătorului nu era vizat de conducere. 
La centrul din str. Văcărești, al Coope
rativei „Sporul", bonurile de comandă nu 
erau ștampilate, neindicînd totalul valo
rii, iar „Jurnalul cumpărătorului" nu era 
vizat din 1977. Cooperativa „Marochineri" 
nu rezolvă cu operativitate însemnările 
din registrul unic de control de la uni
tatea din Calea Victoriei 52 etc.

— Ca să fim drepți și imparțiali, Sre- 
buie să vorbim și despre lipsurile echi
pelor. Toate și toți membrii component 
lucrează bine?

— Nicidecum. în activitatea unora s-a 
manifestat lipsă de combativitate față de 
neajunsurile existente, față de atitudinea 
șl manifestările unor lucrători din acti
vitatea de prestări servicii ca: termene 
peste 1 lună la comenzi de sezon (la 
centrul din str. Maria Rosettl nr. 7 al 
Cooperativei „Muncă și artă"), comenzi 
neonorate, comenzi neînregistrate, lipsă 
de ordine și curățenie. în controlul con
trolului am constatat că trecerea unor 
echipe a fost doar formală (de pildă La 
centrul de comandă nr. 23 al Cooperati
vei „Arta încălțămintei"), membrii com- 
ponenți ai unor echipe nu sînt cunoscuți 
de șefii de unități și de președinții co
operativelor deoarece nu s-au făcut re
marcati.

— Și ce întreprindeți pentru eresf"rea 
eficienței acestor activități de o 
nătate majoră pentru întronarea și per
fecționarea autoconducerii în societatea 
noastră?

— Vom fi mal exigent! eu alegerea și 
Instruirea echipelor, cu respectarea grafi
celor de control care să cuprindă absolut 
toate unitățile — inclusiv cele nou În
ființate, care, de regulă, scapă o vreme 
de sub preocuparea noastră, iar Co
misia municipală și comisiile sectoarelor 
de coordonare a activității de control a 
oamenilor muncii vor realiza în continua
re pregătirea membrilor echipelor, În
deosebi a celor noi aleși, asigurind înso
țirea acestora de către activiști cu expe
riență în domeniu și specialiști ai inspec- 
îoratelw de stat de specialitate.

CICI tORDACHE ■

fnmînarea primelor carnete de membru al O.D.U.S.

„Sîntem o familie unită"
(Urmare din pagina 1)

membri ai Organizației Democrației și 
Unității Socialiste, cărora 11 s-au înmînat, 
ta aceste zile carnetele de membru.

— Cum sînt șarjele topite la IREMOAS, 
tovarășă Elena Andrei ? Ce spun ana
lizele pe care le efectuați despre calita
tea acestor șarje î

— Că ele au devenit mai bune de îa 
an la an. Am reușit prin activitatea zil
nică, prin intransigență, să „disciplinăm", 
și mai mult procesul de elaborare a șar
jelor, să facem să se respecte întocmai 
rețetele. Astfel incit azi, la o tonă de 
piese turnate, bune, se consumă 1,056 
tone fontă, în timp ce în 1978, de pildă, 
Indicele era de 1,070.

— Diferența nu pare a fi prea mare.
— Pentru cine nu știe că noi ne numă

răm printre primele cinci turnătorii din 
țară ca volum de metal topit. Deci, la 
miile de tone turnate diferența amintită 
înseamnă mult.

— Ce înseamnă pentru dv. activitatea 
In cadrul organizației Frontului ?

— înseamnă o grijă deosebită pentru 
calitatea șarjelor, mai multă atenție in 
economisirea metalului.

— pin nou metal ?
— Firesc, sîntem mari consumatori de 

metal. Nimeni nu băga în seamă, cu ani 
în urmă, resturile de metal, probele 
(eprubetele, cum Ie numim) eare intrau 
în laborator și de care uitam cu toții 
după analize. Zăceau prin toate colțurile, 
nu mai știam unde să le aruncăm. Acum 
trimitem spre secții în fiecare lună. în 
jur de 500 kg oțel, aproximativ o tonă de 
fontă și vreo 200 kg de neferoase.

în discuția cu Valeriu Andraș, matri- 
țer specialist, născut și calificat la doi 
pași de Apahida, adică la Cluj-Napoca, 
pe primul plan a fost tot metalul : ca 
un laitmotiv și ca o profesiune de cre
dință. Chiar Valeriu Andraș ne-a sugerat 
ideea unui reportaj Ia I.R.E.M.O.A.S. : 
„grija pentru economisirea metalului este 
profesiunea noastră de credință". Ideea 
nu este rea, mai ales că i-a venit tocmai 
acum cînd a primit carnetul de membru 
O.D.U.S. și la un an de zile după ce 
s-a înscris, printre primii, în organizația 
Frontului. „Mă gîndisem pentru început 
— ne mărturisește el — așa, ea ® ches
tiune personală, care devenise insă an
gajament în cadrul organizației, să mă 
ocup îndeaproape de tineretul de la ma- 
trițerie. Din mai multe motive : toi noi 
trebuie să ne ocupăm de educația lor, 
apoi să-î învățăm meserie cum scrie la 
carte, fiindcă producția noastră e din ee 

in ce mai complexă, mai tehnică aș zice, 
și cresc și pretențiile la matrițerie. Numai 
în acest an am făcut peste 25 matrițe 
noi, care au însemnat tot atîiea produse 
în premieră. De pildă matrițele pentru 
injectat masă plastică gaivanizată. E o 
tehnologie nouă ; se Înlocuiește alama cu 
masa plastică. Aceeași estetică, aceeași 
fiabilitate, cu economie de alamă. O ac
țiune comună a celor de la matrițerie 
constă în recuperarea metalului. Astfel, 
nu mai casăm matrițele uzate cu care nu 
mai știau ce să facă secțiile, ci le anali
zăm, ce e bun, ee se mai poate folosi la 
o matriță uzată punem de a parte și re
topim restuL Economie și de metal și de 
manoperă".

Pentru un „tratamentist" c® Vasile 
Manea important, pînă mai ieri, era ca 
un cuptor să meargă perfect. De la o 
vreme însă, la fel de important este ca 
un cuptor să meargă, perfect doar atunci 
cînd este realmente nevoie ca să func
ționeze. „Ne angajasem, într-una din 
primele noastre ședințe de organizație, 
să fim zgircițî cu energia electrică pînă la 
ultimul bec — spune Vasile Manea. Dar 
pînă la becuri erau cuptoarele. E absurd 
să stingi toate becurile și să orbecăi pe 
întuneric, în vreme ee cuptoarele de tra
tament consumă anapoda". S-au hiat 
măsuri. înainte, în trei schimburi, un 
cuptor de tratament consuma energie 
timp de 24 de ore, dar lucra efectiv mai 
puțin, adică exact cit lucrează și consumă 
azi, adică, între 16 și 12 ore.

■ Ca peste tot, și in cadrul Organizațiilor 
Democrației ți Unității Socialiste de la 

I.R.E.M.O.A.S., In număr 'de opt și cu- 
prinzînd 1 300 membri, viața este mai 
complexă. Dincolo de grija pentru eco
nomii de metal și energie există și o 
grijă pentru condițiile de viață, pentru 
o mai bună gospodărire a toate rfte pre
supune o mare familie. S-au făcut și se 
fac numeroase controale obștești (unul 
dintre ele a dus la înlăturarea unor lip
suri, constatate la bufetul Întreprinderii), 
s-au plantat pomi pe linia de centură a 
Bucureștiuluj, s-au cultivat cartofi pe 
loturile întreprinderii, pentru cantină. în 
condițiile în care la producția netă, pe 
11 luni, s-a înregistrat un plus de nouă 
snilioane lei, iar la producția marfă o de
pășire de peste opt milioane lei.

„Toate acestea, și bune și rele — cum 
le numea secretarul comitetului de 
partid. Marin Iordan — ne aparțin, te 
rezolvăm împreună, comuniștii, uteciștii 
și membrii O.D.U.S., pentru că, în primul 
rînd, noi le cunoaștem cel mai bine. Alfa 
și omega oricărei organizări constă In 
informare. Fiecare trebuie să știe mereu 
eum stăm, ce avem de realizat, ee n-am 
reușit să facem. Este o chestiune de men
talitate. Te simți responsabil. Faptul eă 
astăzi, odată cu luminarea primelor car
nete de membru O.D.U.S., In sala de la 
armături s-a vorbit de aceste lucruri ne 
confirmă tacă o dată că sîntem eu ade
vărat o familie unită".

Sau, după spusele Elenei Andrei, fie
care își înțelege mai exact postai.
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

Consfătuirea de lucru de la C.C. al P.C.R.
înscriindu-se în dialogul permanent 

al secretarului generai al Partidului 
Comunist Român, președintelui Repu
blicii Socialiste România, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. cu activul de par
tid, cu factori de răspundere din eco
nomie, în zilele de 3 și 4 decembrie, la 
sediul C.C. al P.CR., a avut loc o con
sfătuire de lucru cu primii secretari, 
secretarii cu problemele economice și 
secretarii cu problemele agrare ai co
mitetelor județene de partid, miniștri, 
directorii direcțiilor județene pentru 
agricultură și industrializarea produ
selor agricole, alti conducători de or
gane centrale și locale de stat. Consfă
tuirea, care s-a desfășurat sub preșe
dinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
a avut drept obiectiv anrliza felului 
în care se înfăptuiesc realizarea pla
nului pe anul în curs în industrie, a- 
gricultură și la export, terminarea lu
crărilor agricole de toamnă și preda
rea la fondul de stat a cerealelor si a 
altor produse, precum și pregătirea în 
cele mai bune condiții a obiectivelor 
pe 1981, primul an ai viitorului .cinci
nal.

Evidențiind succesele obținute de 
oamenii muncii din industrie și agri
cultură în aplicarea în viată a orien
tărilor Comitetului Central al partidu
lui, a indicațiilor tovarășului Nicolae 
Ceaușescu privind utilizarea cît mai 
deplină a forței de muncă, a utilajelor 
și mașinilor pe care le au în dotare, 
a pămîntului ca principal mijloc de 
producție din agricultură, precum 
și cu privire la reducerea cheltuielilor 

de producție, la economisirea energiei 
și combustibililor, la mărirea eficien
ței economice în toate sectoarele de 
activitate, participantii la consfătuire 
au analizat, în spirit critic și autocritic, 
și o seamă de lipsuri, manifestate 
îndeosebi in realizarea producției des
tinate exportului, in strîngerea și de
pozitarea recoltei și îndeplinirea pla
nului de livrare a produselor agrlcoie 
la fondul de stat

în cuvîntul rostit Ia consfătuire, to
varășul Nicolae Ceaușescu a indicat 
căile șl mijloacele de remediere a lip
surilor constatate, de îmbunătățire a 
activității economice în toate sectoa
rele. Secretarul general al partidului a 
subliniat necesitatea înfăptuirii în 
cursul acestei luni a tuturor sarcinilor 
de producție prevăzute pe anul 1980, 
necesitatea lichidării răminerilor în 
urmă, în vederea realizării întregului 
fond de marfă stabilit, livrării lui la' 
calitatea corespunzătoare și asigurării 
condițiilor pentru trecerea la înfăptui
rea în mod ritmic a planului de pro
ducție pe 1981. Punînd un accent de
osebit pe îndeplinirea sarcinilor de ex
port, atît la producția industrială, cît 
și la cea agricolă, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a indicat ministerelor, orga
nelor județene de partid. întreprinde
rilor să ia toate măsurile pentru rea
lizarea, în cursul lunii decembrie, a 
acestor sarcini, care trebuie conside
rate minime, să acționeze pentru iden
tificarea de noi posibilități de export 
suplimentar. S-a subliniat că între
prinderile care nu vor realiza prevede

rile la export pînă Ia sfirșitul anului 
vor lucra in luna ianuarie în contul 
lui 1980.

Referindu-se la problemele din a- 
gricultură, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a cerut Ministerului Agriculturii și In
dustriei Alimentare, organelor și orga
nizațiilor de partid județene și comu
nale să ia toate măsurile pentru mo
bilizarea generală a forțelor la strîn
gerea și depozitarea imediată a ulti
melor cantități de porumb, sfeclă-de- 
zahăr, soia', rădăcinoase, varză, pentru 
strîngerea și depozitarea cocenilor. De 
asemenea, s-a indicat să se ia mă
suri hotărîte pentru buna pregătire a 
recoltei anului viitor, pentru asigura
rea desfășurării corespunzătoare a 
campaniei de însămînțări de primă
vară. Secretarul general al partidului 
a insistat asupra realizării integrale a 
planului de livrare a produselor agri
cole la fondul de stat și a cerut să se 
analizeze de către fiecare unitate agri
colă posibilitatea predării unor canti
tăți- suplimentare atît la porumb cît 
și la restul produselor agricole din re
colta anului 1980.

în cuvîntul tovarășului Nicolae 
Ceaușescu au fost, de asemenea, abor
date. trasîndu-se sarcini și dîndu-se 
indicații corespunzătoare, probleme im
portante cum sînt : asigurarea bazei 
furajere în fiecare județ, folosirea de 
furaje care să înlocuiască porumbul, 
regenerarea pășunilor, gospodărirea 
rațională a întregului fond de furaje: 
mărirea suprafețelor cultivate cu sfe- 
clă-de-zahăr, construirea unor fabrici 

de zahăr cu o capacitate de prelucrare 
de o mie de tone zilnic ; luarea de mă
suri corespunzătoare pentru asigura
rea unor cantități suplimentare de car
ne și produse animaliere la fondul 
de stat ; dezvoltarea în continuare a 
bazei legumicole în' toate județele ță
rii; o mai strînsă colaborare între or
ganele de specialitate pentru asigura
rea în întregime a sortimentelor de 
semințe pentru legume timpurii, în 
vederea bunei aprovizionări a popu
lației pe tot timpul anului.

Secretarul general al partidului șl-a 
exprimat convingerea că toate orga
nele și organizațiile de partid, toți oa
menii muncii vor acționa cu hotărîre 
pentru realizarea integrală a planului 
pentru a finaliza acest an cu rezultate 
cit mai bune, atît în industrie cit și în 
agricultură, pentru pregătirea temeini
că și înfăptuirea în cele mai bune 
condițiuni a sarcinilor pe 1981, primul 
an al cincinalului viitor. Participantii 
la consfătuire au exprimat hotărîrea 
comuniștilor, a tuturor oamenilor 
muncii de a acționa cu înalt spirit de 
răspundere pentru lichidarea rămîne
rilor în urmă, pentru îndeplinirea în 
cele mai bune condiții a sarcinilor din 
industrie și agricultură, pe acest an și 
în cincinalul viitor, a obiectivelor eco 
nomice elaborate de Congresul al 
XTI-lea al partidului, sporindu-și în 
acest fel contribuția la înflorirea pa
triei noastre socialiste, la creșterea 
bunăstării materiale și spirituale a în
tregului nostru popor.

ION DUMBRAVĂ ■

Eficiență înseamnă să produci, dar
Stere Stătică ; născut la 1 decem

brie 1933, în București ; studii : 
Academia de științe economice, Fa
cultatea finanțe-contabilitate, sec
ția contabilitate j peste 50 de lucrări 
și articole publicate, precum și două 
cărți scrise în colaborare ; doctor în 

■ economie (1977) cu lucrarea „Mo
dernizarea contabilității cheltuieli
lor de producție și calculației costu
rilor in industria constructoare de 
mașini" ; distincții : Ordinul Muncii 
clasa a IH-a ; contabil șef la între
prinderea dc pompe „Aversa" din 
București

— N-am citit prea multe interviuri cu 
contabili șefi.

— Contabilul șef este, de fapt, econo
mist, iar interviuri cu economiști...

— Mai sînt încă multe funcții eco
nomice ocupate de cadre cu pregătire 
tehnică : directori economici la centrale, 
directori comerciali etc. Pe de altă parte, 
este drept, unii dintre cei care au soli
citat interviul au avut în vedere, în pri
mul rând, laturile cantitative ale activi
tății.

— S-ar putea să aveți dreptate, chiar 
dacă n-am ține seama și de unele pre
judecăți.

— Nu s-a ținut Întotdeauna seama, 
cred, că fenomenul economic cuprinde 
în același timp și un aspect financiar. 
Or, noul mecanism economic impune 
luarea în considerație a fenomenului fi
nanciar, eficiența’ activității întreprin
derii fiind determinată în mod direct de 
elementul financiar. Cînd se ia o decizie 
cu privire la lansarea în fabricație, la 
aprovizionare sau la desfacere trebuie să 
se țină seama de consecințele financiare 
ale respectivei activități.

— De fapt, propunîndu-vă acest Inter
viu nu ne-am gindit nici la infirmarea 
unor prejudecăți și nici la reabilitarea 
unei funcții care, in fond, n-a fost 
niciodată compromisă. Dar un econo
mist într-o întreprindere, un contabil 
șef, de pildă, este în primul rînd un 
practician. Dumneavoastră sinteți in 
egală măsură și un teoretician. Aceasta, 
latura practică a unei meserii foarte im 
portante, constituie temeiul discuției 
noastre. Pînă una alta insă putem înțe
lege că noul mecanism economic presu
pune totuși o afirmare (afirmare nu 
reabilitare) mai puternică a economis
tului ?

— Aplicarea în practică a principiilor 
noului mecanism economic, în fapt o 
optică nouă în procesul de producere a 
valorilor, impune responsabilități sporite 
tuturor oamenilor muncii dintr-o între
prindere, indiferent de compartimentul 
sau secția în care lucrează, deci și eco
nomiștilor. Fiecare, la locul său, este 
foarte important, intregul angrenaj,- 
reușita activității întreprinderii depin- 
zînd de calitatea muncii pe care o depun. 
Lucrul acesta este mai important decît 
apare la prima vedere. El impune o or
ganizare perfectă, competență, responsa
bilitate. Noul mecanism pune accentul 
pe laturile calitative ale producției. Să 
produci, dar nu oricum, ci să fii eficient, 
întreprinderea să fie rentabilă. Econo
mistului îi revine sarcina în acest con
text să releve căile de urmărire a în

deplinirii noilor indicatori.
—■ Ajunși cu discuția in acest punct să 

vedem care sînt seliimbările, caro este 
saltul calitativ înregistrat la „Aversa" în 
urma aplicării noului mecanism eco
nomic.

— Am reușit, lună de lună, să reali
zăm condițiile pentru acordarea inte
grală a retribuției, neajungînd niciodată 
la depășiri ale fondului de retribuție. 
Planul fizic a fost realizat în întregime, 
existînd chiar și depășiri la sortimen
tele de bază, pompele centrifugale. Con
centrarea eforturilor întregului potential 
uman și material pentru realizarea noi
lor indicatori a condus la îndeplinirea 
indicatorilor financiari prevăzuți în bu
getul de venituri și cheltuieli, precum și 
la punerea în funcțiune, la beneficiari, 
a obiectivelor de investiții. Este limpede 
că noul mecanism mobilizează energiile, 
că el stabilește legătura directă între 
cheltuielile materiale, valoarea producției 
nete și fondul de participare la bene
ficii. Iată cîteva rezultate bune la 
„Aversa" : ponderea produselor noi și 
reproiectate pe cele 11 luni ale anului 
reprezintă 74,6 Ia sută față de un plan de 
72 la sută ; indicele de utilizare a mașini
lor este peste cel planificat iar econo
miile de metal, pe aceeași perioadă, se 
ridică la 114 tone. ■

—• Din experiența aplicării noului me
canism economic, care sînt condițiile 
ca acesta să funcționeze foarte bine ?

— Problemele cheie sînt cele privind 
acoperirea cu contracte a planului de 
producție, respectiv a acoperirii capacită
ților de producție, și asigurarea bazei 
materiale.

— Să Ie luăm pe rînd. Care este si
tuația contractelor pentru anul viitor la 
„Aversa" ?

— Foarte bună. întreaga producție este 
asigurată, ba, mai mult, cererea depă
șește posibilitățile noastre de execuție.

—> Și în ceea ce privește aprovizio
narea 7

— Aid avem serioase dificultăți. Sîn- 
tem nevbiți să depunem la forul tute
lar specificațiile privind necesarul de 
materiale cu șase luni înaintea perioadei 
de plan, moment în care nu se cunoaște 
în detaliu structura producției. Noi avem 
mii de beneficiari și coordonatorul de 
balanță trebuia să trimită din vreme 
repartițiile pentru diferiții beneficiari. 
Așa cum sublinia și secretarul general al 
partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
o întreprindere trebuie să știe din vreme 
ce produce șl pentru cine in vederea or
ganizării producției pentru anul viitor.

— Care este consecința acestor întîr- 
zieri in nominalizarea planului ?

— Nu se poate calcula exact necesarul 
de materiale, fiind nevoiți deci să ape
lăm la date statistice privind consumu
rile din anul precedent. Firesc, apar ne
potriviri între necesarul real pentru 
structura concretă de plan și necesarul 
stabilit statistic. De aici stocuri supra- 
normative la unele sortimente de mate
riale și neprevederea altora, dereglări în 
aprovizionare și, desigur, dereglări ta 
procesul de producție.

— Există o atare situație îa „Aversa" î
—• Da și am să vă dau două exemple 

cu motoare furnizate de întreprinderea 

de mașini electrice București. Primul 
motor — 7,5 kW><3 000X380, sub
mersibile, tip S 3 — din care s-au speci
ficat 2 400 bucăți pe anul 1980 și s-au 
primit repartiții numai pentru 1 103 bu
căți. Al doilea motor — 11 kWX3 000X 
380/660 volți tip ASA — din care s-au 
repartizat 243 bucăți și s-au livrat doar 
103 bucăți, deci o restanță de 140 de 
motoare.

— în afara celor două probleme de 
care ați vorbit, ce mai relevă practica în 
aplicarea noului mecanism ?

— Sînt unele lucruri care, la prima ve
dere, par mărunte. Să luăm de pildă 
stabilirea prețului unui nou produs. Se 
știe că în apariția noului scurtarea 
timpului este un factor de mare impor
tanță. Iată, pentru stabilirea acestui preț, 
un element constă în obligativitatea ob
ținerii de către fabricant a acordului 
unuia dintre beneficiari, considerat be
neficiar principal. Poate fi un singur be- - 
neficiar, la urma urmei, dar de regulă 
sînt mai mulți. După stabilirea prețului, 
acesta este valabil și pentru ceilalți be
neficiari al căror acord nu este necesar. 
Cui folosește acordul acelui beneficiar 
stabilit principal ? Singurul rezultat este 
un volum deosebit de muncă și un timp 
pierdut. Se întîrzie stabilirea prețului, se 
întîrzie livrarea produsului, acordul bene
ficiarului neinfluențînd, de regulă, ni
velul prețului.

— Poate că ar trebui să-l influențeze. 
Legiuitorul nu s-a gîndit că acest fapt 
va deveni formai.

— Dar să nu uităm că există un organ 
competent care se pronunță asupra sta
bilirii prețului. El studiază documentația, 
compară produsul și prețul cu cele din 
străinătate, cunoaște necesitățile bene
ficiarului, deci are totul pentru a aprecia 
corect prețul propus. Și apoi nu este 
nici logic, nici echitabil ca un singur be
neficiar să-și dea acordul pentru pre
țul unui produs livrat și altora. Nu tre
buie înțeles de aici că este necesar acor
dul tuturora, ci dimpotrivă, să renunțăm 
la un lucru formal.

— Ar mai fi o posibilitate : acel lucru 
^ă nu mai fie formal. Tovarășe contabil 
‘‘șef, una din sarcinile funcției dumnea
voastră este și urmărirea costului, 
micșorarea lui. Specialiștii afirmă că 
aici este mult loc pentru mai bine.

— Intr-adevăr, economistului îi revine 
sarcina de a pune la îndemîna factorilor 
de decizie, cu maximum de operativitate, 
informații exacte cu privire la volumul 
și structura costurilor atît în cadrul nor
melor de consum, cît și atunci cînd aces
tea se depășesc. Ne-am preocupat de 
mai multă vreme de crearea condițiilor 
implementării unei noi metode de calcul 
și urmărire a costurilor de producție.

— în ce constă metoda. ?
— Se numește metoda costurilor stan

dard și, potrivit ei, costul pentru fie
care reper, subansamblu și produs se 
determină cu anticipație față de fabri
carea propriu-zisă pe baza normelor de 
consum și a normelor de muncă. Obiec
tivul principal ai metodei constă în ur
mărirea distinctă a abaterilor față de 
costurile normate și evidențierea lor pe 
eaw&a sar® le-a generat,

nu oricum
— Care simt avantajele ?
— Reducerea volumului de muncă în 

domeniul calculației, informații utile 
privind consumurile, fapt care permite 
intervenția promptă pentru înlăturarea 
cauzelor care generează consumuri su
plimentare.

— La cît s-a ridicat beneficiul peste 
plan realizat anul trecut de oamenii 
muncii de la „Aversa" ?

— La peste 6 milioane, iar la dispoziția 
întreprinderii, după virarea cotei res
pective la fondurile pentru societate, au 
rămas 2 milioane. Anropo de fondul de 
participare a oamenilor muncii la be
neficiu, în practică se ridică o problemă. 
Potrivit legii, fondul de participare se 
majorează cu anumite cote, constituite 
pe seama beneficiului realizat peste 
plan. Dacă însă întreprinderea depă
șește planul producției nete, este obligată 
să participe la crearea fondurilor pentru 
societate într-o anumită cotă și pentru 
această depășire. în aceste condiții, be
neficiul peste plan rămas la dispoziția 
întreprinderii este mai mic decît în ca
zul în care realizarea producției nete 
este la nivel de plan și nu mai mare. 
Altfel spus, apare un paradox : cu cit 
efortul întreprinderii este mai mare și 
valoarea producției nete depășește ni
velul planificat, cu atît beneficiul ră
mas din cel realizat peste plan este mai 
mic șl. deci, fondul de participare supli
mentar se calculează în raport de acest 
beneficiu rămas. Această problemă tre
buie reanalizată în vederea corectării 
sistemului de calcul, altfel între o între
prindere care își realizează cuminte neta 
și una care o depășește, avantajată este 
prima.

— Exemplul dv. demonstrează că, 
intr-adevăr, practica muncii de econo
mist poate scoate la iveală o serie de 
probleme și poate da și soluții pentru 
rezolvarea lor, astfel îneît noul meca
nism economic să-și dovedească virtuțile 
tocmai prin efortul general al oamenilor 
muncii. După această discuție, am putea 
aprecia mai bine rolul economistului, 
rolul său activ în rentabilizarea între
prinderii.

— Rolul acesta este esențial și com
plex. Economistul oferă soluții (ține de 
pregătirea, de sarcinile sale curente, de 
statutul meseriei) pentru utilizarea pîr- 
ghiilor noului mecanism economic, avînd 
o viziune de ansamblu asupra interdepen
denței dintre indicatorii de plan. Aceste 
pîrghii sînt ale eficienței, ale bunăstării 
în primă și ultimă instanță, pentru că 
trebuie avută mereu în vedere necesitatea 
sporirii raportului dintre ceea ce obțin 
și cit consum pentru asta, altfel spus, 
deși mă repet, eficient înseamnă să pro
duci, dar nu oricum.

RAZVAN BARBULESCU ■
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GALERIA PERSONALITĂȚILOR MUNCII

Din viața ODUS

Să fii polivalent, adică fcarte util 

în sfera muncii tale
La cîțiva pași de Dunăre, duduie pămin- 

tul ! E fierbinte și ține pe umeri una din
tre cele mai mari unități economice ale 
municipiului Galați : Laminorul de tablă. 
Șlepuri cu minereuri, venite cine știe din 
ce porturi ale lumii, acostează în fața în
treprinderii, să descarce povara. în între
prindere lucrează circa 2 600 de oameni, 
iar 1351 dintre aceștia sîrit membri ai Or
ganizației democrației și unității socialiste ! 
Este, aveam să aflăm, una dintre cele mai 
mari organizații de acest fel din Galați.

— Se compune, ne spune doctorul în 
economie Nicolae Soltuz, președintele co
mitetului organizației, din 25 de organizații 
mai mici, constituite pe secții și pe schim
buri. Astfel se asigură conducerea și con
trolul întregii noastre activități de către 
organele de partid. Obiectivele pe care ni 
le-am propus sînt izvorîte din necesitățile 
Întreprinderii, din activitățile noastre de 
bază. Ne-am propus, și am și realizat, dez
baterea documentelor celui de-al XII-lea 
Congres al partidului, ale celui de-al 
II-lea Congres al F.D.U.S., pentru ca 
membrii organizațiilor noastre să cunoască 
obiectivele principale ale dezvoltării noas
tre economice, să lupte pentru realizarea 
lor, să se implice în acest efort uriaș pe 
care întregul popor îl depune pentru ridi
carea țării pe noi trepte de dezvoltare.

Ne aflăm la secția a 3-a profile, însoțiți 
de inginerul Victor Scorțanu, directorul 
întreprinderii : una dintre acțiunile inițiate 
de organizația DUS de aici este policali
ficarea oamenilor. Laminatorul a devenit 
aici și lăcătuș sau și sudor : 22 de lamina
tori dintre cei tineri, mai ales, au devenit 
fi sudori.

— Ce nevoi a impus aici policalifica
rea ? îl întrebăm pe directorul Victor Scor
țanu.

— Pe fluxul tehnologic intervine aici și 
operațiunea de sudare cap la cap a inele
lor din care se fac profilele, pentru a se 
asigura o laminare continuă. în ansamblul 
fiecărui utilaj avem și instalație de sudură. 
Dar pînă acum trebuia să vină sudorul să 
facă o astfel de operație, iar laminatorul 
stătea și îl privea. După calificarea lami
naturilor și ca sudori, toate operațiunile 
necesare, operațiunile de sudură, sînt efec
tuate de aceiași oameni, adică de lamina- 
tori.

Oamenii și-au însușit a doua meserie Ia 
cursurile de calificare organizate în între
prindere de către organizațiile democrației 
și unităț.i socialiste, sprijinite îndeaproape 
de comitetul de partid din întreprindere, 
de conducerea unității. Cursuri care s-au 
ținut după orele de program, deci fără 
scoatere din producție, firește, cu un plus 
de efort din partea muncitorilor, dar care 
efort s-a compensat într-o mare satisfac
ție. în final a crescut productivitatea mun
cii, se realizează o folosire mai rațională a 
forței de muncă, sudorii au fost redistri- 
buiți pe alte locuri de muncă, mai produc
tive, în cadrul secțiilor.

Revin la economistul Nicolae Soltuz și • 
întreb : știm că organizația democrației și 
unității socialiste din întreprindere și-a 
adus o mare contribuție la lansarea și or
ganizarea inițiativei „Fiecare cadru tesa, o 
zi pe săptămînă în producție". Cum ați 
procedat ?

— Astfel de acțiuni au fost'și- pinii acum 

dar de data aceasta ne-a revenit nouă sar
cina să organizăm oamenii, să-i mobilizăm. 
Am întocmit un inventar de activități care 
pot fi efectuate de personalul tesa, în 
funcție de pregătirea fiecăruia. E vorba de 
activități productive, firește, de activități 
practice. Noi folosim, de pildă, oamenii de 
la tesa acolo unde apare o strangulare a 
fluxului tehnologic, unde e nevoie de oa
meni. Mulți dintre tehnicienii unității 
noastre au fost mai înainte strungari, ab
solvenți ai școlilor profesionale, apoi ai 
liceului sau ai unor școli tehnice. Ei, pen
tru că n-au uitat meseria lor de început, 
au început să lucreze pe mașini direct, pe 
strunguri, atunci cînd o mașină sau alta 
era liberă.

— Dar nu toți oamenii din comparti
mentele tesa au o meserie : cum i-ați fo
losit ? Ce-au făcut practic în ziua aceea 
din săptămînă ?

Ne răspunde la întrebare directorul Vic
tor Scorțanu, pentru că, zice dînsul, în 
unele unități economice treaba aceasta a 
fost înțeleasă cam greșit și, se înțelege, 
aplicată greșit : „adică funcționarii au fost 
scoși la bandă, iar muncitorii, în spate, fă
ceau haz ; sau alți oameni din cadrul com
partimentelor neproductive ale unei unități 
au fost puși să vopsească produsele, con
fecțiile metalice sau alte utilaje, iar vop
sitorii, de asemenea, făceau glume pe sea
ma lor". Sigur, dacă faptele s-au petrecut 
astfel (noi le consemnăm să nu se mai 
producă și în altă parte), înțelegerea 
scopului, a esenței acestei acțiuni este 
eronată. Oamenii, cei care vin în ajutorul 
muncitorilor, trebuie să producă valori 
materiale, să dea ajutor acolo unde se 

simte lipsa forței de muncă, să lucreze pe 
un strung sau pe o freză, pe o macara sau 
pe un tractor atunci cînd această mașină, 
utilaj sau mijloc de transport sînt „fără om 
pe ele", nu sînt folosite Ia întreaga lor 
capacitate, deci neeconomie, neeficient. 
Felul în care au procedat organele de con
ducere din cadrul organizațiilor democra
ției și unității socialiste de la Laminorul 
de tablă din Galați este bun : inventarul 
de ..ctivități întocmit le-a permis folosirea 
fiecărui ' om la o muncă potrivită lui, ® 
muncă productivă, au folosit adică omul 
potrivit la locul potrivit. O astfel de acțiu
ne are, desigur, și un rol educativ, un rol 
de stimulare, de prețuire mai mare a mun
cilor, a activităților productive, singurele 
care sporesc avuția națională a țării. în
țeles și aplicat greșit acest rol, o astfel de 
acțiune nu numai că nu-și atinge scopul, 
dar influențează negativ masele de oameni 
ai muncii.

Sînt și alte acțiuni, la fel de importante, 
de eficiente, de educative, pe care le-a ini
țiat, organizat, pe care le desfășoară și la 
care mobilizează oamenii muncii organiza
țiile democrației și unității socialiste din 
cadrul Laminorului de tablă din Galați, nu 
ne-am propus să facem un inventar al 
acestora, mai important este că ele, sub 
conducerea comitetului de partid din în
treprindere, și-au găsit adevărata lor me
nire, de mobilizare a membrilor lor la ac
țiuni practice, de educare prin muncă și 
pentru muncă a oamenilor, mai ales a ace
lor tineri, de ridicare a calificării, a poli
calificării; de gospodărire a terenurilor din 
cadrul unității, prin plantarea lor cu legu
me și zarzavaturi, prin realizarea de eco
nomii de metal (numai la secția inox de 
circa 20 de milioane lei !), prin multe al
tele.

Și oamenii, implicați, asumîndu-șî res
ponsabilitatea unor astfel de fapte, se simt 
parcă mai mulțumiți, realizările lor sînt 
mai mari, și-au îndeplinit și depășit sar
cinile pe întregul cincinal cu mult înainte 
de termen, iar în peisajul industrial al Ga- 
lațiului se vorbește de ei și despre ei eu 
multă considerație, uneori cu invidia gos
podarului care cunoaște un și mai bun 
gospodar. Strașnică invidie asta 1

• <
N. GRIGORE MARAȘANU ■

Pentru Grigore Pop, sculptor de mo
bilă la C.P.L. Arad, meseria a însemnat 
mai mult decît acea brățară de aur din 
binecunoscutul proverb. De cum i-a în
țeles latura ei artistică și creatoare, ea. 
sculptura în lemn, a devenit lurnea lui.

A indrăgit-o tare demult, de cînd avea 
4—5 ani și își privea bunicul cioplind 
porți. Țăran din Maramureș, el, Traian 
Pop din Vișeul de Jos, cioplea ceasuri în 
sir. îi spunea copilului să stea deoparte 
și să privească și doar cînd se odihnea ii 
povestea ce a făcut și ce urmează să mai 
facă. El l-a învățat să țină un topor în 
mînă, el l-a învățat să iubească lemnul 
și tara și să nu-i fie rușine nici de por
tul strămoșesc. Era un mare patriot și îi 
vorbea de țară de parcă ar fi fost el în
suși Decebal. Erau doi prieteni, nu bunic 
și copil.

După aceste prime și puternice impre
sii asupra nobilei meserii de cioplitor în 
lemn, nepotul a devenit școlar, un școlar 
ca toți copiii, care doar în vacanțe mai 
vedea o daltă. Dar în clasa a IV-a, într-o 
oră de desen, după ce îl desenase pe pro
fesor, prinzîndu-i bine trăsăturile, a pri
mit un zece. Nu a fost singurul zece din 
cei cîțiva ani de școală, dar a fost cel 
care l-a hotărît să urmeze îndemnul buni
cului de a face sculptură. Si s-a înscris 
la școala populară de artă. Aici altă lume 
minunată : modelaj, plasticitate, istoria ar
telor... Totuși nu făcea sculptură. Abia 
cînd era în anul doi a citit un anunț în 
care fabrica de mobilă din Arad încadra 
prin concurs tineri pentru specializare în 
cioplitul în lemn. Era al 143-lea înscris pe 
listă, pentru zece locuri, dar a intrat pe 
primul loc. A terminat școala populară de 
artă cu zece, a mai făcut și un curs de 
profil mecanic, iar după specializare a ră
mas în fabrică.

— Tovarășe Pop. după tot ce am reți
nut pînă acum înțeleg că vă place să fiți 
mereu în frunte.

— Asa se pare. înțelegeam și rețineam, 
eu ușurință, tot ce era în legătură cu ma
rea mea pasiune — lemnul, iar lucrurile 
mergeau de la sine. Ce învățam azi se le
ga de ce știam de ieri. în fiecare moment 
mai descopeream o taină, iar aceste tai
ne, puse cap la cap. m-au făcut să stăpî- 
nesc meseria.

— Ajunși aici, stăplnind meseria, ce mai 
poate fi foarte interesant ?

— Să faci mobilă. Noi. aici Ia Arad 
sculptăm sute de garnituri. Cu cele mai 
frumoase participăm la tîrgurile interna
ționale unde concurăm cu firme străine 
foarte puternice din : Franța. Italia. Spa
nia, Austria. Trimitem multe garnituri. în 
diferite stiluri. Partea sculptată a unei 
singure garnituri este muncă de sute de 
ceasuri, cite 16 ore de cioplit continuu. 
Interesant este că am reușit să impunem 
la nivelul esențelor nobile. Am obtinut 
medalii de aur la Koln și Lyon.

— Să revenim la paltinul românesc. Ne 
dati cîteva amănunte ?

— Acest lemn se lasă modelat, poate fi 
tăiat în toate direcțiile și finisat, are un 
aspect foarte plăcut. La mobila medaliată, 
executată din paltin, am folosit și o me
todă nouă ; o inovație care îmi aparține. 
Figurile au fost modelate, mai întîi. în 
lut. apoi au fost turnate în cauciuc sili- 
conic și pozitivele, în alt material. Degro- 
șarea negativelor se face la mașină. Prin 
acest procedeu se reduce timpul la juma-

Trecutul, prezentul și 

viitorul lui Grigore Pop

tate. Dacă pentru o figură se lucra 110 
ore și se obținea o calitate aproximativă, 
acum aceeași figură se execută în 48 de 
ore și calitatea lucrării esțe ridicată cu 
cel puțin 50 la sută.

— Aveți o bibliotecă minunată. Cum de 
nu are figuri sculptate ?

— Este o bibliotecă în stil Renaștere 
florentină, adaptată la dimensiunile gar
niturilor de serie, o bibliotecă „Erica", 
numai că tăbliile sînt lucrate manual, fără 
elemente aplicate ; motivele florale sînt 
sculptate din aceeași bucată de lemn. A 
fost o dorință, mai veche, de-a mea. de 
a-mi încerca măiestria si răbdarea. lu- 
cfînd Ia ele trei ani la rînd, serile, pînă 
la 12 și 1 noaptea.

— Sînteți tînăr, totuși cum pregătiți 
noua generație de tineri ? Cine sînt cei cu 
care lucrați ? Atelierul dumneavoastră de 
sculptură și prototipuri presupune mese
riași de primă mînă.

— Sînt selecționați elevii cei mai do
tati ai școlii profesionale de pe lingă 
combinat. Dintr-o grupă de 60 de sculptori 
se desprind 3—4. Unul dintre cei care 
s-au afirmat deja este Andrei Russ. Cit 
î-am avut în practică am observat la ei 
ceva deosebit în felul de a-si organiza lu
crul, în felul de a gîndi. De multe ori 
găsește soluții mai bune decît modelul 
dat La lecțiile practice le explicam ele

vilor că un picior de mobilă este ea o 
statuie, trebuie echilibrat de jur-împrejur, 
din toate cele 360 de grade. Andrei este 
unul dintre cei care se consultă cu mine, 
îmi cere părerea ca să mi-o interpreteze 
și rezultatele sînt uimitoare : un picior 
de mobilă executat de el este estetic și 
echilibrat ; într-un cuvînt, impresionează 
prin armonie. Ie face mult mai bine de
cît mine. O altă parte din elevii pregă
tiți de mine sînt pe la alte combinate din 
țară. Renumit în redarea plastică a ele
mentelor ornamentale este Ion Croitoru, 
maistru la fabrica de mobilă din Sighe- 
tu Marmației, și profesor la rîndul său. 
Iosif Schrangner și Iosif Lamersfeld sînt 
cei mai buni maiștri aici, la noi. la pro
ducția de serie mică. Traian Spiridon este 
îa Iași, la I.P.L.. și el un îndrăgostit 
de lemn ca și mine. Deseori ne căutăm 
la telefon și ne consultăm în diverse pro
bleme.

Vă preocupă viitorul ?
— Al meu 1 Sau al...
— Și, Si.
— Am familie și doi copii. Acum îl aș

teptăm pe cel de-al treilea. Viitorul pen
tru toți șase va însemna o casă mai mare. 
Mașină deja avem. Pe bibliotecă mi-a 
oferit un medic 100 000 de lei : sigur n-o 
dau nici cu două. Mi-aș dori și un ate
lier, poate și pentru că-cel de la fabrică

este depășit pentru pretențiile noastre. In 
rest, viitorul meu se leagă atît de mult de 
cel al întreprinderii. Astfel, voi pleca in
tr-o vizită de documentare în Franța și 
Italia, voi putea compara și studia stilu
rile pure, specificul elementelor orna
mentale ale tării respective ; voi vedea 
ce fac acești artiști ai lumii în materie 
de mobilă. Din acest studiu comparativ, 
sigur șe vor naște și idei, voi încerca să 
descopăr influențe și tendințe care acțio
nează în evoluția stilului mobilei actuale. 
Aici trebuie să intervenim creator în pre
zent Pe un perete al expoziției de mobilă 
din combinatul nostru sînt mai multe di
plome. Cea mai veche este o medalie de 
argint obținută, lă Paris, în 1900. Ultimele 
sînt medaliile de aur de la Kdln și Lyon, 
avem de-a face cu o adevărată tradiție 
în calitatea superioară a mobilei aț ne 
și trebuie continuată. în viitorul cel mai 
apropiat vom avea un atelier model de 
sculptură pentru prototipuri de mobilă, 
pentru obiecte de artă și artizanat Aici 
vom executa și obiecte de dimensiuni mai 
mari : statuete si basoreliefuri nentru ©di
ficile de cultură. începută în prezent dar 
cu eficiență sporită și controlată mult 
mai susținut în viitor este inițiativa șefu
lui de secție, Nicalae Jivan, care a împăr
țit în scoli truse și cataloage de sculptură, 
pentru dezvoltarea pasiunii pentru ciopli
tul lemnului la copiii care încă nu și-au 
ales o meserie. Zece elevi ai scolii profe
sionale de la noi au demonstrat că din 
orice bucată de lemn se pot ciopli rame 
pentru oglinzi de mînă, cuțite pentru des
făcut plicuri, pahare pentru creioane, fi
guri și figurine, obiecte de artizanat și 
chiar obiecte de artă.

ELENA GHERA R
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ISTORIA NOASTRĂ, VIATA NOWRS

Steagul cel mare
al lui Tudor Vladimir eseu

— Stimate Gheorghe Iscru, în 1978 a 
apărut la Craiova, în Editura „Scrisul 
românesc", masivul studiu al lui Mircea 
T. Radu intitulat „1821. Tudor Vladimi- 
rescu și Revoluția din Țara Româneas
că". Nu am remarcat să fi fost recenzat, 
nu cunoaștem opiniile specialiștilor cu 
privire la valoarea lui, cu toate că im
portanța sa ne apare indiscutabilă, Avînd 
în vedere faptul că revoluția de la 1821 
se înscrie de ani buni în preocupările 
dv., vă întreb: putem vorbi, referindu-ne 
la acest studiu, că este nedrept trecut 
sub tăcere?

— Cred că da. I s-a aplicat, același 
tratament ca și impresionantului studiu 
al acad. D. Prodan dedicat răscoalei lui 
Horea. Dar cartea lui Mircea T. Radu, 
pentru cine a citit-o fără prejudecăți, a 
lucrat în propria ei cauză. Eu. unul, am 
recenzat-o pozitiv în Revista arhivelor 
nr. 2/1979. Acest studiu mi-a reconfirmat 
opinii la care am ajuns pe căi indepen- 
cenle, cu ani în urmă.

— Ce aspecte ale revoluției de Ia 1821 
vizează aceste opinii?

— Am în vedere respingerea argumen
tată a „tezei" susținute de Andrei Oțe
tea și adepțli săi, conform căreia revo
luția românească s-ar fi încadrat, prin 
subordonare, în mișcarea eteristă din 

I Principatele Române. In legătură cu a- 
ceastă problemă este de reținut că pri
ma generație de istorici români -mo
derni, în care îi includem pe N. Bălces- 
cu și M. Kpgălniceanu, nu au relatat ni
mic despre eventuale legături ale lui 
Tudor Vladimirescu cu Eteria, deși 
amintirile martorilor oculari, în epocă, 
erau proaspete. „Teza" în cauză a fost 
promovată cu deosebire de istorici ete- 
riști și filoeteriști. Și unii memorialiști 
români i-au acordat un oarecare credit, 
însă, pe plan european, ea a fost im- 

■ pusă exclusiv de istoriografia eteristă și 
f iloeteristă: Thomas Gordon, în 1832, lu- 
crînd pe izvoare eteriste, este, cred, pri
mul care consemnează istoriografie exis
tența unei legături șl a unui legămînt 
ce ar fi fost încheiat între Tudor Vladi
mirescu, lordache Olimpiotul și Ioan 
Farmache. De asemenea, ulterior, pen
tru toți istoricii europeni care au recep
tat exclusiv informații eteriste și filo- 
eteriste, revoluția română apare înca
drată în Eteric, fapt remarcat șl de Du
mitru Bodin, pentru istoriografia italia
nă. Primul român care supune unei cri
tici întemeiate aserțiunile eteriste și fi- 
loeteriste, acordînd totuși un oarecare 
credit legăturilor amintite, este C. D. 
Ariceșcu. Dar opera lui. Istoria revolu- 
țiunii române din 1821, editată în 1874 
la Craiova, din păcate, nu a mai revăzut 
lumina tiparului și a ajuns o raritate. 
O reeditare a ei, în ediție critică, ar fi 
deosebit de utilă. După C. D. Ariceșcu, 
Tudor ar fi fost inițiat în țelurile Ete- 
riei de lordache Olimpiotul, „însă numai 
pe jumătate", afirmație pe care nu o 
susține documentar. O contribuție au
tohtonă la răspîndirea acestui punct de 
vedere au adus-o unele scrieri ale lui I. 
Ghica (Din timpul zaverii etc.), deși, 
mal înainte' Zilot Românul, în crohica 
sa, observă un fapt cu totul și cu totul 
revelator: expresia zavera (pentru lege, 
pentru credință) nu o rosteau pandurii, 
ci eteriștii. Dacă N. lorga a crezut cu 
multă ușurință în inițierea lui Tudor în 
țelurile Eteriei, V. A. Urechia și A. D. 
Xenopol au respins probabilitatea legă
turilor dintre comandantul de panduri 
și mișcarea eteristă.

— Ulterior? Ce s-a întîmplat ulterior?
— între cele două războaie mondiale, 

în 1932, I. C. Filitti reactivează această 
„teză", apărînd-o și în 1937, deși avea 
la îndemînă destule izvoare, de certă 
valoare, care îi contraziceau opinia. în 
sfîrșit, cel mai scrupulos editor al tex
telor epocii dominate de Tudor Vladi
mirescu, Emil Vîrtosu, nu a subscris la 
„teza" în discuție pînă în 1947 — și a- 
tunci a făcut-o trecînd peste rigorile 
criticii de text.

— Vrind, nevrînd, ne reîntîlnim eu 
Andrei Oțetea. Anul 1945 marchează 
momentul apariției volumului său Tu- 
dor Vladimirescu și mișcarea eteristă 
din Țările Românești...

—- Intr-adevăr, ne reîntîlnim cu An
drei Oțetea... Și nu este exclus ca Emil 
Vîrtosu să se fi aflat sub influența lu
crării lui atunci cînd afirma: „...lucrarea 
lui Gordon aduce revelații pentru legă
turile dintre Tudor Vladimirescu și Ete
rie". După 1945, cartea lui Andrei Oțe
tea a rămas reprezentativă pentru isto
ria anului 1821 și puținele voci care au 
contestat teza ei fundamentală nu au iz
butit să se impună audienței publice. în 
1971, cartea este reeditată, popularizată 
și printr-un rezumat și, implicit, ,;teza“ 
ei este relansată, cu unele afirmații re
formulate. I-am făcut o recenzie critică, 
dar redacția căreia o înaintasem nu mi-a 
publicat-o. Ea a apărut cu mare întîr- 
ziere, în Revista arhivelor nr. 4/1974. în 
cursul meu din 1975, Prelegeri de isto
rie modernă a României. Revoluția din 
1821 condusă de Tudor Vladimirescu, am 
exprimat din nou rezervele mele cu pri
vire la „teza" lui Andrei Oțetea. Din pă- 

. cate, acest curs a apărut într-un tiraj 

restrîns și, chiar prin destinația lui, nu 
se adresa publicului larg...

— Avînd în vedere faptul că lotuși 
istoria se scrie pe bază de documente și 
nu în virtutea unor impresii subiective, 
ce teniei documentar aveau afirmațiile 
lui Andrei Oțetea?

— în general, afirmațiile lui au aflat 
un sprijin în izvoare eteriste și filoete- 
riste, izvoare prin excelență partizane, 
pe care istoricul nostru nu le-a supus 
unei critici textuale, cum s-ar fi cuve
nit. A doua ediție a cărții lui Andrei 
Oțetea, în plus, invocă un document 
descoperit de autor în urma unei călă
torii de studii la Budapesta. L-a intitu
lat impropriu Legămîntul lui Tudor 
Vladimirescu față de Eterie (Studii nr. 
2-3/1956). Nici acest document nu a fost, 
supus de Andrei Oțetea unei critici tex
tuale. Dimpotrivă, i-a convenit și l-a 
considerat din capul locului „dovada ire
cuzabilă" a susținerilor sale mai vechi.

Insă, la o analiză calificată, documentul 
descoperit de Andrei Oțetea se arată a 
fi un act cel puțin dubios, dacă nu de-a 
dreptul un fals confecționat de eteriștii 
din Principate pentru justificarea a ceea 
ce însuși Karl Marx numea „asasinatul 
mîrșâv". Asasinatul lui Tudor Vladimi
rescu, desigur...

— Totul este cît se poate de clar... 
Dar ne interesează și argumentele dv....

— în primul rînd, nu cunoaștem tex
tul original al documentului descoperit 
de Andrei Oțetea. Istoricul nostru re
produce o traducere germană după un 
pretins original românesc, o copie tri
misă autorităților superioare de genera
lul austriac Schusteck, ca anexă a unui 
raport al său din 16 iunie 1821, adresat 
guvernatorului Transilvaniei, Bănffy. 
Nici secretarul consulatului austriac, nici 
consulul austriac din București, refugiat 
în timpul evenimentelor la Sibiu, nici 
Popovici, corespondentul ziarului Wie
ner Zeitung, nu cunosc un asemenea do
cument și nu ei remit cuiva vreo știre 
de genul celor conținute în acest docu
ment. Cu toate că, la publicarea lui, An
drei Oțetea susține gratuit, fără probe, 
că-„actul provine de la agenția austriacă 
de la București". însuși generalul Schus
teck, deși afirmă că acest contract ar fi. 
fost încheiat în ajunul revoluției, îl tri
mite superiorilor săi abia la 16 iunie 
1821, dată care coincide cu trecerea lui 
Alexandru Ipsilanti în Transilvania. 
Pentru cine cunoaște succesiunea eveni
mentelor, Alexandru Ipsilanti și parti
zanii săi erau foarte interesați să aco
pere nelegiuirea săvîrșită în Țara Ro
mânească. Falsul documentar, din acest 
punct de vedere, reprezenta pentru ei o 
alternativă. Și ar mai fi de adăugat că, 
dealtfel, falsuri în epocă au mai comis 
și alții, printre care frații Macedonski, 
în baza cărora Andrei Oțetea, printre al
tele, susține că Tudor Vladimirescu ar 
fi fost finanțat din casa Eteriei. în spri
jinul nostru vine și corespondența din
tre lordache Olimpiotul și Alexandru 
Ipsilanti, cîtă se cunoaște: ea nu men
ționează nici un acord între Tudor și 
Eterie. Altă sursă din epocă, deosebit 
de bine informată, I. P. Liprandi, ne asi
gură că, după fuga lui Caragea din țară, 
facilitată de eteriști, asistăm la o dete
riorare a raporturilor dintre Tudor Vla
dimirescu și lordache Olimpiotul, card-1 
ajutase personal pe fanariot (eterist el 
însuși) să iasă din țară, în 1818. Și 
atunci: ar fi încheiat Tudor un acord cu 
cei care lucrau împotriva intereselor ță
rii sale? Principalele căpetenii eteriste 
care au acționat în Principate erau fa- 
narioți sau mercenari ai acestora. Ale
xandru Ipsilanti însuși era fiul unui fost 
domn fanariot de tristă amintire pentru 
români. Și izvoarele consemnează, direct 
sau indirect, poziția antifanâriotă cres- 
cîndă a lui Tudor în anii 1819—1820. 
Dealtfel, și Dimitrie Macedonski, care în 
1821 a slujit cauza Eteriei, într-o decla
rație ulterioară, afirmă categoric: Tudor 
se înțelesese cu boierii pămînteni „și se 
ascundea față de mine". Cercetătorul 
Nestor Camariano, în deplină cunoștință 
de cauză, afirmă clar că Tudor Vladimi
rescu nu figurează în vreo listă prove
nită din arhivele cunoscute ale eteriști- 
lor. Și, desigur, dată fiind importanța' 
personajului, numele lui nu ar fi fost 
trecut sub tăcere. Același lucru se poate 
spune și despre boierii români, moldo

veni sau munteni: nici unul din ei nu 
figurează în listele Eteriei și nu putem 
invoca nici un document de certă va
loare în sprijinul „inițierii" vreunuia din 
ei în Eterie. In această situație — din
colo de afirmațiile partizane ale lui Tho
mas Gordon și de documentul suspect 
reprodus de Andrei Oțetea (relansat din 
păcate și în 1980, în Magazin istoric) —, 
Tudor Vladimirescu mi putea încheia un 
contract asemeni celui invocat de Isto
ricii eteriști și filoeteriști.

— Pînă aici, după părerea noastră, opi
niile dv. conving; prin argumente, desi
gur. Să revenim la studiul lui Mircea T. 
Radu...

— Acest studiu, nedrept trecut sub tă
cere, i-a cerut autorului lui două decenii 
de muncă. El răstoarnă fără, posibilitate 
de replică (în,temeiul Izvoarelor cunos
cute) „teza." legămintului dintre Tudor 
Vladimirescu și Eterie, de fapt o afir
mație nedemonstrată, susținută de An-

Lector univ. dr. Gheorghe Iscru. 
Născut în anul 1938 în Dobreț — Olt. 
Lucrări științifice: Contribuții pri
vind învățămintul la sale în Țara 
Românească pînă la jumătatea sec. 
XIX; (1975 — Premiul N. lorga al 
Academiei R.S.R.): Prelegeri de is
torie modernă a României. Revolu
ția din 1821 condusă de Tudor Vla
dimirescu (1975); Aspecte privind 
relațiile de proprietate și de muncă 
in Țările Române în perioada de 
trecere de la feudalism la capita
lism (1979) etc.

drei Oțetea. Totuși, chiar după apariția 
acestui important studiu, fără a fi puse 
în discuție argumentele lui Mircea T. 
Radu, „teza" în cauză, în formulări mai 
atenuate, continuă să fie vehiculată in 
diferite împrejurări și a fost reluată re
cent, după cum am văzut, chiar în anul 
bicentenarului nașterii eroului din Vla- 
dimiri. De asemenea, avem toate moti
vele să credem că ea va fi relansată în 
studii aflate deocamdată sub tipar sau 
în curs de elaborare...

— După opinia noastră, Andrei Oțe
tea avea dreptul să creadă în obiectivi
tatea aserțiunilor sale, dar argumentele 
care, cum ați spus, răstoarnă „teza" 
menționată, iată, au apărut, și ele to
tuși nu sini luate în seamă. Intre noi 
fie vorba, nu este pentru prima dată 
cînd așa ceva se întîmplă. Dincolo de 
argumentele lui Mircea T. Radu, mai e- 
xistă dovezi suplimentare în favoarea 
caracterului național cert al revoluției 
din 1821, al independenței ei absolute 
față de mișcarea eteristă? în acest sens, 
vă sprijiniți și pe revelații documentare 
de ultimă oră?

— Fără îndoială... Dar mai întîi doresc 
să afirm că un specialist universitar, pe 
baza izvoarelor cunoscute pînă atunci și 
rămînînd pe terenul științei, nu putea 
ajunge, în anii 1942—1945, la „teza" aici 
în discuție; cu atît mai mult nu putea 
rămîne la ea în 1971. Este, pentru mine, 
o nedumerire și o întrebare la care vii
torul urmează să răspundă. Acum, în le
gătură cu ce m-ați întrebat, vă răspund 
că dispunem, într-adevăr, și de probe 
documentare care, într-un fel, veți ve
dea cum, sînt de ultimă oră. în mod pa
radoxal, o mărturie materială funda
mentală și de o deosebită expresi
vitate, steagul cel mare al ' lui 
Tudor Vladimirescu, a fost aproape ig
norat pînă in momentul de față. Nimeni 
nu i-a interpretat, pînă azi, într-un text 
publicat, semnificațiile majore. Acest 
steag a fost numai reprodus sau descris. 
Cel care l-a interpretat prima dată, . în
tr-un studiu încă inedit, a fost Onisifor 
Ghibu și cercetările acestuia sperăm că 
vor vedea curînd lumina tiparului. In
vestigațiile întreprinse asupra vieții și 
operei lui Gheorghe Lazăr l-au condus 
pe Onisifor Ghibu, firesc, la reintegrarea 
cărturarului ardelean în revoluția de la 
1821 ca personaj activ, de prim plan. El 
merge pînă la a susține că imaginea 
Sfîntului Gheorghe de pe acest steag are 
semnificația unei reprezentări spirituale 
a lui Gheorghe Lazăr, după cum Sfîntul 
Teodor Tiron — de aceasta nimeni nu 
s-a îndoit — era patronul spiritual al lui 
Tudor Vladimirescu. La concluziile lui 
Onisifor Ghibu, la care subscriem, avem 
de adăugat un element nou : prezența 
tricolorului românesc, în dublă ipostază, 
pe acest steag, ea ■ simbol cert și - revela
tor al conștiinței unității noastre națio
nale, vie și decisivă în conȘțțlnta politică 
a lui Tudor Vladimirescu.

— De ce î se spune steagul cel mare 
al lui Tudor Vladimirescu ? Cum a ajuns 
la noi ? Care este povestea lui ?

— Este o poveste nu numai lungă, ci 
și instructivă. O redăm succint. C. D. 
Ariceșcu, în cartea din 1874, citind o 
sursă încă vie în timpul lui, Nicolae Po
pescu din Mușetești. sene că „...steagul 
cel mare al lui Tudor... era zugrăvit cu 
măiestrie de un călugăr de la Antim, 
anume David, care învățase pictura în 
Rusia ; de unde se înțelege că avea două 

steaguri". Referindu-se la steag cu prile
jul intrării lui Tudor în București, la 
21 martie 1821, la amiază, C. D. Ariceșcu 
mai consemnează : „...un căpitan de 
panduri purta steagul care era de măta
se, culoare albastră și cu ciucuri... de 
mătase, culorile naționale" (s.n.) întîm- 
plările traversate de acest steag, peri
pețiile lui implică semnificații care, sîn- 
tem convinși, nu vor scăpa cititorilor a- 
cestui interviu. Cind Tudor Vladimires
cu a fost arestat de eteriști la Golești, 
steagul, fără hampă, și alte obiecte 
care i-au aparținut au fost salvate 
de comandantul artileriei panduri
lor, lanache Cacalețeanu. Trecînd prin 
episoade dramatice, acesta a ajuns în 
sfîrșit acasă și le-a păstrat la moșia sa 
din Tîmburești-Dolj. Ajungem astfel la 
anii în care C.D. Ariceșcu își perfecta 
documentarea. cărții publicate în 1874, 
cînd un prieten din Craiova, avocatul 
Mihai Stătescu, îl informează că ma
iorul George Cacalețeanu, fiul lui la
nache, deține mai multe relicve de Ia 
1821, printre care ,și steagul cel mare al 
lui Tudor Vladimirescu. Cu un efort 
care se cere consemnat, Mihai Stătescu 
l-a convins pe George Cacalețeanu să 
doneze steagul lui Tudor patrimoniului 
muzeistic al țării, avînd în vedere im
portanța lui națională...

— Andrei Oțetea cunoștea documen
tele în baza cărora faceți aceste afirma
ții ?

— Nu. Insă nu putem pretinde unui 
istoric să cunoască absolut toate do-, 
cumentele ce privesc, evenimentul aflat 
în obiectivul lui... Dar să revenim la 
steag. El nu a fost ridicat de la reșe- • 
dința lui George Cacalețeanu din Cra
iova decît în 1882, cu onoruri militare 
— condiție impusă încă din 1873 —. de 
o comisie condusă de B. P. Hasdeu. La 
București, steagul a apărut în cortegiul 
aniversar, cu prilejul prunei comemo
rări a proclamării regatului, și a fost 
păstrat apoi în patrimoniul muzeistic 
militar. Pînă în ajunul celui de-al doi
lea război mondial s-a menținut într-o 
stare de conservare relativ bună. în 
timpul acestui război, sau ulterior, stea
gul a suportat o acțiune • de distrugere 
ireparabilă. Resturile lui. restaurate, au 
fost transferate Muzeului național de 
istorie și se află expuse în sala revolu
ției de la 1821. Ceea ce se știe mai puțin 
este că o piesă importantă a steagului, . 
păstrătoare a culorilor naționale, nu a 
fost donată atunci, în 1882...

— Mă temeam că lucrurile se încheie 
aici . însă văd, pasionanta dv. relatare 
continuă... Despre ce fel de însemn păs
trător al culorilor naționale este vorba ?

— Culorile noastre naționale erau pre
zente, cum am spus, în dublă ipostază, 
pe steagul cel mare al revoluției de la 
1821 : pe flamura steagului și în ciucurii 
de mătase menționați prima dată în 
lucrarea lui C.D. Ariceșcu. Este regreta
bil, dar mențiunea lui C.D. Ariceșcu nu 
a atras atenția specialiștilor și autorul 
însuși a trecut ușor peste semnificația 
ei. La existența acestor însemne de 
mătase, purtătoare ale culorilor națio
nale, se referă și donatorul George 
Cacalețeanu, și avocatul Mihai Stătescu. 
„Acest stindard are încă trei ciucuri cu 
bulele de sus în argint și firele lor de 
mătase cu culorile naționale ; sînt inde
pendenți de stindard" — consemnează 
George Cacalețeanu....... L-am văzut cu 
ochii mei și l-am pipăit cu minele 
mele... — notează Mihai Stătescu —...a 
avut ciucuri luxoși, cu argint și mătase, 
cu culorile naționale". Acest însemn tri
color s-a păstrat în familia donatorului 
steagului pînă în 1934, cind nepotul ace
lui lanache, Titi Calețeanu, l-a dăruit 
muzeului militar din Craiova. Directo
rul de atunci al acestui muzeu, Aurel 
Metzulescu, sesizînd importanța deose
bită a piesei, o descrie într-un studiu în 
care intercalează o fotocopie a ei în alb- 
negru, laolaltă cu o reconstituire a stea
gului propriu-zis, realizată de pictorul 
Stoica după o fotografie anterioară mo
mentului donației din 1882. De la Aurel 
Metzulescu, însemnul tricolor a ajuns la 
Muzeul militar central din București — 
intrat aici cu nr. de inventar 19 645, după 
cum ne informează Elena Pălănceanu 
într-un studiu din 1974.

— Din documentele menționate pînă 
acum putem reconstitui imaginea aces
tor însemne tricolore ?

— Evident. Ne ajută esențial în această 
reconstituire chiar studiul lui Aurel 
Metzulescu, din care cităm 3 „Ciucurele 
se prezintă ca un tot întreg, însă com

pus din trei părți distincte sau mai bine- 
zis din trei ciucuri mai subțiri de mătase 
de dimensiuni egale și de culori variate 
și care sînt uniți la partea lor superioa
ră printr-un șnur de mătase. Fiecare 
ciucuraș e format din franjuri, fire de 
mătase răsucite, lungi de aproape 15 cm. 
Ceea ce este interesant este că culorile 
Celor trei ciucuri componenți sînt roșu 
fraise unul, galben altul și altul albas
tru, exact culorile drapelului nostru, dar 
decolorate de timp. Firele lungi de mă
tase sînt acoperite de un rînd de alte 
fire, tot de mătase, dar de jumătate 
lungime, colorate la fel și așezate în 
felul următor : cele roșii, lungi, sînt 
acoperite de cele albastre scurte, cele 
galbene lungi de firele scurte roșii, iar 
cele albastre lungi de firele scurte gal
bene..."

MIHAI PELIN ■

(Va urma)
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DEPINDE DE NOI

O investiție de onoare a cincinalului
(Urmare din pagina 1)

recunoaște că utilajele românești de la 
INOX sint capabile de performanțe teh
nice, ergonomice și estetice cel puțin ega
le cu cele importate. Ceea ce desigur că 
n-a împiedicat sosirea în același timp și 
aglomerarea — în aprilie, spre exemplu 
— a unei cantități de „numai" 2 500 de 
tone de utilaj ce se certa montat practic 
în mai puțin de o lună. Aritmetica sus
ține că ar fi trebuit montate peste 80 de 
tone pe zi ! Imposibil, cu forțele existen
te ad-hoc. Sint om și nimic din ce-i ome
nesc nu mi-e străin, grăia înțeleptul. Au 
fost mobilizați oameni și declanșate 
energii și tensiuni pur omenești. Comu
niste, mai ales. Zilele au fost sudate cap 
la cap cu nopțile. Au fost prelungite 
schimburile de lucru. Legea de aur a 
mecanicii susține că ce se pierde în for
ță se cîștigă în viteză. Și invers. Au fost 
luate măsuri speciale pentru a nu se 
pierde nici în forță, nici în viteză. Celor 
circa 200 de oameni ai întreprinderii de 
construcții montaj metalurgic Tîrgovișle 
le-au sărit în ajutor alți 300 de la bene- 
ficar — ceea ce a mărit și forța și viteza 
de lucru. S-a montat continuu. Și totuși 
în noiembrie mai erau de așezat în flux 
cam 300 de tone de utilaj. De ce 7 Pentru 
că nu sosiseră. încă ! De la I.U.G. Craio
va trebuia să sosească cilindri de lami
nare ; de la 1 Mai Ploiești o foarfecă de 
șutaj ; de la F.U.M. Buzău un pat de 
răcire a laminatelor ; F.E.A. București 
datorează încă aparataj...

Și totuși, aproape incredibil, au fost 
găsite modalități pentru a putea fi începu
te probele la cald la linia de laminare și 
la o serie de mașini în sectorul de- ajus
tai. Respectiva producție a început cu 
broșarea și cojitul laminatelor. Punerea 
în funcțiune este prevăzută pentru 31 de
cembrie. Dacă aș zice că este greu, n-aș 
minți. Dar n-aș spune decît jumătate din 
adevăr: este aproape imposibil. Și totuși !, 
spun asta pentru a doua oară. Printr-o 
hbtărîre a fiecăruia afișarea gulerelor al
be a fost amînată pînă după succesul aș
teptat în jurul Anului nou. Pînă atunci, 
culoarea preferată și prea purtată va fi 
albastrul de salopetă și de pufoaică. Pri
mul succes a și fost înregistrat : pe 12 
noiembrie a fost introdusă prima bară în 
trenul pregătitor. Ceea ce se va face pe 
acest laminor : țaglele de 100X100X4 000 
și cele de 80X80X9 000 vor fi încălzite în 
cuptoare speciale, apoi alergate într-o 
hală lungă de 760 metri, cu viteze ce con
curează iuțeala celebrului tren Hikkari, 
printre cilindri de laminare. Rezultat: se 
vor obține profile rotunde cu diametrul 
între 6 șl 30 milimetri sau echivalentul 
suprafețelor acestora, dar în secțiuni pă
trate, exagonale și dreptunghiulare. Evan
taiul oțelurilor care se vor folosi : carbon 
de calitate, slab aliate, aliate pentru con
strucția de mașini, oțeluri rapide și inoxi
dabile. Zece posturi de comandă izolate fo
nie și adiabatic (fără schimb de căldură, 
pentru regimul optim de funcționare a 
aparaturii electronice) sint plasate începînd 
de la cuptor, pe' toată linia de laminare, 
în fiecare post de control va fi un om spe
cial pregătit...

Cine 7 Brezoi Anghel, inginer și șef de 
secție îmi spune să s-ar putea să fie unul 
dintre următorii : laminoriștii Stoica Ște
fan, Săvulescu Serafim, Georgescu Radu

Scutul lui Abile
în muzeul de suflet pe care „Vulcan" și 

l-a croit, conștiincios. în alunecarea ani
lor, școala uzinei din Dealul Spirii își are, 
încăpător și statornic, locul său. Fabrica 
s-a înființat în 1904. aducînd în ambianța 
liniștită a viilor din împrejurimi zgomotul 
exotic al fiarelor bătute, cu gîndul de a le 
găsi un rost. La acea oră. rostul se numea 
industria petrolieră. Multe vînturi au spă
lat de atunci coșurile atinse de scrum ale 
halelor industriale. înmulțite, mărite și 
crescute între strada 13 Septembrie și Ca
lea Rahovei. încercări cu duiumul au luat 
cu asalt puterea si istețimea vulcaniștilor. 
Ceva utilaj petrolier se mai face și azi. 
dar gîndurile și dorințele de împlinire se 
leagă de altceva. între toate, cazanele. 
Acum. în gura iernii e bine să ne amintim 
că la multi dintre noi ajung căldura și 
curentul electric ce se nasc în centralele 
echipate cu cazanele făcute Ia „Vulcan". 
Ca să poată face fată, uzina și-a luat o 
parte din arme și bagaje instalîndu-le în 
cîmpul. mai nrimitor. al Bercenilor.

Școala a rămas aid. în strada Samuil 
Vulcan nr. 10. Datează din 1941. De atunci, 
și îndeosebi după naționalizare, drumul 
principal spre meserie trece prin curtea 
•școlii. Prin săl;le de clasă, prin ateliere, 
«prin laboratoarele pe care modesta lor 
laborioasă instituție de învățămînt le-a 
agonisit și pus în valoare cu tragere de 
inimă de la un an la altul. Ce poate să-și 
dorească mai mult o școală decît convin
gerea că timpul nu trece degeaba, că în
tre vacante și între recreații, vămuit ca 
lumea, el lasă pe epoleții strălucitori ai 
Profesiilor numeroase trese de merit ade
vărate, validate în secțiile de producție 
ale uzinei.

Mă las ademenit de exemple ce le cu
nosc foarte bine, de o perioadă care o știu 

(33 ani, născut în Drăgășani, școlit în Hu
nedoara și cîștigătorul din acest an al 
Olimpiadei laminoristulul, de la Iași), 
Marin Ion, Ivașcu Vasile ; lăcătușii Nisi- 
peanu Gheorghe, Boierescu Ion, Rusa 
Gheorghe, Jilăveanu Radu ; electricienii 
Vlaicu Ion, Diaconu Dumitru, Niță Gheor
ghe, Bunescu Gheorghe, Bănescu Ion... Ma
joritatea sînt oameni care au fost verifi
cați încă de la 16 ianuarie 1980...

Aflu că data a picat într-o miercuri. Se 
aflau în țara samurailor, la Cnita, un 
orășel lîngă marele Nagoya. „Vrem să 
constatăm ce ați învățat" — li s-a spus. 
Era dimineață. Japonezii au dereglat tre
nul de laminare (pentru ei era zi liberă) ; 
au oprit instalația ; au pus la dispoziția 
alor noștri programul de fabricație pentru 
ziua în curs ; „scoateți profile conform 
celor scrise aici; acestea sînt țaglele". In
ginerul Brezoi Anghel a fost numit șef de 
schimb ; pe post de maistru la cuptor și 
șef tren pregătitor — ing. Somșai Vincze ; 
la trenul finisor — ing. lonete Nlcu. Trei 
higineri șl 19 lamihoriști tirgovișteni, 
timp de 6 ore, în insula Honshu, au lami
nat 9 colaci, de sîrmă cu diametrul de 14 
milimetri O linie de laminare de ultimul 
tip. A urmat analiza produsului obținut. 
Au urmat aprecierile : „ați laminat la ni
velul nostru". Peste zece zile reveneau în 
țară ca să-i ajute pe constructorii lamino
rului lor, ai laminorului nostru. I-a suc
cedat un voluminos dosar cu aprecieri : 
„deosebit de talentat pentru meseria de 
laminorist" ; „bun organizator" ; „atenție 
distributivă excelentă" ; „coordonator în
născut". . . Opinia inginerului Brezoi An
ghel : „Nu prea ne știam, am plecat 24 de 
necunoscuți, dar ne-am întors o echipă. 
Aceștia care se văd. Asigurați-vă cititorii 
că pe 1 ianuarie 1981 laminorul acesta va 
funcționa".

Cine stăruie izbutește. Mă uit în jur 
și am toate motivele să cred că așa va fi. 
lată-i aici, chiar pe linia de laminare, pe 
inginerii stagiari Ion Florea, Adrian Teo- 
doru, Mircea Moraru și Daniel Jianu. 
Pleoapele li-s roșii, n-au prea dormit su
ficient în ultima vreme, vin la laminor 
de cu noapte și pleacă noaptea. Lucrează 
la montaj alături de muncitorii amintiți. 
Și de alții. Nici nu-i deosebești dintre 
muncitori : aceleași căști, aceleași pu
foaice, aceleași gesturi, aceleași fețe grave 
și sprfncene-afbalete încordate. Dincolo, la 
ajustaj, aceleași eforturi dar alte nume : 
inginerii David, Marcu, Elisei și Cîrstoiu. 
Prezența atîtor ingineri pe metrul pătrat 
nu trebuie să vă mire. Toată forța tehnică 
este concentrată la lucrări concrete de 
montaj pentru ca ulterior, în funcționare, 
linia de laminare să nu poată, să nu aibă 
cum să producă nici un fel de surpriză, 
nimănui. O altă explicație ar mai fi și cu
riozitatea firească oricărui creier muncit 
de pasiunea pentru tehnică. Aici ai ce să 
vezi, linia este unică în România, iar pe 
Terra n-are decît cîteva surori, nici cîte 
degete sînt la o mină. Motiv pentru care 
chiar și foarte tinerii sînt puși să lucreze 
și să se uite — dar să nu uite ! — cu zeci 
de ochi. Inginerul Florea și laminoristul 
Săvulescu tocmai execută o corecție la o 
bară de cuplare sub privirile atente ale 
lui Dobre Ion, Văsii Cornel, Cremeneanu 
Vasile, Neagoe Gheorghe. Ultimul se află 
aici de numai o săptămînă, dar s-a inte
grat perfect în ritmul celorlalți. „Vom la
mina in ianuarie, este o chestiune de 

în detaliile cele mai din adine și scriu cu 
mina pe inimă că multe lucruri s-au pri
vit și s-au făcut cu seriozitate în acel colt 
de cartier Unde strada Sebastian primește 
ca pe o rudă apropiată strada în unghi 
drept numită Vulcan pentru a prinde în 
echerul format clădirea plină de iederă a 
școlii noastre.

Să ne înțelegem bine. La început a fost 
școala profesională, un laminor de clasă 
superioară. Din maxilarele lui, implaca
bile ca orice mașină de marcă recunoscută, 
au ieșit mii de lăcătuși, strungari, ca
zangii. sudori, turnători în fontă și oțel. A 
fost o șansă pentru toti ca școala să fie 
alături de fabrică, de fapt în curtea ei, să 
facă parte din trupul său. Nu numai prin 
apartenența geografică. Nu în primul rînd 
prin asta. Totul era gîndit, integ^t siste
mului circulator, unde ceva joacă rolul de 
pompă cu sarcini precise, cu norme pre
cise de calitate. Procesul de formare a 
avut totdeauna loc și are cu atît mai mult 
acum la temperatura si sub îndemnul re
perelor memorabile din fabrică. Ucenicul 
strungar dorea să ajungă un Aristide Eco- 
nomu sau Uțan Eugen, cazangiii îl aveau 
în fata ochilor pe Kacso Karol și Basamac 
Nicolae, sudorii propuneau să devină la 
fel de buni ca Gheorghe Jipa și Dumitru 
Nițor, turnătorii tînjeau după faima unui 
Stelian Ceaușu și Florea loniță, construc
torii de autobuze, cînd ele ieșeau de pe 
poarta uzinei, visau să aibă mîna sigură 
a lui Stocek, Bogdan, Lupu, Răduță. Lu- 
crînd cu ei, învățînd de la ei, oxigenîn- 
du-ne existența cu exemplul lor sănătos, 
beneficiarii fără să știu de magnetismul 
unei vieți dăruite muncii, făcută să ardă 
pentru ei, sublimă în lucrul cel mai fru
mos ce și-1 dorește un om — să demon

onoare muncitorească..." Uite-1 ce are în 
cap după numai șapte zile de lucru ! îmi 
plac la nebunie tinerii care sint capabili 
să creadă cu tărie în ceva, iar dacă acest 
„ceva" este încrederea în oameni și în 
rezultatele muncii lor, atunci sînt capa
bil să le iert orice năzbîtie. Este și moti
vul pentru care îțni vine să rîd, noroc 
că-mi reprim la timp schița de zîmbet. 
Exact în fața noastră, pe un panou se 
poate citi: „Cine a pierdut onoarea nu 
mai are ce pierde".

Așa se explică ! Totul.
Alături este secția de benzi și table 

inoxidabile. Imaginea ei este aceea de în
treprindere a viitorului, așa cum o văd 
unii dintre scriitorii de „științifico-fan- 
tastice". Ca să nu mai spun că „Peripe
țiile Alisei în lumea oglinzii" rămîne o 
simplă... copilărie (ce-i drept : a unui 
matematician și logician genial, Lewis 
Carroll) Nu-ți vine să crezi că așa ceva 
este real. Dar totul este palpabil, n-ai de
cît să pui mina și să te convingi. N-ai 
decît să-ți rotești ochii și să vezi — în 
secție lucrează peste 300 de oameni. Nu 
există fir de praf. Scot o filă din carnetul 
profesional, pescăruș alb, o frec de po
deaua vopsită în culorile cerului de dea
supra mării, iarna, pe ger, iar hîrtia ră
mîne imaculată ! ! ! Pentru ce ? O parti
culă de praf chiar de ordinul micronilor 
poate zgîria lustrul tablei care poate fi 
laminată aici pînă la lățimea maximă de 
1 250 mm și la grosimi între 0,3 și 3 mm. 
Din laminarea la . rece ies autentice 
oglinzi, fără nici o prelucrare suplimen
tară. Oglinzi 1, nu-i nici un fel de meta
foră. ci purul adevăr. Sintagma „curățe
nie de farmacie" devine aici un biet 
truism oarecare : o hală lungă de 700 de 
metri, toată în albastru pal, traversată 
din loc în loc de pasarele verzi, ale căror 
balustrade au culoarea podurilor rulante, 
adică galben de grîu... Dacă vă intere
sează : o foaie de tablă laminată aici se 
livrează între altele două, de hîrtie. Să 
nu cumva să se zgîrie în timpul trans
portului ! Autentică operă de orfevrieri 
ai sfieșitului de secol. Un pachet de ta
blă de aici arată ca un doboș tort... in
dustrial. Respectivul laminor a costat 1,2 
miliarde lei. De la 1 noiembrie lucrează 
la întreaga capacitate. Pe o secțiune 
1 200 X 1200 mm poți vedea doi cilindri 
de lucru și 18 de sprijin ! Finețea lor 
este atît de mare îneît cel de schimb sînt 
ținuți pe suporți căptușiți cu postav deo
sebit de fin. Este aproape velur, ca pen
tru bijuterii. Nu întîmplător tona de ast
fel de tablă se livrează cu 50 000 de lei. 
Pînă și deșeurile se vînd cu 8 lei kilo
gramul ! Din păcate materia primă pen
tru acest laminor trebuie să fie încă im
portată. (Galațiul nu a finalizat investiția 
respectivă, din păcate.) Oricum, chiar și 
în această situație, adică ehiar dacă pen
tru moment importăm — repet, încă — 
tabla necesară ea materie .primă secției 
de benzi de la Tîrgoviște, avantajul este 
totuși evident. Cum 7 Iată ce scria de cu- 
rînd o prestigioasă publicație româ
nească : „Pentru tabla inoxidabilă, pe 
piața externă, adesea, se cer în compen
sație produse agroalimentare. Bunăoară, 
pentru 1 kg tablă inox — 10 kg de fructe 
ori legume, sau 1,5 kg de carne, sau 6 
litri de ulei comestibil".

Ceea ce ne scutește de orice comenta
riu.

streze că există în punctul de vîrf al per
formanței autentice.

Generatii de buni meseriași au ieșit pe 
poarta „Vulcanului", punînd în cui, la 
vîrsta odihnei meritate, uneltele purtate 
cu demnitate, o viată. Generații noi le-au 
luat locul. Cu conștiinciozitate și răspun
dere. școala a avut grijă să trimită acolo, 
în cîmpul de forțe al solicitărilor de fie
care zi. aspre, adeseori drastice, comba
tantii pregătiti să ducă în spate ranița 
pretențioasă a lucrului de calitate.

își are școala propria-1 galerie de mume 
respectabile. Un director de mare suflet, 
Vasile Niculescu, obsedat de ideea că un 
adolescent trebuie ajutat să învețe cît îl 
țin puterile. Cîțiva profesori de înaltă cla
să — Constanța Savu, Ion Teodosescu, Ion 
Săceanu, Teodora lorga. Constantin Cara- 
gheorgheopol. Cîțiva ingineri veniti din 
uzină să patroneze inițierea în pretențioa
sele .tehnologii : Ioan Avram, ministrul de 
azi. Olimpian Florescu. Tănase Hudea, Io
sif Vîlceanu, Lucian Ignat.

Școala are azi aproape 2 500 de elevi. 
Liceului industrial i s-a alăturat o școală 
de maiștri. Optzeci de cadre didactice con
duc ofensiva zilnică în favoarea unei pre
gătiri pe măsura lucrurilor ce li se vor 
pune în mînă tinerilor aflați acum în ca
taloagele de la „Vulcan". Director este 
acum fostul nostru coleg de la „A", Paul 
Devian. Uzina a cedat un, sînt convins, 
bun Inginer, ajutînd școala să cîștige un la 
fel de bun coordonator. Dacă multe nume 
noi nu vom găsi în nomenclatorul mese
riilor. să fim convinși că există în schimb 
modificări de esență în sfera pretențiilor.

îmi place să revin în strada Samuil Vul
can nr. 10, și o fac mereu cu convingerea 
că vin să privesc silueta unui bijutier, 
care deplin stăpîn pe reflexele sale, mo
delează cu sîrg gestul vechi de cînd lu
mea, strălucitor în esență și durată, al îm
plinirii prin muncă.

NEAGU UDROIU E

Din presa județeană
• Citind articolul „Pledoarie pentru 

soarta unui adolescent" ne-a cuprins re
volta, așa cum, probabil, s-a întîmplat și 
cu semnatara articolului, Aurelia Lo- 
jinschi, atunci cînd a descoperit nedreap
ta judecată aplicată unui băiat de 16 ani. 
Ancheta socială întreprinsă pentru ca 
acest copil să fie internat la o școală de 
reeducare ajunge la concluzia că „mino
rul are o fire retrasă, ascunsă, manifes- 
tînd, în unele cazuri, agresivitate". Din 
cercetările ulterioare, pe care autoarea 
articolului le face, reiese că tînărul este 
nevinovat, el nu este nici agresiv și nici 
un copil-problemă. Singura problemă pe 
care o creează este aceea de a fi copilul 
unor oameni care-și ignoră îndatoririle 
de părinți. Știu acești „părinți-problemă", 
cum ne permitem să-i numim. că 
fiul lor a fost ajutor de cioban pentru a 
putea să-și cîștige existența, știu ei că 
frigul zilelor s-a lăsat peste frigul din 
sufletul fragil dar „ascuns", știu ei că vi
sele lui sînt zbuciumate tocmai din cauza 
nedreptăților îndurate, știu ei că argu
mentele aduse în favoarea lor, bineînțe
les, vor deveni într-o zi prilej de insom
nii 7 „Cuvîntul nou" (Covasna) 28 no
iembrie. • G.M. Stănișor consemnează 
în ziarul „Secera și Ciocanul” (Argeș) din 
28 noiembrie, o premieră națională la 
I.P.M.P.B. Pitești. Este vorba despre o 
instalație unicat, „un colos metalic de 
peste 250 tone care montează grinzi pre- 
comprimate la marile poduri" ce se con
struiesc pe căile ferate. 0 La ce se re
duce activitatea organizației U.T.C. a în
treprinderii de articole tehnice dirf cau
ciuc, Botoșani 7 După cum relatează și 
demonstrează Traian Albu în ziarul „Clo
potul" (Botoșani) din 28 noiembrie, acti
vitatea s-ar reduce la „planuri de activi
tate bune... și cam atît". Cauze subiec
tive există destule. Neîndeplinirea aproa
pe a nici uneia din activitățile trecute în 
plan înseamnă totuși ceva mai mult decît 
invocarea unor scuze. 0 După cum se știe 
și se vede, există foarte multe forme de 
păstrare a folclorului autentic. O acțiune 
lăudabilă în această direcție este și con
cursul organizat de județul Teleorman în 
zilele de 12, 13 și 14 decembrie. Sperăm 
ca doinele, baladele, cîntecele vechi să-și 
găsească interpretii adevărați, acesta 
fiind unul din mijloacele păstrării fol
clorului nepoluat. Menținerea autentici
tății vechilor eîntece nu este un moft al 
cuiva ci o datorie a noastră, a tuturor. 
Cu atît mai mult a profesioniștilor folclo
rului (Teleormanul — 29 noiembrie). 0 
La sala Polivalență din Brăila, ne infor
mează ziarul „înainte" (Brăila) din 2 de
cembrie. se desfășoară numai spectacole 
de muzică populară. Nu pentru că alte 
manifestări culturale și sportive n-ar 
avea loc în municipiul Brăila ci, pur și 
simplu, pentru că sala polivalentă nu în
trunește toate condițiile necesare. Cum ! 7 
încă de la darea în folosință au rămas 
unele lucrări nedefinitivate : este foarte 
frig, cînd plouă se infiltrează apa prin 
acoperiș etc. Poate că. pînă la urmă, ci
neva se va îndura si va rezolva aceste 
probleme. O sală polivalentă numai pen
tru spectacole de muzică populară estet 
prea puțin. 0 Felicitări și succese cît mai 
multe le urăm artiștilor amatori ai Filia
lei Suceava a Asociației surzilor care au 
fost distinși la concursul artistic — ediția 
1980 — cu trei premii. Premiul I pentru 
suita de dansuri populare, dans popular 
solistic și număr la alegere. Premiul II 
pentru dans tematic și premiul III pen
tru pantomimă individuală (Zori noi — 
Suceava — 2 decembrie). 0 Interesante 
și adevărate rămîn cele două pagini din 
„Viitorul" (Mehedinți), 2 decembrie, rea
lizate de Teodor Mateescu și Petre Gutu- 
leanu, despre sistemul hidroenergetic și 
de navigație Porțile de Fier II. Fără a 
cuprinde toate evenimentele deosebite 
din viața și activitatea acelor oameni 
care lucrează la Porțile de Fier II au
torii reușesc să puncteze cele mai semni
ficative momente petrecute în cursul a- 
nului acesta. 0 Lăudabilă ni se pare ini
țiativa unor ziare județene — de data 
aceasta „Informația Harghitei" (Har
ghita) din 29 noiembrie — de a insera în 
paginile lor rubrica „pe urmele articole
lor publicate". Iată; spre exemplu, la ar
ticolul „Timpul liber al tineretului între 
Scylla și Charybda" (M. Groza), răspun
surile vin din partea a trei (1) foruri cău- 
tînd fiecare argumente, trimițînd hîrtii 
semnate și parafate, timp în care ar fi 
putut organiza acțiuni prin care puteau 
demonstra că situația întîlnită de autorul 
materialului n-a fost decît un accident. 0 
In interviul semnat de Titus Crișciu (Fla
mura — Caraș-Severin) din 2 decembrie, 
eminentul muzician Zeno Vancea, nefă- 
cirid risipă de cuvinte, numește cîteva 
idei de căpătîi ale concepției sale. Ce re
comandă domnia sa tinerilor muzi
cieni 7 : „să spună întotdeauna adevărul 
și numai adevărul Să eaute soluții artis
tice perene, dincolo de mode. Să nu se 
despartă niciodată de popor, să găsească 
fericita cale de îmbinare a idealurilor lor 
artistice cu cele ale poporului".

I. IACOE ■
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SUB SEMNUL URGENTEI

Valoarea ceasului al doisprezecelea 
la turnătoriile I.T.M.A. Craiova

Mai bine mai tirziu, decit niciodată : 
se lucrează (in sfârșit) la drumurile 

de acces

Afirmam în două articole anterioare, 
privind unele investitii restante, că o mo
bilizare exemplară a constructorului sau a 
furnizorilor de utilaje ar aduce în sufle
tele beneficiarilor o bucurie pe măsură, 
demonstrîndu-le în același timp că. une
ori, ceasul e mai productiv decît anul. De 
bună seamă, nimeni nu-și dorește să 
ajungă pînă aici, dar pentru unii impor
tanța acestui ceas este evidentă.

Acesta este și cazul celor două turnă
torii de fontă specială de la întreprinde
rea de tractoare și mașini agricole .din 
Craiova (I.T.M.A.).

Prima dintre ele. numită și turnătoria 
mică, cu o capacitate de 10 000 tone anual, 
avea drept termen de punere în func
țiune, într-o primă etapă (2 500 tone), data 
de 30 decembrie 1979. Funcționarea turnă
toriei „mici" înseamnă renunțarea la im
porturi de piese motor pe relația devize 
libere, deci .reducerea efortului valutar al 
țării, asimilîndu-se reperelor turnate pen
tru viitoarele autoturisme de mic litra! 
OLTCIT. Urmările întârzierilor nu sînt 
cîtuși „e puțin mici: o nerealizare a pro
ducției fizice de circa 70 de milioane ne 
anul în curs, penalizări pe care I.T.M.A. 
le plătește pentru menținerea în stoc a 
unui volum important de utilaje peste 
uurata normată (este vorba de aproxima
tiv șase milioane lei), pierderea garanției 
la diferite utilaje livrate, diminuarea re
tribuției șefilor de secție și a maiștrilor 
cu cinci Ia sută.

Cea de-a doua turnătorie — turnătoria 
mare — 50 000 tone anual capacitate, tre
buia să intre în funcțiune. în prima etapă 
(30 000 tone anual), la sfîrșitul lui decem
brie 1980. Și aici valoarea utilajelor din 
stoc este foarte mare (aproximativ 200 
milioane lei), la o linie completă de tur
nare din import pierzîndu-se garanția. 
Practic, se pierde o producție de peste 
230 milioane lei, deoarece turnătoria mare 
trebuie să asigure necesarul de piese tur
nate pentru toate întreprinderile centra- 

, iei de tractoare. Așadar, acum, la sfîrși
tul anului s-au făcut propuneri pentru noi 
termene, situație impusă, firește, de sta
rea lucrărilor, de ritmul constructorului.

Deci, iar constructorul. Dar ca să dăm ce
zarului ce-i al său, se cade să arătăm că 
întreprinderea de construcții industriale 
care se ocupă de această investiție — 
TCIND Craiova — este o întreprin
dere cu mari merite și bune rezultate.

Potrivit programului comun întocmit de 
beneficiar și constructor, foarte importante 
pentru această perioadă sînt lucrările de 
închidere ale halelor (pentru crearea fron
tului de lucru, montorilor și izolatori
lor în timpul iernii și asigurarea hidroizo- 
lațiilor tuturor posturilor de transformare. 
Sînt cerințele minime ale acestui program, 
fără de care nu se pot realiza noile ter
mene. Așa cum menționa inginerul-șef al 
I.T.M.A., Ion Anghel, „trebuie neapărat 
ca pe șantier să existe o organizare per
fectă, multă disciplină și seriozitate in 
muncă. în ciuda efectivelor diminuate ale 
constructorilor, izolatorilor și montori- 
lor“.

Cîteva din lipsurile constructorului apar 
evidente încă dintr-un început : drumurile 
sînt pline de noroi, pe alocuri de neum
blat. în treacăt fie spus, pentru multe în
treprinderi de. construcții industriale din 

țară drumurile constituie o chestiune mi
noră și ne miră chiar că unii n-au cerut, 
de pildă, mașini amfibii pentru șantierele 
pe care lucrează. Ar fi o soluție capabilă 
să mărească timpul de exploatare a mul
tor utilaje, lăsînd la o parte faptul că 
s-ar circula și mult mai repede. Cum 
se pare, ideea cu amfibiile este mai greu 
de pus în practică, cei de la TCIND 
Craiova s-au apucat temeinic de betonarea 
drumurilor. Mintea de pe urmă. La tur
nul elevator, lăcătușii lui Petre Codreanu 
își dau silința să-și termine treaba. Iși 

dau silința în sensul că în momentul cînd 
ne văd cu aparatul de fotografiat se urcă 
pe schele și se apucă de treabă. Petre 
Codreanu nu avea cum să-i vadă deoa
rece el chiar muncea. „Lucrăm la pelicu- 
lizare la cota +3 000 și vă spun cinstit, 
nu pot să mint, că sînt om serios, pelicu- 
lizarea șl silozurile, partea noastră le ter
minăm într-o zi“. Mai departe, la turnă
toria mică nu lucrează nimeni. Nici țipe
nie de om, lucrurile se simplifică și tre
cem mai departe, spre turnătoria mare, 
unde pe schele șl pe poduri rulante se 
lucrează. Se lucrează însă la înălțime 
deoarece jos, de pildă, băieții lui nea Bu- 
cică, plecat la ședință, nu se hotărăsc să 
ridice niște țevi decît după ce văd apa
ratul de fotografiat, dar nici așa mobili
zarea nu-i ține prea mult. Cam la fel se 
întîmplă și cu electricienii lui Ștefan 
Popa care ne declara : „Azi montăm ma
gistrala M.E. Ridicăm apoi echipamentul 
electric pentru podul de 12.5 tone. Vă asi
gurăm că ne terminăm treaba pină la sfîr
șitul lunii noiembrie". Pină la baraca 
unde se află șeful de lot facem un ocol 
mare evitînd stația de preparat amestec 
de formare la care nu lucrează nimeni.

iar ploile și lipsa izolațiilor au transfor
mat o groapă intr-un lac.

Stelian Ristea, șeful lotului de con- 
structori-TCIND Craiova : „Am 290 de 
oameni pe șantier. Nu știu citi sînt azi la 
turnătorii, deoarece în fiecare zi îi adu
cem ținind seama de prioritățile lucrări
lor. Prioritățile sînt închiderea halelor, 
drumurile de acces, depozitul profile- 
rame, anexa tehnico-socială. Printre al
tele, anul acesta vom reuși să terminăm 
turnul elevator, depozitul de piese tur
nate și rame prevăzut pentru 1981, gale

ria superioară de pe silozuri de la gos
podăria de nisip care va fi dată tot în 
avans, stația de racord adine, buncărele 
de la baza de șarjare și, bineînțeles, în
chiderea halelor". Sîntem asigurați că 
toți cei două sute de oameni se află la 
lucru și chiar lucrează, dar că, pe de altă 
parte, sînt și alte greutăți, de pildă, ci
mentul nu vine în ritmul prevăzut în co
menzi și grafice. „Trustul face eforturi 
deosebite, continuă Stelian Ristea. s-a 
rezolvat problema macaralelor, a excava
toarelor, am mai primit oameni, 35 de 
muncitori calificați. Noi sîntem din fe
bruarie aici, însă ne bagă bețe in roate 
izolatorii de la T.I.L.I.B.“ Mai departe. 
Vasile Drodar, maistru la T.M.U.Ch, Bucu
rești. grup șantiere Craiova : „Am putea 
termina multe, dar problema este frontul 
de lucru și căile de acces. Reușim să mon
tăm țoale podurile rulante în turnătorii, 
instalațiile termotehnice, partea noastră. 
Am 70 de oameni și pe măsură ce se 
deschid noi fronturi de lucru vor mai veni. 
Avem și utilaje și sînt toate condițiile să 
montăm cînd primim front de lucru. Con
diția esențială : închiderea halelor și dru
murile de acces". Deci montorul are, 
cum spune, toate condițiile. Are mașini, 
are ce monta, vor mai veni și oameni. 
Doar „nu cerem lux, ci să se închidă ha
lele ca să avem la iarnă măcar 5—10 
grade".

Mihail Sălceanu, maistru șantier 7 izola
ții : _„Am cu totul 23 de oameni și i-am 
împărțit după priorități. Sperăm să aco
perim secția de topire și să închidem 
atelierul de curățătorie, totul pînă la sfîr
șitul anului. Mai mult n-am reușit să fac, 
fie din cauza frontului de lucru, fie lip
sei oamenilor".

Inginer Marin Bițu. șef șantier 5 
TCIND : „23 000 metri patrați sînt front 
de lueru de astă-vară și se pot Izola. De 
altfel, graficul prevede pînă la 25 decem
brie izolarea eu primul strat".

E limpede. Constructorul are două sute 
de oameni mobilizați la priorități, mon
torul are condiții materiale dar acuză 
lipsa frontului de lucru și a drumurilor de 
acces, izolatorii, de asemenea, mvocă în
cetineala constructorului, iar acesta, ca 
cercul să fie perfect, afirmă că exista 
front de lucru. Nimeni nu poate face mâl 
multă lumină, deși uită cu toții că antre
prenorul general este chiar constructorul. 
Pe el ar trebui să-l doară mai Întâi că 
băieții lui nea Bucică n-au chef de hum 
cînd bațe soarele mai tare sau cind izo
latorii lasă ditamai hala să se transforme 
în ștrand. Cei cu care am discutat mai 
înainte au fost de acord că dacă ninge ’a 
noapte, noile programări sînt compro
mise. în aceste condiții sensul foarte 
exact al expresiei ne-am mobilizat exem
plar înseamnă să muncești efectiv nu nu
mai să promiți în comandamente si șe
dințe, să sunraveghezi în permanență oa
menii și lucrările, să faci totul ca cimen
tul să-ți vină la vreme (nu este vorba 
doar de șef de lot sau de șeful de' șan
tier, ci șl de conducerea trustului), să-l 
obligi pe izolatori să folosească *rontul de 
lucru pus la dispoziție. Bunele condiții 
care există acum nu mai valorează nimic 
dacă halele nu vor fi închise. Ele vor ft 
fructificate doar în măsura ’n care se va 
lucra în timpul iernii. Cam aceasta este 
valoarea ceasului al doisprezecelea pe șan
tierul turnătoriilor de la I.T.M.A. : crea
rea frontului de lucru în timpul iernii, 
astfel ca în martie, conform programării, 
să se monteze utilajele.

RAZVAN BARBULESCU ■

Noul mecanism economic

Investiții de efort și de idei noi
La CIuj-Napoca, am rugat recent pe un simplu muncitor dintr-o mare între

prindere industrială, un contabil-șef cu îndelungată experiență și un conferențiar 
universitar specialist în economia industriei să ne împărtășească din experiența lor 
directă privind funcționarea noului mecanism economic în confruntare cu practica.

„Cum funcționează noul mecanism eco
nomic în întreprinderile din Cluj-Napoca?" 
— am întrebat pe conferențiarul univer
sitar doctor Constantin Ioan Tula! de la 
Facultatea de științe economice, autor al 
lucrării „Venitul net și formele sale în 
industrie". Editura Academiei R.S.R., 
1979. una din primele lucrări apărute la 
noi și consacrate acestei probleme după 
aplicarea noului mecanism economic.

— Este un pas hotărîtor în perfecțio
narea mecanismului conducerii, dar, cum 
este și normal, aplicarea sa ridică mul
tiple aspecte teoretice și practice. Aș 
vrea să vă împărtășesc unele constatări 
și propuneri izvorîte din cercetări în
treprinse, cu ajutorul studenților, în 15— 
20 întreprinderi din Cluj-Napoca, precum 
și din concluziile a circa 39 lucrări de 
diplomă ale absolvenților Facultății de 
științe economice, în care au fost abor
date și probleme ale noului mecanism. 
Observațiile care urmează încorporează 
și sugestii desprinse dintr-o dezbatere 
eu specialiștii din Turda, în iunie 1980, 
precum și cu mai multi participanti, ca
dre de conducere, la cursurile postuni
versitare la Facultatea de științe econo
mice.

Iată, acum, aceste observații, In for
mularea conferențiarului universitar doc
tor Constantin Ioan Tulai :

• întreprinderile își fundamentează, 
de regulă, indicatorii pornind de la ci
frele transmise de centrală șl de minis
ter și îmbunătățite pe baza propunerilor 
din întreprinderi, dar se întîmplă prga 
frecvent ca în chiar cursul execuției să se 
modifice de cîteva ori indicatorii economici 
ai întreprinderilor. Nu ne referim Ia 
acele modificări dictate de schimbări 
imprevizibile — de pildă, dependente de 
o anumită conjunctură internațională pe 
care nu o putem influența cîtuși de pu
țin — ci la acele „ajustări" fără justifi- 
cai’e reală. S-a ajuns la situația că modi
ficările indicatorilor au devenit regula, și 
nu excepția. Or, contabilul-șef trebuie să 
știe din timp indicatorii, pe care să-i 
să-i aibă în vedere. Dacă de pildă în in
dustria confecțiilor, cum s-a arătat, este 
în adevăr mai greu de făcut prevederi 
exacte pe termen lung, la alte întreprin
deri totul — sau aproape totul — cel 
puțin în liniile esențiale, este previzibil 
într-o economie ca a noastră. Din mo
mentul în care se Încetățenește practica 
modificării indicatorilor, unele întreprin
deri mici nu mai depun suficient interes 
pentru deplina fundamentare a acestor in
dicatori, plecînd de la premisa că, oricum, 
el, se vor „ajusta" pe parcurs de către cen
trală, după aprobarea lor de către acest 
for. Poate așa se explică și insuficienta 

preocupare pentru defalcarea indicatori
lor in bugetul de venituri și cheltuieli pe 
locuri de muncă și pe perioade mai scurte, 
astfel îneît aceste bugete — după cum 
prevede în mod expres noul mecanism 
economic — să folosească realmente ca 
instrumente de conducere.
• Legea prevede în mod expres 

eă o parte din beneficiul peste plan 
se repartizează automat pentru dezvolta
rea întreprinderii respective, care s-a 
gospodărit mai bine decît altele. Dar și 
în acest caz, in situația cind dezvoltarea 
nu este aprobată prin plan de către fo
rul ierarhic superior, aceste resurse de
vin inutilizabile după scurgerea unui an 
și, din acest punct de vedere, interesul 
întreprinderii pentru depășirea beneficiu
lui planificat este lezat. Există însă 
o soluție care este simplă și nu 
contravine cu nimic, ci dimpotrivă
se încadrează perfect spiritului și
literei noului mecanism. Soluția sugerată 
îmbracă două aspecte : 1. — întreprinde
rile să aibă posibilitatea să acumuleze 
pe termen mai lung resursele a căror fo
losire nu este aprobată pentru anul ime
diat următor (bineînțeles, depunînd în 
bancă fondurile respective, care astfel in
tră în circuitul național) ; 2. — dezvol
tările de amploare ale întreprinderii, 
in momentul cînd ele se aprobă prin 
planul național unic, să fie condiționate 
și de participarea întreprinderii cu 
resurse proprii (într-o anumită pro
porție). Astfel va fi stimulată inițiati
va de jos și va scădea presiunea asupra 
centralei șî a bugetului statului pentru 
investitii mai mari, în momentul cînd se 
va considera oportun ca ele să fie făcute. 
Totodată, va crește interesul întreprinde- 

, rii pentru a-și acumula resurse finan
ciare peste plan. Altfel, din punctul d« 
vedere al întreprinderii, fondurile res
pective „se pierd".
• Neonorarea la Hmp — și mai ales 

In preajma plății retribuției — a obliga- 

fiilor de plată ale unei întreprinderi că
tre o altă întreprindere face ca nici a- 
ceasta din urmă să nu-și poată efectua 
plățile. începe un blocaj în lanț, defi
ciențele primei întreprinderi fiind trecu
te în mod artificial asupra celei de-a 
doua (cu nimic vinovată !), care, la rîn- 
dul ei. le trece asupra partenerilor ei. 
Or, în prezent, penalizările pe care prima 
întreprindere trebuie să le verse celei de 
a doua pentru neachitarea obligațiilor 
sînt mai mici decît dobînda pe care at 
trebui să o plătească băncii pentru un 
împrumut care s-o ajute să iasă din 
„jena financiară". Soluția : penalizările 
să fie mai mari decît dobînzile sus-men- 
ționate. cu alte cuvinte, vinovatul să 
plătească oalele sparte, nu să treacă 
greutățile sale asupra altora. Dealtfel, 
problema aceasta a mai fost ridicată la 
masa rotundă organizată de revista „Fla
căra" la Satu Mare pe tema noului me
canism economic. Dovadă că este o pro
blemă importantă, generală, presa . 
dar care poate fi relativ lesne rezolvată. 
Oricum, trebuie abordată frontal, even
tual soluționată pe alte căi decît cele su
gerate aici.

Toți interlocutorii noștri, atrăgtnd a- 
tenția asupra unor probleme deschise și 
făcînd — ca bază de discuție — sugestii 
de îmbunătățire, au subliniat însă pasul 
hotărîtor reprezentat de noul mecanism 
economic. Este normal ca într-o acțiune 
de asemenea complexitate și anvergură 
să apară laturi susceptibile de perfecțio
nare, în lumina practicii cîștigate în 197# 
și 1980. Poate cel mai îmbucurător aspect 
îl constituie însuși spiritul de inițiativă, 
frămlntarea creatoare stimulată in Între
prinderi, investiția de efort și de idei noi 
tn unul din conceptele de bază ale noului 
mecanism, și anume autoconducerea și 
autogestiunea, în strînsâ, organică inter
dependență cu interesele generale ale so- 
detățiL

LIONEL NIȚESCU ■
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Paradox în vatra Mioriței:

Oile au fost mîneate de fin
„Deunăzi a venit un cetățean, Săndula- 

che Bordea. împreună cu alți doi, Iftimie 
luga și Nicolae Stănilă, cumpărase 200 de 
oi. Cerea lemne să-și împrejmuiască stîna 
și să ridice adăposturile pentru iarnă. 
I-am aprobat pe loc cererea și i-am spus 
că dacă are necazuri cu pădurarul să 
vină imediat să-mi spună. Putini se mai 
înhamă la o asemenea muncă. Era să-l 
pup de bucurie".

Din nefericire, Micu Nică, primarul co
munei vrîncene Vidra, n-are ocazia prea 
des sâ-și sărute alegătorii. Fiindcă în 
afară de cîtiva, dintre ale căror nume vom 
aminti pe ale lui Ion V. Marin, Nicolae 
însurătelu, Vasile și Toader Boșteog, Teo
dor Dorobăț, Nicolae Ghiuță. Ștefan Cotea, 
Cristian Neagu. locuitorii acestei comune 
aflate la putini kilometri de Soveja, de 
vatra Mioriței, nu prea se mai îndeamnă 
la creșterea animalelor. Un calcul sumar 
arată că, dacă Vidra are 9 000 de locuitori 
și 2 874 de familii iar în scriptele primăriei 
sînt înregistrate 1 039 vaci cu lante, 831 
porci, 4 615 oi și 18 000 de păsări, înseam
nă că se poate spune, într-un fel — recu
noaștem — destul de ciudat, al cuvintelor, 
de a se uni, că fiecare gospodărie de aici 
crește „ceva mai puțin de o treime de 
vacă", „ceva mai mult de o treime de 
porc" și „ceva mai puțin de o jumătate 
de oaie". La păsări, susține primarul, si
tuația se prezintă mai înfloritoare. „Nu 
există familie, afirmă el. care să n-aiM 
eel puțin 10 păsări". Aritmetica avută în 
vedere se dovedește însă un pic prea op
timistă, cum oricine își poate da seama 
aruncîndu-și ochii pe cifrele de mai sus. 
furnizate chiar de primar. însă e o reali
tate că, precum aflăm de data aceasta de 
la Petre îancu. președintele cooperativei 
de consum, Vidra s-a achitat în condiții 
mult mai bune, pînă acum, de obligațiile 
ce i-au revenit, conform planului de achi
ziții, la predarea către fondul de stat a 
cărnii de pasăre. în urmă cu cîteva săp- 
tămîni, din cele 5,3 tone prevăzute, pre
dase 3,7 tone, adică aproximativ 70 la 
sută. Spunem că este acesta, cît de cit, un 
efort lăudabil al comunei, dacă ținem 
cont că în alte privințe planul nu este 
nici pe „două treimi" îndeplinit. Cea mai 
importantă explicație, dintre multele po
sibile, a neîndeplinirii planului de achi
ziții în majoritatea capitolelor sale constă.

Un singur dop de plastic 
nu-i o pierdere, 
un milion însă e pagubă sigură
în 1974, C.A.P. Păuleștî oferea Fabricii 

de șampanie Azuga o metodă de recon- 
diționare a dopurilor din polietilenă mo
del 7, folosite în procesul de fermentație. 
După o folosire, dopurile erau conside
rate neutilizabile deoarece în interiorul 
lor se depuneau impurități. Ele erau 
vîndute cu preț de deșeu. Metoda propu
să de Gheorghe Anastasiade era simplă, 
într-un cuptor, dopurile erau tratate cu 
bicarbonat de sodiu și prin înlăturarea 
depunerilor deveneau ca noi. în 1977, 
dopurile recondiționate au fost experi
mentate. S-a adunat o comisie și s-a 
întocmit un proces-verbal în care s-a 
consemnat câ pierderile sînt sub procen
tajul legal. C.A.P. Păulești s-a pus pe 
treabă și pînă în 1979 a - livrat fabricii 
12 000 de kilograme de dopuri, adică 
aproape două milioane de bucăți. Se 
părea că treburile vor merge în conti
nuare la feb

întreprinderea viei și vinurilor Praho
va, căreia îi este subordonată juridic 
Fabrica de șampanie Azuga, către C.A.P. 
Păulești : „Referitor la recondiționarea... 
Pentru 1980, întreprinderea noastră are 
asigurat prin contracte cu Uzina de mase 
plastice București necesarul de dopuri mo
del 7, întreprindere cu care valorificăm și 
dopurile folosite la un ciclu de fabricație".

înainte de a vedea de ce I.V.V. Pra
hova și-a schimbat brusc atitudinea față 
de recondiționarea dopurilor, să arătăm 
că un kilogram de dopuri noi costă 70 de 
lei, pe cînd cele recondiționate, ""oar 33. 
că pentru producerea -unei tone de polie
tilenă sînt necesare aproximativ 5,5 tona 
de combustibil convențional Să mai spu
nem că în cei trei ani beneficiarul nu a 
făcut nici o reclamație privind calitatea 
dopurilor recondiționate.

La I.V.V. Prahova, Dumitru Roibu, 
contabil șef. și Costi-ă C'-elan. șef birou 
aprovizionare : „De 5 ani avem contract 
cu Uzina de mase plastice București. Cu 
C.A.P. Păulești nu avem contract Am 
apelat la dopurile recondiționate în anii 
cînd. din motive obiective, U.M.P. nu ne-a 
putut livra dopurile de care aveam 
nevoie. Am renunțat la dopurile recon
diționate pentru că am primit reclamatii 
de la tehnologii de șampanie. într-ade- 
văr. a existat un proces-verbal în care 
se consemna că dopurile recondiționate 

nu încape îndoială, tocmai în îndeplinirea 
și depășirea sa într-o singură privință: 
la vînzările de fin comuna și-a îndeplinit 
obligațiile cu 123 la sută. Aproape 2 000 
de tone de fîn au ieșit, în cursul acestui 
an, din Vidra, din această comună de 
munte a Vrancei unde, cum susțin spe
cialiștii în limbajul lor nițel latinizat și 
cum o experiență de cînd lumea a arătat, 
ar crește de minune „taurinele" si „ovi
nele". Cunoaștem că îndeletnicirea pe 
care muntenii au deprins-o de o bucată 
de vreme încoace, de a vinde finul celor 
ce, la cîmpie, cresc animale. în loc să 
crească ei înșiși, se află în atentia condu
cerii județului, dar dacă insistăm asunra 
acestei probleme este pentru a-i arăta 
efectele profund dăunătoare. Fiindcă e 
vorba, pentru a nu lungi deloc această 
vorbă, numai de comoditatea celor care, 
la Vidra, dispun de întinse terenuri (gos
podăriile populației au 2 220 de hectare) și 
numai din jocul prețurilor obținute pe 
„marfa" lor izbutesc să realizeze venituri, 
din vînzarea finului, echivalente cu cele 
pe care le-ar obține dacă ar crește ani
male. îl rugăm de aceea pe președintele 
cooperativei de consum comunale să ne 
întocmească o listă cu numele sătenilor 
care au vîndut cantități mai mari de fî->. 
Acesta întocmește o listă cu vreo 25—30 
de nume. Era firesc, în continuare, să ce
rem primarului ca în dreptul fiecărui 
nume de vinzător de fîn să treacă, din 
registrul agricol, cîte animale crește fie
care. Nu pentru că ne-am fi sfiit să facem 
noi înșine această operație ci cu gîndul. 
zicem, bun, de a folosi mai bine timpul 
și a-1 asculta, pînă una-alta, pe îancu 
Petre, în privința faptului că localnicii 
și-au transformat terenurile în rodnice 
lucerniere, producătoare, pe hectar, a vreo 
5 000—6 000 kg de fîn uscat, ceea ce în 
bani înseamnă vreo 8 000—10 000 de lei, 
adică un venit mulțumitor și care îngăduie 
oamenilor să-și „cumpere" de-ale mîncării 
în drumurile lor pe la oraș. în scurtă 
vreme primarul ne prezintă o listă nouă, 
părtinitoare, din care rezultă că „vînză- 
torii de fîn" sînt și buni crescători de 
animale, ceea ce, evident, nu concordă cu 
situația generală a comunei, în ciuda 
faptului că, spre a-și îndeplini probabil 
obligatoria autocritică, primarul s-a învoit 
să treacă și numele lui Alexandru Mur- 

sînt bune, însă verificarea s-a făcut pe 
un lot mic, iar sticlele n-au fost lăsate 
la fermentat timpul necesar. S-a dovedit 
că prin folosire inelele de etanșare se 
deteriorează și dopurile nu mai sînt 
etanșe. Mare parte din producția noas
tră merge la export și nu ne permitem 
să riscăm să primim reclamații. Afară 
de asta, o comisie tehnică de la Inspec
ția generală de stat ne-a interzis folo
sirea lor. Avem în stoc un milion de 
dopuri noi și nu mai avem ce să facem 
cu cele recondiționate. Cei de la Păulești 
nu fac altceva decît să le spele. Am pri
mit o scrisoare acum doi-trei ani prin 
care ni se interzice să mai livrăm deșeuri 
de mase plastice la C.A.P.-uri pe motiv 
că s-au făcut „afaceri". Nu știu cine 
ne-a transmis o asemenea scrisoare și 
n-o am acum Ia îndemînă. Dopurile 
folosite le livrăm la preț de deșeu Coo
perativei ..Arta încăPămiotei" si întrenri 1- 
deril chimice Victoria București. Uzina 
de mase elastice nu le mai mate fote'i 
pentru că, prin retopire, polietilena își 
pierde elasticitatea și nu mai poate fi 
folosită la dopuri".

Gheorghe Anastasiade, inițiatorul me
todei : „De la bun început vreau să^arăt 
că n-am nici o pretenție asupra metodei, 
n-o ținem secretă și o împărtășim tuturor 
celor care vor s-o aplice. Noi am lucrat 
cu Fabrica de șampanie Azuga, care nu 
este, dtipă cîte știu eu, una din fabri
cile mari. Mă gîndesc că această metodă 
simplă de spălare poate fi ușor extinsă 
și ar putea fi și mai eficientă dacă s-ar 
face într-o instalație mai bine gîndită 
decît a noastră. De ce să măcinăm niște 
dopuri pe care le avem gata făcute, mai 
ales acum cînd petrolul poate fi folosit 
în altă parte. Ni s-au adus niște argu
mente in care nu putem crede. Dintr-o 
dată dopurile n-au mai fost bune. După 
patru ani de tergiversări s-a făcut o ve
rificare cu specialiști cu experiență în 
domeniu, rezultatele au fost bune... Acum 
se spune că sticlele n-au fost lăsate sufi- 
cient timp la fermentat. Cine întrerupe 
o fermentație la mijlocul ei, ce motive 
ar avea s-o facă 7 Am făcut și un dispo
zitiv de „degorjare" a sticlelor, un clește 
care să prindă doar calota dopului nu și 
gîtul dopului. Așa s-ar înlătura pericolul 
deteriorării unuia din cele S inele de 
etanșare, dar nici n-au vrut să se uite 

guleț, a cărui bătătură nu e încălzită de 
suflarea nici unui anima], deși putea fi 
încălzită de a mai multora dacă judecăm 
după cele 9 tone de fîn pe care el le-a 
vîndut La Vidra, In vatra Mioriței, nu ar 
trebui să fie nici o ezitare din partea 
unor localnici, în a crede că ar putea fi 
suplinită cantitatea de lînă — cam jumă
tate din plan — care trebuia predată, con
form sarcinii de achiziții, prin meticulozi
tatea, demnă de o cauză mai bună, cu care 
se urmărește îndeplinirea aceluiași plan 
la punctul numit „păr de frizerie" (pînă 
acum, aproape 200 de kilograme...).

Mai sus, către inima muntelui, în Vizan- 
tea-Livezile. nu mai notăm ce rezultă din 
operația igienică a trecerii „ciobănașilor" 
pe la frizer, dar nu putem afla, din pă
cate, nici lucruri mai îmbucurătoare decît 
la Vidra în privința mioarelor. 3 200 cu 
totul la cele 2 000 de familii ale comunei. 
Primarul, Tudosie Stan, mai adaugă : 669 
vaci cu lapte, 766 porci, 8 417 păsări 
Și aici, ni se mai spune, comerțul cu fin 
e în floare. Anul trecut, comuna a vîndut 
1 800 de tone. Anul acesta dispune de un 
„excedent" de alte 1 600 tone, de ne cele 
893 hectare de pășuni și 1 032 hectare de 
finețe naturale. Desigur, se află și aici 
oameni harnici, buni gospodari, așa cum 
sînt, ca să amintim cîteva nume, Ion 
Luca, Dumitru Unvureanu, Ionel Boșcan. 
Toader Necula. însă numărul acestora nu 
e prea mare. Ceea ce. desigur, aduce în 
discuție problema rezervelor încă foarte 
mari, în creșterea animalelor, de care 
dispune comuna. „Rezerve însemnate 
există în gospodăriile, populației, susține 
chiar primarul, mai ales în ce privește 
creșterea oilor și a taurinelor. Comuna ar 
putea crește vreo 2 000 de taurine în plus 
iar numărul oilor ar putea fi dublat". 
Pentru ca o astfel de posibilitate să fie 
valorificată, este lesne de înțeles însă că 
e de datoria tuturor locuitorilor comunei 
să se urnească la muncă, inclusiv Neculai 
Grosu, să zicem, care, ca țăran necoone- 
rativizat, hrănește de pe urma celor 6,23 
hectare pe care le ține în proprietate vreo 
10 oi și 6 păsări, sau Gheorghe A. Soare, 
deținător și el al unei bucăți de pămînt de 
408 ari, de pe care oricine îsi poate da 
seama că se poate obține hrană pentru 
mai mult de doar 10 păsări. Ca să nu mai 
insistăm — în legătură cu rezervele de 
care aminteam — și asupra celor 500 de 
hectare „neînregistrate" pînă acum și des
coperite de curînd, dîntr-o simplă Intîm- 
plare, pe teritoriul comunei, de Oficiurju- 
dețean de cadastru și organizarea terito
riului !

DUMITRU CONSTANTINESCU H

la el. Realitatea este că e mult mai 
simplu să lucrezi cu dopuri noi. Ni s-a 
mai spus că fabrica are un stoc suficient 
de dopuri și că nu mai comandă recon
diționarea lor pentru că n-au ce face cu 
ele. Optica este greșită pentru că prin 
livrarea dopurilor recondiționate stocul 
nu se mărește. El rămîne intact sau se 
micșorează prin eliminarea dopurilor 
compromise. Stocul crește doar prin achi
ziționarea de dopuri noi".

îl rugăm telefonic pe inginerul Florin 
Cioroianu, șeful secției Azuga, să ne 
spună cîteva cuvinte despre reeondițio- 
narea dopurilor model 7 : „Sîntem sub
ordonați tehnic și juridic I.V.V. Prahova. 
Asta nu înseamnă că n-avem un cuvînt 
de spus. Inițial, discuțiile cu C.A.P. Pău
lești au avut loc aici. Dopurile recondi
ționate au fost testate pe o serie mică. 
Au avut o comportare bună. Cînd am 
trecut la folosirea lor masivă am avut 
necazuri mai ales la scoaterea lor. Atunci 
se deteriorau inelele de etanșare. Dopurile 
trebuie să reziste la o presiune de 
8 atmosfere. Prin sistemul de scoatere se 
deteriorează inelele. Nu avem un proces- 
verbal de constatare al Inspecției gene
rale de stat pentru interzicerea folosirii 
lor. Avem însă un proces-verbal al 
C.T.C. și al laboratorului de la I.V.V. 
Prahova care ne dă dispoziție să folosim 
numai dopuri noi. Dacă nu ne confor
măm, ni se impută nouă toate pierderile. 
Aceste dopuri nu pot fi folosite ia alte 
sticle din cauza diferenței de diametru. 
Ar merge doar la actualele sticle de 
vermut care au același diametru — 19 
milimetri".

Fără îndoială, dopul model 7 are o 
pondere mică în prețul de cost al unei 
sticle de șampanie, dar numai Fabrica 
de șampanie Azuga folosește într-un an 
mai bine de un milion de bucăți. Condi
țiile de calitate a acestor’ dopuri sînt 
stabilite. Este oare atît de greu să se 
imagineze un mic aparat, un recipient 
sub presiune, eu un orificiu de 19 mili
metri, aidoma sticlei de șampanie, unde 
în cîteva zile se pot verifica prin sondaj 
cîteva mii de dopuri și se poate trage 
o concluzie corectă si fermă 7 Sistemul >’e 
scoatere a dopurilor, cel care duce la 
deteriorarea inelelor de etanșare, nu 
poate fi schimbat sau îmbunătățit 7 Oare 
milioanele de dopuri, care se fabrică 
totuși din petrol, trebuie neapărat trans
portate, tocate, topite 7 Nu se poate și 
altfel 7 Nu se pot face economii de cîte
va sute de mii de lei prin îmbunătățirea 
unui sistem 7 Sînt întrebări care nu tre
buie să frămînte doar pe Gheorghe 
Anastasiade de la C.A.P. Păulești.

OPREA GEORGESCU a

Prin noi, iama poate 

și trebuie să fie 

o stare normală 

a vieții
Deși, după cîte am înțeles noi din co

municatele meteo, duminică după-amiază 
vremea urma să se încălzească și într-o 
bună parte a țării urma chiar să plouă, 
lucrurile s-au petrecut cam invers: în 
Ipc să plouă, a început să ningă. A nins 
toată noaptea, a nins toată ziua de luni, 
a bătut și vîntul, un fel de viscol mai 
mic, iar in noaptea de luni spre marți 
ninsoarea s-a mai liniștit. Și pentru că în 
București zăpada, mult așteptate zăpadă, 
această metaforă a purității, a atins înăl
țimea de aproximativ 35 de centimetri, 
undeva, în sertarul memoriei în care pur
tăm proverbul sau intîmplarea cu Stan 
pățitul, mai ales atunci cînd ne referim 
la calitatea de călători, a început să sune 
un vajnic clopoțel de alarmă. Cu alte cu
vinte nu puțini au fost cei ce și-au făcut 
griji pentru dimineața zilei de marți, 
dar, spre plăcuta noastră surprindere, 
transportul în comun s-a desfășurat ca și 
cum zăpada n-ar fl căzut și pe marile 
artere de circulație.

1

ROMEO COSMOVICI - lamă la Păltiniș

întrucît acest lucru nu s-a întîmplat de 
la sine, iată-ne, pentru o succintă anali
ză a fenomenului, la sediul din Calea 
Pievnei al întreprinderii de salubritate 
din București, locul din care, după pă
rerea noastră, s-a declanșat marea sau 
mica bătălie împotriva celor 35 de centi
metri de zăpadă.

Dar la sediul I.S.B.-ului, nimeni din 
conducere. Nici directorul întreprinderii, 
inginerul Iordan Liona, nici inginerul-șef 
— Vasile loniță. Unde erau dînșii în ziua 
de marți, 9 decembrie, cam pe la prînz, 
cînd cerul parcă se luminase și chiar bă- 
tea și soareie, timid, intrezârinuu-se prin
tre norii subțiri din care, totuși, mai cer- 
nea 
seu, 
fost 
turi 
ieri

o firavă părere de zăpadă 7 Pe tra- 
ni s-a spus, pe traseu, după ce au 
aici, la întreprindere, printre și ală- 
de muncitori, fără întrerupere, de 
dimineață, adică de tuni dimineață.

de la primele ore. Cine ne-a oferit această 
explicație ? Nimeni altul decît Nicolae 
Rebegel, șeful sec.iei Atelierele Centrale 
ale I.S.B.-ului, el însuși fiind prezent la 
datorie din noaptea de duminică spre luni 
și-n continuare, pînă cînd l-am abordat 
noi, cînd ne-a mai declarat: „Pot să vă mai 
spun că, fără a avea răgazul să se repea
dă la familiile lor, au mai fost prezenți 
aici, tot timpul, din noaptea de duminică 
spre luni, inginerul Gheorghe Fileru, sub
semnatul, maiștrii Nicolae Antoni și Con
stantin Răducanu, precum și cei mai buni 
dintre meseriașii noștri, cei care au echi
pat tractoarele cu cele două sisteme de 
pluguit zăpadă si de periat asfaltul".

Aflăm, în corn aiuaie,, <a de luni după 
amiază și pînă marți dimineața au ieșit 
la lucru 146 du tractoare dotate cu astfel 
de echipamente, că spre deosebire de 
anul trecut, cînd numărul tractoarelor 
echipate era de numai 180, în acest an 
parcul a crescut pînă la 230. Un amănunt 
nu lipsit de importanță, echipamentele 
au fost construite in Atelierele Centrale 
ale I.S.B.-ului, printr-o largă și respon
sabilă acțiune de autodotare, acțiune în 
cadrul căreia s-au remarcat lăcătușii 
Emil Ștefan, Ilie Pîrvu, Virgil Lungu, 
Ștefan Bota, precum și sudorii Vasile Do- 
bre, Gheorghe loniță, Nicolae Alecu, 
adică exact aceiași oameni care, de du
minică și pînă marți, n-au pus geană 
peste geană pentru ca străzile mari ale 
Bucureștiului să fie libere, circulatele, 
„în ceea ce ne privește, a continuat mais
trul Nicolae Rebegel, alături de forțele 
A.D.P.-ului, adică ale Administrațiilor 
Domeniilor Publice, vom fi prezenți, la 
datorie, cu o capacitate tehnică mult spo
rită față de cea întrebuințată la această 
primă întîlnire cu zăpada. Dar să nu 
uităm în lupta pentru deszăpezire un 
mare rol și o însemnată contribuție, mai 
ales pe străzile lăturalnice, le au totuși 
oamenii, gospodarii. E de datoria lor să 
intervină de urgență, cu lopeți, cu mic 
cu mare, așa cum românul a făcut-o 
dintotdeauna".

Acestea fiind zise, nu ne mai rămîne 
altceva de făcut decît să subliniem Încă 
o dată efortul celor ce-au asigurat un ritm 
normal de circulație în marele nostru 
oraș și să subscriem la părerea că, în- 
tr-adevăr, pe străzile mai lăturalnice, e 
de datoria noastră să intervenim la prima 
deszăpezire din această iarnă, care, prin 
noi, trebuie să fie o stare normală a
vieții.

VICTOR NIȚA ■
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OMUL LA TRIBUNA SOCIALA

Dr. doc. Zorel Filipescu, ales recent vicepreședinte

al Federației mondiale a societăților de anesteziologie, ne declara:

„Aflațî că în domeniul acesta
stăm foarte bine, sîntem a1 r.hrl mondial

De mai multă vreme, doctorul docent 
Zorel Filipescu, șeful secției anestezie- 
terapie intensivă a Spitalului clinic de 
urgență al municipiului București,, este 
membru al Academiei europene de 
anesteziologie. Despre personalitatea 
distinsului medic român, profesorul 
J. Lassner, unul dintre cei mai mari 
specialiști ai domeniului, președintele 
Academiei europene de anesteziologie, 
se exprima în cuvintele următoare : 
„Dr. doc. Zorel Filipescu este un pio
nier al specialității noastre în România, 
practician renumit în țara sa, unde este 
președintele Societății de anestezie-tera- 
pie intensivă, este cunoscut în nume
roase țări, în care și-a adus contribuția 
Ia dezbaterile internaționale ce au avut 
loc pe continent, în cadrul unor confe
rințe prestigioase, ținute de-a lungul 
anilor". Dacă mai adăugăm că, recent, 
ziarele au anunțat alegerea românului, 
la Hamburg, în calitate de vicepreșe
dinte al Federației mondiale a societă
ților de antesteziologie este limpede că 
avem de-a face eu o mare personalitate 
a lumii medicale. După începutul acesta 
telegrafic în care am spus aproape tot 
ce am auzit despre persoana sa, măr
turisim că am avut parte de o primă 
discuție cu interlocutorul nostru între o 
sosire de la Sibiu și o plecare neaștep
tată în județul Hunedoara, de fiecare 
dată prezența sa acolo fiind impusă de 
necesități. Pentru început, întrebarea 
cea mai la îndemînă ne-a fost următoa
rea :

— Ce înseamnă pentru dumneavoas
tră, pentru școala românească de aneste- 
biologie această alegere ?

— Sigur că aș fi prea modest și ne
sincer dacă aș spune că nu mă bucură. 
Este vorba, in fond, de o recunoaștere 
și a prestigiului școlii românești de 
anesteziologie. Am fost ales vicepreșe
dinte, pentru o perioadă de patru ani, 
al acestui organism mondial ce înglo
bează societățile naționale de anestezie- 
reanimare de pe toate continentele. Co
legii mei, anesteziștii, sînt foarte apre- 
ciați în primul rind datorită calităților 
deosebite pe care le au. în marea lor 
majoritate sînt niște mari entuziaști ai 
meseriei, ceea ce duce implicit la o 
foarte bună pregătire profesională și 
științifică. Activitatea practică pe care 
o desfășurăm în diverse spitale din țară, 
organizarea muncii noastre, au putut fi 
constatate de numeroși colegi de pres- 

* tigiu dintr-un număr mare de țări ale 
lumii cu ocazia vizitelor ce le-au între
prins la noi. Au făcut vizite de docu
mentare ultimii trei președinți ai Fede
rației mondiale și alte personalități 
marcante. De asemenea, noi, anestezio- 
logii români, ne-am făcut cunoscuți 
partlcipînd cu numeroase comunicări la 
congrese mondiale, europene, naționale, 
simpozioane, cit și la manifestările or
ganizate de societatea noastră la care 
au asistat și străini. Este, dacă vreți, 
un prestigiu la care au pus cite o că
rămidă mai mulți confrați de-ai mei, 
din terapia intensivă și anesteziologie.

— De fapț, ceeste terapia intensivă ?
— După' Peter* Safar — cel care a re

adus în actualitate respirația gură la 
gură — ea n-ar fi decît o formă a aro
ganței umane. Mai degrabă am spune 
că e vorba de un mare și important pas 
înainte produs în neîntrerupta evoluție 
a omului. Poate nimic nu este mai su
blim decît această. împotrivire a omului 
față de natură, mai ales cînd nu-i lasă 
ta voia soartei pe cei ajunși slabi, pe 
cei aflați în pragul morții. Dar despre 
asta ar fi multe de spus. Expresia de 
terapie intensivă a înlocuit, în ultima 
vreme, termenul de reanimare.

— Mi-am notat undeva gîndurile unuî 
mare anesteziolog englez, W. Mushin, 
care a atras atenția asupra unei ten
dințe numite de ei „intesivism", adică 
„posibilitatea ce o au cei care întîrzie 
momentul fatal, ceea ce de multe ori 
produce o agitație zadarnică și costisi
toare, care se traduce in fapt printr-o 
înverșunare terapeutică ce nu este decît 
e persiflare a acțiunii medicale".

— Da, are perfectă dreptate. Este ceea 
ee numim aminarea clipei fatale. Pen
tru o oră, pentru o zi, pentru o săptă- 
mînă se supun bolnavul și familia Ia 
suferințe în plus. Mai înseamnă per
sonal ocupat și medicație în zadar. Eu, 
cînd am certitudinea că este așa, îi iau 
suferința, îi schimb ora decesului. Pentru 
unu la sută șanse însă lupt din toate 
puterile. Din păcate, sînt obligat uneori 
să fiu un martor neputincios. în secția 
de anestezie-terapie Intensivă a Spitalu
lui de urgență București, unde lucrez, 
spital care adună toate cazurile grave din 
Capitală, din împrejurimi și chiar din 
toată țara, mă întîlnesc șl. cu nereușita. 
O accept cu indignare, mă revoltă nepu
tința mediclnei.

— Chiar e o neputință a mediclnei î
— Da ! Eu zic că medicina nu-i o 

știință. Știință este matematica, unde 

doi ori doi fac patru. Or, la noi, în me
dicină, doi ori doi fac de cele mai multe 
ori cinci ! Noi, meaicli, și, mai ales, cei 
din această specialitate, sîntem indignați 
că nu putem salva fiul unei mame ce 
așteaptă la poarta spitalului, tatăl unei 
tinere care ne privește cu lacrimi în 
ochi și încearcă să ne smulgă o rază 
de speranță, speranță pe care noi, 
știind adevărul, nu putem sâ i-o dăm. 
Aș dori din suflet sâ pot da tuturor 
celor care sînt în jurul unor bolnavi, 
familiilor apropiate, cîte o rază de spe
ranță sau, de ce nu, o veste de însănă
toșire. Cu toată părerea de rău, de multe 
ori sînt obligat să le aduc la cunoștință 
vestea pierderii celor dragi. Puțini în
țeleg că, din toate aceste drame trăite, 
iau și eu o picătură, eu, omul care 
n-am putut să le înlătur. Picătură 
cu picătură duce la o mai mică sau 
mai mare uzură psihică. Dar avem și 
destule satisfacții văz’nd cum iese pe 
poarta spitalului un om considerat de 
mulți ca pierdut. Sînt momente care ne 
dau aripi, ne fac să uităm pentru o clipă 
nereușitele.

— Sînt convins că orice intervenție a 
dumneavoastră, a anesteziologilor, im
pune promptitudine, inteligență, clari
tate în gîndire, echilibru, voință Și mul; 
tă-multă dăruire. Cum ați ajuns să vă 
ocupați de anestezie și reanimare ?

— M-a pasionat medicina. Am urmat-o, 
și din 1948 sînt în acest spital, singurul 
meu loc de muncă. Nu e unul mai 
bătrîn ca mine -la urgență. Puneți bă- 
trîn în ghilimele, pentru că nu mă con
sider deloc bătrîn. De pasionat, m-a pa

sionat și chirurgia. Eu sînt chirurg de 
meserie, am ajuns chiar medic primar 
chirurg. Din 1951 m-a pasionat și aneste
zia. Și atunci, pentru că mi-am făcut 
specializarea și în anestezie-reanimare, 
am scris o carte, acum cam depășită, in 
colaborare cu dr. C. Mihai. Astăzi toată 
lumea știe că dintr-un organism de 
70 de kilograme, vreo 50 sînt apă. In 
1955, la data apariției cărții „Metabolis
mul normal și patologic al apei, sării și 
potasiului", chestiunea cu apa era cu
noscută, dar nestudiată. Cartea era pri
ma din țară în acest domeniu, a avut 
răsunet și a fost reeditată. Spuneam a- 
tunci că dacă un organism pierde apă 
și săruri poate ajunge într-o stare cînd 
o eventuală operație ar duce la moarta 
sigură. Dacă, totuși, chirurgul așteaptă 
să-1 aduc la un nivel de plutire, atunci 
el poate spune „acum gata, te pot trage 
la mal". Dacă barca e spartă eu sau 
altul n-avem șanse s-o aducem la mal. 
Dar eu, ca om care mă .pricep, o repar, 
pun seînduri, o dreg, și după aceea o 
scot la mal. Cam asta am inceput să 
fac. Am scris cărți, multe cărți de 
popularizare și cinci monografii. Cea 
mai recentă este „Terapia intensivă în 
urgențele medico-chirurgicale", scrisă în 
colaborare cu dr. Radu Briciu și dr. Ni
colae Mustățea, prefațată, după cum jjți 
văzut de profesorul J. Lassner, de la 
Paris, o somitate în materie.

— Tot la volumul acesta semnați un 
cuvînt înainte în care spuneți că : „Prin 
stăruitoare căutări și prin inovații (pro
prii sau de împrumut, dar judicios 
aplicate), prin asimilarea creatoare a 
tuturor cuceririlor aplicabile în arta de 
a readuce viața în organism sau de a o 
menține, prin eforturi permanente la 
căpătîiul bolnavilor — toate sub semnul 
slujirii jurămintului lui Hipocrat — 
școala românească de anesteziologie- 
terapie intensivă a obținut rezultate no
tabile, care se materializează prin re
suscitarea a mii de inimi, prin salvarea 
atitor vieți omenești". Este încurajatoare 
situația, așa cum o prezentați. Totuși, 
cum stăm ?

— Bănuiam c-o să mă întrebați cum 
stăm t Ei, aflați că in domeniul acesta, 
stăm foarte bine, sîntem la nivel mon
dial. Științific, sîntem la nivel mon
dial, ăsta-i adevărul adevărat ! Avem 
tot ce ne trebuie, știm ce are bolnavul, 
știm ce trebuie să facem și facem tot 
ce putem. Dar, cum spuneam, în unele 

cazuri medicina e neputincioasă. Mă 
obosește, cum spuneam, neputința mea 
legată de neputința medicine!. Din punct 
de vedere organizatoric, vă spun cu 
toată sinceritatea, și al legislației stăm 
mai bine ca foarte multe țări. Adică noi, 
anesteziologii, avem pe hîrtie mai multe 
drepturi ca străinii. Există o carte inti
tulată „Norme generale de organizare 
și funcționare a unităților sanitare", 
apărută în 1974, cu un capitol despre 
„Actul de anestezie-terapie intensivă în 
unitățile cu paturi". Din păcate, în pere
grinările mele prin țară am văzut că 
normele generale nu se respectă nici de 
o parte, nici de cealaltă, adică nici de 
chirurgi și nici de anesteziști. Anestezis
tul ajunge specialist cam la 32 de ani, 
chirurgul e o persoană venerabilă la 
50 de ani. Chirurgul îl cam repede pe 
tînăr. Medicul șef al județului e prie
ten cu chirurgul, nu cu tinărul care vine 
cu entuziasmul său și mintea sa proas
pătă. O înțelegere se realizează, mai 
rar, prin înțelepciunea și receptivitatea 
ambelor părți. In specialitatea noastră 
sînt suficiente cadre, numai că toate 
sînt tinerș. Eu am mare încredere în 
tineri. Aici, la urgență, am un secun
dar, Horia Georgescu, fost șef de pro
moție și primul ia examenul de inter
nat, pe care nu-1 dau pe doi medici 
primari. Lumea se miră cum de și-a 
ales anestezia ca specialitate.

—■ De ce se miră ? E cumva conside
rată- o cenușăreasă, nu i se cunoaște 
importanța ?

— De unde s-o cunoască, dacă în fa
cultatea de medicină generală nu există 
catedră de anestezie-reanimare și, din 
cîte cunosc eu, sîntem singura țară din 
lume în situația aceasta ? I Se face doar 
un curs de un semestru de anestezie ge
nerală, din care nu se rămîne cu mare 
lucru. Pînă acum n-am spus că nu exis
tă o disciplină condusă de un anestezist, 
ca să nu se creadă că vreau să mă duc 
eu acolo. Eu zic că nu-i o rușine, in 
București și nicăieri, să rămîi toată 
viața medic primar. Vă rog să mă cre
deți, eu nu pot să mint, sînt ardelean.

— Se spune, și probabil așa este, că 
succesele, mai exact spus progresele 
chirurgiei au fost posibile datorită 
anesteziei, reanimării și antibioticelor. 
Deci nu totul aparține Cezarului.

— Eu fac distincție intre anestezie și 
suprimarea durerii. Nu pot să văd oa
meni suferind de durere ; să aud că su
feră cineva . Nu suport să văd suferința 
fizică și niâ cea psihică, deși mă întîl
nesc cu ea. Cea fizică e la bolnavi, cea 
psihică e la contactul cu familiile lor. 
Eram chirurg, metodele fiind imperfecte, 
nu reușeam să suprim durerea. Așa am 
trecut la anestezie-terapie intensivă. Am 
avut o șansă în viață și anume aceea 
de a merge pe un teren nedefrișat. Unul 
la fel de deștept ca mine făcea același 
lucru sau chiar mai mult.

— Nu aveți voie să exagerați. Prea 
multă modestie strică. Cred că-mi scapă 
unele lucruri. De pildă, ce-i aparține 
chirurgului și ce-i revine anestezis
tului ?

— Cea mai populară și, am putea 
spune, spectaculoasă specialitate rămîne 
chirurgia. Chirurgul este omul acela cu 
aureolă în jurul capului. Bolnavul nu 
vine la un anestezist, ci la chirurg, deși 
de multe ori noi ducem greul. O hernie 
la un om de 30 de ani se operează la 
fel ca la unul de 20 de ani și tot la fel 
cînd el are 80 de ani. Chirurgul întîm- 
pinâ aceleași greutăți, trebuie să dea 
dovadă de aceeași dibăcie, taie aceiași 
mușchi, doar mușchii nu se schimbă. 
Vîrsta și bolile acumulate (plămîn defici
tar, astm, inima slăbită și altele) de di
versele organe ale pacientului creează 
însă probleme pentru anestezist. Bolna
vul își cunoaște in general chirurgul și 
bine face că nu-1 uită pentru reușita ope
rației, însă această operație s-a efectuat 
fără durere, fără graba care obliga mai 
demult chirurgul să opereze, căci tre
cea anestezia. Nu vreau să iau din me
ritele chirurgului, însă acum se pune 
accent pe spiritul de echipă, fiind o 
permanentă coordonare și comunicare 
între anestezist și chirurg. Toți medicii 
practicieni trebuie să-și cunoască bine 
specialitatea : chirurgul tehnica opera
torie, anestezistul tehnica anestezică. 
Toate sînt dificile și trebuie bine stă
pânite.

— îmi aduc aminte că un reportaj, 
dlntr-o gazetă, despre primul transplant 
renal la noi a amintit o singură dată 
numele chirurgului — profesorul și mi
nistrul Eugen PrOca — și a pomenit de 
cinci ori numele anestezistului, dr. An- 
ghel Popescu.

— Așa este. Nouă ns-a crescut presti
giul. înseamnă că lumea își dă seama do 
meritele anesteziei și terapiei intensive. 
Eu simt că ministerul ne sprijină.

— Vă mulțumim și ne bucurăm că 
este așa cum spuneți.

ION PREDOȘANU H

Pro memoria
(8-16 decembrie)

• 1280 — Prima mențiune documentară 
a Sighișoarei ; © 8.XH.1925 — înfiin
țarea Institutului de statistică gene
rală 0 9.XII.1913 — Premiera primei 
drame de aventuri filmată în România, 
Oțelul răzbună, în regia lui Axistide 
Demetriade. 0 1918 — Constantin Brân- 
cuși realizează primele variante iu 
lemn ale Coloanei recunoștinței nesîîr- 
șrle, monument închina t amintirii mor ii
lor din primul război mondial. @ 9.XII.1961 
— Proclamarea independen.ei Tanganieăi 
(din 1964 formează cu Zaazibarul repu
blica Unită Tanzania). 0 10.X1I.1867 — 
S-a născut Grigore Antipa, biolog român, 
întemeietorul Muzeului de istorie naturala 
din București (1893) ; folosește pentru 
prima dată in lume dioramele prezentind 
viețuitoarele în mediul lor de viată 
(m. 1944). © 10.XII.1877 — Trupele române 
cuceresc redutele de la Opinez. Osman- 
pașa se predă și semnează capitularea 
armatelor turcești de la Plevna. @ 10.XII. 
1880 — A murit Iosif Hodoșiu, scriitor și 
om politic român, participant la Revolu
ția de la 1848—1849 din Transilvania (n 
1829). ® 10.XII.1896 — A murit Alfred Nobel 
(n. 1833), chimist și industriaș suedez. A 
inventat dinamita. Din 1901 se decernează 
anual Premiul Nobel pentru cele mai în
semnate realizări în domeniile fizicii, chi
miei, medianei sau fiziologiei, literaturii 
și pentru pace ; din 1969 și pentru științe 
economice © 10.XII.1948 — Adunarea 
Generală a O.N.U. a adoptat Decla
rația universală a drepturilor omului. 
® ll.XII — Sărbătoarea națională a Re
publicii Volta Superioară. 0 11.XII.1810 — 
S-a născut Alfred de Musset (m. 1857), 
poet francez. • 11.XII.1835 — Primul vo
devil românesc, Triumful amorului, de 
Ioan Andrei Wachmann. 9 11.XII.1918 — 
Partidul Social-Democrat iși schimbă de
numirea în Partidul Socialist din România. 
0 In 1924 apare la București Tinărul leni
nist, organ al Uniunii ■ Tineretului Comu
nist din România 0 11.XII.194S — A fost 
creat Fondul O.N.U. pentru copii — 
UNICEF. 0 11.XII.1963 — Adunarea ge
nerală a O.N.U. adoptă rezoluția Princi
piile unei declarații asupra cooperării 
economice internaționale, inițiată de 
România 0 12.XH — Sărbătoarea na
țională a Republicii Kenya. 0 12.XII.1850 
— Cancelaria imperială de la Viena ri
dică episcopia unită de la Blaj la rang 
de mitropolie și înființează episcopii 
la Gherla și Lugoj. Primul mitropolit 
greco-catolic a fost Alex. Sterca-Șuluțiu. 
0 12.XII.1948 — Rezoluția Biroului Po
litic al C.C. al P.C.R. în problema na
țională. 0 13.XII, 1797 — S-a născut poe
tul german Heinrich Heine (m. 1856). 0 
13.XII.1864 — Decret pentru înființarea 
Casei de depuneri șî consemnațiuni. Pri
mul director Enrik Winterhalder. ® 13.XII. 
1879 — Deschiderea cursurilor Facultății 
de medicină din Iași. 0 13.XII.1918 — Pu
ternică manifestație muncitorească la. 
București, in fața Teatrului Național, re
primată sîngeros, urmată de arestări. 0 
13.XII. — Sărbătoarea națională a Maltei. 
0 14.XII. — Ziua tipografilor, către care 
ne îndreptăm cu recunoștință gîndurile 
noastre cele mai bune. 0 14.XII.1845 — 
Ion Ghica, C. A. Rosetti și Scariat Vîrnav 
înființează la Paris Societatea studenților 
români ; organizează o Bibliotecă română 
(1846) și militează pentru unitatea politică 
a țărilor române. 0 «Decembrie 1864 — 
AI. I. Cuza promulgă Codul Penal și Co
dul civil. 0 14.XII 1895 — S-a năs
cut scriitorul francez Paul Eluard (m. 
1952). 0 14.XII.1921 — Apare la Bucu
rești ziarul Socialismul, organ al 
P.C.R. 0 14.XII.1955 — România este pri
mită în rîndul membrilor O.N.U. 0 14.XII. 
1961 — Se constituie Comitetul celor 18 
state pentru dezarmare (printre care și 
România), organism de negocieri în pro
blemele dezarmării. © 14—15.XII.1467 — 
învingînd la Baia, Ștefan cel Mare res
pinge ultima mare tentativă a coroană 
ungare de a reinstitui suzeranitatea asu
pra Moldovei. © 15.XH.1802 — S-a născut 
Bolyai Jănos, matematician din România 
(m. 1860). O 15.XI1.1865 — Al. I. Cuza 
promulgă Legea de organizare a servi
ciului de poștă și telegraf. © 15.XII.19S1 
— Apare la București revista Sămănă- 
torul, condusă la început de G. Coșbuc 
și Al. Vlahuță. • 15.XII.1944 — Se cre
ează Organizația sportului popular. 
© 15.XH.1950 — Marea Adunare Națio
nală votează Legea planului cinci
nal de dezvoltare a economiei națio
nale (1951—1955) și Legea pentru apărarea 
păcii. • Decembrie 1476 — A murit Vlad 
Țepeș, domn al Țării Românești în anii 
1456—1462 și 1476. 0 16.X1I — Ziua națio
nală a Statului Bahrein. @ 16.XII.1770 — 
S-a născut Ludwig van Beethoven (m. 1827). 
©16.XII.1855 — Inaugurarea Școlii de 
mică chirurgie la Spitalul Mihai Vodă din 
București (fondator Carol Davda). 
© 16.XII.1888 — Apare la București 
Fintîna Blanduziei, condusă de Mihai E- 
minescu. • 16.XII.1910 — Primul zbor ex
perimental din lume al unui avion cu 
reacție inventat și pilotat de Henri Coandă 
la Issy le Moulineaux (lingă Paris). © 
16.XII.1938 — Premiera piesei Jocul de-a 
vacanța de M. Sebastian la Teatrul Co
media din București cu V. Maximilian, 
George Vraca ; regia Sică Alexandrescu. 
© în 1980 — 400 de ani de la întemeierea 
Universității din Cluj cu 3 facultăți — 
teologie, filozofie, drept — sub conduce
rea lui Antonio Possevino.
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SĂ GÎNDIM CU CAPETELE NOASTRE

Intre formele tradiționale de bună or
ganizare a economiei agricole montane, 
se înscriu — la loc important — și tîrgu
rile, ca soluții îndelungat experimentate 
de înlesnire a cumpărărilor și vînzărilor 
de animale și secundar și a altor produse 
agricole și meșteșugărești.

Numărul și vechimea tirgurilor din spa
țiul montan-carpatic, însăși prezența aces
tora, reprezintă pe de o parte o manifes
tare de vigoare economică iar pe de altă 
parte o obiectivă necesitate, cu atît mai 
accentuată cu cît regiunea in cauză dis
pune de condiții naturale mai vitrege, de 
o rețea de căi de comunicații mai limi
tată și de gospodării aflate în poziție 
izolată, mai numeroase.

Indiscutabil, o bună funcționare a uni
tăților de contractare și achiziții ca și ni
velul crescînd al aprovizionării satelor cu 
un fond de marfă variat și suficient con
sumului au fost cauze ce au determinat 
o reducere in număr și amploare a vechi
lor tîrguri de animale și au limitat inte
resul pentru amenajarea de noi tîrguri.

Dar indiferent cît de perfectă ar fi o 
astfel de organizare nu se pot înlocui in 
totalitate necesitățile vieții productive și 
existenței umane la munte, astfel că se 
poate spune cu certitudine că tirgurile 
continuă să-și mențină importanța lor, in 
primul find economică, la care se adaugă 
și o componentă social-culturală deloc 
lipsită de interes.

Spre o înțelegere mai completă a sem
nificației tîrgurilor ne-am propus să luăm 
în analiză cauzele ce le determină, sti
mulează și justifică existența, motivațiile 
ce susțin nu simpla menținere ci înmul
țirea acestora, după necesități efective și 
în toate sezoanele și zonele de concentra
ție animalieră din spațiul montan.

Creșterea animalelor în zona de munte 
se practică inevitabil în gospodării cu o 
amplasare mai izolată, aceasta fie că ne 
referim la sate, cătune sau amenajări 
zootehnice solitare. O bună organizare a 
sistemuiqi de. preluarea. produselor agri
cole — atioloundcr acesta, funcționează ca 
ataije — așigțiră peptrU. producător condi
ția de planificare și siguranță a posibili
tății valorificării animalelor sau produse
lor pe care acestea le furnizează.

Procesul de producție și existența 
umană la munte presupun însă și mo
mente imprevizibile : îmbolnăviri și ieșiri 
fortuite de animale din cadrul gospodă
riei — aspect ce necesită înlocuiri cu ani
male de relativ aceeași categorie ; in- 
teniii de sporire a efectivelor proprii, in
tenții de îmbunătățire a rasei ; eveni
mente familiale care necesită urgență în 
obținerea unor mijloace bănești : acci
dente, îmbolnăviri, decese, calamități, ex
tinderi, restrîngeri, căsătorii etc.

Toate aceste situații se întîlnesc frec
vent, reprezentînd viața însăși într-o co
lectivitate montană — și nu numai mon-
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tană — făcînd parte din forma obișnuită 
de existență umană ampretată de un plus 
de dificultate tipică pentru munte.

Pentru astfel de condiții, tîrgurile re
prezintă soluția, o posibilitate efectivă, 
practică, folositoare, de rezolvare rezona
bilă a unor multiple necesități.

Pătrunzînd în „intimitatea-1 vieții tîrguri
lor, neignorînd nici psihologia participan- 
ților activi, se va observa că acestea în
deplinesc funcțiuni extinse și înspre alte 
sensuri decît cele strict economice. Ani
malele — taurinele, caii, oile, porcinele, 
păsările — produsele animaliere nu pot fi 
prezentate la tirg oricum : o marfă de 
proastă calitate și cu aspect comercial 
neatractiv, fie că nu găsește cumpărător, 
fie că va fi slab cotată și ca atare slab 
plătită. Cunoscînd bine acest aspect, pro
ducătorul nu-și permite neglijențe și se 
străduiește din timp pentru ca animalul 
prezentat spre vînzare să se afle în 
bună condiție de întreținere, în stare de 
sănătate, curat, periat și chiar atractiv 
prezentat prin mici adjuvante comerciale, 
cum ar fi un căpăstru, o coadă de cal 
împletită, o curea frumoasă cu clopot la 
gît sau comănaci colorați în coarnele vi
telor. Rezultă că de fapt tîrgul exercită 
și un rol educativ pentru producători, 

privind nu doar calitatea și forma de 
prezentare a mărfii, ci înseși comporta
mentul și corectitudinea crescătorului de 
animale aflat în condiție de ofertant.

Similar se prezintă lucrurile și cu di
verse produse agroalimentare și meșteșu
gărești, care participă completativ și ne
cesar la aceleași tîrguri de animale. Nu 
lipsite de importanță sînt și întîlnirile 
dintre producători în zilele de desfășurare 
a tîrgurilor : informările reciproce, schim
burile de cunoștințe privind modul de ob
ținere a unor bune producții, privind 
soiurile și rasele productive, înțelegerile 
ce survin referitor la viitoare schimburi 
de produse, caracterul de relativă între
cere, procurarea unor obiecte strict nece
sare producției însăși, ca putini, ciubere, 
hamuri, potcoave, caiele, lanțuri, unele 
obiecte de îmbrăcăminte etc.

în vederea participării la tîrg, crescăto
rul de animale se pregătește minuțios, 
adeseori împreună cu membrii familiei, 
deoarece ziua de tîrg este și un moment 
al ieșirii în lume. Iar astfel de evenimente 
se onorează printr-o ținută vestimentară 
corectă (un adjuvant al menținerii portu
lui tradițional) și prin atenția acordată 
aspectului igienic, cu adaosul de compor
tament și corectitudine civică izvorîte în 

bună măsură din sentimentul mîndrleî 
condiției de muntean și de bun gospodar. 
Și nu este neglijabil nici faptul că tîrgu
rile sînt și ocazii de întîlniri și cunoaștere 
între familii și mai ales între tineri, iar 
un minim de fast, caracterul cvasisărbăto- 
resc ce se instalează spontan sau se de
termină prin organizare, nu vin decît in 
completarea a ceea ce formează nu numai 
utilitatea ci și farmecul tîrgurilor.

Pozitiv este și aspectul că ajungerea 
mărfurilor și producătorilor la tîrg impli
că necesitatea existenței mijloacelor de 
transport : care cu boi, căruțe cu cai, sănii, 
ș.a. — ceea ce reprezintă un cîștig net — 
prin însăși menținerea unui potențial de 
transport animalier neconsumator de ener
gie petrolieră, fapt ce își are semnifica
ția sa.

Ca spațiu de întîlnire organizată a unor 
largi categorii de cumpărători interesați 
în procurarea produselor legate direct de 
viața productivă zooagricolă montană, tîr
gurile sînt și un loc potrivit pentru expu
nerea și valorificarea unor mărfuri reali
zate de unitățile de stat și cooperatiste.

- O variantă modernă a tîrgurilor o re
prezintă astăzi așa-numitele „tîrguri-expo- 
ziție de animale'1. Sînt nomenclaturizabile 
reușitele unor ultimi ani, cum au fost și 
mai sînt tîrgurile-expoziție de la Sighetu 
Marmației, județul Maramureș,' Cîmpu- 
lung Moldovenesc, județul Suceava sau 
cel de ultimă și meritorie apariție — „tîr
gul eodrenilor" din satul Văsoaia (Arad).

Mai pretențioase, mai ample, mai fas
tuoase și mai educative, tîrgurile-expozi
ție rămîn totuși doar momente festive, 
mici „festivaluri ale creșterii animalelor" 
din munții noștri, cu eficiență economică 
limitată și frecvență încă firagă. De tip 
comercial sau expozițional lunare, de pri
măvară sau toamnă, tîrgurile rămîn tre
buințe ale zootehniei montane ee nu apar, 
nu se dezvoltă și nu se mențin de la sine. 
Este nevoie nu doar de intenții și bună
voință ci și de organizare în raport cu 
condițiile și necesitățile actuale : destina
rea terenului, amenajări pentru conten- 
ționarea, cîntărirea, adăpoștirea animale
lor, pentru expunerea și a altor categorii 
de mărfuri, respectarea ordinii, cunoaște
rea și popularizarea datelor tirgurilor și 
stabilitatea acestor date și a altor ele
mente de amănunt care țin de o bună gos
podărire.

Tîrgurile de animale iși păstrează im
portanța lor pregnant economică și-și pot 
revendica dreptul de acces la perenizare 
iar un efort pentru menținere și sporire 
numerică și privind calitatea formelor de 
organizare va constitui în fapt o formă 
posibilă de influențare a dezvoltării creș
terii animalelor și în general a agriculturii 
montane.

Dr. RADU REY ■

O „fabrică
Situată, cum se coboară dinspre bule

vardul Armata Poporului, în stingă uria
șei platforme a Institutului Politehnic 
București, întreprinderea de aparatură și 
utilaje pentru cercetare pare a fi, chiar 
și de departe, nu o unitate economică, așa 
cum o arată dealtfel și numele, ci un in
stitut de cercetare. Respectiva impresie 
ne-a fost sugerată. în primul rînd. de 
uriașa clădire care, constituită din trei 
ansambluri ce alcătuiesc prin îmbinare un 
Y imens, este îmbrăcată de jos și pînă 
sus numai și numai în geamuri, brîuri de 
geamuri albe și verzi, astfel încît 
I.A.U.C. ni se arată ca un palat de cleș
tar orbitor.

Intrînd pe poarta acesteî unități care 
n-a împlinit încă doi ani — a fost înfiin
țată în ianuarie, 1979, la indicația expre
să a tovarășului Nicolae Ceaușescu — am 
avut chiar la fața locului certa senzație 
că ne aflăm nu în obișnuitele secții sau 
sectoare ale unei unități industriale, ci 
în spațiul calm și încordat, în același timp, 
al unor laboratoare.

Mărturisesc, avea să ne declare ingine
rul Florian Păunescu ingmerul-șef al 
I.A.U.C., că eu însumi nu pot scăpa 
de senzația că mă aflu într-un laborator 
în care se făuresc uneltele noului.

Dealtfel, cu excepția sectorului de pre
lucrări mecanice, sector ce poate fi întîl- 
nit, cu această denumire. în mai toate în
treprinderile constructoare de mașini, ce
lelalte sectoare au, aici, nume,dintre cele 
mai ciuțiate. lată-le. ca să fim cît mai la 
obiect : sectorul de aparate complexe pen
tru lungimi, de aparatură pentru cerce
tarea analitică de laborator și pentru 
cercetarea de protecție a mediului, al 
standurilor de cercetare pentru aparatură 
auxiliară de laborator, pentru cercetarea 
biologică și psihosomatică.

Să recunoaștem că astfel de denumiri 
nu pot fi întîlnite în nici o altă între
prindere. Dar pentru că simpla înșiruire a 
sectoarelor nu poate fi totuși suficientă 
pentru a acoperi afirmația inginerului 
Florian Păunescu care ne spunea că în
treprinderea i se pare, a fi un imens labo
rator în care se făuresc uneltele noului 
(a se citi aparate, instalații și utilaje de o 
deosebită complexitate tehnică fabricate 
la noi în țară pentru prima dată). să 
transcriem, fie si pe scurt, numele cîtorva 
din aceste unelte ale noului. Iată, sectorul 
de aparatură pentru cercetarea analitică 
și pentru cercetarea de protecție a me
diului se poate mîndri că a pus ,la dispo
ziția specialiștilor din diverse institute un 
spectrofotometru în vizibil, un oxigenome- 
tru, un electrolizor cu electrod vibrant, 
un hidrometru care măsoară umiditatea 
aerului dintr-un spațiu închis, precum și 
un analizor al bioxidului de carbon conți
nut în gazele de ardere auto. La rîndul
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a noului"
său, sectorul standurilor de cercetare și 
pentru aparatură de laborator a finali
zat cercetarea, proiectarea și fabricația 
unei mașini de încercat oțelui-i la fluaj, 
un stand pentru determinarea fiabilității, 
centrifuge și malaxoare de laborator, agi
tatoare și omogenizatoare, aparatură pen
tru laboratoarele PECO. Un alt sector, cel 
al aparaturii de cercetare biologică și psi
hosomatică, a pus la punct o instalație de 
testare a aptitudinilor și capacității, pre
cum și un aparat de determinare și ana
liză a influenței efortului fizic. Cu ris
cul de a jngroșa și mai mult tenta și așa 
prea tehnică a rîndurilor de față, să amin? 
tim totuși cîteva din instalațiile secto
rului de aparate complexe de lungimi, 
cum ar fi, de exemplu, o mașină de mă
surat in trei coordonate, un interferome- 
tru cu laser, o altă mașină de măsurat 
abaterile de formă și circularitate sau 
lin set de aparate de prereglat sculele.

A descrie, chiar și în linii mari, aceste 
doar cîteva din numeroasele instalații și 
utilaje destinate cercetării ar însemna să 
cheltuim mult prea mult spațiu tipogra
fic, fără ca amănuntele să poată spune 
altceva decît că fabricarea lor, în pre
mieră, a redus un masiv import, a stimu
lat și a sprijinit gîndirea tehnică si știin
țifică a studentilor și cadrelor didactice 
din Institutul Politehnic din București. în 
plus, reflectînd fidel transpunerea în prac
tică a relației învățămînt-cercetare-pro- 
ducție, sectoarele I.A.U.C. au furni
zat, în baza unor contracte ferme, apara
tura și utilajul de cercetare solicitate de 
numeroasele institute ce n-au pregetat să 
apeleze la această adevărată ..fabrică a 
noului11

Precizînd deci că în cadrul întreprin
derii lucrează, cercetează și proiectează, 
adică învață să munceas.că, aproximativ 
2 000 de studenți, cu precădere cei din ul
timii ani, precizînd in continuare că res
pectivii studenți, plus cadrele didactice, 
muncesc umăr la umăr cu cei 1000 de 
muncitori, ei înșiși în majoritate tineri, 
mai precizînd că valoarea unui produs 
este împărțită între toți acești factori, 
am cam spus aproape totul.

Toate bune și frumoase, numai că re
portajul de față ar fi incomplet dacă 
n-am consemna aportul cu totul și cu to
tul deosebit al unor muncitori si ingineri 
din această întreprindere în care, printre 
clasicele materii prime, se înscriu la loc 
de cinste inteligența profesională, gîndi
rea tehnică și competența, atribute indis
pensabile pentru a duce la bun sfirșit te
merara încercare de a fabrica la noi în 
țară, pentru prima dată, complicatele și 
dificilele aparate și utilaje destinate mun
cii de cercetare.

VICTOR NIȚĂ 0 i

Ați auzit vreodată cum pîrîie un os 
rupt? Este un zgomot neobișnuit, ca o cra
că ruptă în două de un vint năprasnic, 
brusc, irevocabil. De-a lungul ani
lor, oamenii au încercat tot felul de 
metode pentru rezolvarea în cît mai bune 
condițiuni a fracturilor. Problema cea mai 
grea este lupta... contra mușchilor, care, 
avînd puncte de inserție la capetele osu
lui rupt, ale tibiei spre exemplu, trag a- 
cum anapoda, în direcții contrare, nelă- 
sînd părțile rupte să se așeze la locul lor, 
una deasupra celeilalte, pentru formarea 
călușului și Consolidarea fracturii. La în
ceput s-au folosit două simple scînduri, 
sau s-a legat piciorul cu coji de brad, dar 
desigur exactitatea așezării părților rupte 
lăsa mulCde dorit. Apoi, cineva a venit cu 
ideea de a trece o sîrmă chiar prin osul 
fracturat, direcționînd, ca să zicem așa, a- 

’ șezarea celor două fragmente de os. Etapa 
următoare a fost tracțiunea — cea cu ban
daje, cu curele, prin care se încerca exact 
lupta despre care am amintit mai înainte, 
cea împotriva mușchilor rebeli... în faza a 
treia a intervenit, în fine, chirurgia. Ideea 
cu un sprijin pe mijlocul osului, prin ca
nalul medular, începea să aibă tot mai 
mulți adepți. Chinezii au introdus lemn de 
salcîm, preluînd sugestiile medicine! lor 
milenare. Alții s-au gîndit la fier, dar fie
rul pur și simplu s-a topit, a fost pulveri
zat de organism, care nu putea tolera un 
asemenea element nelalocul lui. S-a în
cercat mult în felul acesta în primul răz
boi mondial, dar s-a renunțat curînd, 
fiindcă amputația devenea iminentă. între 
cele două războaie cercetările de anato
mie și, mai ales, .cele de fiziopatologie au 
arătat că în formarea călușului două ele
mente au un rol: primul este periostul, a- 
dică învelișul exterior al osului, iar al doi
lea e măduva osoasă, care se găsește în 
canalul medular. După aceste constatări a 
apărut „tija Kiintscher", de formă triun
ghiulară, făcută din tablă de oțel special, 
același care era folosit pentru fabricarea 
rachetelor de tip V 2A! Mijlocul acestei 
tije, care se introducea în canalul medu
lar, rămînea gol, pentru a lăsa loc mădu- 
vei osoase să circule liber. Rezultatele, de 
data aceasta au fost foarte bune — meto
da eîștigînd mulți adepți și fiind folosită pe 
scară largă. Existau însă și o serie de ne
ajunsuri, legate în parte de posibilitatea 
îndoirii sau ruperii tijei, ca și de limita
rea mișcărilor, imobilizarea îndelungată 
în ghips, atrofia mușchilor și așa mai de
parte.

„Cercetări și mai exacte din domeniul 
fiziopatoiogiei — ne spunea medicul Ion 
Sgarbură, de profesie ortoped, directorul 
Spitalului județean Brașov — au arătat că 
măduva osoasă nu are un rol chiar atît 
de important, strict indispensabil formării 

de calus în fracturi. Lucrul cel mai îmi 
portant este ca mtre cele două capete ale 
osului rupt, puse cap la cap, să se creeze 
o anumită presiune, astfel incit între "ele 
două fragmente spațiul rămas liber Ș- 
cît mai mic. A aevenit evident că dacă 
acest spațiu este mai mic. si timnul de 
consolidare a fracturii este mai redus". 
Dar cum să creăm această presiune, între 
capetele unui os. și încă unul rupt?! Or- 
topezii au încercat două soluții ambele 
pentru oasele gambei si femur: fie prin 
împingere, fie pe cale dinamică, punînd 
bolnavul să calce, cu sprijin sau în mers 
liber. Ele nu au dat rezultate, fiindcă a- 
desea tijele s-au rupt, oricit de groase 
erau ele. Un specialist italian, Vinditi pe 
numele său, a adus ’doea precomprimării 
focarului de fractură cu ajutorul unei piu
lițe care se înșurubează la tija acum cu
noscută. Nu era rău. dar tija rămînea la 
fel de slabă, de unde pericolul amintit 
mai înainte. Apoi a venit medicul român 
Ion Sgarbură, care a pus la punct un pro
cedeu care, chiar dacă încă nu-i poartă 
numele, este în mod sigur cel mai bun 
din toate! Beneficiind si de colaborarea 
inginerului Mihai Ral tag, de la întreprin
derea de autocamioane Brașov (un inven
tator despre care revista noastră a mai 
scris), doctorul Sgarbură a avut ideea fo
losirii unor bare de oțel în locul tijelor, 
fabricate din oțeluri speciale, nemagneti- 
zate, din grupa V4-A extra. Bara aceasta, 
care umple complet canalul medular, este 
prevăzută cu două puncte de fixare, pen
tru fiecare capăt al osului rupt, ca și cu 
un filetai pe care se înșurubează o piuli
ță fabricată după aceeași tehnologie pusă 
la punct de inginerul Baltag. Avantajele 
metodei sînt nete, plecînd în special de la 
rezistența de 3 ori crescută față de tijele 
„clasice", ea și de la posibilitatea precom
primării focarului și accelerarea vindecă
rii. Ghipsul, de protecție numai,- se pune 
rar și el nu durează decît cîteva săptă- 
mîni cel mult. A doua zi după operație, 
așa cum spuneam la început, bolnavul se 
ridică din pat, calcă pe piciorul... rupt, iar 
după circa o lună revine la mersul obiș
nuit, După metoda veche, un om cu o ase
menea fractură importantă nu putea să-și 
reia activitatea mai devreme de 4—5 luni, 
uneori chiar 6. în „metoda Sgarbură" au 
fost dese cazurile cînd accidentații și-au 
reluat lucrul după numai 60 de zile de la 
operație! Desigur, la un an și jumătate, 
doi ani bara se scoate, osul fiind de acum 
consolidat perfect.

Cam asta ar fi, cu alte cuvinte, poves
tea ortopedici de-a lungul timpului și fe
lul în care a fost ea îmbogățită de un me
dic român, al cărui nume este însă, din 
păcate, mai puțin cunoscut

DUMITRU GRAUR H
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INTELIGENTA ROMÂNEASCĂ IN ACȚIUNE

Energetica nucleară românească:

Viitorul începe azi
După aprecierile Agenției Internaționale 

pentru Energia Atomică, la sfîrșitul acestui 
secol puterea ..energetică nucleară pe glob 
va fi de aproape 3 000 000 MW — aproape 
jumătate din energia electrică produsă în 
lume. Acesta este cadrul general. Ce 
perspective pentru țara noastră 1

în articolul de față am dori să comen
tăm pasajul din Programul energetic apro
bat de Congresul al XII-lea al partidului 
in' care, după ce se indică necesitatea de 
a se accelera asimilarea în România a 
fabricației echipamentelor, pregătirii com
bustibilului și producerii apei grele, se 
arată : „Vor fi aprofundate cercetările de 
fizică nucleară pentru elaborarea de noi 
soluții energetice, asigurarea și valorifi
carea combustibililor nucleari, realizarea 
unor reactori cu parametri superiori, bazați 
pe fisiune și fuziunea nucleelor atomice".

Așadar, apă grea produsă în România, 
cum dealtfel indică și titulatura centralei 
de la Cernavoda : centrala nuclearo-elec- 
trică cu uraniu natural și apă grea.

Reține, de asemenea, atenția în Pro
gram referința ia realizarea ulterioară a 
unor reactori bazați pe fuziunea nucleelor, 
domeniu de vîrf al cercetării pe plan mon
dial, implicînd și viitorul ceva mai înde
părtat al energeticii nucleare în țara 
noastră. Dar mai întîi, prezentul. Pentru 
a-1 înțelege mai bine, trebuie amintit — 
fie-ne iertat tonul ușor didactic — că se 
cunosc trei tipuri de reactori :
• Reactori termici cu uraniu, sistem-ge

neralizat pe glob.
• Reactori avansați rapizi reproductibili.
• Alți reactori, fiindcă nu numai 

uraniul, ci și thoriul șl alte elemente pjt 
fi folosite drept „combustibili" nucleară

De ce, totuși, la centrala d« la Cerna
voda s-a ales varianta „uraniu natural și 
a<pa grea" ?

In categoria reactorilor termici cu 
uraniu trebuie distinse două subclase : 1. 
— cu uraniu îmbogățit ; 2. — cu uraniu 
natural și agent de răcire apa grea. Veți 
întreba de ce aceasta. Minereurile de ura
niu pentru energetica nucleară conțin un 
amestec de doi izotopi : uranlu-235 și ura
niu-238. Doar primul este util, energetic 
vorbind, dar din păcate, față de uraniu-233, 
proporția (în minereu) este scăzută, cam 
0,7 la sută. Minereul poate fi îmbogățit în 
uraniu-235, dar printr-un procedeu extrem 
de complicat și de costisitor, accesibil doar 
marilor puteri. De aceea, mai multe state, 
inclusiv Canada, și imensa majoritate a 
țărilor în curs de dezvoltare înclină spre 
soluția uraniu natural și apă grea. Și 
România a ales această soluție, care per
mite un mat înalt grad de autonomie și 
contribuie la întărirea independenței 
energetice.

Centralele nuclearo-electrice românești 
din anii următori vor folosi deci drept 
„combustibil" mSniu. Dar într-un viitor 
ceva mai îndepărtat ? Marea Promisiune 
— atît pe planul energiei obținute, cît și 

al disponibilităților de materie primă — o 
oferă nu fisiunea nucleului, ca în cazul 
uraniului, ci fuziunea, reacția termo
nucleară în care două nuclee mai ușoare se 
reunesc, formînd un altul mai greu, cu 
eliberare de energie. în esență, este pro
cesul din care derivă și energia Soarelui, 
deci implicit viața pe Pămînt. Ce perspec
tive, ce preocupări în România ?

Cea mai curată și mai abundentă 
formă de energie

Directorul general al Institutului central 
de fizică, ICEFIZ, doctorul. în fizică Marin 
Ivașcu, ne declară :

— Cercetările românești de fuziune ter- ' 
monucleară izvorăsc din cercetările de 
plasmă (gaz ionizat de temperatură înal
tă) din fostul Institut de fizică București

și din cercetările de fizică nucleară efec
tuate în vechiul Institut de fizică atomică, 
secția de structură a nucleului. în cadrul 
ICEFIZ am reușit să creăm o instalație 
pentru producerea plasmei și menținerea 
ei Ia milioane de grade.

— Etapa următoare ?
— în pregătire, o instalație „Tokamak"., 

caro asigură menținerea în volum limitat 
a plasmei un timp ceva mai îndelungat, 
ceea ce însă, în domeniul nostru, nu in
dică un interval mai mare decît o se-, 
rundă 1 Este soluția care, pe plan mon
dial, a obținut parametrii cei mai apro- 
piați de cerințele unui reactor de fuziune 
experimental. Tehnica este pretențioasă și 
reclamă zeci de milioane de grade și 
densități înalte ale plasmei. De aceea, 
Uniunea Sovietit-ă, Statele Unite și țările 
vest-europene au lansat programe pentru 
obținerea unor instalații „Tokamak" mai 
mari. Firește, există și alte căi, care se 
cercetează.

Prin 1983. arată în continuare doctorul 
Marin Ivașcu, se prefigurează la ICEFIZ 
o instalație „Tokamak" de ordinul aim 
(dimensiunile polilor), prin care se inten
ționează să se obțină plasmă la tempera
turi mai ridicate decît este posibil în pre
zent și să se testeze soluții românești pri
vind diagnosticarea plasmei, precum și 
concepții românești referitoare Ia modali
tățile de creștere a temperaturii plasmei 
prin fascicule așa-numite neutre. într-un 
viitor și mai îndepărtat se preconizează și 
în țara noastră o instalație experimentală 
pentru obținerea de energie. Contribuțiile 
românești în acest domeniu de mare per
spectivă se vor materializa și pe linie 
C.A.E.R.

— Mă refer la instalația T-15, care are di
mensiunile necesare pentru a se "demonstra 
posibilitatea obținerii de energie prin fu
ziune termonucleară — continuă doctorul 
Marin Ivașcu. Vom participa la T-15 cu o 
serie de instalații și sisteme de măsură și 
control pentru sistemele de diagnostic al 
plasmei. Se speră ca prin energia termo
nucleară folosită în scopuri pașnice să se 
ajungă spre anul 2000 la prima centrală 
demonstrativă și să se deschidă calea spre 
îndestularea pentru totdeauna a foamei de 
energie a omenirii.

Avantajele acestui nou tip de energie 
— avantaje care explică și eforturile de 
cercetare în țara noastră — sînt eviden
țiate după cum urmează de către interlo
cutorul nostru :
• Combustibilul este inepuizabil, fiind 

vorba în principal de hidrogen.
• La scară industrială, este de așteptat 

ca această energie să nu coste mal mult 
decît energia obținută în centralele nu
cleare actuale.
• Nefiind legată de aplicații militare, nu 

pune probleme legate de proliferare, con? 
trolete.

® Poluarea dispare practic cu desăvîr- 
șlre, nu există deșeuri radioactive ; fuziu
nea este, de fapt, cea mai „curată" formă 
de energie.

Despre nivelul actual al cercetărilor 
românești în domeniul energiei termo
nucleare aflăm informații inedite. îmbucu
rătoare, de la tînărul fizician Vasile Zoița, 
din cadrul ICEFIZ :

— La începutul lunii iulie a acestui an 
a avut loc la Bruxelles a VIII-a Confe
rință internațională de fizica plasmei și 
fuziune controlată, sub egida Agenției In
ternaționale pentru Energie Atomică, la 
care am participat ca reprezentant al 
României. După o selecție severă, doar 14 
țări au fost admise să prezinte referate 
privind cercetări și rezultate originale. 
Printre acestea, România. Celelalte țări : 
Statele Unite, Uniunea Sovietică, Franța, 
Marea Britanie, Japonia, Republica Fe
derală Germania, Belgia, Elveția. Italia. 
Olanda, Israel, Suedia, Canada. S-a re

cunoscut astfel de către un înalt for 
științific internațional că fizicienii români 
sa află la nivel mondial într-un sector 
important al cercetării energiei termo
nucleare, și anume plasmele focalizate.

Descătușarea energiilor atomului, 
dar mai ales a energiilor umane
Firește, asemenea rezultate românești, 

ca și altele pe care nu le-am pomenit, nu 
s-au obținut de la o zi Ia alta, nici măcar 
de la un an la altul.

„Fizica a beneficiat poate mai mult 
decît alte domenii ale științei — subliniază 
directorul general al ICEFIZ Marin Ivașcu 
— de interesul, preocuparea și sfaturile 
generoase ale secretarului general al par
tidului. Este bine s-o amintim acum, la 
sfîrșit de cincinal șl la sfîrșitul unui de
ceniu de mari realizări. Din 1969, 
sub îndrumarea directă a tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, în cadrul Insti
tutului de fizică atomică, condus de 
profesorul Ioan Ursu, s-a desfășurat o 
laborioasă, intensă și competentă activitate 
pentru a conferi fizicii dimensiunile și 
nivelul solicitat de noile sarcini șl obiec
tive ce i-au fost atribuite. în numai șapte 
ani (1970—1977) s-au dat în exploatare 
pe Platforma Măgurele nu mai puțin de 
zece construcții mari, dotate cu excelente 
instalații, mașini și facilități. începe astfel 
să se vorbească de pavilioanele de laseri, 
fizică teoretică, corp solid sub radiații, 
producția de radioizotopi, tratarea de
șeurilor, medicină nucleară etc. S-a putut 
astfel defini, în 1974, Centrul Național de 
Fizică, despre care tovarășul Nicolae 
Ceaușescu afirma : «La Măgurele s-a creat 
un adevărat orășel al fizicienilor, unde 
cercetători, profesori, studențl și munci
tori lucrează, învață, trăiesc împreună. 
Este într-adevăr un model de felul în 
care trebuie să trecem la realizarea în 
viață a orientărilor privind legarea învă- 
țămintului, cercetării și producției, într-o 
unitate desăvîrșită». S-a ajuns pe 
Platforma Măgurele la concentrarea unor 
importante forțe : circa 2 000 specialiști. în 
afara Centrului Național de Fizică, în com
ponența ICEFIZ intră și alte unități de 
cercetare din țară :• Institutul de reactori 
nucleari energetici Pitești, cel măi mare 
institut din ramura fizicii și energiei nu
cleare, Institutul de tehnologie izotopică și 
moleculară Cluj-Napoca și Centrul de fi
zică tehnică din Iași. Aș dori să subli
niez în final că înființarea Institutului cen
tral de fizică, ICEFIZ, este o consecință a 
preocupării intense a conducerii de partid, 
a tovarășului Nicolae Ceaușescu, de a da 
potențialului de creație tehnico-științifice 
forme cît mai eficiente de organizare".

Pasiune, competență, conștiința unei 
înalte îndatoriri patriotice — lată trăsătu
rile atomiștilor români, mai tineri și mai 
vîrstnici, care, într-o lume bîntuită de 
criza energetică, concep pentru ziua de 
azi și cea de mîine, pentru viitorul comu
nist al României, noi soluții de energetică 
nucleară, care implică — așa cum am 
spus-o în primul articol închinat energe
ticii nucleare românești și cum este nime
rit să încheiem — descătușarea energiilor 
atomului, dar mai ales a energiilor umane.

LIONEL NIȚESCU B

METODĂ MIRACOL 
pentru deszăpezirea șoselelor

Ideea aparține unui inginer de drumuri, dar soluția practică reclamă 
aportul chimiștilor

Sînt aproape doi ani de cînd revista „In
venții și inovații", editată de Oficiul de 
Stat pentru Invenții și Mărci, a publicat 
sub semnătura inginerului Ana Geambazu 
un articol intitulat : „îmbrăcăminte asfal- 
tică rutieră cu calități antigel". Părerile și 
opiniile exprimate cu acel prilej constitu
iau în fapt o invitație adresată tuturor ce
lor care se ocupă cu cercetarea sau fabri
carea îmbrăcămintei rutiere și cărora au
toarea articolului le propunea crearea unui 
material asfaltic antigel, deci a unui ma
terial investit cu proprietatea de a topi 
zăpada și de a împiedica, totodată, forma
rea gheții și a poleiului. Se preconiza și se 
imagina cu alte cuvinte o șosea cu calități 
miraculoase, pe care neaua — ca să folo
sim o comparație — ar urma să se topeas
că de parcă s-ar așterne pe o plită încinsă.

— Nu este vorba de o propunere fante
zistă, ci de una perfect realizabilă, ne spu
ne interlocutoarea noastră, inginera Ana 
Geambazu. Asemenea șosele au fost deja 
realizate în eîteva țări europene, unde, de 
la caz la caz, specialiștii au folosit diverse 
soluții. Astfel, pleeîndu-se de la constata
rea că gheața se produce pe partea caro
sabilă a drumurilor în raport cu umidita
tea relativă a aerului și în condiții de tem
peratură cuprinse între plus două grade șl 
minus opt grade, s-au folosit inițial în 
anumite puncte ale drumurilor, în specia) 
în regiunile montane, îmbrăcăminte încăl
zită fie cu ajutorul unor rezistențe elec
trice înglobate în stratul de suprafață, fie 
prin mijlocirea apei calde dirijate în tabu
lator! înglobate și ele în acest strat. Aceste 

soluții s-au dovedit însă extrem de costisi
toare. Specialiștii s-au orientat atunci spre 
realizarea unor mixturi asfaltice sau bitu
minoase, care prin calitățile lor să pro
voace reacții exoterme și pe această cale 
să se împiedice formarea gheții și să se 
asigure, totodată, menținerea gradului de 
aderență al îmbrăcămintei rutiere, astfel 
îneît să se evite fenomenele de derapare a 
autovehiculelor.

Demn de reținut este însă faptul ciT au
toarea articolului nu s-a mărginit doar să 
semnaleze noutatea, ci, pe baza unei bo
gate documentații, să indice și mai multe 
soluții posibile.

— Ml-am dat seama, cercetînd literatura 
străină și consultîndu-mă cp specialiști în 
materie, că documentația existentă oferă 
suficiente repere și chiar soluții exacte 
pentru ca cercetarea autohtonă să obțină 
fără mari dificultăți o mixtură asfaltică in
vestită cu proprietăți asemănătoare celor 
experimentate în străinătate. Am arătat 
astfel că studiile la care mă refeream s-au 
finalizat prin realizarea unei compoziții 
formate din trei componențl de tip antigej, 
compoziție introdusă într-un amestec de 
asfalt cu nisip simplu sau alt material bi- 
tuminos, turnat la cald ca ultim strat de 
uzură al drumului. Prin proprietățile lor 
chimice componenții intră într-o reacție 
exotermă, provocînd pe de o parte des
compunerea apei, iar pe de altă parte, co- 
borîrea punctului de îngheț al acesteia.

Din punct de vedere chimic, ne-a expli
cat interlocutoarea noastră, procesul de 
descompunere a apei și coborîrea punctu

lui de îngheț are loc în felul următor : clo
rul eliberat prin hidroliza clorurii de cal
ciu reacționează cu sodiul rezultat din hi
droliza hidroxidului de sodiu, formînd 
clorura de sodiu care contribuie la coborî
rea temperaturii de îngheț a apei. Efectul 
antigel obținut este accentuat prin acțiunea 
hidrurii de calciu care favorizează descom
punerea apei chiar la temperaturi joase. 
Distrugerea punților de hidrogen existente 
împiedică apoi formarea gheții. Acest lu
cru devine posibil deoarece atomul de hi
drogen sau de oxigen din cadrul hidroxi
dului de sodiu se deplasează între atomul 
de hidrogen al unei molecule de apă și 
atomul de oxigen al altei molecule de 
apă, modlficînd distanța 0—0 de 2,76 A ne
cesară formării cristalelor de gheață. Este 
suficient, explică în continuare putoarea 
articolului, ca o singură moleculă de hl- 
droxid de sodiu să perturbe în acest fel un 
cristal de gheață pentru a provoca dez
echilibrul cristalelor vecine, reacție care 
se dezvoltă în lanț împiedicînd formarea . 
gheții.

Am prezentat aceste amănunte mai pu
țin accesibile înțelegerii comune tocmai 
pentru a incita curiozitatea specialiștilor 
în materie, foarte puțin sensibilizați cu doi 
ani în urmă de articolul semnat de ingi
nerul „drumar" Ana Geambazu.

De fapt, după apariția articolului, ■ 
OSIM-ul a considerat necesar să se adre
seze în mod direct Consiliului Popular al 
Municipiului București pentru ca propune
rea să fie luată în studiu de către Direcția 
tehnică a Primăriei și după elaborarea pri
mei cantități de asfalt antigel să fie testată 
pe o stradă oarecare din Capitală. Din mo
tive pe care nu le cunoaștem, soluția pre
conizată și salutată la început cu mult in
teres a fost uitată fără explicații.

Nu este greu de imaginat ce ar fi însem
nat, pe timp de iarnă, pentru traficul ru
tier al Capitalei existența unor artere ca
pabile de a topi cu de la sine putere zăpa
da și poleiul. înzăpezlrea șoselelor sau 
acoperirea lor cu pelicule de gheață consti
tuie pentru edilii orașelor una dintre cele 
mal dificile probleme, căderile masive de 
omăt însemnînd deopotrivă : strangularea 
periodică a circulației rutiere, creșterea 

numărului de accidente, precum și un con
sum apreciabil de oarburanți și piese de 
schimb prin folosirea unui număr mare 
de autovehicule pentru deszăpezire.

Sau tot atîtea necazuri și cheltuieli ce 
s-ar putea diminua sensibil dacă s-ar pro
ceda la înlocuirea mijloacelor tradiționale 
de deszăpezire prin tehnicile moderne apă
rute odată cu chimizarea îmbrăcămintei 
asfaltice. x

E adevărat — a ținut să menționeze și 
să sublinieze autoarea propunerii — este 
vorba nu de cumpărarea unor licențe din 
străinătate, ci de elaborarea prin gîndire 
proprie a unor soluții identice sau asemă
nătoare cu cele folosite în străinătate. To
tul nu reclamă decît un plus de investiție 
de inteligență tehnică, deoarece lumea ha- 
logenilor oferă o infinitate de soluții, iar 
materialele indicate îp literatura de bre
vete pot fi înlocuite cu materiale existente 
și produse în țara noastră. Fără să fie 
chimistă, autoarea articolului a oferit chiar 
soluții concrete : în locul uleiului de in, 
remarcă de pildă tovarășa Ana Geambazu, 
se pot folosi ulei de soia sau materiale 
sintetice hidrofobe pe bază de acetat de 
vinii, alcool polivinilic, rășini epoxidice 
sau acrilice care să nu atace bitumul.

Se vor împlini în curînd doi ani de cînd, 
așadar, un inginer drumar .(ca să folosim 
și noi termenul argotic) a propus una din
tre cele mai ingenioase soluții posibile 
pentru asigurarea unei circulații fluente pe 
timp de iarnă, o adevărată metodă-miracol 
dacă avem în vedere simplitatea și rapidi
tatea operațiunilor de deszăpezire și care 
și-a demonstrat din 'plin virtuțile acolo 
unde a fost experimentată și aplicată. Și 
fiindcă iarna abia a început și fiindcă din 
nou, ca și în alți ani, vom îngheța în stații 
așteptînd autobuze și tramvaie somnolente 
și fiindcă tot e mai bine mai tîrziu decît 
niciodată — subscriem și noi la propunerea 
făcută de inginera Ana Geambazu și invi
tăm și noi municipalitatea de a o lua în 
studiu. Cei interesați au la dispoziție o în
treagă literatură de brevete la Oficiul de 
St .t pentru Invenții și Mărci.

UViU TIMBUS B
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ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALEI

Legea ne apără, s-o cunoaștem, s-c respectăm

învinuind un om
A venit la mine pe la prînz. Se ținea 

cu mina de o falcă și gura o avea încleș
tată : îl durea și o măsea, A vorbit, 
totuși aproape patru ore. Surprindea 
elocința neobișnuită față de studiile pe 
care pretindea că le are. Masa s-a aco
perit treptat de hîrtii riguros numero
tate, de fișe, adeverințe și borderouri. 
Părea convins că fiecare din documen
tele pe care le parcurgea, continuînd să 
se țină cu mina de falcă, cuprindea un 
adevăr revelator. Pentru oameni ca Ion 
Tănase adevărurile sînt revelatoare nu 
prin ele însele ci prin faptul deosebit că 
sînt enunțate de ei. Dorința de frumos 
ține loc de frumos, realitatea însăși este 
suplinită de reprezentarea lor despre 
realitate. O reprezentare naivă și pro
nunțat romantică. Nu i-a fost prin urma
re deloc greu ca preluînd restaurantul 
CENTRAL din Buftea, o unitate mică și 
deplorabilă, să pășească zilnic nu peste 
parchetul slinos și neîngrijit ci peste co
voarele și in curățenia din visurile lui. 
Era prima lui unitate, ca șef, și la fel 
cum sculptorul vede în piatra necioplită, 
singur el și numai el, chipul viitoarei 
creații, tot la tel Ion Tănase trăia clipa 
cînd bomba aceea neînsemnată îl va în
scrie printi-e: restauratorii de prestigiu ai 
alimentației publice. îl avantaja in acest 
scop faptul că vorbea curent trei limbi de 
circulație internațională.

La Buftea, la restaurantul Central
Am intrat in separeul care, după cum 

vom vedea, joacă un rol important în 
întîmplarea de față. La masă, strînși în 
paltoane, beau vin de regiune și cafele 
patru bărbați. E ora prînzului, dar farfu
riile de mîncare linsese. Unul dintre 
consumatori pare a veni de pe cîmp, cei
lalți— din birouri. Doi sînt judecători. 
Magistrați. Mă recomand și pentru că 
nu vreau să-i deranjez îi rog să-mi fixeze 
o întilnire pentru mai tîrziu. Rîd. O, nu, 
continuă ei să rîdă, noi nu lucrăm Ia 
judecătorie, sîntem muncitori, lucrăm pe 
un șantier și vinerea e ziua noastră libe
ră. Mă fixează cu ochi hîtri. Surîsul, 
abia schițat, mă invită la complicitate. 
Am impresia că mă aflu pe strada Covaci 
sau în alt cartier bîntuit de lume in
terlopă. Fără să știu dacă e bine sau 
rău, nu aparțin categoriei de gazetari 
care vînează greșeli. Oamenii aceia aveau 
poate un milion de motive să se afle 
acolo, în cămăruța dosnică, atunci, și în 
compania aceea. Cu cîteva săptămîni în 
urmă mă găseam de asemenea în fața 
unor oameni dintr-un „separeu" în ju
dețul Dîmbovița. Nu erau magistrați, ci 
lucrători agricoli, printre care și un pre
ședinte de cooperativă agricolă. A plecat 
capul. Și-a spus numele și funcția. Apoi 
l-a ridicat din nou. A rămas așa. N-am 
văzut niciodată un animal născînd sau 
murind d$r îmi închipui că nu putea 
privi altfel. M-am condamnat că pro
vocasem chiar și pentru o clipă o durere. 
Omul se și vedea la gazetă, în plină 
campanie. Nu l-am întrebat de cite nopți , 
nu dormise, fiindcă nu era nevoie să-l 
întreb. Nici el nu mi-a spus cu toate că 
ar fi avut multe de povestit. Țăranul 
acela știa să piardă. Magistrații, nu. Chiar 
și acum scriu mușcat de îndoială gin- 
dîndu-mâ la familiile lor. Nu amănuntul 
legat de oră, oră de program, nici pa
harele cu vin din față, îi condamnă. Ci 
atitudinea, hai să-i zicem de liceeni chiu
langii. Lipsa *de prestanță. Față de lucră
torii agricoli, mierouniversul din separeul 
din Buftea se încastrează prin semnifica
țiile lui în montura mai generală' a unei 
stări de spirit.

Din nou : Ion Tânase
„Dacă am desființat atunci separeul, 

zice, am făcut-o numai din teamă și pre
vedere. Nu toți care intrau acolo erau 
dispuși să plătească. Unul din predece
sorii mei, prin separeu și alte locuri 
asemănătoare, a intrat în pușcărie sărac 
lipit, cu o pagubă în avutul obștesc de 
peste o jumătate de milion. Parcă îi aud, 
„tăticu’ am auzit că ai o rețetă nouă de 
cîrnăciori, ia să-i gustăm și noi“.

Ion Tănase visa altceva : restaurante 
luxoase, eleganță, laude, o lume în care 
n-ar fi putut pătrunde altfel decît cu 
prosopul pe braț, dar o altă lume, nici
decum bogăție slinoasă. A astupat cu 
grijă și o eleganță naivă, aproape ro
mantică, orice breșă prin care ar fi putut 
ajunge la el cleștii 'ce ar fi putut să-1 
tragă în jos. A desființat sistemul de 
plată a contribuțiilor din bacșiș, după 
program. A luat legea în mînă și în 
relațiile cu conducerea întreprinderii, eu 
furnizorii, cu revizorii, eu predătorii de 
marfă. A adus tablouri de acasă, a.reno
vat .sala principală, a impus o altă ținută 
atit consumatorilor cit și ospătarilor, vi- 
sînd mereu aplauze.

O reacție neașteptată
Visînd mereu aplauze pentru străda-- 

nia lui, Ion Tănase s-a trezit în fața 
unui sistem de repartiție a mărfii ine
chitabil. Emite o notă : Dacă-mi dați 
marfă de 10 000 lei cum gîndiți că aș 
putea face un pian de 20 000 lei ?

Redeschide separeul, i se sugerează.

Nu e bine să te încăpățînezi; Se încăpă- 
ținează totuși.

Dintr-o caracterizare a directorului 
întreprinderii

I se recunoaște, pe o jumătate de filă, 
incontestabilele merite. Dar, continuă di
rectorul, în ultima vreme tovarășul Ion 
Tănase a început să neglijeze aprovizio
narea restaurantului, și-a înrăutățit rela
țiile cu secțiile ceea ce a condus la 
nemulțumiri din partea personalului 
muncitor și a clienților, drept pentru 
care am dispus...

Probabil că mulți dintre dumneavoas
tră veți gîndi cum am gîndit și eu ci
tind acea caracterizare și anume că di
rectorul întreprinderii a dispus o săpu- 
neală serioasă a numitului înțr-o ședin
ță de birou executiv in scopul reacti
vării bunelor și serioaselor lui intenții 
(in cazul că delăsarea lui ar fi fost 
într-adevăr reală) cu atit mai mult cu 
cît în istoria alimentației publice orașul 
nu mai avusese de mult un om care să 
prezinte garanțiile de pricepere, hărnicie 
și corectitudine ale noului gestionar.

Nu. Directorul întreprinderii a dispus 
un control al modului în care sumele 
încasate din vînzări și predate de ospă
tari se reflectă în monetarul contabilității. 
A fost de față, mai precizează conducă
torul întreprinderii, și locotenentul ma
jor de miliție Nicolae Matea.

Ion Tănase
Mă găseam pentru prima oară în viața 

mea în fața unui control al miliției. Per
sonalul dădea tîrcoale pe la ușă. Nu mă 
gîndeam decît la faptul că în acest fel 
căpătau satisfacție acei oameni din uni
tate care urau- procedeele mele : * „Face 
pe corectul cu noi, poftim, i s-a înfundat 
și lui". „Am fumat noi incoruptibili din 
ăștia". Lacrimile mi se opriseră în git. 
Am ieșit afară și am început să bravez : 
voiam să par indiferent, și la fel de 
puternic și ferm ca atunci cînd le pre
tindeam onestitate și curățenie. Nu vă 
spun cum mă priveau. Unii cu îngăduin
ță și milă, alții cu certitudinea obraznică 
și trufașă că „mi s-a înfundat". Oameni 
de meserie, știau ei că miliția nu vine 
oricum și degeaba. Mi-era ciudă și pe 
mine. Cum de-mi închipuisem că voi fi 
aplaudat. Coborîsem sub suspiciunea 
subalternilor mei de la înălțimea ame
țitoare a succesului. Am intrat din nou 
In birou. Locotenentul ședea la bi
roul meu și răspundea la telefoane. Suna 
telefonul, el se prezenta : locotenent ma
jor Matea. Mamă, soție, prieteni, șefi din 
centrală, el răspundea invariabil : loco
tenent major Matea. Ce-am făcut ? Sînt 
arestat ? Neputința îmi gilgîia în timple, 
mă sufoca...

Ionel Negulescu, economist
Am primit ordin de la tovarășul direc

tor să fac o revizie la unitatea CEN
TRAL. M-am deplasat acolo cu It. major 
Nicolae Matea. Șeful de unitate dădea 
semne de nervozitate. Nu l-am văzut 
niciodată pînă atunci atit de nervos. 
Locotenentul de miliție era calm și poli
ticos. Este adevărat că răspundea la te
lefon și se prezenta, dar mie mi se pare 
normal să te prezinți cînd vorbești cu 
cineva.

Ce face omul .
cind nu I vede nimeni

Si-au luat » 
„avaiiisul“

Nu descoperim o speță nouă cînd 
vorbim de huliganism față de șoferi. 
Față de taximetriști. Fapte anti
sociale din această categorie s-au 
mai întîmplat și se măi întîmplă. E 
drept însă că și organele de ordine 
sînt avizate în această direcție, iar 
oamenii, călători sau privitori ai 
unor „scene de taxi", deschid ochii 
mai atent, iar cîteodată și reacțio
nează, — în numele drept al opi
niei publice —, cum se va vedea și 
în cele ce urmează.

...Scenă tipică de huliganism în 
ziua de 29 noiembrie, la intersecția 
Baba Novac—Dristor. Trei bețivi se 
apropie de un taxi și solicită, vehe
ment, să fie duși la o adresă. Vă- 
zîndu-i sub influența evidentă a 
alcoolului, șoferul refuză și pornește 
mașina, ca să scape de ei. Bețivii 
„atacă" alt șofer. Refuză și acesta, 
cursa și pleacă și el. în sfîrșit, se 
reped la un al treilea taxi, tabără 
pe el, șoferul refuză cursa ca și

Ion Tănase
Mie tocmai calmul acela rece, siguranța 

de sine și tonul politicos îmi prevesteau 
ce-avea să urmeze. Să te știi nevinovat, 
să refuzi orice compromis unde? — în 
alimentația publică, să muncești ca un 
rob de dimineața pînă noaptea, să faci 
tot ce-am făcut eu, să aștepți din clipă 
în clipă laudele superiorilor și în loc de 
asta să te trezești cu un control nu al 
contabilității, al întreprinderii, ci al mi
liției economice, iar acest control să fie 
efectuat sub semnul celei măi depline 
certitudini, totul era de natură să pierd 
orice încredere în mine. Am ieșit afară 
și am cerut de la bar o sticlă de coniac. 
Am dat-o peste cap, eu — bolnav de 
ulcer. Mi s-a făcut rău.„

Ionel Negulescu
Arăta într-adevăr foarte rău. Din ac

tele pe care le verificasem reieșea 
într-adevăr că șeful unității depusese la 
casă 62 000 lei mai mult decît încasase. 
Pentru mine, ca economist, acest lucru 
nu însemna încă nimic, o diferență nejus
tificată și atît, cel puțin pînă la inven
tar. El însă a început să plîngă și să se 
roage de noi să sigilăm imediat totul și 
să procedăm la un inventar întrucît e 
sigur că n-are de unde să apară o ase
menea diferență. Repet, era intr-un hal 
deplorabil și pe sală, unde am ieșit; 1-ăm 
văzut făcînd un gest nepotrivit pentru 
omul pe care-1 cunoșteam. Locotenentul 
major Matea nu era de față.

Directorul întreprinderii
Am fost chemat de organul de miliție 

•la fața locului.. Cînd am ajuns acolo, Ion 
Tănase arăta îngrozitor și plîngea. Ă venit 
la mine plîngînd spunîndu-mi că mi e ade
vărat, că nu poate fi reală diferența de 
62 000 lei. Eram de față cînd, sunînd tele
fonul, It. major Matea l-a ridicat și s-a 
prezentat. în acel moment, Ion Tănase a 
sărit ca o panteră, i-a smuls telefonul din 
mînă și l-a aruncat pe jos. Altceva n-am 
văzut. Nici înjurături n-am auzit. Locote
nentul major Matea se purta cuviincios și 
civilizat. Apoi, am procedat la sigilarea 
unității în vederea inventarului.

înainte de inventar
A doua zi, Ion Tănase a, fost dus de 

It. major Matea în fața instanței. în 
momentul sigilării, se spună în adresa 
către instanță, Ion Tănase s-a opus exe
cutării acestei operații și fiind într-o 
stare avansată de ebrietate a supus ofi- 
țerul de miliție, care se afla în exercițiul 
funcțiunii, unui val de injurii șl expresii 
pornografice, insulțîndu-1 și batjocorindu-1. 
Se anexează mai multe declarații ale 
martorilor la respectiva întîmplare. Re
prezentantul Procuraturii locale cere pen
tru fapta comisă o amendă contraven
țională de trei mii lei. Instanța o aprobă. 
Ședința a durat cinci minute.

Procurorul sef
Am insistat pe amendă și nu pe închi

soare corecțională ținînd seama de fap
tul că învinuitul se afla pentru întîia 
oară în fața instanței, că e tînăr și lipsit 
de experiență, că are familie, soție și 
copii, că are o reputație bună.

primii doi, dar huliganii îl agre
sează în fel și chip — cu vorba și 
cu fapta — îl înjură, dau cu picioa
rele în mașină, iar unul dintre huli
gani smulge un coș metalic de hîr
tii cu care îl pocnește, pur și simplu, 
pe șofer în cap, motiv pentru care 
acesta din urmă, speriat, își pără
sește mașina și o ia la goană.

între timp, dispeceratul I.T.B. este 
anunțat prin stația de radio de 
primii doi șoferi, este anunțată și 
Miliția, dar pînă să ajungă organele 
de ordine la fața locului, oamenii 
care au asistat la acest act de hu
liganism în trei tablouri, simpli pri
vitori, împreună cu doi șoferi so
siți la locul scandalului, se apropie 
de cei trei huligani, îi imobilizează 
(nu a fost, vă închipuiți, prea ușor), 
și-i fac inofensivi, așa cum 
merită...

„Reacția străzii", reacția opiniei 
publice, „pe fază", a umplut de 
satisfacție pe toți trecătorii aflați 
în acele momente la locul „ultra
jului contra bunelor moravuri și 
a tulburării liniștii publice", cum 
scrie legea.

O liniște publică pe care, iată, e 
foarte bine, e chiar necesar să o 
apărăm cu toții, noi, tot publicul, 
martori la asemenea atentate la 
viața normală a străzii, la cursul ei 
firesc atît de necesar obștii și fie- 
căruia dintre noi.

MARIUS POPESCU ■

Din nou la Buftea
Aleg la întîmplare doi. dintre martori. 

B.M. îmi spune că a fost chemată la 
miliție, ce-i drept, dar ea n-a văzut nimic 
din cîte se spune șl nici nu-și aduce 
aminte să fi semnat vreo hîrtie, sau dacă 
a semnat nu știe ce scria acolo. S.M. e 
mai circumspectă. S-a încercat de mai 
multe ori pensionarea ei și îi este teamă. 
„Ce-ai auzit î. o întreb. Repetă una din
tre înjurături" — „A spus injurii". „Bine 
bine, dă-mi un exemplu". — „Injurii".

Cel mai autorizat martor la înțîmplare, 
in momentul sigilării, este desigur eco
nomistul Ionel Negulescu — „Nu-i ade
vărat, sau cel puțin eu n-am văzut nimic 
și n-am auzit nici b injurie în momentul 
sigilării și am fost tot timpul de față". 
S.M. a fost și ea de față și nu numai la 
sigilare, ci tot timpul. N-a auzit, n-a 
văzut nimic din ce se spune că ar fi fost. 
La fel și L.B. și mulți alții.

Alți doi dintre martorii care au dat 
declarații au fost la încadrare refuzati de 
Ion Tănase. Și pe fișa lor a scris „refuz 
angajarea".

Rămîne ciudat faptul că în dosar apar 
astfel de martori, dar cel mai ciudat fapt 
rămîne însăși motivația: Ion Tănase a 
adresat injurii cu un motiv, acela de a 
împiedica sigilarea unității, cind din însăși 
afirmația celui mai autorizat dintre mar
tori, Ionel Negulescu, cel care a condus 
operațiunea de revizie, rezultă că Ion 
Tănase s-a rugat încă de la început să se 
procedeze la sigilare, rugăminte adresată 
dealtfel și directorului întreprinderii.

Ce o armat ?
în timp ce Ion Tănase se afla în fața 

instanței, Vasile Nicolau, bucătar la co
operativa de consum din comuna Ciocănești, 
scria, atît cît se pricepe el să scrie, ce
rerea de a fi încadrat gestionar în orașul 
Buftea. A doua zi, un alt revizor redacta 
și el o notă prin care propunea ca în 
locul lui Ion Tănase să fie numit șef de 
unitate la restaurantul reprezentativ pen
tru orașul Buftea, fostul bucătar. în mo
tivație se arată că acest fapt se impune 
cu ăît mai mult cu cît Ion Tănase fiind 
amendat de organele de miliție, acestea 
âu indicat respectiva schimbare. Bietul 
revizor n-avea poate de unde ști eă acest 
lucru este nelegal. în aceeași zi, Vasile 
Nicolau este numit șef de unitate, unul 
dintre cele mai rapide transferuri din 
lume. Graba de a numi un notteșef de 
unitate, înainte de a se fi început inven
tarul, singurul în măsură să verifice 
cauzele acelui plus de 62 000 lei, este prin 
ea însăși semnificativă. Ceea ce a făcut 
noul gestionar din restaurantul CENTRAI, 
se poate vedea cu ochiul liber, un ochi 
încă încercat și cutezător, fiindcă pro
miscuitatea care domnește aici în orele 
de vîrf violentează sensibilitatea, unui 
om de bun-simț.

Inventarul
I.a inventarul mărfurilor, Ion Tănase 

iese zero lei plus, zero lei minus.
Ion Tănase este retrogradat din func

ție pentru neglijență ft ținerea eviden 
ței primare (înainte de inventar) și 
pentru comportare necorespunzătoare 
(fapt pentru care a mai fost sancționat o 
dată cu amendă, după cum am văzut). 
De ce nu s-a așteptat încheierea inven
tarului și, mai ales, rezolvarea contesta
ției la care I.T. avea dreptul ? Din carac
terizarea dată chiar de către directorul 
întreprinderii și din afirmațiile persoa
nelor autorizate ale orașului reiese că 
ieșirea bizară a lui I.T. din timpul con
trolului este accidentală și că el a pre
zentat pînă atunci toate garanțiile unei 
activități de mare perspectivă. Totuși, la 
prima neregulă, neregulă infirmată de 
inventar, fără să se mal aștepte verifica
rea ei, I.T. este schimbat. Concluzia fi
rească nu poate fi decît una singură : I.T. 
trebuia schimbat. De ce ? Directorul în
treprinderii, Ion Gheorghe, mă asigură că 
nu are nimic cu persoana I.T. îl cred și 
vă invit și pe dumneavoastră să-1 cre
deți. Nu I.T. era tncomod, desigur, ci ceea 
ee aducea el nou și în obișnuințele și ta
bieturile localului, obișnuințe și tabieturi, 
reluate imediat după instalarea noului șef 
de unitate. A fost reclamat și a creat 
nemulțumiri în rîndul personalului lucră
tor ? Personal n-am văzut nici o astfel de 
reclamație ; poate există totuși. Dar în 
sine o reclamație nu înseamnă nimic dacă 
nu știm de Ia cine vine, ce anume se re
clamă, ce spirit este apărat, ce interese au 
fost lezate. Poate că însuși I.T. ar fi tre
buit să fie apărat împotriva obtuzității, 
împotriva spiritului mercantil, a gustului 
de agoniseală rapidă și cu orice preț.

Ajungem astfel la esența lucrurilor : Ce 
apărăm ? Ce a apărat directorul între
prinderii înlăturînd un om care ridicase 
o temelie nouă și adueînd. cu o grabă de 
nimic impusă un om cu mult sub condiția 
profesională a primului ?

învinuind un om ! Cum ? Cînd ? De ee ? 
în favoarea icul ? învinuind un om, pînă 
la urmă se dovedește că este nevinovat. 
(Cel puțin de vina care i se atribuie) în
vinuind un om pe nedrept deci, acesta 
reacționează neașteptat și pentru reacția 
imprevizibilă a sufletului lui îl lovim și 
mai dur. Din două greșeli nu vedem de
cît una. Nu e drept. Poate și greșelile ar 
trebui să se judece în ordinea vechimii 
lor : cine a greșit primul, cine următorul 
și de ce ? Pînă la urmă, I.T. a greșit o 
singură dată, atunci, cînd greșindu-se 
față de el n-a fost mai tare decît cei 
eare-1 nedreptățeau.

NICOLAE CRISTACHE R
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Profesori de nota 1 (unu)? Drumul
Conf. ,univ. dr. Nicolae Radu., prodeca

nul Facultății de matematică din Bucu
rești, îi mărturisea zilele trecute unui con
frate : cadrele didactice urmăresc în
deaproape activitatea studentilor care mi 
învață, punctîndu-le dezinteresul de la se- 
minarii intr-un sistem de punctaj care 
va fi luat ta considerare la examene ; 
problema cea mai gravă cu care ne con
fruntăm este că ne vin serii de elevi din 
ee in ce mai slabi, noi înșine dăm invă- 
țămîntului profesori din ce in ce mai slabi, 
(subl. as.). La rîndu-mi, pe un alt mate
matician. tot cont univ. dr.. care intr-o 
discuție imi povestea în alți termeni cam 
același lucru, n-am mai răbdat să nu-1 în
treb : dacă sînt atît de nepregătiți de ce 
îi primiți și cum se face că-i tot treceți 
dintr-un an în altuL pînă la absolvire 1 
Există concursuri de admitere, tot felul de 
lucrări de casă și de laborator, seminarii, 
colocvii, examene parțiale, examene de 
an. lucrări de licență — toate astea pot fi 
transformate în tot atîtea palisade de ne
trecut. de ce nu le folosiți ca atare 1 Ve
deți. mi-a răspuns, lucrurile nu sînt deloc, 
simple. Este vorba, aici de ceva foarte 
grav. Vlnovați sînt șl ei și noi. Pedagogia 
susține că pe un elev nu îl înveți numai 
ceea ce știi, cl si ceea ce ești. Asta vrea 
s». însemne că ei sînt pe noi cu milioane 

jchi și de urechi ; si că nu vor face 
ceea ce le cerem decit dacă vor vedea că 
vorba noastră este solidară cu fapta noas
tră. Dacă Ie pretindem să muncească, iar 
noi vom lenevi poți să fii sigur că nu vor
ba. ci fapta îi va interesa si influența. Ce 
fel de exemple oferă unii dintre noi î 
Titlul de profesor îl consideră ca ce un fel 
de poliță de asigurare pe viată. Odată ob
ținut. știu că nimeni si nimic nu te mai 
clintește. Am auzit de ingineri, econo
miști. arhitecti etc., etc. dati afară pentru 
incompetentă. Dar niciodată nechemarea 
și ignoranta dovedite ale vreunui profesor 
n-am auzit să fi fost sancționate cu des
facerea contractului de muncă. Unii nu 
vor. sau nu pot. sau nu știu să facă nimic 
încă de la începutul carierei. Alții în
cetează să lucreze imediat după sus
ținerea tezei de doctor. Apropo de 
eficientă! Ce dau societății acești oameni? 
Așa-numita de către ei activitate științi
fică abia dacă înseamnă unu-două cursuri 
litografiate si cîteva comunicări susținute, 
dar niciodată tipărite. De ce ? Pentru că, 
în sfîrșit. unele edituri au început să-i în
trebe „care este valoarea euristică, ce 
aduce nou comunicarea dv. 7" Fiți sigur, 
cu totul altfel ar sta lucrurile dacă, la 
anumite intervale de timp, ar fi obligați 
să susțină anumite examene, dar nu pen

Minunata pantofăreasă
Aș putea să întreb cititorul, cititorul 

tînăr firește, care n-a apucat să învețe 
o meserie: aveți curajul să deveniți 
cizmar? Unii, intuiesc, vor spune: da! 
Alții, judecind lucrurile poate cu mai 
multă ușurință, ar putea să răspundă : 
fugi, dom’le, altă întrebare n-ai 1 Acum, 
în epoca zborurilor cosmice ?

Ei bine, acum in epoca unor astfel de 
zboruri, tnfruntînd, de ce să nu recu
noaștem, unele mentalități care n-ais 
dispărut de tot, 50 de fete, absolvente a 
10 clase, tinere și frumoase (le-am văzut), 
au hotărît, nu împotriva voinței părinți
lor, să devină nu alțceva, ci pur și simplu 
eonfecționere încălțăminte : adică cizmă- 
rița ! Mă apropii de bancul lor de lucru, 
aici ia Cooperativa meșteșugărească „în
călțămintea" din Ploiești, și întreb ia în- 
țîmplare :

— Cuta te-ai hotărît să devii cfemă-

— Tata, zice Niculîna Nicolae, este tot 
cizmar. Eram copil și mă lua cu dînsul 
la atelier. îmi cerea un cui. o sfoară, un 
ciocan, ea îi ceream o foarfecă și un ca
păt de piele din care croiam rochii pentru 
păpuși și astfel, bănuiesc eu, am început 
să îndrăgesc cizmăria. Am terminat 10 
clase, a-am încercat să mai dau examen 
de treaptă’ și, cu voința părinților, tata 
chiar s-a bucurat, am hotărît să moște
nesc meseria.

— Noi, ne răspund de data aceasta su
rorile gemene Elena și Didica Staneu, 18 
ani, ana terminat 10 clase, am dat exa
men de treaptă și, se mai întîmplă, n-am 
reușit. Puteam să mai încercăm, dar 
ae-am gîndit că și dacă termini liceul tot 
trebuie să înveți o meserie. Am venit 
aici, la cooperativă, să ne calificăm prin 
ubenicie la locul de muncă. Ne place pen
tru început meseria, se cîștigă, am con
statat. bine, peste 3 900 lei. și ne vom 
strădui să devenim bune meseriașe.

Continuăm sondajul de opinie, mai ales . 
pentru că riu fiecare dintre cele 50 de 
viitoare cizmărițe are și un tată cizmar ; 
„Am făcut practica la o întreprindere me
canică, zice Tatiana, și într-o zi am venit 
să văd în ce condiții lucrează sora mea.

Tatiana Roșioru are 16 ani, vine din 
comuna Lapoș (Prahova). La cizmărie vine 
după sora ei, Zoiea, acum în anul doi .

Tatîanei ca dealtfel tuturor colegelor ei, 
i-a plăcut meseria de cizmar, pentru că 
meseriașul despre care vorbim nu mai păs- 
fceazl imaginea lui Moș Chiorpec, ciubo

tru ca să fie avansați, ci pentru ca să ră- 
mînă pe posturi. Mentalitatea conform că
reia catedra este Rîndită ca un tron, „tro
nul lor" — ar fi serios avariată, dacă nu 
chiar abandonată. Deci cam asta văd unii 
studenti la unii dintre profesorii lor.

Admiterea 7 Am făcut parte din co
misia care a verificat lucrările scrise. 
Odată admis, leneșul intră în „angrenajul 
P.P." Adică 7 Pilele și procentele. Vin 
peste tine puhoi de intervenții, unele din 
tot felul de locuri, de unde te aștepți mai 
puțin. Ești luat cu asalt de amicii leneșu
lui prin nevastă, la serviciul acesteia, prin 
copil, ia grădiniță... Sîcîit. îi dai drumul 
sperînd c-o să-1 pice altul. Dacă ești in
tegru și nu-1 treci, atunci îl promovează 
altul, un coleg, iar tu te încarci cu „pro
centul". Să traduc ? Uneori ești judecat și 
întrebat astfel : „Cum de-ți permiți să al 
un număr așa de mare de nepromovați ?“ 
Bineînțeles că studenții cunosc și ei sche
ma. motiv pentru care-i și auzi dialogînd 
pe tema ..mi-a dat profuî un doi, da* să 
vezi ce-o să mai pătimească..." Se știe că 
se pătimește. într-adevăr. Anul trecut, la 
noi în facultate au fost 30 de repetenti. 
S-au dus buluc peste tot. s-au lamentat și 
li s-au . aprobat reexaminări. Am primit 
sarcină să facem pregătire cu ei, înainte 
de reexaminare, ctte șase ore pe zi ! Con
sultații obligatorii șt oficiale. I-am pregă
tit, dar n-am reușit să mai plec în conce
diu. Și atunci cine a fost cu adevărat pe
depsit. eu ori el ? Pentru propria ta liniște 
în anul următor veghezi să nu depășești 
rezonabilul „procent". Și î Ai liniște, dar 
ești conștient că prin asta încurajezi im
postura.

Așa ajung absolvenți leneșul și ignoran
tul. La sfîrșit — pentru că are medie mică 
în comparație cu colegii care s-au oste
nit să învețe — este repartizat undeva la 
tară. Sînt si excepții, desigur. Orașele le 
aleg fruntașii, clasificați! dîn vîrf. elita pro
moției. Un fost tîrîș-grăplș prin facultate 
nu-i nici un prețios, nici un pretențios, 
nici un ambițios. Nenorocirea lui și a co
piilor este că începe să fie plătit ca să 
predea... ceea ce nu știe. După care ne mi
răm cu falsă candoare cum se face că în 
clasele a Vil-a și a VIH-a din rural (dar 
nu numai) descoperim elevi care nu cu
nosc tabla înmulțirii. în 1980 ! Intr-un 
anume fel orașele — deși nu totdeauna cu 
succes — se apără de centrifugatii repar
tizărilor și pe parcurs. Cum 7 Prin con
cursuri. Anul acesta au fost o mulțime de 
profesori care s-au prezentat pentru ocu

tarul. Cizmăria hu mai e ce a fost, ve
dem și noi. Se mecanizează tot mai mult : 
operațiunile de croit s-au centralizat și 

* mecanizat, cooperativa este dotată cu 
stanțe de croit, mașini de egalizat, mașini 
de cusut cu două ace, prese de lipit. Anul 
trecut a intrat .în funcțiune, aflăm, o 
linie tehnologică semimecanică pentru 
confecționat încălțăminte cu o capacitate 
anuală de 120 090 perechi pe an. E de
servită doar de 32 de lucrători pe un 
schimb. Cizmăria se face aici la butoane ! 
Cum să nu atragă ? Pe Mioara Marin a 
atras-o o colegă : Maria Stroescu, din Ol-

' teni (Prahova). Maria mai are 4 frați și 
s-a hotărît să se califice In locul de 
muncă, pentru a-i ajuta, astfel, pe pă
rinți să se ocupe mai bine și de cei
lalți frați al ei ; a dorit să ajungă mal 
repede ia leafă, zice ea. „După ce voi 
termina calificarea, mă înscriu ia seral. 
Nimeni nu mă va împiedica să devin in
gineră ta ramura pielăriei". Vis reali
zabil. Cu atît mai posibil cu cît el depinde 
doar de cel care „visează" astfel. Cu atît 
mai adevărat cu cît alte astfel de visuri 
s-au realizat : Adriana Păun are 24 ani. 
A terminat școala profesională la Oradea, 
s-a înscris la liceul seral și l-a absolvit 
în anul 1976. Nu și-a părăsit meseria, s-a 
căsătorit cu un tehnician topograf, au un 
copil și, afirmă ea, sînt fericiți.

Marioara Vasile devine un alt exemplu ? 
care pledează pentru dragostea față de 
muncă, de meserie : are 19 ani, a termi- 

. nat liceul industrial de încălțăminte la 
București, acum e în perioada calificării, 
în prima lună a realizat un venit de 
2138 la. E foarte bine, zice ; va rămîne 
aid, iar de la începutul anului viitor se 
va specializa pe un utilaj nou : o mași
nă da îndoit. Va deveni om de bază al 
secției.

în secția 2S nord, așa 1 se spune, lu
crează numai femei : 36 de lucrătoare
calificate și 34 de ucenice, anii unu și 
doi. Confecționează pantofi pentru fe
mei, tip. A Romarta. Ceea ce se impune 
aici este, se deduce, calitatea. Se lu
crează ta acord și se cîștigă în raport de 
muncă : 3 000 și peste 3 000 lei. Fetele sînt 
ținere, media de virstă nu depășește 22 
de ani, știu și pot să muncească : o lu
crătoare bună, așa cum sînt Dumitru 
Rodica, Constanța Chiriță, Elena Căpraru, 
Alexandrina Oprea, Ioana Chivu, Elena 
Fiorea și altele, realizează pînă la 92 pe
rechi pantofi tip Romarta, pe lună. La 
vin fețele croite și cusute, iar ele fac 

parea . unei catedre în oraș și .care au fost 
respinși. Din mulțimea acestora s-a re
marcat... mulțimea acelora care au primit 
note sub cinci și chiar note de 1 (unu).

Am verificat. La Inspectoratul școlar al 
județului Dolj am discutat cu prof. Olim
pia Brâncuși. inspector general-adj. și cu 
prof. Ilie Solomon, inspector de personal. 
Așa am aflat că în august s-au ținut con
cursuri pentru transferuri și numiri în 
Craiova si în orașele județului. Discipli
nele : matematică, fizică, chimie, istorie. 
Au avut dreptul să se prezinte profesorii 
școlilor din mediul rural care și-au sus
ținut examenul de definitivat și pentru 
titularizare și care locuiesc în orașul 
pentru care susțin concursul. Total pre
zenti — 126 profesori ; total admiși — 25 
profesori ; total respinși — 121 profesori. 
Sub media S (cinci) — 41 profesori : me
dia 1 (unu) — 8 profesori ; media 2—3 
(doi-trei) — 11 profesori; media 3—4 (trei- 
patru) — 22 profesori Marea majoritate 
dintre cei nereușiți erau, e adevărat, nu
mai suplinitori — dar ei tot în învățămînt 
lucrează î La matematică rezultatul fi
nal a fost următorul : prezenti în concurs 
— 60 ; admiși — 6 ; sub media 7 (șapte) — 
54 profesori ; cu media 1 (unu) — un pro
fesor ; cu media 2—3 (doi-trei) — 8 pro
fesori ; cu med;a 3—4 (trei-patru) — 18 
profesori ; media maximă a fost 8,50 — o 
profesoară. Cit au fost de dificile proble
mele de la matematică v-am informat mai 
sus. La chimie subiectele propuse pentru 
absolvenții de universitate au fost luate 
chiar din manualul de liceu.

Si astfel de profesori mai predau în 
învățămmtul nostru. Școlile orașelor s-au 
apărat, cit de c’t, de profesorii cu pregă
tire submediocră, dar ei au rămas destui 
prin comunele și satele țării. Definitivatul 
l-au luat. Deci cu greu îi mai clin
tește cineva. Pînă la pensionare le 
vor trece prin mîini cam 3 000 de copii. 
Fiecăruia cam 3 000 de copii. Dacă 
sufletele tinere și doritoare de a se 
instrui au neșansa să ajungă în clasa 
unuia dintre profesorii de mai sus rezul
tatele sînt pe cît de clare, pe atît de defi
citare. Și pentru copil, și pentru economia 
națională. De ce așa 7 Calitatea învățâ- 
mîntuhii superior influențează determi
nant calitatea întregului învățămînt. se 
știe. Iar despre această calitate recitiți de
clarația tovarășului prodecan de la Facul
tatea de matematică din București...

MIRCEA BUNEA B

toate celelalte operațiuni : trag pe1 cala
pod, aplică talpa, tocul, scot de pe cala
pod, apoi urmează finisatul și ambalatul. 
Categoria lor = 2 la bază ! O categorie 
relativ mică pentru hărnicia și price
perea cu care lucrează aceste fete. Măies
tria lor a luat-o înaintea categoriei. Au 
avut instructori buni, așa cum sînt Onica 
loniță, Vasile Manea, Elena Sersea, Aurica 
Musătoiu, și au avut dragoste pentru 
meseria După numai un an de ucenicie, 
Petruța Filipoiu, de pildă, știe să lucreze 
pantoful. Si mai are 6 luni de ucenicie 
încă. înseamnă că în acest timp se va 
perfecționa. Ca ea sînt multe ucenice, 
oricare altă meserie, are nevoie nu numai 
de oameni binevoitori, ci mai ales talen- 
tați.

N. GRIGORE MARAȘANU ■

bibanului
de la pește
la țîr
Există o zicală românească conform că- 

reia numai cine nu muncește nu greșește. 
Este adevărat că sensul acestei zicale ii 
vizează mal mult pe cei ale căror iniția
tive sînt cîteodată umbrite de eșecuri. 
Sînt cazuri însă cînd unele „inițiative" 
persistă, cu toată opoziția. întemeiată a 
celorlalți. Despre un asemenea caz ne 
scrie Kamiro Cristea, lucrător comercial 
la întreprinderea de industrializare a 
laptelui din București.

„în ziua de 29 octombrie, fiind în dele
gație la Galați, am intrat, către prînz, la 
restaurantul „Pescarul". Am comandat o 
saramură de pește și am fost servit 
prompt, cu o saramură de bună calitate. 
Nu am consumat nici un fel de băutură. 
La urmă, am chemat ospătarul, pentru 
a-mi face nota de plată. Suma scrisă pe 
bon arăta fără dubii : 34,70 let
Am dat o bancnotă de o sută de 
lei, la care am primit un rest
de 65 lei, după care l-am rugat pe ' 
ospătarul Marin Grigoraș, care m-a ser
vit, să-mi explice cum a ajuns o porție 
de saramură 35 de lei. Acesta a plecat și 
s-a reîntors cu o nouă notă de plată însu- 
mînd 26,55 lei, dîndu-mi în același timp, 
restul de la 35 de lei, scuzîndu-se că fără 
să vrea a greșit. Nefiind mulțumit nici 
de această notă, l-am rugat să mergem îm
preună la bufet să vedem cît s-a marcat 
acolo. Am descoperit că la bufet nota în
suma numai 11.65 lei. Amintitul ospătar 
mi-a dat iarăși diferența, de bani de la 
26,55 la 11,65 Iei, scuzîndu-se că iar a gre
șit. Astfel, din greșeală în greșeală am 
ajuns la șeful de unitate, pe care l-am ru
gat să-mi explice dumnealui cum de este 
posibil sistemul acesta de greșeli în lanț, 
dar dînsul nu a putut să-mi ofere nici o 
explicație. L-am întrebat, în prezența șe
fului de unitate, și pe ospătar, care mi-a 
repetat câ a greșit. Am aflat în schimb un 
lucru : kilogramul de saramură de biban, 
adică ceea ce mîneasem eu, costă 18,59 Iei. 
Astfel am ajuns la concluzia neplăcută și 
surprinzătoare că și bonul marcat la bufet , 
era umflat, deoarece, după cea mai ele
mentară aritmetică, 350 de grame de sa
ramură de biban, cum apare scris pe bon, 
nu costă 9 lei, ci 6,50 lei. Dacă adăugăm 
și restul consumației, adică mămăliguța — 
1,40 lei, un ardei — 0,25 lei. plus o lămîie 
— 1 leu, totalul se ridică Ia corecta sumă 
de 9,15 lei. Deci, vă rog să rețineți că mi 
s-a pretins să plătesc o sumă de aproape 
patru ori mal mare decît era în realitate, 
câ pentru o consumație de 9.1S lei mi s-a 
taxat în plus 25,55 lei, și doar insistențele 
mele hotărîte au făcut ca diferența de 
bani să se reîntoarcă în buzunarul de 
drept și de baștină, adică al meu.

Cu toate acestea, este foarte neplăcut ea, 
într-un local atît de frumos, situat într-o 
zonă adecvată pe malul Dunării, cetățea
nul care intră pentru a mînca sau chiar 
pentru a bea să fie jecmănit ca la drumul 
mare. Pentru conformitate vă anexez 
cele două note de plată și cea de marcaj".

Pentru a fi sinceri, să spunem că nu 
ne-a mirat deloc genul de situație, total 
neplăcută și păgubitoare pe deasupra, 
cum este cel semnalat de corespondentul 
din București. Nu este, din păcate, sin
gura, nu este, din nefericire, numai îa 
Galați. Dacă așa ar sta lucrurile, ele ar S 
cu mult mai simple și mult mai ușor d« 
evitat. Se pare că afișele care clamau » 
tărie că „Nu primim bacșiș" au fost luate 
de altele nescrise, manevrate doar „în cu
lisele" unor unități, care sună cam în ge
nul „Se descurcă fiecare cum poate". îa 
virtutea acestui slogan unii lucrători te 
comerț, nu mai au nevoie, practic, <âa 
bacșiș. Și cînd II primesc, nici măcar nu-J 
mai însoțesc de slugarnicul, pe vremuri, 
„Mulțumesc, să trăiți", învăluind astăzi 
consumatorul într-o blajină privire de 
frate mai’ mare, chiar de compasiune. 
Clienții, cum sînt în general denumiți 
cumpărătorii de orice fel, nu mai sînt în 
astfel de situații „stăpînii noștri", ai ges
tionarilor și ospătarilor, ci invers, ta timp 
ce unitățile comerciale nu mai sînt „ale 
cumpărătorilor", ci devin, pe alocuri, 
printr-o ciudată optică, ale gestionarilor.

în ce privește felul de a „trata" clien
ții la restaurantul „Pescarul" din Galați, 
părerea noastră este că restaurantul fiind 
situat pe malul Dunării, unii ospătari 
8-au molipsit de păcălelile vehiculate în 
poveștile pescărești, de acel „un pește 
uite așa de mare", cei de acolo dorind 
cu orice chip să convingă consumatorii că 
ceea ce au mîncat nu este un amărtt de 
biban de 350 de grame, ci ditamai peștele 
de două kilograme !

GEORGE CUȘMARENCU 9
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Pe albia Jiului:

Apa trece, poluarea 
rămine
O convorbire la Craiova, cu ing. ION 
NEGUȚI, șeful compartimentului de re
sort, și cu chimistul ILIE LEU, șeful la
boratorului de hidro-chimie, ambii de la 
OFICIUL DE GOSPODĂRIRE A APELOR 
— DOLJ

—■ Așadar ?
— Poluarea Jiului înainte de a pătrun

de în județul nostru se datorează îndeo
sebi deversării mai mult sau mai puțin 
controlate a unor însemnate cantități de 
reziduuri de la exploatările miniere și 
petroliere din bazin, și substanțelor orga
nice provenite din deversarea apelor uzate 
orășenești. -Grație- mehedințenilor Jiul 
primește anual peste 40 000 tone de 
suspensii, peste 600 tone de substanțe or
ganice. cantități mai mici de cianuri, 
crom, mercur, fenoli, produse petroliere, 
cloruri etc. Primele unități industriale 
care se confruntă la noi cu fenomenul de 
impurificare a Jiului sînt Termocentrala 
Ișalnița și Combinatul chimic Craiova. Nu 
jareori apa industrială captată din Jiu 
de către cei doi giganti produce dificul
tăți serioase în funcționarea instalațiilor 
tehnologice. O remarcă : instalația de 
demineralizare de la Combinatul chimic 
Craiova impune pentru cloruri o vă'oiire 
maximă de 150 mg/1...

— Bine, dar e fantastic ! Știu că pentru 
o apă de suprafață, și încă de catego. -. 
I de calitate, valoarea maximă admi
sibilă este de 200 mg/1. Probabil că opera
ția e și costisitoare....

— Nu probabil, ci sigur. Atît combina
tul cît și termocentrala cheltuiesc pentru 
asta cite 20 de milioane de lei anual. Nu-i 
mai puțin adevărat că tot ele se răzbună 
pe undele Jiului. Ambele sînt cele mai 
mari surse de poluare în aval de :om 
în care sînt amplasate. Adică ? 
Termocentrala Ișalnița produce zil
nic 6—7 mii de tone de cenușă de căr
buni. Asta înseamnă 2—2,5 milioane tone 
de cenușă pe an. Pentru transportul ei se 
folosește apa (800 1/sec.) care după decan
tarea de rigoare a suspensiilor este dever

sată în rîu. Suprafața de decantare este 
corespunzătoare, eficiența reținerii cenușii 
se încadrează în normativele de gospodă
rire a apelor. Altu-i baiul. Datorită ca
racterului alcalin al cenușii. PH-ul apei 
evacuate este cuprins între 9—10, față de 
8,5, cît este limita maximă admisă pentru 
astfel de situații (Decretul 414/1979).

— Intr-adevăr, parcă ar face-o 
într-adins.

— încă nu-i tot. Adăugați poluarea ter
mică pe care o provoacă Termocentrala 
Ișalnița prin evacuarea a circa 32 mc/sec. 
apă de răcire căreia îi imprimă o creștere 
de temperatură de 8—10° C față de tem
peratura apei captate. Fenomenul de po
luare termică se amplifică și prin faptul 
că această apă de răcire este dezoxigena- 
tă. Lipsa de oxigen, PH-ul și temperatura 
ridicate, mai ales la debite mici; sînt sufi
ciente pentru ca să provoace dispariția 
florei și faunei din apele rîului pe întreg 
sectorul aval. în aceeași zonă se evacuea
ză apele convențional zis curate de pe 
platforma Combinatului chimic Craiova, 
uar și acestea au un conținut ridicat de 
produse petroliere și amoniac, la un vo
lum de aproximativ 1 mc/sec. Dar feno- 
: “ anul de poluare, în întreaga lui com
plexitate, se constată pe Jiu îndeosebi în

al de localitatea Podari. Acolo se de- 
■ orșează o gamă foarte largă de impu- 
rifieatori organici, anorganici și bacterio
logici. Astfel, apele reziduale de pe plat- 
"~r -o industrială Ișalnița care ajung în 
Jiu în aval de localitatea Podari introduc 
anual în rîu peste 5 000 tone de suspensii, 

300 tone de amoniac, 3 000 tone de pro
duse petroliere și alte substanțe toxice 
(mercur, crom etc.). Evident că astea sînt 
tot atîtea noxe pentru flora și fauna din 
apa rîului și că provoacă o serie de greu
tăți pentru folosințele din aval. Trebuie 
să mai știți că apele fecaloide menajere 
ale municipiului Craiova sînt evacuate în 
Jiu fără a fi epurate. Aceste ape provin 
din evacuarea dejecțiilor umane, de la 
baie, bucătărie etc. și conțin materii orga
nice, de natură animală și vegetală in 

diferite stadii de descompunere biochimi
că. Pe măsură ce se dezvoltă procesul de 
fermentare din acestea apar produși in
termediari de descompunere : hidrogen 
sulfurat, amoniac, acizi grași, hidrocarburi 
aromatice cu miros grav și altele. Canti
tăți importante de substanțe organice 
ajung în rîu datorită unităților din indus
tria alimentară : Fabrica de zahăr. Fabri
ca de ulei. Abator, Fabrica de produse 
lactate și altele.

— Mi s-a spus c& stația de epurare 
pentru apele reziduale ale municipiului 
Craiova va fi terminată abia în 1985. 
Zice-se că va fi o construcție modernă și 
eficientă, proiectul este avizat, amplasa
mentul a fost ales, mai rămine să se 
treacă la proiectul de execuție și, bineîn
țeles, la executarea lui. Informația o 
dețin de la dr. Eugen țieranu, inspectorul 
sanitar șef al județului Dolj.

— Așa va fi. însă ar trebui acționat 
ceva mai rapid. Deja se pot observa 
schimbări de culoare și de transparență, 
formarea de depuneri pe fundul albiei, 
generarea de pelicule plutitoare, modifica
rea calităților organoleptice ale apei, mo
dificarea calităților ei prin schimbarea 
reacției PH, creșterea conținutului în 
substanțe toxice, schimbarea durității, re
ducerea cantității de oxigen, distrugerea 
florei și faunei și favorizarea dezvoltării 
unor microorganisme dăunătoare, mărirea 
numărului de virusuri și bacterii...

— Concret, vă rog.
— Cine compară valoarea indicatorilor 

fizico-chimici ai apelor în două secțiuni 
de control, de exemplu la baraj Ișalnița 
și la Malu Mare (acolo unde cu aproape 
un deceniu în urmă s-a construit un com
plex porcin fără ca în același timp să se 
fi construit și stația de epurare, motiv 
pentru care și în prezent dejecțiile sînt 
deversate direct în Jiu — n.r.) poate să 
constate o creștere foarte mare a concen
trației de amoniac (NHJ, Cît de mare ? 
Exprimîndu-ne elegant am spune că res
pectiva concentrație determină trecerea 
rîului în afara oricărei categorii de ca
litate. Altfel zis, o astfel de apă nu mai 
poate servi la nimic. De asemeni, crește 
valoarea PH-ului, mai ales la debite mici ; 
cînd nu se realizează o diluție prea mare, 
se ating valori de 8,5, ceea ce creează un 
mediu acvatic necorespunzător atît pentru 
viața acvatică cît și pentru irigații ori alte 
folosințe. Aproximativ de 10 ori crește 
valoarea mercurului (3—5 mg/1) —apele 
rîului rămînînd totuși în limitele catego
riei a treia de calitate. în anumite situa
ții însă — cum sînt reviziile periodice ale 
instalațiilor etc. — aceste valori pot să 

crească și mai mult, ceea ce constituie un 
pericol foarte mare, avîndu-se în vedere 
toxicitatea ionilor de mercur. Consecință a 
impurificărilor masive : de nenumărate 
ori s-au produs mortalități piscicole de la 
Podari pină la Zăval, pe aproape 80 de 
kilometri (Menționăm că doza letală pen
tru pește este în jurul a 1,2 mg/1 amoniac, 
în timp ce în mod frecvent în secțiunea 
Malu Mare se găsesc 15—20 mg/1). Evi
dent că asta afectează starea sanitară atît 
a populației cît și a animalelor, ca să nu 
mai vorbim de faptul că albia naturală a 
Jiului s-a degradat peste poate. în aceeași 
secțiune Malu Mare fauna este distrusă, 
dezvoltîndu-se numai o bacterie specifică 
apelor reziduale (Epheratilus Nortous), 
iar dintre insecte numai chironomide. 
Astea-s foarte rezistente la acțiunea no
civă a apelor poluate.

—■ Și dv. cum reacționați ? Dîn cite știu 
trebuie să urmăriți și cum se traduc în 
viață prevederile Legii apelor (nr. 8/1974) 
și HCM 2 496/1969, și Decretul 156/1979. 
Pentru cei care nu le respectă sînt pre
văzute amenzi care pot merge ehiar pină 
la 50 000 de lei. Cite amenzi ați aplicat in 
acest an ? Ce sume ?

— Anual, au fost sancționate in jur de 
15—20 de unități, iar suma (subl. ns.) 
sancțiunilor n-a trecut niciodată dincolo 
de 30 000 de lei.

Este adevărat că stricăciunile aduse și 
produse mediului nu pot fi evaluate în 
bani, vreau să spun că sint atît de mari 
și cu consecințe atit de imprevizibile incit 
o amendă oricît de mare este realmente și 
totdeauna prea mică. Incomensurabil-" 
n-are preț, intr-adevăr. Dar nu-1 văd IA 
acel șef de unitate care sancționat odată 
cu maximum de severitate pe care chiar 
legea o prevede nu-1 văd, zic, pe acel 
director care va greși și a doua oară. 
Statul nostru cheltuie sume uriașe pentru 
protecția mediului înconjurător. Peste o 
sută de milioane de lei au fost plătite 
numai pentru instalațiile de epurare ale 
combinatului chimic craiovean. Respectiva 
stație este un adevărat combinat în cadrul 
combinatului. Posedă personal calificat. 
Lucrează acolo ingineri, tehnicieni, maiș
tri, muncitori. Anual sînt consumate pen
tru tratarea apelor cam 3 000 tone de acid 
sulfuric, 2 000 tone de sulfat de aluminiu, 
1600 tone de sulfat disodic... Astea toate 
merg pe apa sîmbetei — pardon, Jiului — 
poluîndu-1, împreună cu miile de tone de 
substanțe conținute de apele reziduale 
evacuate. .

MIRCEA BUNEA

Jurnalul unui 
tipograf 
român 
la 1878

La 13 decembrie 1918, muncitorimea 
bucureșteană, adunată la sediul socialist 
din str. Sf. Ionică, a încercat să manifes
teze pașnic pentru „piine și libertate*. 
Dar mitralierele așezate in Piața Teatru
lui Național au secerat zeci ce trupuri, 
rămase pe caldarîmul Căii Victoriei. Prin
tre ele multe erau ale lucrătorilor tipo
grafi de la imprimeriile „Monitorul Ofi
cial", „Minerva", „L’Independance Rou- 
maine", „Gobi și Rasidescu" etc.

Mașiniștii, zețarii, rotarii și p.utoarela 
acestor tiparnițe se aflau, dealtfel tot
deauna, in fruntea luptelor sociale ca i 
veacul al XIX-lea, duse de „Asociația 
generală a lucrătorilor din România**, care 
scotea publicația „Lucrătorul Român".

Migălind cu multă dragoste și grijă lite
rele de plumb pentru a tipări ziarele 
acelui secol („Curierul Românesc", „Cu
rierul de ambele sexe**, „Gazeta Teatru
lui Național", „Trimbița Carpaților", 
„Pruncul Român", „Dîmbovița", mai apoi 
„Românul**. „Tara". „Timpul". „Buletine! 
Oficial", „Războiul" etc.,) meșterii tipo
grafi duceau mai departe arta ve .ilar 
scriptores, dieci, grămătici și caligrafi, 
care împodobiseră cu înflorituri roșii și 
iluminări de aur cărțile scrise de mii ii 
valahe. încă din veacurile X-XIII. înainte 
chiar de întemeierea principatelor 
noastre.

B. P. Hasdeu afirmă că Sawina kniga 
și Codex Suprealiensis, ca și partea sla
vonă din Evaiighelierul din Reims, pa care 
jurau regii Franței la încoronare, au fost 
scrise pe teritoriul dintre Tisa. Dunăre, 
Carpați și mare. Istorici ca Ștefan Pascu, 
slaviști ca Ilie Bărbulescu, M. C.iza:u, 
Damian P. Bogdan confirmă, prin cerce
tări mai proaspete, putința realizării unor 
asemenea fapte de cultură, prin existența 
unor centre de învățăcei la Hodoș-Bo'rog, 
Baia de Criș, Cenad (al Voievodului A’’- 
tum), Crișcior, Hălmagiu, Densuș, Sf. Mă
ria Orlea. Strei-Sîngiorgiu, Vicina etc. in 
jurul anului 1100.

înainte de scrisoarea lui Neacș-j din 
Cîmpulung către judele Brașovului (1521), 
italianul M. A. Caccio Sabelli știa (la anul 
1509), că poporul valah posedă scrierea cu 
lițere latine, întreținută de dieci, înain
tași ai tipografilor de azi. Tot ei au Izvo
dit și Codicele Voronețean și Psaltirea 
Scheiană, c6pii ale unor scrieri cu cîteva 
decenii mai vechi.

Au venit apoi tiparnițele de la Sibiu, 
Brașov, Govora, Rm. Vileea, Snagov, Bu
zău, Tirgoviște și București (în Țara Ro
mânească), Neamț și Iași (în MoL.ova), 
ca și la Kiev, care au aprins, u.na după 
alta, focarele de. lumină, alimentate de 
u.n Macarie, de un Meletie macedoneanul, 
de Coresi, Ștefan din Ohrida, Varlaam, 
Teoăosie, Antim Ivireanu, Dosoftei, Petru 
Movilă, care au adîncit la ucenitfi veniți 
de la coarnele plugului dragostea pentru 
cartea frumos tipărită. Sub Brâncoveanu, 
Bucureștii vor deveni centrul de iradiere 
a ..înaltelor învățături", pentru Balcani și 
întregul Orient Mijlociu (Siria. Arabia, 
Georgia).

„Palia de la Orăștie", pravilele, psalti
rile, bibliile, (cea mai vestită fiind aceea 
a lui Șerban Cantacuzino), octoihurile, 
triodurile, penticostarele, cazaniile, mi- 
neele, alternau cu tipărirea cronicarilor, a 
gramaticii lui Enăchiță Văcărescu, Jalnicii 
tragedii, ca și a Alexăndrillor, Genovevei 
de Brabant și calendarelor populare, cu 
„arătarea vremii pe timp de 200 de ani“.

...Abia luase sfîrșit Războiul pentru in
dependență, prin serbările de la 9 mai 
1878, cînd, după o lună și ceva (la 27 
„iuniu") pornea din gara Filaret spre 
Giurgiu cu primul tren românesc un 
tînăr tipograf bucureștean, pe nume Mir
cea Ionescu. Purtase culegăul și strînsese 
șurubul „teascului", la imprimeria lui C.A. 
Rosetti și Winterhalter, unde se edita 
ziarul „Românul".

Fostul său patron, marele democrat 
C.A. Rosetti, ajuns ministru al treburilor 

dinăuntru în guvernul ce dăduse semnalul 
luptei pentru independență, înmînase tî- 
nărului o emoționantă scrisoare de reco
mandare pentru a-i înlesni „perfecțio
narea în arta tipografică", acolo, în „Ce
tatea luminei, „fosta Lutetzia parisiorum" 
după cucerirea Galiei de către romani.

„Are atîta iubire pentru arta aceasta — 
spunea directorul „Românului" — și pen
tru țara sa, îneît s-a hotărît la orice sa
crificiu pentru a se instrui. îl cunosc de 
mult, căci a fost și în tipografia ce-am 
avut-o eu. Este onorabil, și muncitor. îl 
recomand dar cu tot dinadinsul amicilor 
noștri de la Agenția Română. Cu aju
torul moral al dumnealor poate învinge 
piedicile ce va întîlni negreșit la început, 
nefiind cunoscut de nimeni în Paris.

(ss.) C.A. Rosetti —• Ministru de In
terne".

(Facsimilul scrisorii, copiată de Mircea 
Ionescu în „Jurnalul său", intrat în po
sesia noastră, îl publicăm alăturat.)

în acest „Jurnal**, el a notat cu deose
bită minuție, tot ce a văzut pe drumul 
de apă al Dunării pînă la Viena, de unde 
a pornit apoi cu „țugui", înregistrând nu
mele gărilor, orașele în care a făcut po
pasuri, pînă la Strasbourg (pe atunci sub 
stăpînirea Germaniei lui Bismark). Nu 
lipsesc amănuntele pitorești ca pierderea 
trenurilor de legătură și a „giamantanu- 
lui personal". Ajuns, după alte peripeții, 
în Parisul visurile sale, Mircea Ionescu, 
pare-se bun cunoscător al limbii franceze, 
a început peregrinările pe la Agenția 
Română (numele reprezentanței diploma
tice a țării noastre, nedeclarată încă in
dependentă de Marile Puteri), la gene
ralul Adrian și pe la diversele imprimerii 
la care lucra cite 10—15 zile, pînă s-a 
stabilit pentru un timp mai lung la „Im
primerie Martinet", unde învață să mînu- 
iască polytype-ul.

Nu este uitată nici una din întîmplările, 
vesele sau triste,. ce i se ivesc tînărului 
tipograf. Povestirea este alertă, în special 
scena petrecută cu „protul" (șef de sec
ție tipografică) Hcselc, care dorea mult 
să-1 însoare pe Mircea cu „grațioasa sa 
fiică, în vîrstă de 15 ani".

Dar, tînărul nostru, stăpînit de un pu
ternic dor de țară, refuză „cererea în că
sătorie" și, lăsînd Parisul cu toate ale 
sale tentații, se întoarce la București în 
ziua de 9 august 1881, reluînd lucru! ca 
„metteur en page" (paginator) la „LTn
dependance Roumaine".

Pentru descrierile nicidecum lipsite de 
un anumit farmec (dialogurile ne sînt 
redate de Mircea Ionescu chiar în limba 
lui Moliere, pentru bogăția de știri ce o 
conține, „Jurnalul său“ merită a fi re
produs în întregime, într-o lucrare spe
cială, cu necesarele comentarii pentru 
identificarea locurilor și a oamenilor, mai 
ales a românilor întâlniți de-a lungul 
drumurilor și la Paris (erau atît de mulți, 
aici !), pe care ni-i prezintă tînărul ro
mân, aflat mereu în vervă și împătimit 
de arta tiparului, ale cărei secret® voia 
să le cunoască deplin.

N. VASILESCU-CAPSAU g

Culegătorii de semne
(Urmare din pagina I)

creț dar nedescifrat sau nedescîfrabîL 
sînt suta sau mia de rânduri pe care meș
terul scrisului și cel dintîi colaborator al 
lui, meșterul tipograf, le-au înserat fe
bril sub data efemeră de calendar. Rela
tarea lor e prima fereastră deschisă, co
tidian, spre lume, spre timp, e, în același 
timp, primul criteriu de apreciere asupr- 
lumii, asupra timpului, asupra faptelor 
la care el, cititorul, n-are acces, instanta
neul celor doi propunîndu-i deci o jude
cată istorică, sau țintind să organizeze pu
blic o asemenea judecată. Fără ei, fără 
acești mari și inegalabili meșteri ai lite
rei tipărite, care ne dăruiesc ziarul, re
vista, cartea, albumul, manualul de 
școaiă, tratatul științific, poezia, romanul, 
eseul, informația, cunoașterea, cultura — 
cum ar arăta viața noastră 7 Prin ei, prin 
acești meșteri culegători de semne, îi fu
răm nemuririi, cotidian, niște semne. Prin 
ei, începuturile cunoașterii și începutu
rile conștiinței ne stau etern în față, o 
dată cu fiecare carte a literei, deschisă 
in fiecare toamnă de un copil. Prin ei-, 
chemările fierbinți ale epocii ne stau per
manent in față, ei fiind cei dintîi mesa
geri ai lor, transformîndu-le, primii, în 
acea vajnică forță materială care aprinde 
inimi, luminează conștiințe, determină 
epocale fapte de muncă și de creație.

Ei, miileși miile de muncitori, ingineri 
și meșteri, sînt mult prea mulți pentru 
a-i numi in aceste rînduri. Ei, cei ce dau 
la lumină aceste rînduri, sint linotipiști 
ca Ion și Marin Haralambie, Constantin 
Suru, Klara Galiuc, sînt paginatori ca 
Marcel Nicolae, Dan Marcu, Ivan Marin, 
Eugen Popa, Constantin Degeratu, sînt 
maiștri ca Mihai Maloș, Romeo Cameniță, 
sînt experți ai rotativei ea Ion Stanciu, 
Vicrel Bugnar, Nicolae Vlăduțescu și 
mulți, mulți alții. Ei sînt prea mulți, prea 
vii și prea tineri pentru a fi încrustați în 
marmură, ca înaintașii, deși, cunoscîndu-i, 
ești ispitit să le alături acestora, sentimen
tul pe care-1 încerci, cercetîndu-le opera, 
fiind acela de a-i răsciti, încă și încă o 
dată, pe ctitorii de civilizație și cultură, 
cărora noi, cei de astăzi, le datorăm atît.

Iată de ce întîrziem, cu emoție, la aceas
tă zi din calendar eare, de cîtăva vreme, 
le poartă numele. L>e poartă numele, 
fiindcă societatea noastră le datorează 
recunoștință și stimă. Și ea, această nouă 
societate a noastră, îi înconjoară, tot mai 
stăruitor, cu recunoștință și stimă, cu 
condiții de muncă și de viață* pe măsura 
răspunderilor extreme cu care i-a investit.

Noi, oamenii scrisului, le adresăm cei 
dintîi, cu prilejul solemn al zilei lor, 
această recunoștință, această stimă, 
fiindcă ne simțim solidari cu nobila și 
eroica lor breaslă prin obligațiile comune, 
prin ceea ce datorăm acestui neam, prin 
răspunderea față de ascensiunea in civi
lizație, cultură și progres a acestui popor.

Da la slovă începe totuL

Flacăra pagina 14 - ANUL XXIX - Nr. 50 (1 331) - 11 decembrie 1980



ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALEI

• OPINIA PUBLICA ÎN ACȚIUNE •

Revenim asupra atitudinii opiniei publice în fața abdicărilor de ia nor
mele de comportament civilizat în societate și pe stradă. Cazuri izolate dar 
relevante pentru felul în care înțelege opinia cetățenească să se facă sim
țită în perimetrul existenței noastre diurne. De obicei oamenii reacționează 
prompt împotriva celor ce încalcă regulile bunei conviețuiri. Uneori însă 
reacționează cu o inadmisibilă toleranță și cu întirziere, fapt ce poate am
plifica rezonanța unor fenomene și cazuri negative nesancțioaate la timp. 
Veți întilni mai jos reacții imediate și eficiente ale opiniei publice precum 
și reacții eronate, timide sau tardive vizavi de oameni și fapte eare devin 
incriminabili, respectiv incriminabile. Dacă plecăm de la ideea că o anumită 

faptă sau un anumit destin uman nu ne Interesează, nu ne privește per
sonal, înseamnă că ne asumăm riscul de a tolera lingă noi nu numai urîtul, 
vulgarul ci și mizeria morală, sau chiar infracțiunea. Totul ne privește 
direct și personal ’ Mentalitatea indiferenței trebuie să ne fie străină. Ori 
d i e ? ori sî Leite un C'.z <îî ■ re a ~ vmelor do conviețuire sau
de infracțiune și nu-1 sancționăm prompt purtăm o parte din răspundere 
pentru consecințele sale. Esențial este să ne implicăm mai mult, mai profund 
în viața colectivității și să contribuim mai ferm, prin atitudinea noastră, 
la educația opiniei publice.

Declarații 
de dragoste: 

cu pumnii!
Intr-o seară obișnuită, acum cîteva luni, 

țjnd umblam îmbrăcați ușor, degajați, pe 
bulevardul 1848, în dreptul expresului 
Rapid, (loc cu o faimă tristă) s-a intîm- 
plat un incident care a tulburat adine 
pe trecători. în plină aglomerație, printre 
oameni privind lacomi în vitrine, printre 
pietoni lejeri, abia ieșiți de la cinemato
graful „Luceafărul", pregătindu-se să 
„debuteze" drept clienți intr-un local mi
rosind a fleici răsturnate pe grătare sau 
să se retragă în interioare calme de fa
milie, un tînăr, ieșind din semiobscurita
te, a bruscat o femeie. Faptul ar fi putut 
trece neobservat dacă agresorul n-ar fi 
devenit violent. Iată cum descrie cetățea
nul Mistoele Costică, autorul intervenției 
huliganice, scena din seara zilei de 5 au
gust 1980 : „Mă aflam în fața expresului 
Rapid de pe bulevardul 1848. La un mo
ment dat am văzut o fată de circa 22 de 
ani la care m-am dus și am apucat-o de 
mina stingă spunîndu-i că-mi place de 
ea și să stea de vorbă cu mine. Am 
făcut acest lucru cu scopul de a o con
vinge să meargă cu mine la un film. Fe
meia nu a acceptat modul în care am 
acostat-o și a început să țipe la mine 
spunînd s-o las în pace și să mă ame
nințe că-mi dă eu geanta în cap. în acel 
moment eu am scuipat-o și am lovit-o 
peste față ; nu-mi aduc aminte dacă acest 
lucru l-am făcut cu pumnul sau cu pal
ma. Individa a început să țipe și mai 
tare, reușind să adune mal mulți cetă
țeni, Văzînd acest lucru am fugit pe par

Speculanți ocrotiți 

de blîndul șef 

al pieței de legume
Piața 1 Mai din Capitală e prost apro

vizionată, în raport cu toate celelalte 
piețe. Ne asumăm răspunderea pentru o 
asemenea categorică afirmație. O urmă
rim de circa 5 ani. Tonetele întreprinde
rii de legume și fructe Militari, care o a- 
provizionează poartă mai întotdeauna 
mărfuri depreciate ; nu știm de ce ajung 
în halul acesta Ia vînzare?! (Prin ce fel 
de depozite și cît timp or fi ținute ?) în 
plus, tronează un vînzător, Ion DiculesCu, 
mai mereu mirosind a băutură, pus pe 
harță și servind cetățenii după liberul său 
plac.

Ar trebui căutate și cauzele pentru care 
în această piață agroalimentară poposesc 
foarte puțini țărani cu produsele lor, deși 
sînt tot mai mulți cumpărători, dat fiind 
noile metamorfoze urbanistice ale zonei 
care au adus noi și numeroși locatari. Apar 
mai mult precupeți și speculanți care ig
noră „mercurialul" cu tarifele stabilite de 
Consiliul popular al Capitalei, pe catego-

Orice naș 

iși are nașul
în perimetrul sectorului de mărfuri in

dustriale din Hala Unirii s-a petrecut un 
fapt, cu cîteva zile în urmă, care a dat de 
gîndit tuturor celor care au asistat din în4 
timplare la desfășurarea lui. O femeie, 
nemaigăsindu-și portofelul în geantă, s-a 
repezit asupra celei din spatele ei, stri- 
gînd cît o țineau puterile : „Hoațo, dă-mi 
banii înapoi, cu mine ți-ai găsit nașul !“ 
Și’ trecînd peste stupoarea celei interpe
late atît de brutal, s-a apucat s-o contro
leze prin buzunare, prin sacoșe, făcînd un 
tărăboi de s-a adunat o groază de lume 
ta jug. „De unde știi că dumneaei ti-a 

tea cealaltă a bulevardului, în fața ma
gazinului „Cocor", unde datorită strigă
telor femeii, am fost prins și imobilizat 
de trecători care m-au dus la circum
scripția de miliție".

Prin urmare, acești trecători preocupați, 
aparent absenți din viața celor cu care-șl 
intersectează drumurile, au devenit brusc 
atenți și au intervenit pentru a curma 
un incident de stradă grav, un act ires
ponsabil și brutal care jignește civilizația 
relațiilor dintre oameni intr-un loc de 
trecere publică. Pe de altă parte, C.N., 
reclamanta, femeia acostată atît de bru
tal, declară intre altele : „M-a prins de 
mînă, peste ceas, și nu mi-a adresat nici 
un cuvînt. Eu i-am spus să-mi dea dru
mul și acesta a întrebat de ce mă cred 
așa nemaipomenită". Ciudat mod de a-ți 
plăcea de cineva și de a-1 aborda !

„îmi recunosc fapta și o regret", declară 
Mistoele Costică, lucrător la Oficiul de 
gospodărire a apelor. Prea tîrziu ! Ins
tanța nu e impresionată de expresia co
pleșită și spășită a „îndrăgostitului" subit 
și agresiv. Fapta sa se caracterizează ast
fel : ultraj contra bunelor moravuri /și 
tulburarea liniștii publice, faptă prevăzu
tă și pedepsită de articolul 321, aliniatul 1, 
Codul Penal. Să vedem ce prevede acest 
articol : „Fapta persoanei care, în public, 
săvîrșește acte sau- gesturi, proferează 
cuvinte și expresii sau se dedă la orice 
alte manifestări prin care se aduce atin
gerea bunelor moravuri. sau se produce 
scandal public, se pedepsește cu închisoa
re de la 3 luni la 2 ani sau cu amendă".

Justiția noastră, profund umanistă, cîn- 
tărește faptele nu numai prin prisma 
omului care a greșit, dar mai ales prin 
prisma atentatului la liniștea și siguran
ța cetățenilor, a comunității. De aceea, 
Judecătoria sectorului II a aplicat huliga
nului o sancțiune severă.

Oricum, in acest caz, opinia publică, 
strada, a acționat exemplar.

ADRIAN DOHOTARU H

rii de produse și sortimente, afișat la un 
loc vizibil pe platoul pieței. Cind pepenii 
erau 3 lei kg, aici se vindeau cu 5, iar în 
acest sezon se vinde ceapă cu 16 și 20 lei 
kilogramul, morcovii cu 10, și așa mal de
parte... Cum își îngăduie oare acești oa
meni să sfideze legile noastre comerciale ? 
Pur și simplu pentru că un blind șef îi 
ocrotește. Responsabilul pieței își pri
mește obolul și... închide ochii. Nu o dată, 
piața a fost perimetrul unor discuții vii, 
al unor veritabile dispute, între cetățeni 
și speculanți. Ca opinie publică sănă
toasă, intolerabilă cu abuzurile, cetățenii 
au reacționat pe bună dreptate, au cerut 
să fie respectate prețurile din mercurial, 
tarifele stabilite. Speculantul și-a strîns 
marfa și n-a mai vrut să vîndă. Cetățenii 
au apelat la șeful pieței, autoritatea în 
măsură să stabilească ordinea, să-i deter
mine pe vinzătorli particulari să se înca
dreze în lege. Șeful dă din umeri : „E 
marfa lui, face omul ce vrea» cu ea !“ 
Apoi se baricadează în biroul său și de
vine inabordabil, nu mai aude, nu mai 
vede. Dacă ar fi vorba doar de indife
rență, n-ar fi atît de grav, dar e un mod 
de a-i încuraja pe speculanți care își gă
sesc vadul aici, în piața î Mai ! De cîteva 
ori ne-am străduit să-i aflăm numele, dar 
n-am reușit. Nu poartă ecuson și nu-și 
divulgă identitatea. Identitatea sa e una 
singură, spune — de șef al pieței. Pînă 
cînd 7

C. ADAM ■
r

furat banii 7“ — a întrebat-o cineva din 
mulțime. „Sigur că ea, cine altcineva, doar 
a stat în spatele meu, hoața !" Au fost in
vitate în biroul șefului de unitate. Cîțiva 
cumpărători au însoțit alaiul. O suprave
ghetoare încercînd să o calmeze pe pă
gubașă a invitat-o să ia loc, a întrebat-o 
ce cumpărături făcuse, șl, din una în alta 
a descoperit portmoneul printre lucrurile 
sale cumpărate și aruncate de-a valma în 
sacoșă. Reacția bătrînicii acuzate — era 
o femeie cu părul alb — a fost olînsul. Nu 
scosese nici un cuvînt în apărarea sa. 
Păgubașa abia a îngăimat „scuzați-mă", 
dînd să plece imediat. A fost oprită de 
ceilalți cumpărători. „Cu ce drept ați a- 
runcat o asemenea acuză compromițătoare 
cînd nu aveați nici un temei ? — a în
trebat-o un cetățean tăindu-i calea. Ar 
trebui acum să te judecăm pe mata, aici, 
public !“ N-att lăsat-o pînă ce nu s-a 
întors la rlnd, și acolo, printre cumpără

tori, să-și ceară iertare femeii cu părul 
alb. „Mai bine mi se furau cu adevărat 
banii decât să paț o asemenea rușine" — 
a mai apucat a spune cînd, cu capul ple
cat, a pornit spre ieșire

Comentariile ar fi de prisos. Omenia, în 
măruntele sale fatete, acționează, fie și în- 
tr-un magazin, adeseori paradoxal. în a-

0 viață 

in sens invers
Publicăm mai jos biografia unui para

zit, a unuî recidivist, fată de care socie
tatea a dovedit de-a lungul anilor o cle
mență justificată pînă la un moment dat, 
o încredere tonică, optimistă, dar care 
prin comportamentul său, prin atitudinea 
sa refractară Ia disciplina muncii și la 
morala comunistă, se autoexclude dintre 
oamenii de bună-credință. Publicăm des
tinul acestui om care a coborît treptat pe 
scara de serviciu a vieții, tot mai adine 
în nimic și în stare de vegetație, pentru 
a servi drept avertisment celor tentat! 
să-i urmeze traiectoria. Opinia publică a 
funcționat în acest caz ireproșabil pînă Ia 
un moment dat. Dar cînd omul refuză în
crederea opiniei publice, sancțiunile se 
cer administrate imediat și cu severitate.

La 42 de ani, Neculai Capotă are cîteva 
condamnări pentru trai parazitar, refuzul 
de a munci, ultragiu al liniștii publice, 
încununare a unei vieți dezordonate, a 
unei fronde perpetue de om rătăcit, 
unei ontici strîmbe privind relația indi- 
vid-societate. Vrea totul, fără să dea ni
mic. Pentru starea în care se aflS acuză 
pe toată lumea, acuză societatea și pro
pria-! familie, el nu are nici o vină, a 
decăzut pentru că i s-a întors spatele ! 7 
Tristă, aprigă durere-pe sufletele celor 
doi părinți țărani, care nu pot să aibă o 
bitrînețe liniștită după o muncă asnră și 
cinstită de o viață, știindu-1 fără căpătîi.

S-a născut în comuna Cudalbi, județul 
Galați.

— La timpul meu, am terminat 7 clase, 
după care am urmat 3 ani o școală pro
fesională energetică. între 1957 și 1961 am 
lucrat la Termocentrala din Borzești, lo
cuind în Onești. Am gîndit să fac ceva în 
viață. în 1961 am terminat liceul, la se
ral. Și am dat admiterea ia Politehnică, 
în București.

(Cu o bursă de 900 lei pe lună. care, la 
acea vreme, reprezenta o retribuție me
die. Societatea avea nevoie de cadre si-si 
plătea, pur și simplu, tinerii ca să învețe.)

— Am terminat anul întîi în mod nor
mal.

în anul al doilea, realizează un record : 
62 de absențe nemotivate. Este exmatri
culat. Acare fisura de caracter și de con
știință. Este indignat, revoltat. Un an taie 
frunză la clini și scrie memorii. Le adre
sează tot mai sus. Se bate in piept cu ca
litatea sa de muncitor care vrea să în
vețe, cu originea lui socială. I se mai dă 
o șansă. De care nu s-a dovedit demn. 
Din care n-a înțeles nimic.

— în 1963 m-am reînscris în anul doi. 
în 1964 se taie complet bursele de între
prindere și atunci m-am retras.

(Motive ! Existau bursele de stat și bur
sele republicane pentru studentii meri
tuoși. Avea părinți care, oricît de greu 
le-ar fi fost, nu ar fi putut refuza să-și 
ajute copilul ca să învețe, să ajungă in
giner).

Se autocompătimește. se scuză, se stre
coară abil, căutînd cauzele destinului său 
aberant în afara sa. îi place să-și poves
tească viața, simte chiar o anume volup
tate. dar niciodată introspectiv, nici o 
clipă nu privește în sine și atunci, nu-și 
acordă șansa vindecării.

— Am plecat pe șantierul Hidrocentra
lei de pe Argeș, unde am stat doi ani. 
Viață de șantier, viață grea. Apoi ăm ple
cat la Lotru.

Viciat de alcool, viciat de incapacitatea, 
de reaua voință de a face ceva serios — 
fostul student se simțea încă jignit de 
exmatriculare — peregrinează. De la un 
șantier la altul, colindă țara, se încadrea
ză și iarăși fuge... Căutînd ce 7

în 1973 ajunge la Galați, la Combinatul 
siderurgie. Tehnician la furnale. Ce putea 

ceșt caz opinia publică a avut tact și răb
dare. Alteori însă... Pînă la urmă adevă
rul a triumfat, dar cu ce preț ! Un om a 
foist acuzat pe nedrept. Acuzația a căzut 
imediat. Uneori o asemenea întîmplare 
poate duce însă la infarct miocardic !

GEORGETA BLĂNARU ■

fi mai bine, mai plin de șansele realizării 
sociale și personale ? !

— Venisem aproape de casă, de ai mei,. 
și voiam să mă „așez", să-mi fac un rost, 
în octombrie 1974 dau examen și reu
șesc. la subinginerl, seral, la Institutul 
politehnic din Galați.

(Din nou era aproape de un ideal și 
din nou l-a trădat !)

Cel ce dormise ani și ani de zile pe 
oriunde, fără pretenții, — gazde modeste, 
barăci, dormitoare comune. — iată, acum, 
are pretenții. Poate că, totuși, bune in
tenții. Nu vrea să stea în căminul de ne- 
familiști al combinatului, O roagă pe una 
dintre surorile sale, aflată în oraș, căsă
torită, să-1 găzduiască. Acceptă și soțul 
acesteia. Numai că, Neculai Capotă era un 
lup care nu-și schimba năravul. Cumna
tul nu poate să accepte sosirile tîrzii. in 
noapte, starea de -beție, scandalurile...

— Dorm un an și ceva în combinat. 
Pînă obțin o garsonieră. La sfîrșitul anu
lui întîi, am obținut-o.

(Iarăși încredere, iarăși înțelegerea so
cietății, a colegilor de muncă ! Iarăși tră
dează. în ciuda anilor trecuți și a expe
rienței de viață, rămîne același om în
răit.) După un an abandonează și această 
facultate, dar și munca din combinat. în 
schimb, bineînțeles, păstrează garsoniera.

— Remușcat sufletește, că propria-ți 
familie, propria-ți soră te dă afară din 
casă, am intrat în conflicte și la serviciu, 
și nu m-am mai dus.

Se răzbuna pe cine 7 Din 1977 nu maî 
lucrează nicăieri. Umblă prin penitencia
re. Este de două ori condamnat. Este de 
două ori reabilitat. Și nu știe, nu vrea, 
să-și respecte libertatea !

I se dă iarăși posibilitatea să munceas
că. Abia a ieșit din închisoare și-și reia 
obiceiurile — cîrciumi, scandaluri, trîndă- 
vie...

Are o condamnare cu ispășire la locul 
de muncă, e repartizat la Laminorul de 
bare la cald și nu se prezintă. Știți de 
ce 7 Pentru că a cerut —1 și nu au existat 
posturi — o încadrare de categoria a V-a 
sau a Vl-a !

— Altfel nu mă duc. Nu vedeți că nu 
vor să mă primească 7 ! Așa îmi întoarce 
societatea spatele !

Rămînem uluiți. Condamnatul refuză 
să-și ispășească pedeapsa pentru că vrea 
cea mai înaltă categorie de încadrare, 
pentru că... la valoarea lui pe care nu a 
demonstrat-o niciodată — asta i se cu
vine ! Pînă cînd atîta înțelegere din par
tea societății 7

Ne întrebăm cu ce conștiință profesio
nală și civică și-au făcut datoria juriști! 
gălățeni din completul de judecată care 
au avut spre soluționare „dosarul Neculai 
Capotă ?“ Pe un recidivist notoriu, care a 
efectuat două condamnări cu închisoare 
contravențională pentru parazitism. îl 
trimit a treia oară să ispășească o pe- 
deaptă, de 6 luni, la un loc de muncă. De 
ce, o astfel de culantă 7

E murdar, are pantalonii uzați, miroase 
urit a alcool. Are ochii injectați și suspi- 
cioși, mereu la pîndă. E, dealtfel, inte
ligent și are o brumă de cultură. Deși cu 
ton agresiv, spune uneori lucruri gingașe. 
Cînd l-am întrebat dacă e căsătorit, răs
punde că e singur și... însingurat. Din 
vina cui 7

Continuă să-și locuiască garsoniera din 
blocul G, cartier Țlglina, acordată din 
fond de stat. în timp ce muncitori de elită 
ai combinatului trăiesc la căminul de ne- 
familiști. Nu și-a plătit întreținerea de 
peste un an. Ultima dată. înainte de ulti
ma detenție, i-a achitat-o mama sa. Bă- 
■trina țărancă din Cudalbi, din pensia ei 
de la C.A.P.

Un recidivist, un pericol social. Miliția 
municioiului Galați suplinește ceea ce n-a 
făcut forul justițiar. Redeschide proce
sul, întocmește formele de evacuare din 
locuința pe care o ocupă fără drept, sta
bilește interdicția reîntoarcerii in oraș, 
pentru care nu are mutație, sau vreo altă 
formă legală de a locui.

C1C1 IORDACHE O
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Despre marile poduri care se construiesc 
peste Dunăre (și despre cele care se con
struiesc peste viitorul nou drum al flu
viului, peste Canalul Dunăre — Marea 
Neagră) se vorbește mult în ultimul 
timp. Nimic mai firesc, un mare pod, ar
cuit peste un mare fluviu, fiind, zic ex- 
perții domeniului, un evniment care se 
petrece cam la un veac o dată (la noi. la 
români, mult mai repede, podul de la 
Giurgeni-Vadul Oii celebrîndu-și în acest 
sfirșit de an jubileul unui deceniu.) Un 
eveniment, zic aceiași, și nu putem să nu 
le dăm dreptate în absolut, de dimensiuni 
sau de implicații cosmice, în condiția în 
care chiar și un minuscul podeț așezat pe 
un fir de apă e o întîmplare tulburătoare 
pînă și pentru cea- mai măruntă localitate 
însemnată cu un punct pe o hartă. Ca să 
fim mai limpezi, vom adăuga, citîndu-i pe 
aceiași specialiști, că noile poduri de 
peste Dunăre și de peste noul ei drum 
spre mare se plasează la -o sem
nificativă răscruce aeriană, aceea care lea
gă Nordul de Sud, pe drumul multimi
lenar al cocorilor. Ei au trecut cei dintîi, 
tatr-un timp cînd nimeni nu putea zbura, 
apa fluviului, însemnînd cu aripa, în azur, 
echivalentul unui drum de jos, de pe sol, 
drumul tradițional care leagă Nordul cu 

Sudul, străvechi la noi încă din neolitic, 
amintindu-ne că sînteni uri pămînt de le
gătură, un teritoriu peste care se logodesc 
pașnic zările și punctele cardinale, că am 
avut întotdeauna conștiința acestui loc 
fericit, căruia îi închinăm acum niște mo
numente de prim ordin : marile poduri de 
peste Dunăre și de peste Dobrogea.

Da, se vorbește și se scrie mult, în ulti
ma vreme, despre aceste spec^pculoase 
opere de gîndire tehnică și de arta, nume
roși confrați (cei de la „România liberă", 
de exemplu, cu suita lor de palpitante re- 
portaje-anchete reunite sub titlul de «Ac
țiunea „Dunărea"») spunîndu-ne despre 
ele o seamă de lucruri impresionante, care 
încercuie deopotrivă anvergura lucrărilor 
și dramatica încleștare a oamenilor pentru 
înfrîngerea unor greutăți. Sînt și greutăți, 
și dureri, și jertfe la zămislirea acestor 
mari opere, căci marile opere așa se nasc : 
cu greutăți, cu dureri, cu jertfe. Dar și cu 
sublim. Mitul meșterului Manole, cu abi
surile și cu piscurile lui de suferință și 
de grandios, cu jertfa și cu nădejdea, cu 
fragilitatea și cu temeinicia demersului 
creator al omului, ni se revelează de fie
care dată cînd, luptînd ca să frîngem lan
țurile unei mai vechi gravitații istorice, 

vrem să punem mai sus niște cărămizi, 
vrem să impunem mai sus niște idei. 
Ochiul de cristei al aparatului fotografic 
al lud A. Mihailopol, crud de exact, a fixat, 
pe șantierul marelui pod de la Medgidia, 
această dramatică împletire între efortul 
eroic al omului și splendoarea operei, în
tre apriga luptă, solicitînd mușchi și nervi, 
inteligență și rezistență fizică, instinctul 
coeziunii și știința organizării, și modul 
în care, pe cerul sticlos al Dobrogei înier- 
nate, se profilează una din cele mai somp
tuoase arhitecturi din cîte s-au oglindit 
vreodată în ochii noștri.

Podul acesta se construiește la cîțiva 
pași de cel al lui Anghel Saligny, cîndva 
o oonstrucție-unicat, un miracol al teh
nicii, unul din cele mai frumoase poduri 
ale Europei și ale lumii, pod care contem
plat de jos, de pe fluviu, din incintele 
noilor șantiere, se dezvăluie, și astăzi încă, 
sub aura unei măreții fără rival. Fraza 
gîndirii arhitectului se înalță, aici, în ela
nuri dulci, coboară plutit, grațios, se înalță 
iar, într-o melopee care subjugă parcă lu
mina apelor și a cerului, făcînd-o cîntec, 
făcînd-o ritm. Nicăieri, la nici o construc
ție de pe fluviu, materialele n-au fost atît 
de armonios convertite în calitatea ansam

blului, astfel încît întregul, produsul finit, 
să-ți apară într-o inedită și indestructibilă 
unitate, ca zvonurile diferitelor instru
mente în aceeași operă simfonică. Piatra 
a devenit, aici, ușoară, oțelul a devenit 
aerian, podul pare un leagăn de mătase, 
țesut cu fire sclipitoare de argint. Ce re
plică îi dau constructorii zilei de astăzi ?

Ca tot ce se construiește, la ceasul de 
față, prin preajmă, ca și podul Borcei (lung 
de 420 de metri, cu o greutate metalică de 
6 200 de tone), ca și podul-gigant de la Cer
navodă (cu 50 de metri mai lung, unul din 
cele mai mari din lume), cel de la Medgi
dia se așază în peisaj, lîngă opera lui Sa- 
Jigny, ca un comentariu contemporan al 
unui text clasic, într-o relație de reciprocă 
și subtilă valorificare în chenarul aceleiași 
file. Dincolo de rosturile economice, din
colo de soluții și de tehnologii cu valoare 
de premiere în arta continentală și mon
dială a edificiilor' de acest fel, aceste noi 
poduri se constituie, prin pregnanța lor vi
zuală în peisaj, așa cum au încercat s-o 
surprindă în actualu-i stadiu unde din 
imaginile pe care le oferim în aceste pa
gini, ca niște prodigioase arhitecturi ale 
noului, ale civilizației tehnice românești, 
intrată azi în era maturității, a performan 
țelor pe cele mai temerare planuri.
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«duri, totalizing circa 4 439 grinzi.

Fotografii de A. MIHAiLOPOL H

0 stare de veghe 
de pe ima căreia 

se naște plinea țării

Cine sînt ctitorii acestor construcții “ 
ift, mai. întîi, cei ce nu se văd te foto- 
afiile noastre, sînt cei care au proiectat, 
i gin<»K coloșii, desfășurînd o mare operă 
teleetuală, o gigantică bătălie mută, o 
tMte a cugetării, studiului, fanteziei, pre- 
liu la înfruntarea materială cu apele, 
puse înainte de toate în mod abstract, în 
wtatoare, în. ateliere, pe' planșete. Sînt 
oi oamenii marilor centre industriale, 
ierurgiștii și navaliștii Galaților, în pri
ll rind, autorii dantelăriei metalice care 
i îmbrăca giganții (alcătuită din piese- 

inamHt, care ating și 35 de tone, dar șle- 
‘uite ea niște bijuterii, n^permițînd nici 
toleranțe de microni). Sînt apoi ei, acești 
instructori, oameni cu școala .Giurgeni- 
w Și a Vadului Oil, a podului dunărean 
î-la Giurgiu—Russe, eroi ai înfruntării 
viului, bătîndu-se cu sloiurile de ghe- 

sife cu valurile umflate, cu viscole, cu 
rtuni, cu ploi, cu arșițe, cu dezlănțuirile 
jienergii ale viiturilor primăverilor, cu 
igențele unei creații de vîrf, în care nu 
st admise decît perfecțiunea, rigoarea 
■stană, calitatea maximă (ta care sudu- 

de exemplu, sînt cercetate cu raze 
mma, netolerîndu-se nici umbra vreunei 
u:i. așa cum, la Galați, orice piesă din

Brigadierul Cneleea Io 
specialist în poduri

8w

Brigadierul Chclcea Petre, specialist în 
poduri, frate cu Chelcea Ion

Anton Mocanii, șef echipă poduri.

țesătura „dantelei** metalice e supusă" 1 
examenului cu raze Roentgen.) Pe cîțiva I 
dintre ei, dintre constructorii podului de a 
la _ Medgidia, vi-i prezentăm în aceste B 
pagini, cu regretul că spațiul nu ne îngă- & 
duie să-i _aducem din rama inimii și pe 
alții. Ei_ sînt mulți, sînt foarte mulți, unii 
ta vîrstă, alții tineri, zelul reporterului de 
a transcrie nume de fruntași ai întrecerii 
s-a dizolvat într-o întreagă listă onomas
tică. Ei rămîn, ades, niște anonimi, ei nu-s 
citați pe ordine de zi, fiindcă într-o bătă-

vie de o asemenea anvergură, de un ase-, 
menea ritm, de o asemenea însemnătate 
națională, nu e timp, de ordine de zi, nu e 
timp de numit eroismul, cînd totul se spri
jină pe eroism. Ei nici nu au, de fapt, ast
fel de vanități, legea creației lor fiind co
operarea, răspunderea fierbinte a fiecăruia 
pentru destinul și reușita tuturor, unici
tatea operei afirmîndu-se astfel ca o re
zultantă obștească de eforturi și îndrăz
neli.

Poduri peste Dunăre, peste Dobrogea, 
arcuri peste timpul înalt șl incandescent al 
țării, al creației ei de azi, al marilor ei 
deschideri spre viitor...

IUE PURCARU ■

Din cele 38 de unități ale Trustului 
I.A.S. Ialomița, mai bine au mers, anul 
acesta, cele plasate in terase, dînd pro
ducții mari de porumb, specialitatea casei. 
Trebuie făcută această precizare, ta te
rase, ne explică directorul Marin Capi- 
zisu, pentru că jumătate din suprafața 
trustului se a-ă ta incinte, terenuri cu
prinse intre diguri, unul străjuind Dună
rea și' celălalt Borcea, pămînturi pe care 

; pîriza de apă freatică, răbufnind spre su
prafață, Ie-a compromis și le compromite, 
afectînd recoltele. Excesul de apă a pus 
și continuă să pună probleme pe întreaga 
lungime a acestui briu.de pămînt recent 
întors agriculturii ta urmă cu 15—20 de 
ani, dar specialiștii frustului caută soluții 
și, judecind după seriozitatea și prompti
tudinea acțiunii lor, nu stat departe de a 

' Ie găsi.
în terase, cum ziceam, s~a lucrat cu 

spor, ța Ciulnița și la Dragaltaa, de pildă, 
unde vom poposi, s-au obținut și 3 300 de 
kilograme de porumb la hectar, ăsta în- 
tr-un an care n-a fost tocmai favorabil, 
în alte locuri însă recoltele au șchiopătat, 
drept pentru care cîțiva directori, Ion Că
lin de la Bărăganul, Ion Bento de la Je- 
gălia, au fost schimbați. După o analiză 
lucidă care a scos la iveală faptul, de 
necontrazis, că în unitățile pe care le-au 
condus s-a muncit sporadic și după 
ureche, de parcă, mai tîrziu, piețele și 
hambarele ar fi putut fi umplute cu scuze 
și circumstanțe atenuante. La Dragalina, 
în schimb, s-a muncit pe brtoci, 15 ore 
pe zi și 7 zile pe săptămînă, la Ferma 
8, de exemplu, producția încheindu-se cu 
8 860 kg la hectar. Ferma respectivă a fost 
și e condusă de inginerul Gheorghe Oprea, 
a cărui vîrstă « de numai 27 de ani și 
ale cărui încălțări de bază sînt, cum zice, 
cizmele de cauciuc de culoarea noroiului. 
Zice și axată, adăugind că .arătura de 
toamnă, de care se ocupă, e adîncă de 
30 de centimetri și, în aceeași ordine de 
idei, una din pîrghiile tehnologice cele 
mai importante. Ni se dă să înțelegem că 
de calitatea acesteia depinde totul, ca ta 
proverbul cu ziua bună care se cunoaște 
de tțlmineață. Arînd ca la carte, încorpo
rezi resturile vegetale cum trebuie, făcînd 
asta, ierbicidele prind ca lumea, prinzînd 
erbicidele, sămînța e distribuită cu o den
sitate și o uniformitate corespunzătoare 
etc., toate aceste verigi închegând un lanț 
tehnologic care, respectat cu termene și 
ajutat cu sudoare, duce la recolte substan
țiale. Sigur, povestea nu e chiar atît de 
simplă, momentul irigării e, și el, decisiv, 
dacă nu irigi la timp, porumbul .nu leagă, 
dar cei de la I.A.S. Dragalina, ta frunte 
cu directorul tehnic Ștefan Ștefan, o sim
plifică cu bună-știință, mirîndu-se „de ce 
să scrieți despre noi, noi nu ne-am făcut 
decît datoria ?!“. E exact, de aceea și 
scriem.

ț Pe directorul tehnic îl cheamă, repetăm, 
Ștefan Ștefan, poate datorită faptului, glu
mește sub o căciulă mițoasă, că la data 
la care s-a născut în satul Crunți, comuna 
Reviga, județul. Ialomița, nu s-au mai 
găsit alte nume. Asta nu l-a împiedicat 
să termine, ta 1964, facultatea între primii 

Iși, după aceea, să lucreze ca șef de fermă 
la I.A.S. Mircea Vodă cu bune rezultate. 
A venit aici, la Dragalina, de unul sin
gur, lâsîndu-și familia, soția și 2 băieți, 
la Călărași, dînsul locuind la 3 pași de se
diul unității, într-o semieameră, cum zice, 
cealaltă jumătate fiind ocupată de ingi
nerul Alexandru Bobică, directorul între
prinderii aflat, la ora vizitei noastre, în 
concediu. La întrebarea cum ați ajuns la 
producții mari 7, Ștefan Ștefan răspunde 
tulburător de simplu, printr-un gerunziu, 
muncind. Asta vrea să însemne, adăugăm, 
că întreaga suflare a I.A.S. Dragaltaa a 
rămas pe cîmp cît a. fost. nevoie, adesea 
pînă la ora 20, înlocuind nu o dată lumina 
soarelui ,ca cea a farurilor tractoarelor. 
Normele au fost, fa medie, depășite cu 
20—30 de procente, mergîndu-se cu semă
natul pînă la 30 de hectare pe zi. S-ar 
fi putut și mai mult, recunoaște inginerul 
Ștefan, dar am fost uneori strînși cu ușa 
din cauza numărului mic de tractoare și 
mașini agricole, deși n-aș dori să se în
țeleagă din asta că S.M.A. Dragalina ne-a 
întors vreodată spatele, numai că oamenii 
de acolo au avut și ei, firește, problemele 
lor.

Susține că greul a căzut și cade pe 
umerii mecanizatorilor. Așa e. Gerul 
mușcă, dar acești corăbieri ai uscatului, 
de rivna cărora depinde, în mar^ măsură, 
piinea țării, își văd de treabă, tăind pîrtii 
adinei în solul înghețat, lăsînd în urmă 
valuri de pămînt aburind. Cristea Mo- 
canu, unul dintre cei mal bravi, știe că 
acum se arvunesc recoltele anului viitor 
și că, la ceasul arăturilor de toamnă, nici 
un efort nu e prea mare. în ceea ee-i 
privește pe mecanizatori, se poartă aici, la 
Dragalina, frații. Ion Și Oprea Dobrescu, 
George și Stolan Samoilă, Marin și Tudor 
Păun etc., cu remarca, ta treacăt arunca
tă de careva, că Păunii parc-ar fi din tați 
diferiți, Tudor fiind „mereu ultimul la 
cap de brazdă*4. Grație muncii acestor oa-

•

meni simpli, eroi anonimi ai bătăliilor 
pentru belșug, I.A.S. Dragalina a izbutit 
nu doar să-și facă planul la porumb, ci 
și să exporte sute de tone în Statele 
Unite, porumb de sămînțâ.

Cu toate astea, cei din Dragalina nu-s 
mulțumiți pînă la capăt, zicînd că se pu
tea și mai mult, că se putea și mai bine. 
Stațiile de irigare le-au dat bătăi de cap, 
defeetîndu-se cînd le era lor, producă
torilor, lumea mai dragă. Pînă la urmă 
însă, din toate aceste încercări, ca și din 
altele, oamenii de aici au ieșit bine, nn- 
pingind datoria ’ pînă in apropierea erois
mului, eroism profesat deopotrivă pe com
bină, pe tractor și pe pămînt, pe acest 
pămînt călcat, invariabil cu cizme de cau
ciuc. Noroi care, ca să parafrazăm, nu 
murdărește, ci" înnobilează.

Deși de fel din Maramureș, născut în 
urmă cu 50 de ani la Sighet, directorul 
I.A.S. Ciulnița se cheamă Ion Timiș și 
e poreclit „vicleanul". Nu pentru eă i-ar 
păcăli pe cei din jur, e din 1969 aici și 
nimeni n-are ce-i reproșa, ci pentru că, 
tot de atunci, păcălește mereu pămtatul, 
smulgîndu-i recolte substanțiale. Iată, re
cent, Ferma 4 Brîncoveni a dat 9 200 kg la 
hectar, unele parcele au dat și 12 000, cu 
toate că primăvara a fost ostilă, scurtînd 
sau chiar suprapunind termenele oe exe
cuție. în acest I.A.S. fruntaș, distins ta 
1973 cu Ordinul Muncii dasa I, baza a 
constituit-o, după spusele inginerului Ti
miș, disciplina’și semănatul. Asta vrea să 
însemne că, pe de o parte, noului hibrid 
„Pioneer", foarte pretențios, i s-a dat tot 
ce avea nevoie, el fiind sensibil din cale 
afară la irigații și, pe» de alta, că oamenii 
au crescut, ca și porumbul, frumos, dis
ciplina imnusă la nivel de trust, de direc
torul Marin Capizisu, fiind respectată in
tegral, Oamenii, zice, n-ai de unde-i alege, 
numărul: tinerilor pe tractoare, de pildă, 
e tot mai mic, pe oameni trebuie să-i con
vingi, să-i determini, iar noi am reușit 
din toate punctele de vedere. Unul dintre 
acestea fiind, s-o spunem limpede, și cei 
3 009 de lei cîștigați, în lunile pline, de 
un mecanizator, 8 000 pentru 30 de zile 
lumină și chiar mai mult, sbcotite nu după 
ceas, ci ’ după nevoile cîmpului.

Semănatul a fost, aici, cartea ciștigâ- 
toare. învățînd din necazurile anilor tre» 
cuți, Ciulnița și-a închegat un colectiv de 
specialiști în stare să aplice, fără greșeli, 
cele mai moderne tehnologii. De pregăti
rea mașinilor, de asigurarea unei viteze 
optime, de realizarea unei densități cores
punzătoare, de alte misiuni, Ștefan Pa- 
raschiv, Nicolae Năștase sau Gheorghe 
Costache, ca să cităm doar 3 mecanizatori, 
s-au achitat cu conștiinciozitate. Șeful lor, 
Ion Varză, se recomandă, simplu, mecanic 
de fermă. Se recomandă și, avînd mîinile 
pline de ulei, înclină capul cu un gest al 
cărui respect rămîne plasat ta imeuiata 
apropiere a ironiei, dîndu-ți ocazia să pri
cepi că deranjezi. Noi, încearcă parcă o 
caracterizare, smtem mai liberi între 25 
iulie și 20 august, între seceriș și floarea- 
soarelui, lansînd o- incitație ce trebuie să 
aștepte, iată, mal bine de jumătate de an?!

La ceasul la care cei 3 și mulți alții, rîn- 
duiți intr-o caravană a muncii fără pauze, 
taie brazde adinei, răscolind pămîntul. Ion 
Timiș acceptă să coboare din carlinga unui 
tractor și să se mire. Să se mire la auzul 
întrebării dacă e navetist. Treaba asta 
merge, în agricultură, ca nuca-n perete, îl 
auzim. Directorul are, e adevărat, familia 
la București, dar merge s-o vadă rar, o 
dată pe lună, uneori nici atît. Dorind să-și 
educe băieții, are 2, prin pilde, îi cheamă 
aici, la Ciulnița, să vadă cum se cîștigă 
© pita® și, mai mult decît atît, văzînd asta 
s-o prețuiască pe cea așezată pe masa Jor. 
Uneori, ajuns la București, constată eă 
băieții s-au mal înălțat.' Nici constatarea 
aceea nu se îndepărtează, de regulă, de 
sfera preocupărilor sale și, întors cu pri
mul tren la Ciulnița, Ion Timiș îl infor
mează pe Ștefan Sprtacenatu, oltean și 
șef al Fermei 2 Drajna, că fiul său cel 
mare * atins înălțimea unui porumb la 
cîteva săptămîni înaintea coacerii de
pline ? 8

în materie de porumb, spune, totul e să 
te ții de cuvînt. Altfel vorbind, să faci 
totul la tâmp și, în fața greutăților, căci 
nici acestea nu lipsesc, să nu dezarmezi, 
bizuindUHe pe tine, fără să aștepți sâ-ți 
rezolve alții problemele. A fost un an mof
turos, dar I.A.S. Ciulnița,- ținînd de trus
tul I.A.S. Ialomița, s-a descurcat, în 
această afirmație, încredințată nouă de 
Ion Timiș, trăind o doză de modestie ușor 
detectabilă, dar nejucată. După porumb, 
adaugă, rămîne o cifră. Ja noi redutabilă, 
e o cultură anuală și e firesc ca lucrurile 
să se petreacă așa, dar preocuparea nu 
cunoaște pauze, o bătălie terminîndu-se ca 
alta să înceapă. E o stare de veghe eu 
care ne-am învățat, fără care am fi mai 
săraci și n-am fi noi.

O stare de veghe, cu asta am pus punct 
final acestei relatări, de pe urma căreia 
«e naște pîfasa țării.

OV1DIU IOAN1ȚOAIA S:
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FLACĂRA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

Scrisoare comentată
„Stimată redacție.
Subsemnata Mihaela Popescu-Copăceni, asistentă principală 

de ocrotire, Dispensarul Preda Buzescu, cu domiciliul îh 
București, str. Cpt. Vasilescu Mircea nr. 3, cu respect vă rog 
să binevoiți a publica și cazul băiatului meu, Gabriel Ionescu, 
în vîrstă de II ani, trim is la o școală-cămin din județul Dîm
bovița, în comuna Cobia. în acest sens, fac apel la inimile dv. 
de părinți, de a da curs durerii mele de mamă și de a scrie 
despre cele 24 de zile de bătăi, înfometare și groază petrecute 
de fiul meu la Cobia, la căminul-școală al Școlii profesionale 
nr. 12. Copilul este la pat, în urma celor întîmplate. Cu pro
fund respect, Mihaela Popescu-Copăceni".

Și ar trebui să las un loc alb, și ar trebui să uit că am citit 
rîndurile acestea. A trebuit să las să treacă un timp între vi
zita mea acasă la mama acestui copil marcat psihic de boala 
pe care o are, dar marcat și fizic și momentul așternerii gîn- 
duriior mele. AM VĂZUT URMELE LOVITURILOR... Ar 
trebui să spun : nu, nu se poate ! Este un caz unic, 
poate nu am văzut bine, poate că trăiesc un coș
mar ! Dar, din nefericire, am văzut bine, iar timpul pe care 
l-am lăsat să treacă pentru a-mi liniști propria revoltă, pen
tru a scrie cu sînge rece despre cele citite, văzute, mă va ajuta 
să scriu astăzi, să scriu despre copilul care a fost adus de 
acolo cu 11 kg mai slab... Un copil de 11 ani cîntărind 25 de 
kilograme... de la 36 kilograme... Performanța aceasta a rea
lizat-o căminul în nici o lună, adică de la 15 septembrie la 
11 octombrie...

Societatea noastră investește bani, da, bard, și nu puțini, 
creează locuri de muncă pentru ca și copiii handicapați să 
devină oameni folositori, utili societății. Profesorii, pedago
gii, îngrijitorii, spălătoresele, bucătarii, toți cei care lucrează 
cu acești copii au de întîmpinat niște greutăți inerente, dar 
plinea pe care o mănincă, să nu ne sfiim să o spunem, o 
mănîncă pentru că lucrează cu el î De ce nu au curajul să 
spună de la început că nu sînt în stare să demonstreze, aceia 
care nu pot, atîta devotament cît este necesar pentru a înțe
lege, pentru a ocroti și a modela, cîteodată din foarte puțin, 
oameni, din copiii încredințați ? Umanizînd, este posibil să te 
dezumanizezi ? Mama copilului, cadru sanitar, mi-a spus că 
i-a văzut pe pedagogi cu nuiele groase în mîini. Să nu fi 
descoperit pedagogia alte metode pentru a pondera copiii, 
chiar și pe cei bolnavi ? Cine îșl duce copilul de plăcere la 
sute de kilometri depărtare, cine poate să-și imagineze că 
ACOLO este altceva decît O ȘCOALĂ ? !

Gabriel Ionescu nu a stat nici o lună în școala din Cobia. 
Dar în amintirea copilului s-a adăugat încă un coșmar. De ce 
să tot scriem că „acesta" este „un caz singular" 7 Acesta este 
un caz, si nu vrem să disociem cazul lui Gabriel de nici o 
mie de pledoar ii, oricît ar fi ele de învăluitoare ! Durerea ma
mei nu se va micșora dacă noi i-am spune că situația copilului 
el este unică în școlile speciale, așa cum nu a fost ogoită nici 
de răspunsul verbal primit din partea directorului din Minis
terul Muncii, care este forul tutelar : anume că a fost trimis 
un tovarăș în anchetă și a aflat că „nu putea să meargă și 
să mănînce singur, așa că, probabil, a fost călcat în picioare 
de ceilalți copii" (!!!!).

Am văzut copilul. Merge foarte bine, mănîncă, vorbește 
greu, dar vorbește. Iar dacă, într-adevăr, nu s-a putut ține pe 
picioare, ACOLO, este pentru că a zăcut în infirmerie și a 
slăbit 11 kg î Mama a trebuit să-î ia acasă în pijama. Nu a 
mai găsit lucrurile : ele se aflau într-o cameră, toată îmbră
cămintea copiilor fiind pusă la grămadă. Lăsase numărul de 
telefon tuturor celor de-acolo, dar nimeni nu s-a obosit să 
dea un telefon șl să anunțe că băiatul zace la pat;.. Cînd 
a sosit, a văzut, rănile de pe spate. A dus copilul la medicul 
legist Iată ce scrie în certificatul medico-legal nr. 17 2/11841 
din 1980 ; 11 octombrie : „Subsemnatul dr. Vodă Ștefan, me
dic legist, examinînd la data de 11 oct. 1980 pe Ionescu Ga
briel în vîrstă de 11 ani, însoțit de Popescu-Copăceni 
Elena, domiciliați în str. Cpt. Vasilescu Mircea nr. 3, sect. 4, 
a fost lovit la data (NR. : loc liber). Am observat para- 
vertebal dreapta 4 excoriațli cu diametrul de 1,5/0,5 cm aco
perite de cruste. Concluzii : Ionescu Gabriel prezintă leziuni 
care pot data din 2—3 X 1980 și au fost produse prin zgîriere. 
Nu necesită îngrijiri". Copilul a fost respins de către comi
sia medicală, care l-a văzut pe data de 8.X.1980 și care, ne- 
constatînd că este lovit, slăbit de boală, a scris pe un petic 
de hîrtie : „apt pentru cămin-spital". în această situație, 
mama l-a luat acasă. Pentru cele suferite de copil, s-a adresat 
Procuraturii din Găești, care răspunde : „20.X.1980, nr. 1242/ 
V/7 : Urmare plîngerii dv. adresată acestei unități, vă comu
nicăm că pentru cele semnalate vă veți adresa forului de care 
aparține școala din Cobia pentru a ordona efectuarea unei 
cercetări administrative, deoarece aspectele reclamate îmbracă 
caracterul unei abateri de la regulamentul școlar".

Mama acestui copil nu se poate mulțumi cu răspunsuri 
formale. Ne-a spus că ar vrea să se știe că se pot întîmpla și 
astfel de fapte, că ele nu trebuie să se mai repete !

PIA Ol.ARU B

Ing. Gheorghe Bășică din 
București, str. Rîmnicu Sărat 1, 
bl. H 13, ap. 5, ne trimite ur
mătoarea propunere de interes 
general : Asemeni altor între
prinderi ce vînd bunuri de fo
losință îndelungată, ar trebui ca 
fi I.C.V.L.-urile să tipărească și 
să înmîneze cumpărătorilor in- 
strucțiuni de folosire a aparta
mentului. Ar fi un îndreptar 
util pentru cei care se mută în 
locuințe noi, ajutîndu-i — între 
altele — și la evitarea unor de
gradări involuntare. în 1979 am 
conceput un proiect de instruc
țiuni, fată de care conducerile 
I.C.V.L.B., D.G.D.A.L. și C.P.M.B. 
au manifestat interes dar nu 
s-a făcut nimic pentru finaliza
rea lui.'

Academia Republicii Socialiste 
România, referitor la sesizarea 
adresată redacției de prof. dr. 
Ilie C. Zaharia din Craiova. Lu
crarea a fost analizată de către 
factori competenți in materie, 
dar nu prezintă interes. Nu co
respund realității afirmațiile po
tentului cu privire la discuțiile 
avute cu secretarii științifici ai 
Comisiei pentru ocrotirea monu
mentelor naturii și Secției de 
științe medicale.

Locuiesc la parter și mî-ar 
plăcea să cultiv în fața ferestre
lor mele flori șl legume, cum 

fac atîția cetățeni gospodari. 
Sînt descurajată însă de atitu
dinea celor de la Asociația lo
catarilor nr. 59. Am văzut că 
vecinilor de ia bl. 29 li se fac 
mereu greutăți în acest sens. 
Astărprimăvară, de pildă, pentru 
că au curățat pomii au fost 
„recompensați" cu amendă. Ce-i 
de făcut 1 (Maria Marin, Bra
șov, str. Saturn 87, sc. A, ap. 2, 
teL 2 20 74)

C.P.J Cluj — Direcția comer
cială județeană. Verificând scri
soarea lui Rus Dumitru din Cluj- 
Napoca, str. Fabricii nr. 2, ap. 
96, constatăm că reclamația lui 
este întemeiată. Menționînd că 
rezolvarea a necesitat clarifica
rea detaliată a cazului, vă in
formăm că măsura luată în final 
împotriva ospătarului Suciu Va- 
sile de la restaurantul Transil
vania a fost „desfacerea disci
plinară a contracului de muncă".

■
U.J.C.M. Galați, ca răspuns la 

sesizarea tovarășei Zamfirescu 
Magdalena : Conform art. 18 și 
40 din Statutul C.M.I., nu i se 
poate restitui petentei fondul so
cial — în sumă de 600 lei — 
deoarece Cooperativa muncă și 
artă din Galați înregistrează 
pierderi în anul 1979 și 1980, 
pierderi ce nu pot fi recupe
rate în anul curent.

Comitetul județean Botoșani al 
P.C.R. Transferul lui Grosu A- 
ristide și Rudei Th., achizitori, 
s-a făcut în urma trecerii acti
vității de contractare a porcine
lor de la I.I.C. la cooperația de 
consum. Higel Eugen nu-i un 
model de conducător de unitate, 
dar predecesorul său în funcția 
de șef de bază a fost destituit 
tocmai pentru că se ținea de 
chefuri și treburile mergeau și 
mai prost. în urma acestei scri
sori, a fost avertizat din nou a- 
supra comportării sale. (N.R. 
Poate ar trebui găsită totuși o 
modalitate mai eficientă pentru 
ca treburile să meargă chiar bine 
în domeniul activității de con
tractare a porcinelor din comu
na Ungureni. De ce.șă fie Higel 
chinuit mereu cu avertisntente ?)

Mă numesc Constantin Stellan, 
sînt șofer la I.C.P. Ploiești și 
locuiesc în Urlați, str. 30 Decem
brie nr. 13. în luna iunie mi-am 
comandat 2 haine de piele la 
cooperativa meșteșugărească din 
Berezeni (Vaslui). Responsabilul 
Neculiță Grigore mi-a spus că 
mă costă (cu pieile mele) 2 200 
lei. în octombrie am fost chemat 
la acea cooperativă și responsa
bilul mi-a spus că mai trebuie 
să dau încă 1800 lei, ca să se 
apuce de lucru la hainele mele. 
Ca de obicei, fără bon.

B
Reclamînd, în 15.10.1980, un re- 

camler „stil II" defect, la I.C.L. 
Mobila din bd. Gheorghe Gheor- 
ghiu-Dej, a venit Dinu Vasile și 
a spus că se vor lua măsuri de 
reparare. După alte cîteva zile, 
un dispecer, Tudose, ne-a spus că 
recamierul trebuie schimbat, dar 
să plătesc eu transportul. Apoi a 
mai venit și Nicolae Gheorghe, 
de la întreprinderea Vîrteju, 
care la fel a spus că trebuie 
schimbat. Și uite așa, trec zilele 
și se apropie expirarea terme
nului de garanție. (Maria Pătraș- 
cu, șos. Giurgiului nr. 120, bL 
13, et. 13, ap. 63).

H
în ziua de 9 octombrie a.c. am 

călătorit din satul Feneș, comu
na Ormeniș, la Caransebeș, cu 
autobuzul. Drumul costă 11 lei ; 
noi, fiind trei, am dat șoferului 
33 lei, iar el ne-a dat 3 bilete 
de 8 lei, pe care le-a scos dln- 
tr-un caiet, în loc să le rupă 
din carnetul de bilete. La fel a 
procedat și cu alți călători. Nouă, 
'după discuții aprinse, după ce * 
ne-a amenințat mai întii că ne 
dă jos la Sadova Nouă, a bine
voit să ne dea 3 bilete normale, 
seria 1844151-53. (Andrei Pono- 
ran. București, șos. Colentina 1, 
bl. 34, sc. 6, et. 1, ap. 203).

Subsemnata Szasz Francisca, 
domiciliată în Timișoara, str. C. 
Porumbescu nr. 111, aștept din 
2 februarie a.c. sosirea unei sobe 
de încălzit „Confort I", care mi-a 
fost expediată de I.S.C.E. Com- 
turist, cu buletinul de mesagerii 
97863. La gara Timișoara mi se 
spune că soba nu a sosit, iar de 
la mesageriile din gara Bucu
rești Basărab primesc asigurări 
că a fost expediată. Cine îmi 
poate spune: unde este soba 
mea 7 Că a venit iarna și am 
mare nevoie de ea.

Mă numesc Ernhart Rîedl și 
locuiesc în Suceava, bd. G. 
Enescu nr. 26, bl. E 70, sc. B, 

.ap. 10. Pe această cale rog Mi
nisterul Sănătății să dea lămu
riri în legătură cu absența din 
farmacii a noului medicament 
românesc Tropofar, pentru boli 
cronice de ficat. Acesta este 
mult solicitat, mai cu seamă 
după retragerea de pe piață a 
altor produse similare.

Restaurantul CAPȘA (Bucu
rești) a avut satisfacția de a ra
porta la 25 noiembrie realizarea 
planului pe 1980, aflăm dintr-o 
scrisoare semnată de șeful uni-1 
tății, Ștefan Lăzărescu, și alți 
membri ai conducerii restauran
tului. Volumul de încasări de 
21 300 000 lei a fost realizat cu 
36 zile înainte de termen, dato
rită asigurării unor depășiri ale 
planului de desfacere în fiecare 
lună. Producția proprie este în 
creștere an de an la grupa mîn- 
căruri, (63% în 1980), axată în 
special pe vinat, pește, pasăre, 
legume. Datorită avansului luat, ■ 
colectivul de la Capșa va putea 
realiza pînă la finele anului o 
desfacere suplimentară de' peste 
2 milioane lei. Se raportează și 
o activitate subsidiară de mare 
însemnătate economică — colec
tarea și predarea materialelor 
recuperabile : 1 656 kg ambalaje 
de sticlă, 1 840 kg carton, 52 kg 
plută, 76 000 capsule din metal.

prelucrat cu întregul personal 
din unitate.
■

Ministerul Muncii, referitor la 
problemele ridicate în scrisoa
rea lui Andrieș Mihai, om al 
muncii la întreprinderea chimi
că Borzești. Munca prestată 
peste programul normal de lu
cru, inclusiv în zilele de repaus 
săptămînal și sărbători legale 
(art. 119 și 120 din Codul Muncii 
și Circulara 11/1974 a BNRSR), 
se compensează eu timp liber 
corespunzător (egal ca durată 
cu timpul efectiv prestat) sau se 
retribuie cu spor de 50%, res
pectiv 100% din retribuția tari
fară de încadrare, dacă munca 
suplimentară a determinat o pro
ducție peste plan ; dacă munca 
suplimentară a fost prestată pen
tru îndeplinirea planului sau 
recuperarea restanțelor, se retri
buie ca ore normale.
B

în apartamentul primit acum 
un an — de care m-am bucu
rat, dar nu pentru mult timp — 
am constatat lipsuri de peste 
1 000 de lei : robinete, chiuvetă 
baie, prize, globuri, întrerupă
toare. în contract s-a mențio
nat: „Infiltrație în tavan". în 
casă plouă, instalația electrică 
e afectată, iar eu stau și mă 
rog de cei pe care nu-i plouă... 
Apa îmi curge pe sus, căci stau 
la ultimul etaj, și nu am robi
nete pe unde ana ar trebui să 

curgă, în mod normal. Curent 
electric consum... prin pereți, 
căci pocnește peretele ca o bri
chetă de aprins aragazul și la 
atingere mai și curentează (pe
retele !). Sper ca problema să se 
rezolve într-un fel, căci de plă
tit plătesc normal, dar anormal 
este faptul că nu mă pot bucura 
de apă și curent... Mai fac și 
haz acum ! (Vasile Moroianu, 
str. 1 Mai nr. 1. BL 95, se. F, et. 
III, ap. 16, Jurilovea, jud. Tul- 
cea).

Mă numesc Alexandru Stoian 
și locuiesc în Tg. Jiu, str. 23 
August^ bl. B 21, sc. 3, ap. 47. 
Sint gninionîstul posesor al unui 
autosifon pe care nu-1 mal pot 
folosi decît cel mult ca bibelou, 
deoarece în orașul nostru capsu
lele cu bioxid de carbon au de
venit o raritate. Unicul centru 
de reîncărcat capsule are agre
gatul defect de mai bine de o 
jumătate de an. Am dori să 
aflăm, prin intermediul revistei, 
ce au de gînd tovarășii răspun
zători de această problemă ?

Am fost uimită citind la 
această rubrică un răspuns al 
C.P.M.B., ne scrie Cezarina 
Boată (bd. Păcii 170 A, sc. C, 
ap. 126). La sesizarea unui loca
tar de la nr. 170, bL H, Mihai 
Mocanu, C.P.M.B. anunță opiniei 
publice că a verificat (?!?) sesi
zarea, că era vorba într-adevăr 
de obturarea canalului între 
două cămine și că defecțiunea a 
fost înlăturată. El bine, defec
țiunea nu a fost înlăturată ! Vă 
scriu în numele a 50 de familii 
care au de suferit de circa un 
an de zile din cauza acestei de
fecțiuni.

întreprinderea de construcții 
edilitare și drumuri — Bucu
rești, referitor la sesizarea unor 
cetățeni din str. Aurel Vlaicu, 
apărută în Flacăra din 13 no
iembrie. Pe porțiunea dintre Șos. 
Ștefan cel Mare și str. Paul Gre- 
ceanu pavajul a fost refăcut din 
beton în proporție de 80%, ur- 
mînd ca restul să se execute 
pînă la data de 3 decembrie a.c. 
Lucrările la artera de apă res
pectivă, în lungime totală de 650 
m, vor fi terminate pînă ia sfîr
șitul anului, inclusiv refacerea 
pavajului.

Pagină realizată de
MIRCEA FODOREANU B

9 „FLACĂRA" nu ia in considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați sâ vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vâ putem găsi.

Poșta redacției

Neagoie Viorica — Suceava : 
Martorii de care ne scrieri au 
fost audia.i ; nimic nou ♦ To- 
dașcă Kodica —■ Suceava : Mai 
facem o încercare © Ciobanu 
Chirea — Deva : „Această pă
rere" este deja confirmată ; ce-i 
de făcut ? • Timbrau Neagu — 
Deva : Gestionarul are dreptul 
de a fi reprezentat printr-un de
legat, cu condiția ca acesta să 
fia aceptat de conducerea între
prinderii 9 Sandu Ilie — Bucu
rești : în mod normal, între trei 
și patru luni • Sever Duță — 
București ': Semnătura nu este/ 
autentică ; n-are rost să mai in
sistați • Boțea Laurențiu — 
Arad : Vă puteți adresa Inspec
toratului școlar sau Ministerului 
Agriculturii • Miron Nicolae — 
Arad : Este de ajuns o copie de 
pa cererea de concediu fără pla
tă • Popa Cristina — București : 
S-a aprobat cererea pentru 17 
decembrie ; vi s-a comunicat și 
acasă • Blăjoiu Dumitru — 
Prahova : Norma amintită este 
valabilă pentru orice CAP, fiind 
prevăzută în statut ©Nora Gli- 
ga — Reșița : Argumentul como
dității este pueril ; contractul 
este nul • Geană Elisabeta — s 
Focșani : Nu este vorba de ares
tare ci de reținere ; d«vadă că 
după 24 de ore soțul dv. a fost 
eliberat • Elena Gluga ~ Dîm
bovița : Cercetarea cazului abia 
a început ; vă puteți adresa 
Procuraturii județene, în scris 
sau personal © Astafie Ioana — 
Ialomița : Deocamdată, nu ne 
mai ocupăm de acest caz. Luați 
legătura cu Direcția sanitară © 
Sibila Mija — București : Re
iese chiar din cuprinsul soma
ției că puteți perfecta plata în 
rate © Ilie Prădulea — Brașov : 
Numai Ștefan Balint este din 
București ; nu este deci vorba 
de o greșeală tipografică • 
Constantinescu Doini — Brașov 
-Furtul s-a produs în București ; 
vînzarea s-a efectuat în Ialomi
ța și Teleorman ; vă adresați 
Procuraturii Capitalei © Iulian 
Vaier — Sibiu : în nici un . caz 
nu putem publica 600 de pagini : 
alegeți un paragraf și trlmiteți-1 
pînă la sfîrșitul Tui aprilie.

NICOLAE CRISTACHE B

Constantin Dumitraș — Bucu
rești : Conform Legii educației 
și învățămîntului din 21 decem
brie 1978, Articolul 195, „diplo
mele, certificatele și celei;/to 
acte de studii obținute în străi
nătate sînt valabile numai după 
echivalarea Iot de către Minis
terul Educației și învățămîntu
lui cu acte de studii eliberate de 
unitățile de învățămînt din ța
ră • Petru Roman — comuna 
Lupșa, jud. Alba : M.E.I. ne in
formează că : în vederea șco
larizării elevilor din satul Gea
măna la Școala generală din 
Lupșa, Inspectoratul școlar al 
județului Alba a repartizat un 
număr de 50 'burse, acordate 
elevilor menționați în tabelul ce 
a însoțit scrisoarea dv., cu ex
cepția a doi elevi care nu întru
nesc condițiile legale de primi
re a burselor. De asemenea, se 
menționează că au fost luate 
toate măsurile necesare pentru 
înființarea, îhcepînd cti data de 
1 decembrie a.c., a unui internat 
dotaț cu tot echipamentul nece
sar și încadrat cu personal ca
lificat • Cornel Constantin — 
— Rm. Vîlcea ; Andrei Banu- 
Bujor — Craiova ; Dana Dogar® 
— Lugoj, ș.a. : Veți primi toate 
răspunsurile la întrebările dum
neavoastră, consultînd broșura 
„ADMITEREA ÎN ÎNVATA
MÎNTUL SUPERIOR — 1981“ • 
lancu Mitrei — Iași ; Iliaș Io
nescu — Topleț ; Dinu Moalnăș 
— Tg. Ocna, ș.a. : Este imposibil 
să aflăm ce doriți de la noi, atîta 
timp cît ne-au trebuit eforturi 
serioase pentru a vă descifra 
măcar numele de pe plic. Reve
niți cu o scrisoare mai lizibilă.

HORIA PATRAȘCU ■
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„Cel 
mai greu

rol
de jucat?

Rolul 
de actor4

(Urmare din pagina 1)
buie s-o faci, cu voia ta, cu voia altora... 
Insă neliniștea nu ne părăsește. Este un 
moment dificil. Această stare, pentru 
mine a luat sfîrșit atunci cînd Dinu Săra- 
ru, directorul Teatrului Mic, mi-a pus la 
dispoziție scena acestui teatru pentru a 
mă reîntilni cu publicul. A fost un adevă
rat reviriment în earierea mea. Bineînțe
les că mi-ar fi plăcut să apar într-o pie
să în care să mă întîlnesc cu parteneri, 
actori înzestrați ai acestui colectiv, dar și 
tentația monodramei lui Aldo Nicolaj a 
fost mare și se pare că pînă Ia urmă nu 
am greșit.. Apoi, am primit eu deosebită 
bucurie colaborarea cu Teatrul Mic, cu 
atît mai mult cu cît pe scena din strada 
Sărindar — cum se numea pe atunci — 
mi-am făcut debutul cu 40 de ani în 
urmă". Iată cum prezența dv. pe această 
scenă ne oferă prilejul de a vorbi cu mai 
multă ușurință despre anii debutului. 
„Eram studentă la clasa Măriei Filotti și 
maestra mea m-a distribuit, încredințîn- 
du-mi un rol important în piesa lui S. 
Maugham, Flacăra sfintă. Jucam alături 
de inari actori ca Maria Filotti și George 
Calboreanu. Vă închipuiți mîndria mea, 
dar și emoția, aproape paralizantă 1 încă 
de la primii pași în această splendidă pro
fesiune, am intrat din plin în „foc des
chis", în arena teatrului". Socotiți că pen
tru un student de la teatru este utilă 
această confruntare cu marii actori 7 Mă 
gîndesc dacă așa ar trebui să fie debutul 
unui student de la teatru 7 „Eu zic că 
debutul îl faci ca artist, nu ea student la 
actorie. Și viața actorului începe încă de 
pe băncile școlii. Este foarte important și 
e foarte bine să joci încă din studenție 
alături de maeștri ai scenei, să le observi 
și, de ce nu, chiar să furi din tehnica lor, 
să le urmărești jocul, să te ambiționezi a 
le răspunde la replică ne măsura talentu
lui lor. -Să dai mai multă emo
ție, decît să ai» a spus, dacă nu mă 
înșel, Adrian Păunescu, cu prilejul apa
riției la rampă a unei tinere recitatoare... 
Această cumpănă e foarte greu de ținut. 
Alarma este modul nostru principal de 
existență, și pe scenă și în afara ei, și 
dacă trebuie multă știință, ani grei de 
exercițiu ca să ajungi la stăpînire de 
sine, atunci cînd toate acele indicatoare 
oscilează spre explozie. Alarma aceasta sa 
instalează în noi și pentru că profesiunea 
actorului are loc sub semnul colectivului, 
al răspunderii permanente față de alții, 
față de spectacol, de autor, de parteneri, 
de public, dincolo de răspunderea față 
de tine, de rol. Dacă greșești tu, nu su
porți singur consecințele, încurci și pe 
alții..." Ați jucat mult pe marea scenă a 
Naționalului, dar pină a ajunge aici ați 
jucat și pe alte scene 7 „La Național 
am venit în 1947 și am jucat pînă în anul 
acesta..." Ați împlinit deci totodată și 33 
de ani de activitate pe scena acestui tea
tru 7 „Exact". Și 7 „Nimic... Mă consider 
un actor privilegiat pentru că aici am ju
cat alături de iluștri actori care au ono
rat teatrul românesc, în regia unor mari 
directori de scenă, regizori de prestigiu. 
Și de multe ori m-am bucurat să particip , 
la debutul sau la succesul unor tineri co
legi care au ajuns apoi actori de frunte. 
Vă închipuiți emoția și bucuria mea cînd 
directorul Dinu Săraru și colectivul Tea
trului Mic m-au sărbătorit, într-o seară de 
neuitat, pentru cei 40 de ani de activitate 
artistică ! în cariera mea am fost cu ochii 
și urechile larg deschise, să prind cît mai 
multe taine, să trag cît mai multe învă
țăminte. Așa am slujit teatrul". Oare și 
tinerii noștri actori fac la fel ? Au oare și 
ei „ochii și urechile deschise" către maeș
trii de azi 7 „Asta depinde de gradul fie

căruia de înțelegere, de orgoliu, de mo
destie, în ultimă instanță aș spune, de 
gradul de inteligență. Unii nu vor să re
cunoască valorile consacrate, alții sînt 
receptivi și primesc cu ușurință, din 
mers, ștafeta. Dealtfel, cu riscul de a 
repeta un loc comun, notez și eu, din ex
periența mea de actor și de fidel specta
tor, că există actorul și generația sa de 
public, că fiecare epocă își desemnează 
favoritul, acela în care se recunoaște cel 
mai bine. în prezent avem actori tineri, 
adevărate personalități, bine conturate, 
înzestrați cu har și care cunosc o bogată 
paletă interpretativă. în definitiv, odată 
cu desacralizarea funcției lui, actorul a
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devenit laic, a coborît de pe soclu în 
stradă și lumea ii cere să fie simplu și 
natural așa cum sînt oamenii din jur. Nu 
mai trebuie să fie înalt, frumos, cu voce 
pozată și dicție perfectă. Nu. Azi actorul 
poate fi urît și mic, chiar cu o vorbire 
defectuoasă, dar să fie și să aibă ome
nesc. Asta e zestrea de bază, Învestitura 
supremă cu care publicul îl onorează pe 
acel ce-a fost cîndva idol. Să transmită 
fiorul adevărului omenesc..."

Mă întreb dacă actorul de azi, 
trebuind să semene atit de mult cu omul 
de pe stradă mai are nevoie de efort, de 
muncă, dacă i se cere să fie intr-un fel 
doar el.....Vă înșelați. Ar fi o concluzie 
pripită și greșită. Gîndiți-vă la actorul 
total pe care îl întîlnim tot mai des în 
spectacolele noastre și care trebuie să știe 
să cînte, să danseze, să mimeze, să treacă 
în aceeași seară de la dramă la comedie, 
să rîdă, să plîngă la fel de bine, la fel de 
ușor. Amintiți-vă de partiturile lui Dinică 
și Moraru în Așteptîndu-1 pe Godot... Vă 
dați seama ce antrenament, ce muncă, ce 
cunoștințe se cer unui profesionist 1 Măr
turisesc că sînt în admirația acelor colegi 
ai mei care știu să facă de toate — de 
la acrobație la tragedie (un Ștefan lorda- 
che, de pildă)". Există actor modern și 
actor depășit de ritmul de azi ? „Cred că 
prototipul actorului modern a fost Toma 
Caragiu, el putînd juca cu același farmec, 
cu aceeași forță și inteligență și comedia, 
și drama, și scheciul, unde era inimitabil. 
Ce nuanțe putea să scoată dintr-o privire, 
o exclamare, o silabă. Regret că nu se 
face mai nimic pentru memoria acestui 
interpret de onoare al teatrului românesc".

In piesa Stop pe autostradă stați 
de la intrarea publicului în scenă, în 
decor. Vă place 7 Cum vă simțiți fără 
cortină 7 „Mărturisesc că dintotdeauna 
am iubit cortina, reflectorul proiectat pe 
catifea, înainte de începere, gongul... Le 
duc dorul. Dar nu pot spune că nu m-am 
adaptat destul de repede și cu spațiul des
chis, liber, în care actori și spectatori se 
ating, își simt respirația, se urmăresc, își 
transmit scurt și direct comunicarea dar 
și cînd îi pierzi din mînă, de sub „vrajă" 

e tare plăcut". Ați încercat să jucați in 
comedie 7 „Toată viața mi-am dorit să 
joc în tragediile antice. N-am reușit din 
diverse motive, care nu au ținut întot
deauna de vrerea celor din teatru, și mul
te eroine pe care le-am vișat au rămas 
în stare de umbre : Electra, Antigona, 
Clitemnestra. Doar Hecuba, din adapta
rea lui Sartre, după Euripi'de, și Medeea 
liii Seneca s-au înscris în palmaresul ro
lurilor jucate. Fedra lui Racine m-a 
„hăituit" multă vreme. Fără vreun re
zultat. Dar pe Anna Karenina, pe Maria 
Stuart, pe Anca (din Năpasta), Doamna 
Clara și alte cîteva, pe care mi le-am do
rit încă din studenție, le-am putut da 
chip și viață pe scenă..." „.în realizări 
memorabile. In unele v-am văzut și mi-au 
rămas vii în memorie, mai cu seamă prin 
acel „fior de adevăr omenesc" de care vor
beați la începutul interviului nostru și pe 
care dumneavoastră ați reușit să ni-1 tran- 

- smiteți din plin. Dar acea Lady din Orfeu 
în infern... ? „Rolul la care am ținut cel 
mai mult, tocmai pentru că m-am luptat 
mult cu el și cred, fără falsă modestie, 
că am învins. Am beneficiat de magistrală 
regie a lui Moni Ghelerter și m-am bucu
rat de un partener deosebit, plin de ar
doare și de talent, Florin Piersic. Acest 
rol îl socot un soi de pivot în cariera mea, 
datorită lui mi-am descoperit fațete noi, 
valențe noi creatoare, m-am deszăgăzuit, 
m-am descătușat de o anumită rezervă 
care mai există în jocul meu. Vreau să 
menționez că este foarte important pen
tru un actor să i se încredințeze și ro
luri contrarii genului său și care pînă la 
urmă constituie o adevărată surpriză atît 
pentru interpret cît șt pentru public. Re
venind la întrebarea pusă, da m-a ispitit 
deseori comedia, dar nu orice gen de co
medie. ci numai aceea de replică. Aș vrea 
să joc o asemenea piesă... Cine știe !“ 
Cum elaborați, cum lucrați un rol 7 „Nu 
pot intra în amănunte, dar în mare, cam 
în felul sculptorului. Armătura, lutul, pri
mele eboșe, sau în piatră cu dalta, cu cio
canul și așa mai departe. Dar știți 
care este rolul cel mai greu de jucat ? 
Acela de actor. M-am întîlnit cu un ase
menea personaj în piesa lui Gorki — 
Dușmanii. O interpretam pe actrița Ta
tiana. Aceste roluri presupun un anume 
fel de a fi, caracteristic actorului". 
Cum vă simțiți după ce jucați un 
rol „tare" 1 „Bogată, bogată și chinuită 
— plină încă de tumultul unor clipe 
de viață pe care e bine că le-am 
trăit doar în starea secundă, de joc. Păi, 
gîndiți-vă, Maria Stuart decapitată, Anna 
Karenina se aruncă înaintea trenului, 
Hecuba e tîrîtă în exil și în sclavie, Lădy 
este împușcată în plin extaz matern, Me
deea își ucide pruncii, eroina lui Aldo 
Nicolaj își creează false existențe pentru 
a nu-și aminti de un trecut teribil și du
reros. E destul pentru o viață, nu ? 1“ 
Acum ce pregătiți 7 „Atenție. Ați declan
șat sistemul de alarmă. întrebarea care 
ne bucură și ne înspăimîntă. Ne bucură 
pentru că e o dovadă de apreciere, de cu
riozitate, de dorință din partea publicu
lui de a ne vedea cît mai des — dar, 
odată cu ea, se iscă și acea stare de alar
mă de care vă vorbeam, pentru că nu de 
el, de actor, depinde distribuirea în alte 
piese. Și atunci începe neliniștea, convul
siile, obsesiile, dansul proiectelor, un te
ribil dans al iui Salnt-Guy..." Și totuși, ce 
proiecte aveți 7 „în proiect un recital Ba- 
covia și unul de folclor. în repetiții la te
leviziune Trei generații, piesa Luciei De
metrius, și la Mic aștept opțiunea pentru 
o piesă din cele cîteva titluri la care 
ne-am gîndit și care mă va aduce In 
mijlocul colegilor mei de la acest teatru."

Iubirea de frumos

Stripta aramaica
, O carte ne aur ne năruie savantul 

i orientalist Constantin Daniel în ce
lebra ue pe acum colecție Biblio
theca Orientalis, îngrijită cu jertfă 
de sine de învățatul Iciel Segal, a 
Editurii, nu mai puțin prestigioasă, 
știimificâ și enciclopedică.

Ro„ul muncii ne ani și ani este 
o primă carte ue sinteză asupra 
acestei culturi și civilizații, nu nu
mai în limba română ci, după afir
mația autorului și știrea noastră, 
prima carte științifică asupra lumi
lor aramaice închegată in vreo lim
bă pînă acum : o lucrare cu carac
ter protocronic așaaar, Constantin 
Daniel, savantul m culturile egip
tene, asiro-babiloniene, feniciene, 
cu cărți și studii tipărite pină acum 
în țară și străinătate asupra aces
tor lumi. Cunoscător în acribia fi
lologică a limbilor respective in 
nesfirșita sa modestie in acest prim 
tom oe aproape patru sute de pa
gini va auuce acasa citeva comori 
de spiritualitate universală puțin 
cunoscute cititorului roman.

I-am citit cartea intr-o noapte de 
toamnă cu o bucurie pe care o voi 
lăsa nestinjenitâ ue răceala filolo
gică, asupra căreia va trebui să re
vin cu încetineala cărturăriei : în- 
trucît multe din textele comentate 
imi sînt familiare în mare parte, 
voi afirma aici cîteva gin duri: ara- 
maicii n-au fost un imperiu nici
odată ; ei există ca limbă prin cul
tură ; există imperii care implică 
o cultură, aramaicii implică prin 
cultură o lume, una din cele două
zeci de lumi și civilizații demne de 
luat în seamă după marele istoric 
Arnold Y. Toynbee, ce a scăldat 
planeta lăsind urme testabile pînă 
acum. Sînt oameni de margine, ara
maicii, extra muros în istorie.

Aramaicii au fost în inima istoriei 
prin textele, cele peste zece cărți 
de Imne ale lui Efrem Șirul ara- 
maicul a căror traducere într-o edi
ția bilingvă revelată Europei după 
anii cincizeci este socotită eveni
ment al secolului, asupra căreia am 
avut bucuria să lucrez la Institutul 
de arte plastice N. Grigorescu doi 
ani de zile fără a o fi epuizat.

Dar înainte de Efrem au fost ara
maicii în inima istoriei prin Abra
ham Arameul pribeag din Urul Cal- 
deii care a abolit primul în istorie 
Jertfa umană a copiilor intîi născuți, 
sacrificați molohilor orientului, ade
veriți pînă astăzi sugrumați de vii 
în fragedă vîrstă în zidurile leri- 
hoanelor și Babiloniilor orientale. 
Patriarhii au fost aramaici, muzica 
bizantină este in parte aramaică. 
Cel mai mare poet bizantin liturgic, 
Roman Melosul, este aramaic de 
origine, ca să vorbesc numai despre 
fața adine europeană care a intrat 
și în structura sufletească a poporu
lui român pe care Constantin Daniel 
îl are mereu in vedere chiar atunci 
cînd este vorba de controversa 
asupra celebrului tezaur de la Sin- 
nicolaul Mare din Transilvania, aflat 
la Viena, în runele căruia e vorba 
de un suflu mai aproape de sufletul 
nostru.

Cartea este o primă sinteză în 
limba română asupra descoperirilor 
de Ia Marea Moartă a textelor de 
la Qumran, o primă punere strălu
cită în lumină a literaturii aramaice 
postereștine, a celor două talmu
duri și a Cabalei în tăriile și fru
musețile lor umaniste.

Și tirajul re ’tis a făcut ca această 
carte, eveniment editorial, să se 
epuizeze aproape imediat, dar efor
tul savantului Constantin Daniel 
rămîne și ca un in ’emn pentru noi, 
pentru aducerea acasă în cultura 
română a marilor culturi ale uma
nității pe mai denarte.

IOAN ALEXANDRU B

In curînd se va afla în librării o 
nouă carte de versuri a Iui Adrian 
Păunescu.: MANIFEST PENTRU | 
SĂNĂTATEA PAMÎNTULUI și este 
publicată de Editura „Albatros" din 
București. Se preconizează ca lan
sarea cărții să aibă loc luni 2’ de
cembrie, ora 18, la Librăria „Mihail 
Sadoveanu" din București.
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Eveniment cinematografic: VÎNĂTOAREA DE VULPI

lată cum s-a scris cartea NIȘTE ȚĂRANI
Cinstit vorbind, scriitor am devenit de fapt sub „teroarea" lui Adrian 

Păunescu. Intr-o noapte, in biroul său de la revista Flacăra, m-a pus să scriu 
21 de pagini din cartea care avea să devină Niște țărani și, după ce le-a 
publicat imediat, m-a amenințat că dacă nu-i dau săptămînal 21 de pagini, 
paginează intr-un loc cit mai vizibil următorul anunț : „Dinu Săraru nu este 
capabil să termine romanul anunțat". Cind a apărut in revistă primul capitol 
cu Va urma la sfirșit, nu mai exista nici un alt rînd și nici eu nu știam cum 
va continua.Cunoșteam insă bine drama țăranului român in fața istoriei și 
uriașa lui putință de a înțelege această istorie care ii apărea ca un tăvălug. 
Adevărul, firește, a fost de partea Istoriei, însă drama a rămas să continue 
sursa unei mari literaturi. Eu am iubit și iubesc țăranul român și am crezut că 
pot să surprind măcar o scinteie din această dramă. Sintem încă datori față âe 
acest univers din care descindem in ultimă instanță cu toții.

0 capodoperă

încep cu precizarea că n-am scris nici
odată o cronică cinematografică și nu 
m-am pronunțat in scris cu privire ia 
vreun film deși, ca orice om, am văzut 
destule. Evident că declarația mea nu este 
o laudă, după cum nici nu constituie o 
culpă. Căci, cum mai spuneam intr-o 
împrejurare, prea ne pricepem la toate. 
Ea nu este menită decît să consemneze 
o stare e fapt de la care pornind, citi
torul să nu se aștepte la nu știu ce subti
lități profesionale (și cite nu stăpînește 
superba oaste a cronicarilor de film 1) ci 
la niște simple și banale „impresii de 
spectator** no care să le ia ca atare. 
Adaug că diletantismul meu este dublat, 
în mo l inerent, de o doză de subiectivi
tate : Vînătoarea de vulpi se petrece 
foarte anroaoe de meleagurile mele na
tale. oamenii de prin acele părți fiindu-mi 
nu numai atît de cunoscuți dar, se înțelege, 
atît de în răgi i. Si acum, după ce mi-am 
divulgat slăbiiunile, de tot felul, cum se 
vede, mărturisesc cu conștiința curată că 
acest film mi s-a părut o veritabilă capo
doperă, unul dintre filmele „mari", din 
păcate încă puține, ale cinematografiei 
românești, capabil să intre în competiție 
cu valori omologate ale cinematografiei 
altor țări cu mai mult noroc în această 
artă. Realitatea satului românesc dinspre 
părțile Olteniei de munte în latura geo
grafică sau etnografică este prinsă într-o 
imagine de un realism absolut halucinant 
iar oamenii acelor locuri, rupți parcă din 
stincile veacurilor, aspri și ascunzînd în 
același timp comori de generozitate și de
licatețe, îndărătnici și drepți, dotați cu 
un umor derutant (pentru cine nu-i cu-

Opinii ale realizatorilor

Freamătul satului
Sînt bu-iuoasâ că am avut șansa de a 

colabora la un film în care starea de spi
rit. frămintările eroului se definesc și prin 
montaj, un film construit pe asociații de 
idei, pe suite de amintiri, pe repetări ob
sesive sau salturi spectaculoase în timp și 
spațiu. Prin modul de a povesti specta
torul pătrunde în gîndul contorsionat al 
țăranului aflat la un moment de răscruce.

Structura aleasă de regizorul Mircea 
Daneliuc pentru aducerea pe ecran a lumii 
romanului Niște țărani mi s-a părut în
drăzneață și plină de riscuri. în primul 
rhid de riscul de a-1 obliga pe spectator 
să participe la înțelegerea filmului, să 
acumuleze treptat senzații 'și noi date, care 
adunate nu dau o sumă aritmetică, ci un 
produs, o senzație nouă, o înțelegere mai 
adîncă a unei stări. Primele minute de 
film contrariază, creează nedumeriri, spec
tatorul poate refuza colaborarea, dac odată 
cu acceptarea modalității propuse devine 
coautor, îmbogățind cu experiența proprie 
datele narațiunii.

Ipoteze de lucru
Lumea noastră și probabil toate lumile 

își au rostul lor. așa cum își au costumele 
șt obiceiurile lor. așa cum își au toate con
vențiile mai mult sau mai puțin cunoscute 
și necunoscute de la felul de a rosti și 
pînă la distanța dintre semnificația ine
dită și cea subînțeleasă a vorbelor. Recon
stituirea unei lumi poate presupune și re
constituirea sunetului său. Orice film, 
chiar și unul de actualitate, este o recon
strucție a unei realități, a unei lumi, ar
hitectul acestei opere — regizorul — im- 
punîndu-i convențiile în măsura în care o 
cunoaște, deci a perceput-o și o Judecă.

Audierea unei simfonii de Brahms (ca 
să dăm exemple de genuri diferite ca am
biții sonore și de compozitori pentru cars 
nu putem fi acuzați de ultramodernism) 
la un aparat de radio sau pe un casetofon 
obișnuit (anul 1989, România) vitregește 
pe auditor de cea mai mare parte din 
conținutul emoțional al mesajului sonor. 
Se poate spune că sînt instrumente care 
au se aud. de fapt neauzindu-se nici una- 

noaște) mî-au apărut, cum îi știam de
altfel "clin moși-strămoși, in toată comple
xitatea lor răscolitoare. Stau și mă întreb 
dacă spectatorii care nu cunosc locurile 
și oamenii prinși pe peliculă încearcă 
aceeași senzație. M-am întreținut, după 
premieră, cu cîțiva prieteni, get-beget 
bucureșteni. care, spre surpriza mea, 
plăcută se înțelege, erau tot atît de im
presionați, ca și mine. Impresia, prin 
urmare, mi se confirmă. Jocul actorilor 
Mircea Diaconu, Mitică Popescu, Valeria 
Seciu, al întregii echipe, mi s-a părut 
magnific, fără nici o fisură, de o natura
lețe, de o spontaneitate și adecvare la 
text care ne răscumpără atîtea vechi 
regrete pentru jocul „teatral" al actorilor 
noștri de film. Mircea Diaconu cred că 
ar merita din plin un „Oscar“. Vînă- 
toarea de vulpi, am convingerea, repre
zintă. între alte merite, punctul cel mai 
înalt atins în privința jocului actoricesc 
de film (zic joc neavînd un alt termen la 
îndemină, căci acești actori nu joacă, ci 
sînt literalmente, „niște țărani", filmați 
parcă în împrejurări grave ale vieții lor, 
fără ca ei să- știe, ceea ce mi se pare 
suprema performanță).

Nu-mi dau seama exact care sînt me
ritele regizorului. Cu siguranță mari 
(deși sonorizarea, „postsincronul" parcă 
se cheamă, face dificilă înțelegerea atitor 
replici ceea ce trezește iritarea justi'i- 
cată a spectatorilor). Nu pot fi însă de 
acord nici în ruptul capului cu părerea 
unor specialiști după care meritele fil
mului revin în exclusivitate regizorului, 
însuși autorul cărții le întinde o abilă 
cursă declarînd că el, scriitorul, „n-are 
nici un merit". Să fie oare, așa 2 Fără 
sclipitorul roman al lui Dinu Săraru n-am 
fi avut această capodoperă cinemato
grafică. Să fie clar. Să dăm, prin ur
mare, cezarului ce este al cezarului, 
dar...“.

POMPIUU MARCEA R

Pentru Vînătoarea de vulpi, Mircea Da- 
neliuc a realizat filmările în locurile care 
au dat naștere eroilor din literatură, în de
coruri naturale, cu aducerea actorilor ală
turi de localnici. înregistrînd în imagine 
și sunet lumea adevărată a satului, în toa
te anotimpurile anului, cu vorbirea țărani
lor. cu imperfecțiunile și întorsăturile de 
frază specifice lor. Sunetul înregistrat în 
priză directă, pe lîngă firescul vorbirii 
Imposibil de reprodus în condiții de înre
gistrare ulterioară, cuprinde pe lîngă dia
log freamătul satului, clinii, cocoșii, păsă
rile pădurii, foșnetul pomilor încărcati de 
zăpadă, țipătul vulpilor în noapte — căci 
fiecare anotimp sună altfel, aduce cu o 
respirație a pămîntului îmbibat de_ ape, 
acoperit de zăpezi sau ascuns sub înveli
șul frunzelor uscate.

Montajul a pus în evidență plastica fil
mului. a accentuat contrastul dintre albul 
zăpezii și verdele prăfuit al verii. Succe
siunea anotimpurilor nu înseamnă tre
cerea vremii, ci frămintarea neîntreruptă 
a lui Năiță Lucian.

MARIA NEAGU R

le bine. Nu același lucru se întîmplă cu 
conținutul emoțional al muzicii ^.BBA 
transmis prin aceleași mijloace, chiar dacă 
o reproducere HiFi aduce si aici multe 
surprize.

Ce-i de făcut 2 Să compunem la un sin
gur instrument, de preferință toba T Să 
gîndim sunetul filmelor pentru niște săli 
ta care nimeni nu și-a pus problema că a 
auzi înseamnă mai mult decît să poți deo
sebi sunetul unui tren de cel al unui ca
mion și vocile unor bărbați de cele de fe
mei ? Sunetul înaintează în aer cam eu 
340 m/s, deci parcurge 11 metri (o distan
ță obișnuită în sălile noastre) în a 20-a 
parte din secundă ; între timp pe ecran 
imaginea a înaintat cu aproape o fotogra
mă. Spectactorii. și sînt foarte mulți care 
stau la mai bine de 17 metri de ecran în 
cușca ce se formează la balcoane, sau — 
sus, la cucurigu, aud sunetul din fundul 
unei peșteri. Sînt filme la care această 
peșteră pare mai puțin adîncă. Filmele 
subtitrate și cele vorbite în fața unui mi
crofon — eliminînd deci încă o rezonan
ță. cea a decorurilor, dar eliminînd prin 
©ceasta și amprenta emotivă a acelor spa
ții. Filmele dublate (postsincronizate 
„subtitrate sonor") stat aproape filme 
mute, pentru că nu se adresează auzului

Un film

al adevărurilor
Inspirat din, și redînd în aceiași timp, 

intr-un mod original, esența romanului 
lui Dinu Săraru, NIȘTE ȚĂRANI, ultimul 
film al regizorului Mircea Daneliuc este 
un film greu, dens, realizat ,.cu dinții 
strînși" — un film al adevărurilor grave, 
profund, veșnic umane : viața, moartea, 
implicația istorică, intoleranța. în sfîrslt 
— speranța.

Acțiunea — plasată în anii de început 
ai colectivizării. în care oamenii simpli, 
neieșiți încă de-a binelea din tragica, din 
cumplita buimăceală și orbire a celui 
de-al doilea război mondial se pomenesc 
aflați, dintr-o dată pe un teren moral și 
etic în aparență șubred, dar în fond croit 
din realități dure, pentru multi de neîn
țeles — acțiunea romanului așadar este 
-sfărîmată încă din capul locului de către 
regizor, cu bună știință. Ai senzația că 
Daneliuc aruncă pe o tavă zeci și zeci de 
pietre colorate (colorate în culori sumbre), 
pe care le mișcă apoi, le reașază după o 
logică numai de el știută, născînd sub 
ochii noștri un tulburător mozaic cinema
tografic, un înțreg vizual a cărui valoare 
de document artistic al unei epoci o simți 
abia după consumarea ultimului cadru pe 
ecran.

Documentul lui Daneliuc este cumplit : 
dar este al nostru. Greșelile (inerente 7!) 
ale unei epoci, ale unor metode astăzi con
damnate de istorie, sînt amare ; dar sînt 
ale noastre : așa cum și îndurerata tărie 
a eroului principal, chintesență de forță, 
șovăială, înțelepciune discret etalată. în
credere — este a noastră. Magistral in
terpretată de acest uluitor actor de film 
care se numește Mitică Popescu. Secondat 
cu brio de către Mircea Diaconu si de 
către Valeria Seciu mai ales.

spectatorului, rafinîndu-i-1 în fața spec
tacolului sonor al lumii, ci cel mult urechii 
care îl apără de mașini pe stradă și de 
cîinii care îl latră.

în concluzie : căutați-vă în sălile pe 
care rețeaua vi le pune la dispoziție locui 
din care puteți distinge cite ceva din su
netul lumii pe care Daneliuc v-o pune în 
față. Veți petrece cu acei țărani anotim
purile vieții lor și, poate, auzindu-le, veți 
putea medita mai cu folos cît o cunoaș-

Limbajul
cel mai de preț — 
adevărul

Am trăit tm moment rar ta cariera mea 
cinematografică. De ce spun lucrul ăsta ? 
Pentru că poți juca un rol tatr-un sce
nariu obișnuit, dat cu un regizor mare 
sau invers, un scenariu deosebit cu un re
gizor oarecare. A avea fericirea să fii ar-

Mai autentici 
decît țăranii

E un lucru neobișnuit ca un actor să-șî 
comenteze munca dar dacă o fac, mă gîn- 
desc să ating citeva probleme — pentru 
că sînt citeva — în afară de memorarea 
textului. N-am mai făcut decît in lu
crarea de diplomă așa ceva, demonstrînd 
cit de inutilă este teoretizarea de sine, 
mai ales acum cînd teoria a devenit o 
practică șl a gîndi l-a înlocuit pe a simți, 
deși eu mă îndoiesc întotdeauna de pri
mul.

Prima oară am văzut filmul Ia pre
mieră și m-au cotropit din nou senza
țiile de frig, nesomn picioare ude. Da
cia 1300 roșie și cartofi copți împreună 
cu Mitică Popescu. Este în primul rind 
meritul filmului care ar trebui, cred eu, să 
fia un izvor de senzații și stări (acesta

VÎNĂTOAREA DE VULPI este un film 
gindit cinematografic. Desele și abrup
tele rememorări (adeseori flash-back" 
în cadrul ,,flash-back“-ului), reluarea 
acelorași planuri dar din diverse unghiuri, 
repetarea unor secvențe întregi, pot părea 
derutante : ele sînt însă dirijate cu o in
teligență, cu o logică atît de strînsă, incit 
obligativitatea participării la comnuner ■ 
acelui „mozaic" propus de Daneliuc de
vine pasionantă. Ne aflăm, indiscutabil, 
în fața unei opere de veritabilă școală 
cinematografică națională (și mă asociez 
întru totul părerii lui Radu Georgescu, de 
la „SAPTĂMÎNA", că este absolut nece
sar ca ea să fie prezentată competițiilor 
internaționale !).

De reținut — ca și în precedentele fil
me ale lui Mircea Daneliuc — valoarea, 
calitatea, profesionalismul fiecărui mem
brii al echipei. Menționăm aici citeva 
nume : Călin Ghibu (imagine) — clocot al 
pietrei și pămîntului. al zăpezilor ames
tecate cu noroaie : raze palide ale unui 
soare de început de lume mîngîind chipu
rile aspre, marcate de dureri, ale țărani
lor. Magdalena Mărășescu (decoruri) —- 
detaliu realist dus pînă la. exasperare, 
pînă la miracol, pînă ia autentic în cel 
mai deplin înțeles al cuvîntului. Oîtea Io
nescu (costume) — oare nu cumva eroii 
cărții lui Săraru și filmului lui Daneliuc 
și-au împrumutat propriile costume, in
terpretilor, pentru filmare ?!

în sfirșit : Horea Murgu (coloana so
noră) — încă o dată, extraordinarul avan
taj adus unui film prin folosirea „prizei 
directe" ! (chiar dacă, neîntelegînd unele 
cuvinte, sîntem nevoiti a fi mai atenti, 
pentru a întregi replicile — dar cît auten
tic I, în dialoguri, cît firesc — spre deo
sebire de magistrala răceală, de impeca
bila dicție, de eleganta și adormitor de 
uniforma silabisire a textului, cu care 
ne-au obișnuit „post-slncroanele" Buftei!).

HORIA PATRAȘCU S

teți și dacă mărturia lui Daneliuc v-a fost 
de vreun ajutor.

Cît despre mine, vreau să aduc mulțu
miri și pe această cale omului care cu o 
experiență de aproape 30 de ani de cine
ma a fost tot timpul lîngă mine, tehnicia
nul de sunet Santiu Gh. Alexe și firește 
tuturor colegilor de la care am învățat și 
voi mai învăța acest meșteșug.

HOREA MURGU R

gument într-o demonstrație de virtuozi
tate scriitoricească și virtuozitate regizo
rală este un lucru toarte mare. Am văzut 
filmul și am avut putere® să-1 văd ca un 
spectator abia a doua oară și atunci am 
realizat că mă aflu în fața unui eveni
ment : întîlnirea între doi creatori de 
exemplară profunzime umană, posesori 
cu unui limbaj de cel mai mare preț — 
adevărul. întreaga mea stimă acestui film 
excepțional la baza căruia a stat un ro
man excepțional. Nu pot decît să mă 
mtadrese că am tost chemat să slujesc cît 
mi-a stat în putință acest eveniment al 
culturii românești

MITICA POPESCU R

fiind pe deplin) și abia la urmă al nave
tei mele de actor toamna, iarna, primă
vara. Apoi am început să mă bucur de 
filmul în care jucasem și care este poate 
primul film românesc eu țărani care are 
autenticitate pe tot parcursul, de la cui 
la țuică. Eu unul asta im* și propusesem 
inițial, dar dacă cineva dintre noi ar fi 
fost artizanal, totul se destrăma, așa că 
după ce m-am bucurai că participarea 
mea n-a stricat nimic, că mediul încon
jurător format din colegi foarte buni 
(care, deși profesioniști au fost mai au
tentică decît puținii țărani rămași in zonă 
— moșul din Sacoț locuia în Sibiu și se 
numea Nicu Niculescul și mai ales din- 
tr-un Mitică Popescu excelent, bucuria 
mea n-a mai cunoscut decît o margine : 
aceea că, probabil datorită una insufi
ciențe personale, n-am înțeles genul de 
montaj, negăsindu-i cifrul, nici in zona 
de povestire, eliptică pe care o știam Ini
țial. O să mă mai căznesc zilele astea.

MIRCEA DIACONU R
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constelația lirei Păsări
Demers '

Caut pătimaș 
drumul pe care întors 

proaspătul șantierist 
(țăranul de ieri) — cu intermediara sub braț 
și punga de bomboane pentru copii 
mototolită la un loc cu mărășeștile 

(spaima nemților) 
in buzunarul asudat al salopetei — 

să fie mulțumit.
C. VASILE H

Rațiunea în recesie
Ceea ce vedeți voi acolo sus, 
aburul acela diafan 
in plină recesie 
și care privește înapoi cu minie, 
este Rațiunea.
Jignită de Ignoranță, 
s-a hotânț să ne părăsească 
definitiv planeta, 
după ce a așteptat milenii in șir 
o cumințenie 
ce s-a dovedit a fi sămință sterilă. 
Rugați-i întoarcerea, 
oameni, 
pină vă mai puteți face auziți ! 
Spuneți-i că, 
între timp, 
ați găsit formula.fericirii. 
Dacă o să vă creadă...

Rostul ascuns
Mi-am căutat cu incăpăținare rostul 
printre dunele deșertului libanez, 
crezîndu-mi-1 ascuns undeva după ele. 
Ajuns la capătul timpului pierdut, 
am înțeles că nu acolo putea să se găsească, 
in nisipurile stîrnite de vint și caravane.

L-am căutat apoi în urmele pașilor Profetului 
și strămoșilor biblici, 
dar ele au fost demult acoperite de pulberea vremii. 
Nici in basmele cu aromă orientală 
ale bătrinilor nu l-am găsit, 
și nici sub rădăcina milenarilor cedri.
Sint totuși încredințat că rostul meu 
se află undeva ;
îi simt chemarea stăruitoare, 
bănuiesc umbra care-și caută trupul. 
Evadind din pătratul logic 
și ieșind din hățișul contradicțiilor, 
am sărit peste meridianul scăldat 
in apele mediterane.
Uimit și tulburat, 

mi-am redescoperit chipul 
în prietenia descendenților daeo-romani 
și, odată cu el, 
rostul ascuns in arcul Carpaților.

RACHED ELIAS DAOUD B

Legenda lacului Oelunl Beiulu i
(După „Ghidul turistic al județului Caraș-Severin", 1971, 
de Dr. Marius Bizerea)

Se spune eă, odată... și, eu Ie dau crezare 
Minunilor iubirii crescute din dureri.»

Se spune că fusese un bei, odată, care 
Hălăduia romantic prin codri austeri.

Trăia la noi în țară feciorul unui pașă :
Cînd se-ndoiau românii sub nouri uriași ; 

Și-avea intr-insul flăcări de fire pătimașă. 
Dar blind era la suflet, cum sînt și-ntre vrăjmași.

Pămînturile-acestea plăcindu-i mult prea foarte, 
De vraja lor măreață nemaifiind sătul. 

S-a juruit in sine că nici pină la moarte 
Nu are să se-ntoarcă vreodâtă-n Istanbul.

Vinatul cel mai proaspăt ii răsărea in cale. 
Iar cerurile, cîte-s mai gingașe Ia noi. 

L-au tulburat cu stele de nopți patriarhale. 
Miraje presărindu-i in ochii amindoi.

Zadarnic, din-departe, mocnind sub feregele, 
Mi-1 agrăiau hanîme cu nuri de turiurici. 

El nevroind licoarea chemărilor acele. 
Să-și murmure viața, s-a așezat aici.

Erau de bine toate, ba chiar cum nici în vise 
Merindea împăcării nu poate prinde chiag ;

Și mi-I primeau ai noștri cu brațele deschise, 
Fiindcă el știuse să li se facă drag.

Schimbînd cu gospodarii cuvinte de mătasă. 
Flăcău fiind de treabă, modest și delicat, 

Poftitu-l-au pre dinsul în fiecare casă. 
De parcă se născuse de-a dreptul în Banat.

Ci mai cu seamă-n sîihe-și bătătorea potică, _ 
Să-și împletească gîndul cu falnicul frunziș, 

Privind.în ape limpezi cum păstrăvul despică 
Răcoarea curgătoare, mai ager ca un șiș.

Intirzia pe-acolo mai mult ca orișiunde, 
îndeosebi in singe cind ii cădea alean. 

Și cînd părea un vaier in piept că îl pătrunde 
Fierbinte ca dogoarea unui pîrjol avan.

Să fie ?... Ce să fie ?... A inimii e taina,
Pădurea intețind-o cu farmecu-i nestins,

Atunci cînd primăvara își primenește haina. 
Cu florile venite pe lume, dinadins.

Se-nfiripa un cîntec ? Sau numai o părere 
înfiora auzul ciudatului străin ?, 

Curgind ca o șuviță de rouă și de miere, 
Prinzindu-mi-1 in mreajă, puțin cile puțin.

A nu-și mai da cu seama era să i se facă ;
S-ar fi crezut, incalte, cu creierul beteag, 

Dintr-o poiană plină de lăcrimioare, dacă
O jună ciobăniță nu se dădea-n vileag.

Suavă ca icoana mirenilor ce încă
Adoră mituri sacre înscrise în zenit ;

Era ca o gazelă, cum numai o româncă
Mai poate să se afle fără să fie mit.

Era, așa, ca dorul purces din zări mijite. 
Molizii cind cu luna fac taină și se plac ;

Ca nimfele silvane iscate, pasămite.
Anume să le vină voinicilor de hac.

Și i-a eăzut deodată atît de jinduită :
Că și-ar fi dat virtutea pe-un zimbet virginal, 

Și bidiviul care, din coamă in copită,
Părea ticsit cu vifor cum n-au mai fost vreun cal.

Și-ar fi dădut și rangul și-a brațelor dogoare
Și macii tinereții din pieptul său viteaz, 

Acuma cind iubirea, atotbiruitoare,
Iși revărsa aroma spre el, ca un miraz.

, Așijderea și fata, privîndu-1 cu sfială.
Să-și creadă sie însăși nu izbutea deloc : 

Prea semăna cu zeii din lumea ireală,
Cind o plezneau nocturne harapnice de foc.

Era cum numai somnul aduce cîteodată
La căpătîiul dinsei icoana unui cerb, 

Să-i mîngiie, pe-o clipă, nădejdea zbuciumată ;
Să-i ocrotească pașii, ca un străjer superb.»

Și se uimiră foarte ! Și mult ml se plăcură !
Și cine să-i descrie s-ar fi găsit ghibaci ?

Căci se iubeau cuminte și-asupra cu măsură, 
Cînd prospețimi stelare sclipeau peste copaci.

Știindu-se copilul colinelor semețe,
EI îi punea miresme de arbori sub călcîi.

Iar fata-1 poleise cu-ntreaga sa tandrețe.
Cum izbuteau, pesemne, fecioarele dinții.

O noapte și-neă alta, și cîte nopți să fie
De cind Zeița Lunii-i ținea intr-adăpost?

Simțind cum ii răsfață o sfintă bucurie.
Uniți intr-o credință cum altele n-au fost.

El, euprinzind mlădița romanticei ghiaure.
Și-n sinu-i cuibărită ca o driadă, ea. 

S-au hotărit să steie de-a pururea-n pădure ;
Și-ntreaga lume facă-și viața cum și-o vrea...

Estimp, băirinu] pașă, precum o piază cruntă,
Prinzind de veste unde-i feciorul său hoinar. 

Răcnise cum că dinsul intr-o atare nuntă
Are să-mplinte, însuși, cel mai tăios hangear.

Invinețindu-și pumnii de-o erincenă mînie.
Și-a zis, boțindu-și barba de zeci de ori în șir : 

„Din seminții ghiaure. nu-mi vreau drept noră mie. 
Chiar dac-ar fi turnată direct în baibafir 1“

Strigîndu-și lefegiii, porunci să Ie impună,
Le-a croncănit să scurme, de-ar fi pămîntul tot, 

Și tainic s-o inhațe pe ciobăniță jună, 
Stingindu-i fericirea in orice chip șocot.»

Se nimerise beiul plecat la vinătoare,
Iar ea, vrăjmaș pîndită, s-a pomenit pe-un stei ;

Și n-a fost chip să-1 strige, căci o forțau să zboare. 
Dar nu crescură aripi din degetele ei.»

Cind s-a intors voinicul, simțind că-1 arde plînsul,
Găsind-o-nțepenită între călăi destui. 

Se spune că jungherul și l-a înfipt înlr-însul :
Ca să rămînă veșnic lingă iubita lui.

Și se mai spune cum-că din lacrima căzută
S-a împlinit oglinda acestui lac ciudat. 

Pe care o cascadă duioasă il sărută
Cu dragostea eternă a fetei din Banat...

Zeițele pădurii, desigur știu mai multe,
Sporovăind, sub stele, despre tărîmul lor ;

Dar cine are timpul, acum, să le asculte ?, 
Abia cind o legendă mai mlpîie-n popor.

Se spune că odată, cumva ca niciodată, 
Hulubii fericirii nu vor avea dușmani.

Eu, de pe-acum, povestea o cred adevărată. 
Chiar dacă pin’ atuncea vor trece mii de ani 1

GHEORGHE AZAP B

Sint oameni care au sufletul cit o alună
Ascuns după kilometri de ziduri
O, eu merg cu sufletul descoperit
Singura lui cămașă este foița de argint a privirii. 
Astfel poetul trece prin lume
Și sufletul lui este cit toate grădinile pămintului. 
Cit toate orașele, cît toate deserturile. 
El suferă pentru pietrele aruncate în voi. 
El primește în locul vostru biciul legilor.

biciul acestor vremuri.
Iubiți poeții, ei sinț niște păsări care ard 

in flăcări
Luminind
Cerul patriei, etern.

Pămîntul și cuvintele
Ce e mai bătrin cu un ceas ?
Pămîntul, care e același, de la începutul lumii. 
Sau floarea galbenă ?
Noaptea, tirindu-se pe acoperiș, cu blana ei caldă, 

cu țîțele pline de lapte,
Noaptea, lupoaică alăptîndu-ne vremelnic pe toți î

Cine e mai bătrin cu un ceas ?
Norul care trece ?
Popoarele călare, hoardele vrăjmașe care tree
Jucîndu-se cu cloșca și puii de aur
Intre două mări 1
Cine e mai bătrin cu un ceas?
Cine e mai bătrin cu un eeas ?
Tu, care scrii poezii pe aripile fluturilor ?
Sau pămintul acesta, ca o memorie a lucrurilor și 

ființelor care au fost.
Tu, sau cuvintele, fluviu de aur ureînd 

din generație în generație ?
Cine e mai bătrin cu un ceas ?

Pămîntul și cuvintele
Dintotdeauna sub aceleași stele.

Desen de SIMONA POP B

Statui
Ce cuvinte ne pot aduce seninul dulce al cerului. 
Ce cuvinte potolesc foamea și setea. 
Ce cuvinte, ca o zăpadă sclipitoare, 

alină sufletul, *
Cum e poezia care luminează.
Stea, in bezna universului ?
Fiecare euvînt scris de Eminescu
A devenit o statuie.

Început de toamnă
Peste grădini trece clătînîndu-se corabia vîntului 
Dovleci uriași, pepeni și gutui 
Au absorbit timp și au crescut.
Griul, cel care stă ia temelia pămîntului
Este adunat în hambare.
Dealuri galbene, căciuli țuguiate de daci 
Veghează etern sub soarele patriei.
Sub fiecare frunză se coace un fruct
O, fiecare euvînt este un fruct 
în fiecare toamnă altul. 
In fiecare toamnă mai dulce.

Act de credință.
Trupul meu are granițe.
Spiritul, nu.
Poetul este un cetățean ai lumii.
Dar mai presus de poet 
Este soldatul, 
Și el este al patriei.

MARA NICOARA B

Tîrziu J
Se face tîrziu și e frig
O, ce mult ard', in mine visele tale 
Și rămine un pumn de lumină. 
Pierdut între degetul mare și ziua de ieri.

Efemeră
Am văzut apoi jocul umbrelor
Fără ființă, plecate din noi

Și de ce mi-am spus atunci. 
Pot pleca, îmi închei socotelile ? 
Așteptasem destul miracolul lor 
Și umbrele, umbra, n-am reușit 
Să Ie prind pe retina 
Zilelor mele aiurea.
Clepsidra — bătrînă ca zorii —■ 
Măsoară abisul intre azi și apoi. 
Rămăsesem suspendat între clipele mele 
Neînțelegînd pentru ce m-am născut 
Odată cu universul.

SOFIA VÂCĂRESCU B

Curier literar
Aflîndu-ne în posesia cîtorva sute 

de manuscrise, o adevărată avalanșă 
de poezie, dar, din păcate, și de non- 
poezie, sîntem obligați să folosim, 
pentru o cît mai rapidă comunicare cu 
aspiranții la glorie, un stil aproape te
legrafic. Sperăm ca. pe parcurs, poa
te în chiar viitorul nostru „Curier" să 
putem închega un real și concret dia
log cu cititorii. Pină atunci, în limita 
unui spațiu tipografic și așa destul de 
restrîns, apelăm tot la stilul telegra
fic, oarecum expeditiv., dar singurul în 
stare să ne elibereze de acea avalan
șă de plicuri sosite la redacție.

Așteptăm, așadar, noi versuri de la : 

Dan Bucur Mînătoru, Paul-Petrieă 
Voicu, Viorel Trif, Mioara Dristaru, 
Rodica Gheorghiu. Dan.Devovia. Iu
lia Virgil Lăncrănjan. loari Lăncrăn- 
jan,. Nicolae Nicoară și Cristian Dică.

Deocamdată NU pentru : Madan I. 
Ioan, Maria-Luiza Niculescu. Ghiță 
Ion, Dorin Constantin. Marius Ri
chard, Mihai G. Buzea. Emilia Ba- 
bău, Stelian Platon. Jean Moise. Di
mitrie Ivănescu. Gheorghe Buțu. Du
mitru Nițoi. Georgeta Rațiu. ton Nem- 
țeanu, ionuț Dumbravă. Alexandru 
Leonte. Radu Bogăcean. Maria Feraru. 
Tuturor acestora le adresăm rugă
mintea, de a' se consulta înainte de a 
ne asalta cu noi versuri, cu un cît 
de cît cunoscător intr-ale poeziei.

V. N. ■
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DOCUMENTE ALE UNEI MARI CONȘTIINȚE
Marți, 4 iulie 1939. în ședința Senatului, ministrul agricul

turii și domeniilor, N.D. Cornățeanu, prezintă „Expunerea 
de motive'* a proiectului Legii pentru valorificarea griului.

Această lege fusese elaborată de guvern, ca o măsură pen
tru soluționarea crizei agrare, manifestată pe de o parte prin 
scăderea pe piața mondială a prețului unor produse princi
pale, precum griul, iar pe de altă parte prin scumpirea tu
turor articolelor necesare producției agricole.

Cum griul era „cel mai valoros produs al economiei româ- 
nești“, cum el juca „un rol determinant în balanța comer
cială a României**, cum era „vegetala cea mai propice climei 
țării noastre**, și cum intra în „îndeletnicirea obișnuită a 
micului agricultor, constituind în bugetul său articolul cel 
mai sigur și mai important" — guvernul de sub președinția 
lui Armand CălineScu hotărăște ca statul să valorifice acel 
produs, asigurînd producătorului „un preț remunerator", sta
bilit la 42 000 lei vagonul (10 000 tone) la baza de 75 kg cu 
3 la sută corpuri străine. Pentru aceasta se deschidea un 
credit de 2 miliarde lei Institutului Național al Cooperației, 
alocat cumpărării griului — „din ordinul și în contul statului" 
— pe piață; astfel, prețul remunerator devenind singurul preț 
al pieței interne. Și, în fine, încă un element esențial de reți
nut din noua lege : prețul remunerator „trebuie să parvină 
in mîna producătorilor, înlăturîndu-se beneficiile ilicite ale 
speculanților".

Joi, 6 iulie 1939. Ședința Senatului se deschide la ora 16. 
Sînt prezenți 146 senatori ; nu răspund la apel alți 82. Dună 
votarea unui proiect de lege anterior, se . reia discuția gene

rală la proiectul Legii pentru valorificarea griului. Ultirpul 
înscris la cuvint este Nicolae lorga, care își justifică inter
venția, între altele, și din aceste puncte de vedere : „Eu sînt 
moldovean din nordul Moldovei ; familia mea însăși și din
spre partea tatei și dinspre partea mamei a avut moșii pe 
care le-a pierdut. Eu nu am avut niciodată nimic în acest 
domeniu, dar erau încă rude de ale mele, la care mergeam; erau 
vacanțe întregi pe care le-am petrecut la țară. Știu ce este 
lucrul pămîntului, nu din cărți, ci din experiență. Am dormit 
și eu lingă arie...

în clipa de față noi discutăm această valorificare a griu
lui și după știri sigure pe care le am din județul Suceava 
de odinioară, din județul Baia da astăzi, aflu că nu se mai 
vede altceva acolo decît vite în continuă decădere și terenuri 
goale pe care odinioară se făcea cea mai frumoasă agricul
tură... în județul Tutova, cine străbate acele părți se poate 
vedea că pînă și pămîntul se prăbușește, dealurile de lut se 
coboară la vale".

în cele de mai jos, vom reda și de astă dată părțile cele 
mai semnificative dintr-un discurs politic de excepție, rostit 
de cel care de-a lungul anilor adresase lucrătorilor pâmîn- 
tului patetice cuvinte : „Vă chem la muncă pentru binele 
țării. Muncă aprigă pe sfîntul cîmp al ostenelilor voastre de 
două mii de ani. Muncă pe fiecare bucățică de pămînt, căci 
fiecare petec de pîrloagă e o rușine pentru țara întreagă. 
Muncă de fiecare zi... Muncă de frați...".

STELIAN NEAGOE

„Iubirea noastră adîncă pentru pămînt"
N. larg i : ...Dar să-mi îngăduiți, d-lor 

— pen eu sînt autorul articolului din 
Regui., i; („e desfășurare a lucrărilor 
Senat J. . - n.N.) care acordă numai o ju
mătate a eas ele vorbit, — să aduc foar
te pe scurt din cunoștințele mele înaintea 
dvs., ii. nintele pe care ni le arată po
porul n , ’, care a fost totdeauna, în dez
voltarea lui, un popor agricol, poate în rîn- 
dul intii. prin tot trecutul său, un popor 
agricol. . urerea că noi am fost niște țărani 
vagabonzi, umblînd în dreapta și în stin
gă Dunării, mergînd de pe malul Tisei 
sau din regiunea mocanilor pînă în Cri- 
meia și incapabili de altceva, este cu totul 
falsă. Tot vocabularul nostru agricol arată 
că noi am fost lucrători de pămînt și mai 
arată încă un lucru : iubirea noastră adîn
că pentru pămînt. Pentru pămînt luptăm, 
pentru pămînt ne judecăm, ca răzeșii din 
Moldova care-și pierd averile judeeîn- 
du-se, pentru pămînt ucidem, — crimele 
pentru pămînt sînt mai multe la noi decît 
oricare altele — pentru o bucată de hotar, 
oamenii își dau cu ciomagul în cap.

Prin urmare sîntem un popor de agri
cultori. Nu se pune chestiunea că 80 la 
suta sînt agricultori, poți să fii un agri
cultor foarte prost în proporție de. 80 la 
sută (ilaritate). Dar noi sîntem, în toată 
dezvoltarea noastră, strîns legați de pă
mînt...

Și pentru că au fost și păreri greșite 
aici în ceea ce privește trecutul agricultu
rii noastre, să-mi dați voie să fac cîteva 
rectificări.

Noi am început cu agricultura griului ; 
griul, secara, ovăsul — nu „ovăz", pentru 
că aceasta înseamnă că vezi pe cineva 
(ilaritate) — toate aceste varietăți de grîne 
sînt de origine latină. Vechii agricultori, 
încă din timpul romanilor, — chiar și da
cii de o ’inioarâ, pe vîrful munților, încă 
practicau agricultura, cum s-au găsit anu
mite tr-ms. — cultivau grîu. Acum în urmă 
a venit "nrumbul...

Deci la început a fost cultura griului. 
Devizele sînt rezultatul confuziunii abso
lute ci' ’stele economiștilor teoreticieni 
de dună război, în urma unor tendințe na
ționaliste care au ajuns la o formă de 
paroxisirf, tendințe care călăuzesc toate 
popoarele, silindu-le să cumpere materii 
proaste de la dînsele, atunci cînd cei din 
țară, ocupîndu-se de lucruri care se pot 
face mai bine acolo, ar fi cîștigat mult 
mai mult decît în autarhia aceasta, au
tarhie care n-are nici .un sens.

A lua pe un om de la ocupațiile lui 
obișnuite pentru a-1 introduce într-un alt 
domeniu și a-1 pune să facă ceea ce ni
meni dintre ai lui n-a mai făcut, a face 
agricultură așa cum de pildă face italia
nul în Istria, cînd așează pămînt peste 
stîncă, în loc să cumpere grîu de la noi, 
nu se poate mai mare rătăcire decît aceas
ta. Aceasta ar fi ca și cînd am introduce 
la noi lei și tigri, ca să avem și noi leii 
noștri și tigrii noștri (ilaritate). Cam așa 
ceva este și în domeniul acesta.

Pe vremea aceea nu existau decît bani 
buni. Nu exista hîrtie, prin abuzul care 
se face cu dlnsa azi ; este un ban pe ju
mătate fals sau 99 la sută fals, iar contro
lul aurului în Banca Națională nu îl face 
nici o comisie internațională. Cine _ vrea 
crede, cine nu, nu crede. Cine strigă mai 
tare că are aur, este crezut mai mult.

Prin urmare griul nostru îl mîncau os
tașii lui Ștefan cel Mare, fiindcă aceștia 
erau ostași hrăniți cu piine și au putut 
să apere o țară mică împotriva tuturor 
vecinilor, care luau din rezultatele muncii 
lor însăși...

Dar noi eram mari crescători de vite, 
lucru care a fost neglijat cu desăvîrșire 
timp de un secol întreg. Vitele din Mol
dova erau vestite în lume. Le exportam 
prin Danzig, și se mînca biftec de came 
de bou din Moldova la Londra, fiindcă 
exportul se făcea in Anglia. Aceasta se fă
cea pe vremea lui Vasile Lupu, pe la 1650.

Pe de altă parte se exportau în Ardeal, 
mai ales din Oltenia, porci. Domnii noștri, 
care ei rezumau statul — noi acuma vor
bim de stat dar pe vremea aceea erau 
Domnii-Domnil noștri creșteau și vindeau 
animalele cele mai bune în anumite ramuri 

și către anumite orizonturi economice. 
Alexandru Lăpușnsanu era un mare ne
gustor de boi și de porci. Ardealul tot se 
hrănea cu carne de porc, porci aduși de 
dincoace de Carpați, domnitorii munteni 
toți exportau boi și în primul rînd porci. 
Care întregi de pește plecau din Brăila. 
Sașii și ungurii din Ardeal, care pe vre
mea aceea nu erau protestanți și calvini, 
ci catolici, se hrăneau în timpul posturilor 
cu peștele acesta al nostru. Cei din urmă 
pescari și cărăuși trimiteau acolo peștele 
lor.

Se vorbea de exportul de păsări. A fost 
un moment cînd un anumit export de pă
sări în Italia căpătase o dezvoltare care 
dădea cele mai bune speranțe pe lingă 
exportul petrolului, pe care-1 scoteam în 
condițiuni de o imprudență fără pereche, 
că vom ajunge la un faliment al petro
lului. Exportul petrolului ne dădea iarăși 
devize importante, prin urmare noi aveam 
o economie națională completă în folosul 
nației. Aceasta este ținta, aceasta este pro
blema la care trebuie să se ajungă prin 
rezolvarea acestor chestiuni ; economie na
țională completă pentru folosul nației, 
care a întemeiat și susține statul, pînă la 
cel din urmă țăran.

Nu vă puteți închipui cît de dibaci erau 
înaintașii noștri, poate fiindcă nu erau atî- 
tea școli de comerț și nu se făceau atîtea 
lecții de finanțe și poate fiindcă nu exis
tau atîția specialiști, care, evident, că des
curcă lucrurile pentru dînșii, dar mai pu
țin pentru noi, care nu avem competen
ță, căci pe noi mai mult ne încurcă prin 
considerațiunile lor savante. Au venit tur
cit Turcii ne-au impus monopolul, întoc
mai cum se petrece astăzi într-o formă 
mai civilizată, în aparență, cu pătrunde
rea Germaniei. Că și în chestiunea 
aceasta a convenției cu Germania, eu cred 
că era bine să ne oprim puțin asupra ei, 
fiindcă ea poate va interveni și în dome
niul acesta al exportului nostru de grîne, 
dacă nu mă înșel eu, foarte mult, și dacă 
nu cunosc îndeajuns psihologia unui ad
mirabil popor în plină expansiune, — prin 
urmare, năvălitor, care ridică toată do
rința de independență, împotriva acelora 
care sînt amenințați a fi năvăliți. Au ve
nit turcii care au spus : să vindeți numai 
la noi !

Ce au făcut ai noștri ? Au continuat să 
crească boi, porci, au continuat să cultive 
grîu ? îndată ce s-au găsit înaintea acestor 
schimbări, înaintea acestui „dictat", am 
zice, după un cuvint care se întrebuin
țează în Germania, au schimbat imediat 
felul de producție. Este o problemă la 
care ne-am oprit noi astăzi fără a-i găsi 
soluția definitivă, această acomodare, po
trivii cu nevoile din afară și posibilită
țile noastre de a lucra. Adaptarea întregii 
noastre economii naționale este o operă 
desigur revoluționară. Tot ceea ce a făcut 
revoluția altora, să avem curajul să o fa
cem și noi, și în agricultură și îp politică. 
Dacă mergem pe drumur ile celei vechi, nu 
putem să silim pe alții să cumpere ceea 
ce produc ei singuri, nu putem sili pe alții 
să cumpere de la noi, cind ei află măr
furi mai ieftine în altă parte, pentru că, 
dacă nu reușim, statul nostru să plătească 
pagubele care erau de prevăzut...

Dar eu mă întreb cum oare s-ar ajunge 
la capăt într-o economie națională beteagă 
în care astăzi țipă griul, mîine porumbul, 
poate poimîine economia de vite și într-un 
anumit moment va țipa și petrolul. Căci 
petrolul este acum și în Mesopotamia, el 
se găsește chiar și în Italia în anumite 
părți unde se face imposibilul ca să se 
ajungă șl pentru el Ia perfecta autarhie. 
S-a încercat și în Franța petrol artificial, 
iar în Germania se știe că prin anumite 
sinteze chimice se capătă un produs care 
de obicei vine din petrol...

Dar spuneam că ai noștri, cei vechi, au 
găsit șl față de turd mijlocul de a trece 
peste dificultăți. Ei știau în primul rînd că 
turcii mănincă in special carne de berbec, 
evitînd celelalte animale. Dar turcii pre
tindeau și grîu și atunci ca să nu le dăm 
grîul nostru turcilor, pentru aceasta am 
adus la noi porumbul... și ne-am ținut 
cu aceasta pentru export numai berbeci 

chivirgic, cea dinții calitate din toată 
lumea, numai seul și cervis : atît trimi
team turcilor...

Dar a venit un moment, cînd [după 
Adrlanopol — 1829] am reglementat ex
portul nostru cu turcii, ne-am permis și 
un export aiurea. Pe vremea aceea, în 
Europa era o lipsă extraordinară de brațe 
mai ales la țară, din cauza războaielor 
lui Napoleon I, care trimisese în foc și co
piii de 17 ani. Mînă de operă era foarte pu
țină, iar mașinile pe atunci nu existau. 
Mai adăugați și faptul că acești soldați al 
lui Napoleon nu se hrăneau în timpul răz
boiului, cum se hrăneau acasă la dînșii, 
ci se deprinseseră în cazărmi și în cali
tatea lor de cuceritori, în provinciile pe 
care le stăpineau, se deprinseseră cu pîi
ne bună. Și atunci din toate părțile s-a 
cerut piine.

S-a introdus și navigația cu aburi pe 
Dunăre... Imediat ce am văzut că se cară 
acest produs ne-am aruncat asupra griului. 
Marea producție de grîu nu are mai mult 
de 110 ani. Prin urmare, dacă ar fi vorba 
de un lucru de pe vremea dacilor sau 
romanilor l-am părăsi cu greu, dacă însă 
este vorba de un lucru datorit unei anu
mite sîtuațiuni în Europa, care de atunci 
s-a schimbat, desigur se pot introduce mo
dificări, care modificări mu le vor face 
istoricii, ci le veți face dvs., agricultorii, 
nu numai aici în Senat, dar uniți pînă la 
cel din urmă țăran, pe baza unui sistem 
revoluționar de producție nouă.

Eu am vrut să fac revoluția aceea de 
care v-am vorbit. Revoluția aceasta nu se 
poate face decît prin regiuni. Ținuturile 
acestea, bine sau rău numite, — eu nu 
sînt îneîntat că mâ găsesc în ținutul Bu- 
cegi (ilaritate), este un nume ca oricare 
altul, — nu sînt regiuni agricole. Trebuiesc 
create regiuni agricole, în fruntea cărora 
să fie așezați prefecți agricoli care trebuie 
să lucreze împreună cu toată muncitori
mea, — la urma urmei, muncitorime sîn
tem cu toții, unii muncind în frunte, iar 
alții mai la fund, dar cu toții muncim — 
pentru ca să se poată vedea spectacolul 
acesta admirabil care se vede în domeniul 
armatei...

Să se vadă peste tot ceea ce este la 
armată, să se facă adunările acestea 
agricole, consiliile acestea care în fiecare 
primăvară să primească din partea Minis
terului de Comerț, care trebuie creat în 
întregime, anumite îndrumări. Nu numai 
Ministerul Agriculturii trebuie să lucreze 
cu aceste adunări, ci și Ministerul Co
merțului, pentru că doar comerțul este 
acela care arată direcțiile de schimb ale 
unei țări...

Să se știe prin Ministerul de Comerț ce 
se cere in fiecare an. Previziune absolută, 
aceasta nu se poate, cum s-a spus aici.

Intervin anumite lucruri, o ploaie nece
rută, o arșiță care vine peste nevoile 
agriculturii, dar o prevedere oarecare tot 
se poate.

Germania lucrează astăzi în condiți eco
nomice deosebite, tot prin acel instru
ment de informație care e face să nu se 
înșele în nici o privință. Iar noi, dacă nu 
vom face un sistem național economic de 
același fel, vom fi siliți să-1 primim de 
la germani, potrivit cu convenția econo
mică încheiată, însă atunci va fi în folosul 
lor și nu al nostru și sistemul va consti
tui o umilință a independenței noastre 
economice scăzute.

înaintea agricultorilor trebuie deci să se 
arate : iată ce se cere pe piața mondială, 
iată ce calitate de marfă nl se cere...

...Noi să creăm o producție corespunză
toare cu mijloacele noastre și cu cererile 
străinătății.

Dar dacă fratele nostru țăran nu vrea să 
înțeleagă, să 1 se aplice un sistem de im
pozite, care să-l facă să vrea ; trebuie să 
i se spună țăranului : ori lucrezi după un 
plan alcătuit pe regiuni, ori dacă lucrezi 
individual, și atunci să fie pe pielea d-tale.

Dar, noi avem la graniță colhozurile ru
sești, — șl trebuie să spun că sistemul ru
sesc nu merge totdeauna rău, acolo rîurile 
sînt transformate ; ele nu mai curg unde 
curgeau de milenii: Azi Volga, mîine și 
alte ape, cl unde și cum vrea tehnicianul ; 

acolo guvernul sovietic hotărăște că va fi 
așa, el impune mașina cea mai perfecțio
nată care se întrebuințează pentru ca să 
se lucreze zeci de mii de hectare.

Eu nu zic că trebuie să imităm tot lu
crul acesta... Dar cînd avem de o parte 
Germania cu teoriile ei național-socialiste, 
cînd avem sistemul mussolinian și avem 
pe de altă parte, sistemul rusesc, noi să 
stăm tot cu plugușorul (ilaritate), care 
mai mult este plugușor de Anul Nou. sau 
să mergem tot cu străvechiul folklor 
agricol. Căci folklor agricol e 95% din 
producția noastră.

Agricultura mare produce...
Prin urmare, în condițiile acestea pu

tem noi ebneura metoda cu care se lucrea
ză în America ? Eu am fost acolo, în Ame
rica. în America vine agricultorul cu ma
șina în luna lui martie sau aprilie și face 
arătura și nimeni nu se atinge de pro
prietatea altuia, între timp face Industrie, 
comerț, irigație, — ce vrea. în toamnă se 
vine tot cu mașina, culege. Și agricultorul 
și negustorul mărfii sale pe care o știe 
perfect valorificată.

Puneți alături pe țăranul nostru, care 
umblă cu carul cu boi, și cu butoiul de 
vin în car, în momentul tocmai cînd pre
zența lui la țară este o absolută necesi
tate, sau el pune pe toate babele și pe toti 
moșii uitați de D-zeu, pînă și pe bunicile 
din familie ca să lucreze la cîmp.

Este trist că e așa. Dar sub ochii noștri 
se face aceasta. ___

Agricultură este aceasta ? Uitați-vă la 
ce se face în Bărăgan ! Li s-a dat pă
mînt, fără să li se dea înlesnirea de a-șl 
putea face și case, iar oamenii dorm pe 
cîmp într-o promiscuitate odioasă, pierzîn- 
du-și simțul moral, iar în toamnă aduc 
cîțiva strujeni așezați într-o căruță, care 
întrebuințează trei zile de drum în fundul 
văii Teleajenului.

Sîntem astfel sălbaticii din Oceania, 
stînd cu arcul înaintea tunurilor unui 
cuirasat englez. Aceasta însă nu mai poate 
dura. Dar se va zice : e posibil ? Avem 
dovezile.

...Vă amintiți din timpul războiului, cel 
care ați fost în Moldova, chiar și cei mai 
tineri dintre dvs., că pe acel pămînt era 
armata țaristă, și nu cruța nimic ca una 
care se socotea stăpînă pentru totdeauna 
cel puțin pe Moldova, că pe lîngă aceasta, 
dușmanii noștri, ceilalți, „centralii" care 
ocupau o bună parte din Moldova, căci se 
băteau doar pe lîngă Tg. Ocnei, amenințînd 
și restul teritoriului, iar din Bucovina ve
nea o altă armată...

Pe lîngă aceasta era populația locală și 
peste dînsa miile de mii de pribegi, oa
meni deprinși cu un trai bun, care cereau 
piine...

Au mers la lucru copil, femeile care năș
teau prunci, copil fără unghii, atît de slă
bite erau. Femeile acestea, jignite, dezo
norate, trăind în cea mai mare mizerie, au 
ieșit la cîmp...

Ei bine, ceea ce s-a petrecut atunci se 
poate face și acum. împrejurările sînt 
așa : fiecare trebuie să muncească pînă la 
istovire. Cine nu, trebuie adus de ceafă și 
aplecat asupra datoriei de către oameni 
care să nu cunoască nici un fel de frică, 
să nu-și amintească nici un fel de dema
gogie și să nu se încurce în nici o teorie. 
Astăzi, dați dvs., d-lor miniștri, alifia, dați 
o cîrjă pentru picioarele agriculturii noas
tre, care nu sînt peste măsură de sănă
toase, dar să vă feriți de un lucru, de 
acela de a deprinde pe om cu cîrja, pentru 
că atunci cînd nu are cîrjă, vrea sau ba, se 
învață să umble ; pe cînd așa, cînd știe că-i 
este asigurată cîrja de stat, picioarele se 
zgîrcesc și rămîn înțepenite toată viața 
lui...

Gîndiți-vă serios la acest lucru. V-o 
spune un om care a ajuns la o vîrstă 
aproape de capătul vieții, și eu țin ca, 
atunci cînd se va cerceta istoria vremuri
lor noastre, să se însemne acolo că ș-a 
găsit cineva care a arătat, cît a putut și 
cum a putut, singura cale pe care se 
poate merge.
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Cenaclul Flacăra al Tineretului Rewluționr? 
la Rîmnicu Vîlcea

Cronica [413]
Miercuri, 3 decembrie, la ora 13 fix, în 

Sala Sporturilor din Rîmnicu Vîlcea, Ce
naclul Flacăra al Tineretului Revoluția- 
nar, organizat de C.C. al U.T.C. și revista 
Flacăra, condus de poetul Adrian 
Păunescu, și-a propus (și a reușit pe 
deplin) reluarea mult așteptatelor sale 
întîmplări literar-artistice.

Așadar, pe aceeași scenă și în fața unei 
săli arhipline (peste 3 000 de spectatori, 
cînd capacitatea sălii este de numai 2 500 
de locuri !) s-au reîntîlnit valorile de 
primă mină ale cenaclului, adică Marcela 
Saftiuc, Mircea Vintilă. Victor Socaciu, 
Adrian Ivanițchi, Valeriu Sterian, Niru 
Alifantis,- Maria Naghi, Mircea Bodolan și 
Vasile Șeicaru, acestora adăueîndu-li-se 
Constantin Dragomir, Ileana Calinovici, 
Vali Șerban, Daniela Cosma și Laurențiu 
Mărgineanu.

Timp de_ 4 ore, deși întîmplarea fusese 
programată pe o durată de numai două 
ore și jumătate, sala a cîntat, a aplaudat 
frene c strădaniile celor ce, de pe scenă, 
au ti„nsformat toate cele 4 ore Intr-o 
reală sărbătoare a poeziei și muzicii.

încălzirea sălii, nu doar la modul figu
rat, cît mai ales la modul propriu, întru- 
cît între temperatura din sală și cea de 
afară nu era o prea mare diferență de 
grade,_ a făcut-o Mircea Vintilă care, îm
preună cu toți cei prezenți pe podium, a 
dat glas unuia din cîntecele care a intrat 
definitiv în conștiința marelui public, 
Pămîntul deocamdată.

Inaugurăm, iată, cu această cronică o 
modalitate oarecum nouă privind recep
tarea de marele public a cîntecelor rostite 
pe scenă. în acest scop, in timpul pauzei, 
am adresat spectatorilor doar două între
bări : care cîntec v-a plăcut cel mai mult 
și de ce ? Maria Moț, elevă în ultimul an, 
Liceul de matematică și fizică, ne-a de
clarat : . Pămîntul deocamdată. De ce ? 
Pentru că are o linie melodică foarte 
simplă și foarte frumoasă, ușor de reți
nut, dar și pentru că versurile acestui 
cîntec vorbesc despre o lume în care mai 
sînt încă multe lucruri de făcut. Este 
vorba în acest cîntec de un fel de echili
bru al lumii, un echilibru între bine și 
rău, iar datoria omului, mai ales a celor 
tineri, revoluționari, este de a înclina ba
lanța acestui echilibru în favoarea bine
lui".

După ridicarea cortinei prin Pămîntul 
deocamdată, a cîntat Ileana Calinovici. 
Două cîntece. Nu mor caii cînd vor clinii, 
versuri de Valeriu Armeanu, și Vis vege
tal, versuri de Magda Isanos, două -cîn
tece mai puțin cunoscute, dar care au cu
cerit publicul. Primul dintre ele, cu un 
ritm susținut, plin de nerv, conform ujui 
text de-o înaltă ținută artistică, pe cîtă 
vreme cel'de-al doilea, o scurtă baladă 
lirică ale cărei versuri „Aș vrea să fiu 
copac... m-aș apuca și iarna să-nfloresc 
ca să te bucur..." au înmuiat, ca să zicem 
așa, inima sălii.

Cu deosebite aplauze a fost întîmpinată 
Daniela Cosma, studentă în anul întîi la 
automatică. Dar nu acesta a fost motivul 
aplauzelor, ci faptul că Daniela cînta în 
fața concetățenilor ei, printre care chiar 
și părinții ei. A cîntat Urare, versuri de 
Nichita Stănescu, și Lumea este ca o 
roată, versuri de Anton Pann.

Cu Maria Naghi. această mînă de om 
care posedă o voce în forță, o voce ca
pabilă să electrizeze^ sala, motiv pentru 
care primul ei cîntec. Fericire de împru
mut, a fost întîmpinat cu vii aplauze încă 
de la primele acorduri, întîmplarea lite- 
rar-artistică a cenaclului și-a intrat in 
cursul ei firesc, într-un continuu dialog, 
cîntecele fiind reluate de spectatori, 3 090 
de oameni au ținut să cînte : „Oameni, vin 
și vă strig / Nu dați iubirea pentru nimic". 
„Aceste versuri, avea să ne declare unul 
dintre spectatori, Gabriel Medvedov, pic
tor decorator, sînt de-o frumusețe și de-o 
importanță capitală pentru noi, tinerii*' iar 
Maria Naghi le cîntă cu o forță teribilă", 
în continuare, abordind un cîntec popular 
maghiar, apoi două cîntece populare ro
mânești, Aseară ți-am luat bas-"a si Mo
țul și moața, Maria Naghi a demonstrat 
că, la Rîmnicu Vîlcea ca și la Miercurea 
Ciuc, folclorul românesc sau maghiar 
sună la fel, nu doar aproape de inima 
spectatorului, ci chiar înăuntrul inimii 
sale. Finalul numărului susținut de Maria 
Naghi avea să-l constituie o primă audi
ție, Piloții de încercare, versuri de Adrian 
Păunescu, un poem din care reproducem : 
„Piloții de încercare / își iau rămasul bun 
/ și pleacă fiecare / ca un obuz din tun". 
Va fi un cîntec care, fără doar și poate, 
se va impune conștiinței iubitorilor de 
muzică folk.

Și pentru că sala ajunsese la un optim 
stadiu de recepție. Victor Socaciu i-a 
dăruit celebrul Charlie Chaplin, un cîn
tec pe care aproape toți spectatorii îl pu
teau cînta și singuri, fapt ce vine să de
monstreze că balada a devenit, așa cum 
era și normal, un bun colectiv. Unul din
tre spectatori, Petru Mihai, muncitor la 
Combinatul de prelucrare a lemnului, 
avea să ne declare : „Am venit în mod 
special pentru acest cîntec despre Char
lie, cel convertibil, cu geniul său, numai 
spre cei mulți, deoarece acolo unde nu 
apare acest genial caraghios numit Char
lie Chaplin nu poate să existe omenie.

Și aș putea rosti mai toate versurile aces
tui cîntec care ni-J apropie pe marele 
actor. îndrăgesc, de asemenea, foarte 
mult și cîntecul Roata din care, luat așa, 
pe nepregătite, pot reproduce ca fiind de
osebit de frumoase următoarele versuri : 
căci neamul nostru n-a-nvățat să moară 
sau mai c nevoie A de cei ce țara nici
odată nu și-o lasă .

Cu două cîntece, Gara de Nord și Viață 
sigură, ambele pe versuri de Daniela 
Crăsnaru, Constantin Dragomir, un nume 
mai nou adăugat membrilor cenaclului, 
a menținut aceeași atmosferă de totală 
comunicare cu sala care trăia din plin 
fiece secundă a întîmplării literar-artisti- 
ce. A surprins plăcut la acest nou mem
bru al cenaclului nu doar rostirea ner
voasă a frazei muzicale, cît și versurile 
foarte simple dar de mare sinceritate ca: 
„Dar cînd văd că toți avem intenții bune 
/ Mă mai liniștesc și, iată, cînt“ (din Ga
ra de Nord) sau „Un metru cub de aer 
nețpoluat aș vrea., un singur fir de floare 
să pot privi acum, neîngrășată chimic, 
nepoluată cu parfum".

A urmat Laurențiu Mărgineanu, un alt 
nume mai nou al cenaclului, de felul său 
din Rîmnicu Vîlcea, motiv pentru care a 
fost întîmpinat cu ovații și aplauze. Prin 
tot ce-a cîntat, Laurențiu Mărgineanu a 
făcut dovada că merită din plin ovațiile 
și aplauzele concetățenilor săi. A început 
cu un cîntec la care am remarcat, odată 
cu sala, nu doar ritmul, să-i zicem, șăgal
nic, cît și versurile (aparțin poetului ti
mișorean Șerban Foarță) oarecum bizare : 
„Voltaire dormea într-o volteră (nu știm 
dacă asta e transcrierea corectă a acestui 
cuvînt absolut nou — n.n.) / și între timp 
filozofa / a mai trecut de-atunci o eră / 
și-a mai căzut cite o stea". Acestui cîntec 
care a plăcut prin năstrușnicia lui i-a 
urmat o baladă gravă și aproape tristă 
despre stingerea, încetul cu încetul, a obi
ceiurilor de iarnă, satele, dar mai ales 
casa părintească, implicit copilăria, fiind 
din acest motiv parcă mai sărace. Primul 
cîntec s-a numit Baioneta din Bayonne, 
iar cel de-al doilea, pe versuri de Lucian 
Avramescu, s-a numit Colind. Dar a ur
mat un al treilea cîntec (Protest proletar) 
din care, pentru frumusețea versurilor 
sale, reproducem : „Să ne convingem noi 
că se mai poate / că libertatea nu-i un sa
crificiu / că lumea nu o poți dresa cu 
biciul / că a iubi nu e o-ntîietate“. Acest 
cîntec a cucerit sala într-atît în cît con- 
ducătorul cenaclului s-a lăsat înduplecat 
și, la cererea sălii, l-a invitat să cînte și 
poemul Nicolae Bălcescu la gurile Dună
rii, cîntec prin care Laurențiu Mărginea
nu a făcut dovada deplină a talentului 
să”.

Tot cu un cîntec de factură patriotică a 
debutat și Vali Șerban, Tron în Apuseni, 
din care iată două versuri semnificative : 
„Dinspre infinit înspre Abrud / Carăle lui 
lancu se-aud“. Cu un patos și o dăruire 
specifice omului care-și cîntă meleagurile 
natale (Vali Șerban este născut și crescut 
la Alba Iulia), acest cîntec s-a vrut și a 
reușit să ne atragă luarea aminte că mul
te din marile evenimente ale istoriei noas
tre sînt legate de acea vatră numită 
Munții Apuseni. Vali Șerban a continuat 
cu Cenușa verii, versuri de Ion Sînge- 
reanu, și cu Vînturi pline de zăpadă, ver
suri de Serghei Esenin. Era, am spune, 
chiar momentul instaurării unui oarecare 
calm, a unei atmosfere mai destinse, mo
tiv pentru care s-au decretat 20 de mi
nute pauză.

La ora 20 fix, solicitîndu-se oprirea 
unui ventilator ce voia și el să cînte, Mir
cea Bodolan a declanșat partea a doua a 
întîmplării, abordînd în stilul său carac
teristic, plin de nerv și ritm, patru piese 
de bază în repertoriul general și colectiv 
al cenaclului: în tot felul de părți, Cîn
tec haiducesc. Balada amurgitului si Fost- 
am omul pădurii, ultimul cîntee fiind cîn
tat dimpreună cu sala, precum și cu co
laborarea frățească a celorlalți membri ai 
cenaclului, reluîndu-se astfel un mai 
vechi obicei al cenaclurilor, de întrajuto

rare, După cântece, Mircea Bodolan ne-a 
declarat : „Cind spun că am așteptat cu 
nerăbdare această reîntilnire cu publicul 
cenaclurilor noastre, vorbesc atît in nu
mele meu, cît și al tuturor celorlalți co
legi de cenaclu. Simt că bate un vînt pri
elnic în pînzele largi ale cenaclului 
nostr .

Pai uciparea Marcelei Saftiuc, un nume 
care nu mai are nevoie de prezentare, a 
stat mult timp sub semnul incertitudinii. 
A sosit in ultimul moment, cu trenul, de 
la Cluj-Napoca, iar apariția ei a fost sa
lutată cu vii aplauze. A cîntat printre 
altele Singura poveste, Zoriori de ziuă 
și Dona-dona. Ceea ce neapărat vrem să 
punctăm, referitor la stilul acestei mari 
interprete de muzică folk, este căldura, 
gingășia și suavitatea vocii sale. Dealtfel 
una din spectatoarele abordate a expri
mat același lucru cînd ne-a declarat : „Mă 
numesc Silvia Georgescu, sînt restauratoa
re la muzeul județean, colegă de serviciu 
cu Laurențiu Mărgineanu pe care l-am 
aplaudat din toată inima. Mărturisesc că, 
totuși, din toată muzica folk o îndrăgesc 
cel mai mult pe cea cîntată de Marcela 
Saftiuc. De ce ? Greu de explicat. Cînd o 
aud cîntînd am senzația că ninge cu fulgi 
sau cu petale colorate ori că asist la un 
nesfîrșit freamăt de aripi albe. Știu, e 
prea poetic ce spun eu. dar asta simt, pur 
și simplu, și fiecare cîntăc al ei este ca 
o dulce alinare, ca o apropiere adevărată 
de frumusețea însăși a lumii". Acestea 
fiind zise despre Marcela Saftiuc, să mai 
precizăm că peste cîteva ore, mal exact 
spus la ora 4 dimineața, a luat un tren 
spre Cluj-Napoca, fapt ce vine să confir
me efortul ce l-a făcut pentru a se reîn- 
tîlni cu obișnuitul public al cenaclului si 
cu atmosfera ce o degajă întîmplările li
terar-artistice ale acestei grupări în care 
cuvintele de ordine sînt dragostea pentru 
muzica folk, dragostea pentru public, dra
gostea pentru poezie, dragostea pentru 
frumos, dragostea pentru adevăr.

S-a întîmplat însă că un succes a 
fost și prezența lui Valeriu Sterian cu 
Om bun. Antirăzboinică, Amintire eu hai
duci, Ardealul și Nopți. Cu florile primite 
pentru minunatele sale cîntece. Valeriu 
Sterian putea să participe la cel puțin 
cinci evenimente, în cazul că ar fi dus în 
dar acele flori.

Cu cele trei cîntece ale sale, Coloana 
infinită. Cîntec popular bănățean și Co
lindul Dunării, maî ales cu acest cîntec 
din urmă, Vasile Șeicaru s-a impus ca 
una din cele mai sigure valori ale cena
clului. Cunoscut în întregime datorită, 
poate, și posturilor noastre de radio și 
televiziune. Colindul Dunării (versuri de 
Paul Tutungiu) a fost Îndelung aplaudat

de întreaga sală, după ce. labil, a
fost cîntat la unison.

A urmat, în ordine alfabe.i.. ar și ea 
o valoare unanim recunoscută n muzica 
noastră tînără, Mircea Vintilă aspre are 
profesorul de limba română G»? Sia- 
mate, metodist la Centrul ju- ? an al 
creației populare din Rimn Vîlcea,
ne-a declarat : „Uimitor es.e f aptul că 
unele din cîntecele lui Mircea Vintilă, 
dominate de o notă romantică. f a lu
mea și atmosfera unui B ic ir. .1 văzut 
prin ochiul rafinat al unui s '.ar de 
marcă, Mateiu Caragiale. Mă refer, con
cret, la cîntece de felul acelui inegalabil 
Hanul Iul Manuc sau Proverbe. In ace
lași timp, Mircea Vintilă se implică și-n 
planul strict educativ cu balada Constan
tin și Veronica, ori în planul ușor umo
ristic, precum în balada Lordul John. Nu 
mai vorbesc de recunoscutele sale cîntece 
cu caracter de strict actual și strict social, 
cum ar fi Dulce Românie sau Crmerțul 
imposibil, ori în planul liric, cu cîntecul 
La fereastra spre livadă. îl iubesc, in 
concluzie, pe Mircea Vintilă ca pe unul 
care s-a dăruit cu trup și suflet muzicii 
folk". Să adăugăm acestor scurte conside
rații faptul aproape subînțeles că Mircea 
Vintilă a cîntat in fața unor oameni 
care, prețuindu-1, 1-âu ascultat cu sufle
tul la gură și, prin aplauze, au ridicat la 
propriu temperatura sălii.

O altă valoare de primă mină a cena
clului, Nicu Alifantis. a sculat, pur și 
simplu, sala în picioare. Desigur. Nicu 
Alifantis este cunoscut la Rîmnicu Vîl
cea la fel de mult ca și în Brăila, orașul 
său de baștină. De ce și la Rimnicu Vîl
cea ? Pentru că este autorul unui imn 
sportiv, un cîntec cu care Chimin Rîm
nicu Vîlcea a reourtat numeroase victorii 
în actualul campionat de fotbal, ^nr la 
acest simplu joc de cuvinte se cuvine să 
spunem că Nicu Alifantis, ci " cuită de 
tangouri cîntate în stitlul șăgalni-, adică 
umoristico-revuistic. imitînd • —■—«nt 
dat o întreagă trupă de alăm-’-i a cuce
rit o cascadă de aplauze. ' m+r-o
tăcere totală, incit se auzea cum Vasile 
Șeicaru, la microfon, imita șui?—>1 vântu
lui de iarnă, Nicu Alifantis a internretat 
una din cele mai valoroase piese ale re- 
r->rtorrd să'<. Decembre, pe v?-~”ri de 
George Bacovia.

Și pentru că se făcuse destul de tîrziu 
Adrian Ivanițchi a cîntat în acompania
mentul întregii săli Pămînt de fiori, Fișă 
personală, Vînarc de vînt și Arde.-luL La 
reușita deplină a penultimului cîntec, atît 
de mult îndrăgit de publicul tinăr din ori
care alt oraș al țării, au participat și cei
lalți membri ai cenaclului, conîirmînd 
prin această participare că Vinare de vînt 
rămîne unul dintre cele mai îndrăgite cîn
tece ale cenaclului. Despre Adrian Iva- 
nițchi, ca și despre Victor Socaciu, ală
turi de care poate fi văzut săptămînăl 
pe ecranele televiziunii, unde prin profe
sionalismul muzicii pe care o compun și 
o difuzează își aduc contribuția la reușita 
emisiunilor din eadrul Antenei „Cîntării 
României", ar fi încă multe lucruri de 
spus, toate aceste lucruri avînd un nu
mitor comun, talentul Se adaugă acestui 
talent unanim recunoscut și o putere de 
muncă ieșită din comun, un efort imens 
depus în numele muzicii pe care, atît 
Adrian Ivanițchi cit și Victor Socaciu au 
impus-o definitiv. După aplauzele care au 
fost, credem noi. și recunoașterea aces
tei munci, Adrian lyani chi i-a făcut loc 
prietenului său Victor Socaciu. care a 
interpretat al treilea cîntec al să i din 
această seară. Tata și caii, pe versuri de 
Adrian Păunescu. Și pentru că o întâm
plare a cenaclului nu se poate altfel ter
mina decît cu unul din cîntecele 'e ma
re audiență la public, toți memb-u cena
clului au cîntat în acompaniamentul în
tregii săli Trăiască România Se făcuse 
ora 22 fix, după 4 ore de spe-tacol, 
după 4 ore de muzică și poezie.

VICTOR MITA ■
Fotografii de SORIN POSTO1ACHS ■

ANUL XXIX - Nr. 50 (1 331) - 11 decembrie 1980 Flacăra pagina 25



■■■■■■■■■MMI

Alte idei 
despre: ACE COMERȚ

Dincolo

— Sinteți șefa Complexului „Bega" al 
I.C.S. Textile-ncălțăminte, cea mai im- 
pună<oare unitate comercială din Timi
șoara, printre cele mai mari ale branșei. 
Sînteti, după cite știm, și secretara Co
mitetului de partid al I.C.S. Textile- 
încâP'^nf.e, Vă aflați, așadar, intr-o 
poziție-cheie, intr-un punct (deal de ob
servare, de cernere, de aprofundare, de 
fapt de directă „manipulare" — cum se 
zice in comerț, între cei ce umblă cu 
mărfuri — a problemelor negustoriei, așa 
cum se văd eie aici, pe malul Begăi. 
Lucrați de midt in comerț, tovarășă So- 
loinia Giurgiu .

— Din 1953.
— • ăaeați în 1953 7
— Eram vinzătoare.
— Dv., șefii de magazine (inclusiv, dacă 

nu in primul rînd cei care ați inceput-o 
„de jos", de la raftul cu mărfuri), mani
festați, după cite am remarcat, o ncas- 
cunsă nemulțumire față de tinerii vînză- 
tori de astăzi. „Nu mai sînt ca pe vre
mea noastră" ni s-a spus despre «i, 
intr-un fel sau altul, de către toți cei pe 
care i-am chestionat, in interviurile pe 
teme comerciale pe care le-am luat pen
tru „Flacăra". Dv. ce le-ați reproșa aces
tor tineri ?

— Le reproșez foarte multe, așa după 
cum, cu voia dv., îi și iaud pentru foarte 
multe. Dar reproșurile, ca și laudele, 
Incercuie întîmplări și cazuri, se adre
sează deci insului, nu colectivului. între
barea dv. invită la utl răspuns global, pe 
ansamblu. V-as ruga s-o reformulați.

— Adică 7
— Dacă vreți să discutăm problerha 

ca atare — adică felul în care tinerii 
vînzători își cunosc și își practică mese
ria — va trebui să cercetăm, înainte de 
toate, modul în care ei, acești tineri, 
pătrund în comerț. Mai simplu spus : 
cine sînt ei, de unde vin 7 Unii vin de 
pe băncile școlilor de profil, ale liceelor 
economice, alții sînt absolvenți de școli 
care n-au nici în clin, nici în mînecă cu 
comerțul.

— Și cum dc ajung aici 7
— „Parașutați**, cum spunea unul din 

..iterlocutord dv. Au absolvit un liceu, 
au dat examen de admitere la o facul
tate, au căzut și, pînă la viitorul examen, 
își petrec o vacanță (o vacanță plătită !) 
la tejgheaua comerțului. încurcîndu-și și 
ei niște treburi, niște preocupări, dar mai 
cu seamă încurcîndu-ne pe noi.

— Nu înțelegem : de ce-i primiți la 
tejgheaua dv. 7

—V-am spus : ei sînt „parașutați" aici. 
Cineva, undeva, sus, îi iubește, ei sînt 
băiatul prietenului lui X sau nepoata 
amicului lui Y, ei deci trebuie — nu-i 
așa 7 — ajutați să treacă uh hop, pînă 
cînd X sau Y vor izbuti să le facă un 
rost mai bun. Pînă atunci, n-o să-i tri
mită intr-o uzină, la strung, fiindcă 
strungul e o treabă mai grea, are și 
dinți, mușcă degetele, pe cînd pantoful 
și cuponul de stofă sînt maleabile, sînt 
cuminți, sînt ascultătoare... De prisos să 
vă mai spun că astfel de copii răsfățați 
socotesc „exilul" lor in comerț chiar 
așa ; ca pe un exil. Și încă unul profund 
jignitor pentru ei. Drept pentru care 
procedează in consecință, tratindu-1 de 
sus, comițind acte de indisciplină...

— Ceea ce spuneți dv. denotă că, pen
tru X sau Y, comerțul n-ar prea fi o 
profesie.

— Din păcate. în comerț se mai întîm- 
plă ca și în- fotbal : se pricep (sau cred 
că se pricep) foarte mulți, eludînd sau 
călcînd niște legi pe care negustoria, ca 
orice profesie, se întemeiază de cînd se 
știe.

— Dar o parte din tinerii vînzători — 
probabil, cei mai mulți — provin, spu
neați, din școli de profil. Ei cum se 
prezintă ?

— Față de vînzătorii de altădată, față 
de ceea ce, să zicem, eram eu în ’52, ei 
știu evident, mai multe, au un bagaj de 
cunoștințe superior, deși...

— Deși 7
— Dv., în „Flacăra", într-unul din in

terviurile pe care le-ați dedicat comer
țului, ați pus degetul — nu chiar apăsat, 
dar l-ați pus totuși — pe o rană ce nu-i 
o oarecare zgîrietură.

— Ne bucură că ne citiți. Pe ee am 
pus degetul, fără să apăsăm T

de vitrina
— Ziceați undeva, nu chiar în serios, 

mai mult în glumă, asumîndu-vă declarat 
riscul „exagerării", că vinzătorul ultra- 
școlit de astăzi, știutor de calcul diferen
țial, ar putea capota la o elementară 
operație de adunare sau de înmulțire. 
Să știți că n-ați exagerat, să știți că lu
crul ăsta chiar se intîmplă. Absolvenții 
noștri de licee economice se împiedică 
uneori în niște simple bonuri de casă. 
Adună și tot adună, nu dau de capăt, 
iar cînd dau de el (după ce-i trec sudo
rile !) e un capăt fals, cu greșeli în plus 
sau în minus.

— Care-s cele mai multe greșeli, cele 
cu plus sau cele cu minus 7

— Vreți, să știți cine e cel mai furat, 
clientul sau magazinul 7

— Exact.
■— Inventarul de anul trecut ne-a pus 

în fața unui minus în gestiune su
portabil de magazin, ca provenind exclu
siv din vina noastră, din neglijența noas
tră. Lucrurile s-au îndreptat, inventarul 
de anul acesta nu ne-a mai pus proble
me, căci nu-i admisibil ca acolo unde 
lucrezi cu valori tangibile, pipăibile, 
unde măsori cu centimetrul, unde numeri 
nu în abstract, pe hîrtie, ci cu bucata 
reală, materială, să-ți iasă în plus sau 
să-ți iasă în minus. Cît privește înșe
larea (a magazinului sau a clientului) 
făcută deliberat, deci hoția, aici măsura 
e una singură : cel în culpă e dat afară. 
Și, după caz, pus sub urmărire penală.

— Ce calități le mai cereți vînzătorilor 
dv., pe lingă cinste ?

— Să fie niște buni avocați ai mărfii, 
să se priceapă s-o pledeze.

— S-o vîre pe gîtul clientului care ve
nise, de fapt, să cumpere altceva...

— Să știți că ăsta-i secretul comerțu
lui, asta e arta bunului negustor ! Vîn- 
zătorul să vîndă ce are, nu neapărat ce-i 
cere clientul. Mai mult : să vîndă ce 
vrea el să vîndă, nu doar ce are.

— Parcă nu prea sună — vă rugăm să 
ne iertați — cinstit...

— Uneori e mai cinstit decît s-ar crede. 
Vine, să zicem, o clientă mai corpolentă 
și cere o rochie dintr-un material în
florat. (I-a plăcut ei o astfel de rochie, a 
văzut-o la o „paradă a modei", pe un 
manechin cu forme de silfidă.) Un bun 
vînzător, chiar dacă are sute de rochii 
de-astea. o va convinge să-și cumpere 
una dintr-un material uni, care o să-i 
stea mai bine. Fiindcă lui, bunului vîn
zător, nu-i e indiferent cum arată clien
tul pe care l-a îmbrăcat, el ar vrea ca 
acest dient să-i aducă alții, ca reclamă 
vie (și gratuită...) a magazinului.

— Deci încă o calitate impozabilă vîn- 
zătorului: bunul-gust. Se fac teste de 
bun-gust asupra tinerilor care intră in 
comerț 7

— Se fac — ca la toate școlile — doar 
teste asupra cunoștințelor matematice și 
de limba română. Teste privind profesia 
ca atare (de bun-gust, politețe, răbdare, 
spirit atent și prevenitor, calități fizice, 
care iarăși nu trebuie ignorate, știut fiind 
cît contează un vînzător prezentabil în 
atragerea clienților... și a clientelor 1) 
nu se fac.

— Matematica e necesară, asta-i clar, 
lă fel de necesară e și româna ; măcar

Omul sfințește vadul

— Ca să ajunem aici, în biroul dv. —■ 
biroul șefului de unitate al „Complimen
tului" din Magheru 30, mai știut și sub 
numele de „Leonida" — a trebuit, tovarășe 
Nicolae Popa, să ne eerem scuze de-o sută 
de ori, tot călcînd pe pantofii clienților 
care vă umplu magazinul. Totdeauna e îm
bulzeala asta 7 Sau astăzi e o zi eu stea ia 
frunte, binecuvintată de mărfuri rare 7

— Aproape totdeauna e așa. în fiecare 

dacă testul la ultima ar fi mai sever și 
mai de durată, ca să mai plivească din 
excesul de vegetație care colorează lim
bajul unor vînzători.

— V-aș ruga să mai notați totuși un 
lucru : că există în comerțul nostru, in
clusiv aici, la „Bega", și destui vînzători 
pricepuți, implidt in arta conversației... 
75 la sută din personalul nostru sînt oa
meni tineri și foarte tineri, dar cu ei, 
cu acești băieți și cu aceste fete fără 
prea mare experiență, noi vindem zilnic 
mărfuri în valoare de peste 2 milioane 
de lei.

— Am notat. Vă felicităm. Ați putea 
vinde și mai mult ? Aveți tot ce-și do
resc ciienții 7 Judecind după vitrinele 
magazinului (pe care le-am cercetat și 
noi, ingroșind mulțimea admiratorilor ce 
stau cu nasurile lipite de ele), s-ar zice 
că sinteți dotați cu destule mărfuri 
îmbietoare.

— Nu tot ce vedeți in vitrine se află 
și-n magazin.

— Dar unde 7 In depozit 7
— Nid în depozit, fiindcă ne străduim 

ca depozitul să nu-și merite numele, să 
nu prea „depoziteze", să fie doar ca o 
gară de tranzit, de fapt ca o haltă de 
foarte scurtă oprire în drumul mărfii 
spre magazin.

— Atunci, unde sînt mărfurile din 
vitrine 7

— Unele, exclusiv în vitrine. S-a decis 
cîndva că arta amenajării unei vitrine 
nu e de nasul nostru, al negustorilor, ea 
comportînd o specializare deosebită, cea 
a „vitrinierilor" de profesie. Foarte bine, 
așa să fie, numai că vitrinierul nu-1 în
cadratul meu, el nu-mi schimbă zilnic vi
trina, astfel încît aceasta să reflecte 
prompt și exact ce am în rafturi. El 
vine la citeva săptămîni, cînd niște 
mărfuri așezate sub cristalul vitrinei au 
dispărut, s-au epuizat, apărînd între timp 
multe altele despre care clientul, limi
tat la „informația" din vitrină, habar 
n-are. Mie, negustorului, nu mi se-ngă- 
duie „imixtiunea" în vitrina care mă re
prezintă. Pare paradoxal, dar așa e !

— Mai sînt și alte paradoxuri in 
comerț 7

— Despre cel mal grav, adică despre 
faptul că nu noi, comerțul, determinăm 
industria în ce produce și cît produce, 
s-a mai vorbit. Așa scum s-a mai vorbit 
și despre necesitatea unor raporturi di
recte, la scara marilor magazine, între 
vînzător și producător, raporturi ce s-ar 
răsfrînge. cred eu, mai mult decît pozi
tiv in șubrezirea (să nu-i zicem chiar 
anularea !) amintitului paradox, ca și în 
scurtarea distanței dintre fabrică și ma
gazin. Rămînînd la respectivul paradox, 
va trebui să adăuaăm, pe de altă parte, 
că nimic nu trebuie absolutizat. Ches
tiunea aprovizionării cu mărfuri a popu
lației e mult prea importantă, mult prea 
vastă, mult prea complexă ca s-o faci 
monopolul, exclusiv și exclusivist, al co
merțului. Nu te poți da, intr-o astfel de 
problemă majoră, doar pe mina unui 
singur factor, care-și are propriile inte
rese, deci propria subiectivitate într-o 
serie de privințe. Deci să nu cerem, poa
te, chiar șă „determinăm" industria, ci 
mai curînd „s-o influențăm" mai mult.

zi lucrătoare, între 6 dimineața și 8 seara. 
Duminica, între 8 și 12 dimineața.

— Și e bine așa 7
— De ce să nu fie 7 înseamnă că merge 

treaba. Unde-s mulți clienți se vinde mult, 
nu 7

— S-ar mai putea judeca și altfel : eă 
oamenii nu prea găsesc ce vor și vizitează 
magazin după magazin, supraaglomerîn- 
du-le pe toate.

— Dar oamenii aceștia cumpără ! Iar 
cînd nu prea găsesc ce vor, cum ziceți dv., 
cumpără cu atît mai vîrtos din ce găsesc. 
Pare ciudat, nu 7, dar să știți că nu-i un 
paradox, e o realitate a comerțului. în e- 
pocile cînd prăvăliile oferă maximumul, 
clientul ia pe alese, pe degustate, e mof
turos, nu se uită la lucruri de mine a doua, 
nici nu-și face provizii pe termen lung. în 
celelalte epoci el ia orice, uneori cu top
tanul, bucurîndu-1 pe negustor, scăpîndu-1 
de mărfuri mai greu vandabile, făcîndu-i 
planul cu vîrf și-ndesat.

— Interesant ! E O subtilitate a comer
țului care ne-a scăpat. Acum, în cunoștință 
de cauză, vom proceda în consecință. To
tuși, aglomerația de care vorbeam vi se 
pare chiar firească 7

— Nu uitați că ne aflăm în inima Bucu
reștilor, în centrul centrului, unde afluența 
publicului e maximă.

— Dar tot aici, în centrul eentrului, den
sitatea „eomalimentelor" și a magazinelor 
eu profil înrudit e cea mal mare. Vizavi de 
dv. sînt magazinele alimentare din Piața 
Anizei, eîțiva pași mai încolo, tot pe Ma

Iar dacă privim astfel lucrurile va trebui 
să observăm, autocritic, și niște nereguli 
care ne aparțin, care țin de modul în 
care noi, negustorii. știm să cultivăm 
relații bune și profitabile cu industria. 
Mărfurile de care avem nevoie le con
tractează, la ceasul de față, merceologii. 
Dar nu ei stau la tejghea. nu ei știu 
ce-și doresc ciienții și, în ultimă analiză, 
nu ei răspund de îndeplinirea planului 
magazinului, ci vînzătorii. Ceea ce vreau 
să spun prin acest exemplu (și, evident, 
ar mai fi și altele...) este că s-ar putea 
găsi niște modalități de lucru mai efi
ciente prin rezultate în promovarea rela
țiilor fabrică-prăvălie-public.

— Ce cuceriri, ce lucruri bune, care ar 
merita consolidate și extinse, șl-a asu
mat în anii din urmă comerțul nostru 7

— O serie de noutăți de organizare, o 
serie de tehnologii moderne. Numai că 
unele s-au oprit la jumătate de drum. 
Toată lumea salută formele noi, opera
tive, dinamice de vînzare, cum sînt auto
servirea sau alegerea liberă la raft. Cît 
timp însă ele nu-s puse perfect la punct, 
nu-s împinse la consecința maxiă a efi
cienței, eu rămîn — vă rog să\ ... dați 
voie ! — un pic mai conservatoare. Eu 
cred încă în comerțul „la tejghea", deci 
în virtuțile dialogului clasic între vînză
tor și client.

— Da, știm, dialogul acela în care, cum 
ne spuneați, primul îi vîră celuilalt pe 
gît tot ce vrea el...

— Asta-i negustoria, așa a fost și așa 
va fi !

— De fapt, ce vă displace la noile 
forme 7

— într-o seamă de cazuri, eie mai 
mult păgubesc comerțul. în condiția în 
care, la 'raioanele cu autoservire, nu 
există alt sistem de control asupra cum
părătorului decît vigilența ochiului vîn- 
zătorulul, negustoria nu mai e negusto
rie, ci un joc (trist joc !) de-a hoții și 
vardîștii. Vînzătorul nu mai e un sfătui
tor, un prieten, un partener de dialog, 
ci un bănuitor detectiv, care pîndește 
toate gesturile clientului. Iar clientul, 
ultragiat de privirile vînzâtorului-paznic, 
îi întoarce adesea niște ochi la fel de 
întunecați. Fiecare se grăbește să scape 
de celălalt. Cine cîștigă dintr-o asemenea 
grabă 7 Comerțul. în nici un caz.

— Sînt mulți clienți care fură 7
— Orlcît de puțini ar fi, privirea scor

monitoare a vinzătorului toț se justifică.
— Dar sînt mulți 7
— E greu de stabilit. Judecind după 

cei pe care-i depistăm, numărul lor nu-i 
chiar alarmant.

— ...Iar judecind după lipsurile din 
rafturi descoperite seara, la închiderea 
magazinului, nu-i concludent, căci nu se 
poate determină exact cit e oper® musa
firului șl cit a omului dinăuntru. Dar să 
nu fim prea aspri, ca să nu nedreptățim 
pe nimeni. Ce v-am ruga să ne spuneți, 
ir încheiere, ar fi doar atît . se simte 
i -oia de mai mult nou in comerțul 
n.jtru 7

— Desigur. Cu condiția să nu renun
țăm la vechi doar fiindcă-i „vechi" (ca
zul comerțului „la tejghea" 1), ci, in niște 
forme care și-au dovedit eficacitatea, să 
turnăm un spirit nou, ținînd de exigen
țele moderne ale profesiei, de slujirea 
devotată și pasionată a publicului.

— Vă mulțumim. Credem că aveți 
dreptate.

gheru, e „Unicul", în coasta dv. e „Premia
lul" recent deschis. Sinteți Bancați de pră
vălii cu alimente care ar trebui să preia și 
să subțieze șuvoiul clienților.

— Sînt și ele la fel de aglomerate. Știți 
de ce 7 Fiindcă rețeaua magazinelor noas
tre este — cum să vă spun 7 — o rețea 
încă fără ritm, fără fluență...

— Fără cursivitate...
— Cam așa. Colo e strangulată In niște 

noduri, dincolo se destramă în mari spații 
albe. De la noi în sus, trecînd prin Ro
mană spre Piața Victoriei și mai departe, 
pînă-n Filantropia, nu mai e nici o „ali
mentară". Tot omul din partea aceea o ia 
spre centru. Și primul popas îl face la noi. 
Fiindcă sîntem primii din calea lui și fi
indcă „Leonida" e „Leonida", vad vechi, 
cunoscut de vreo patru decenii.

— Ce înseamnă un vad comercial 7 O 
prăvălie așezată unde trebuie, unde-i ne
voie de ea 7

— Da, și asta. în primul rînd asta, dar 
să știți că vadul și-l face șl negustorul. 
Nu-i totul să te-așezi la o răscruce de dru
muri și oameni, într-un punct aglomerat, 
ci să și știi să aglomerezi un punct, să-l 
faci căutat. E prima lege a meseriei noas
tre.

—- Dacă-i așa, dacă există a „lege a va
dului" de ce se tot fae șl se tot desfac ma
gazine 7 De ee magazinul de pescărie „Del
ta" s-a transformat in altceva 7 De ee, 
peste drum de „Delta", „Librăria Acade
miei" a schimbat cărțile pe cosmetice șl 
capoade 7 Cine răspunde de alegerea unui 
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CU SIMȚUL DATORIEI FATĂ DE CETĂȚEAN
vad și mai ales de menirea lui ? Și cine 
plătește — căci asta costă ! — desfacerile 
și prefacerile de magazine ?

— Ne întoarcem la ce discutam adinea
ori, privitor la rețeaua comercială. Intr-un 
interviu pe care l-ați publicat nu demult 
în „Flacăra", directorul adjunct al maga
zinului „Bucur-Obor", tov. M. losiper, a- 
firma că încă n-am avea o concepție clară, 
de perspectivă asupra acestei rețele. Cred 
că are dreptate. Dar cine plătește oalele 
sparte sau retopite și transformate, asta nu 
mai știu. Chestiunea mă depășește. Ce știu 
eu este ce se petrece aici, la „Leonida".

— Faceți de mult negustorie eu alimente?
— De vreo patruzeci de ani. Ca și cole

gul meu de tură, Dumitru Cîmpeanu, în
cărunțit și dînsul lîngă tejghea.

— Ați învățat deci meseria la patron. 
Ați mîncat multă bătaie pină v-a uns „vîn- 
zător la raft" ?

— întîi m-a uns (după multă bătaie !) 
„băiat la coș", pus să duc mărfurile pe la 
casele clienților. Ca să ajungi „la raft" 
trebuia, cum se zice astăzi, să treci prin 
„teste" care nu erau de colea.

— Cei de azi, de cum absolvă școala co
mercială iși și iau in primire raftul.

— Da, „testul" lor începe cînd, de fapt, 
ar cam fi trebuit să se încheie.

— Deci și concepția asupra pregătirii 
vînzătorilor e în suferință ?

— Obligată de niște factori obiectivi. 
N-avem (ați mai scris-o în „Flacăra") îm
bulzeală de amatori pentru profesia noas
tră. Tinerii Bucureștilor, ca pretutindeni, 
dar parcă mai mult ca alții, preferă in
dustria sau preferă cartea. Eu am în sche
mă 48 de vînzători, dar în magazin sînt 
35—' 3, restul fiind în concedii, bolnavi 
sau absenți. Deci lucrez, practic, cu 
două treimi din personalul necesar. 
(Una din explicațiile aglomerării din 
magazin e și asta : vînzătorli nu pri
didesc să țină pasul solicitării.) Cum să 
mai facem „teste", cum să mai fim moftu
roși șl pretențioși, cum să-i mai zicem lui . 
X sau lui Y : „Tu nu ești de noi, n-ai sto
fă, fă bine și lasă-ne-n pace I" ?

— Și dacă totuși X sau Y nu-s buni, ce 
faceți ?

— Ne chinuim cu ei cum putem.
— Și dacă totuși chinul nu-i de nici un 

folos ?
— Ii punem la dispoziția întreprinderii, 

adică a forului nostru superior.
— Și forul ce face cu ei ?
— îi plasează la alte magazine.

— Poate fi bun pentru alții ce-a fost 
rău pentru dv. ?

— Greu de crezut. Dar asta-i situația, 
n-avem oameni.

— Poate că meseria dv. nu le oferă con
diții care să-i ispitească și să-i rețină. Se 
ciștigă prost ?

— La noi, la „Leonida", cîștigul mediu 
lunar trece de 2 100 lei.

— Deci fetele care stau în raionul de 
autoservire, supraveghind niște clienți, cîș- 
tigă uneori mai bine ca tractoriștii.

— Asta le spun și eu. Pentru munca pe 
care-o fac și pentru banii pe care-i iau, 
și-ar putea da o silință mai mare ca să 
ajungă buni vînzători.

— Ce înseamnă un bun vînzător ?
— Un om care știe să-ți vîndă marfa. 

Care știe să te atragă prin competența lui 
în materie, prin serviabilitate, prin polite
țe. L și el, desigur, un om ca toți oa.'henii, 
cu nervii iui, cu susceptibilitățile lui, astea 
nu se pot extirpa, dar se pot camufla sau 
educa. „Bine, nea Popa, îmi zice cîte unul, 
dar cum să nu-mi ies din fire cînd clien
tul vine nervos de unde-o veni și se des
carcă pe mine, fără să-l supăr cu nimic ? 
El să mă-njure și eu să tac 1“ Măi, îi spun, 
cînd simți că nu te mai poți stăpîni aplea- 
că-te sub tejghea, fă-te că nu știu ce cauți 
pe-acolo, trage pe înfundate înjurătura 
ce-ți stă pe limbă, dar cînd te ridici să fii 
calm, să zîmbești.

— Revenind la atragerea tinerilor în me
seria de negustor, cum credeți că s-ar pu
tea rezolva problema ?

— Apelînd, pentru comerțul bucureș- 
tean, și la tineri din alte zone, nu numai 
din Capitală sau din comunele suburbane. 
(Cel puțin ultimii ne dau cel mai mult de 
furcă. Părinții lor sînt grădinari, deci 
odraslele stau pe parale bune, de ce și-ar 
mai da interesul în muncă ? Vin în comerț, 
că li se pare mai ușor ca-n fabrică. Și vin 
doar fiindcă acolo, în suburbana lor, niște 
notabilități le mai bat uneori în poartă și-i 
întreabă care li-i rostul, cum stau cu pa
razitismul ?) Pe vremuri, comerțul bucu- 
reștean era în mîinile moldovenilor și ale 
oltenilor, primii făceau negustorie cu măr
furi industriale, ultimii cu produse agro- 
alimentare. Se „trăgeau", cum se zice, unii ■ 
pe alții, fratele mai mare îl aducea și pe 
mezin, copiii tot în comerț și-l băgau, se 
întemeiau familii de negustori din tată-n 
fiu. Nu zic că lucrurile s-ar putea repeta, 
zic numai că aria de Investigare a perso
nalului necesar comerțului ar putea fi mai 
întinsă.

— De ce în Transilvania. sau în Banat 
— toată lumea o spune — comerțul e mai 
civilizat, vînzătorii sînt parcă din alt a- 
luat ?

— Tocmai de-aceea : fiindcă acolo e o 
tradiție mai solidă. Dar văd că iarăși mă 
provocați la chestiuni care mă depășesc.. 
Ce vă spun eu e doar așa, un punct de 
vedere.

—Noi asta facem, prin interviurile pe 
care le dedicăm comerțului : colectăm 
puncte de vedere, propuneri, sugestii... Să 
lăsăm acum vinzătorii, adică modul în care 
vindeți, și să ne oprim Ia chestiunea esen
țială, la ce vindeți. Aveți ce vinde, răs
pundeți solicitărilor clientelei dv. ?

— Cantitativ, da. Cu excepția unor măr
furi temporar deficitare. Calitativ, mai pu
țin. Există încă o uniformitate a mărfuri

lor alimentare, care se înnoiesc și se di
versifică intr-un ritm mult prea lent. Stați, 
n-am spus bine : industria noastră fabrică 
noutăți, știm că le fabrică, numai că noi 
nu le prea vedem.

— De ce nu le cereți î
— Nu știm ce să cerem, informațiile 

noastre în materie fiind destul de vagi. Cu 
niște ani în urmă, fabricile de preparate 
din carne, de mezeluri, de brînzeturi, de 
diverse legume etc. organizau în incintele 
lor, spre știința noastră, a negustorilor, 
prezentări de produse noi. Acum, nu știu 
de ce, n-o mai fac. Cît privește oferta co
operației, care-i cea mai complexă, date 
fiind seriile numeroase cu care lucrează, 
ea este practic necunoscută, n-o însoțește 
nici o publicitate. Desigur că, la niște ve
rigi mai înalte din lanțul comerțului, toate 
aceste noutăti și oferte sînt cunoscute. Eu 
însă, pel de la tejgheaua „Leonidei", cel 
aflat în zilnic și strîns dialog eu publicul, 
cu dorințele lui, nu le știu.

— Să eliminăm acele verigi ? Să promo
văm relații directe între producător și cel 
ce-i desface marfa ?

— Să se găsească niște modalități mai o- 
perative de așezare a noului pe tejghelele 
noastre.

— Eh, unde-s vechiî comiși-voiajorî, cei 
ce desfăceau pe tejghea valiza cu noutăți !

— Avem în comerț „merceologi voia
jori". De cîteva săptămînl, ei acoperă și un 
sector în care nu existau, cel de legume- 
fructe. I-am salutat, fiindcă scurtează 
drumul dintre noi și marfă. Ei vin, 
deocamdată, doar pentru receptarea 
comenzii ferme. încă nu și pentru 
a-ți prezenta noutățile branșei. Dar 
poate că, în timp, o vor face.

— Nu ne-ați răspuns precis, prin „da" 
sau „nu", la întrebarea dacă s-ar impune 
relații directe între dv. și producător.

— S-ar impune, cel puțin la mărfurile 
diversificate. Nu, evident, la cele de tonaj, 
care țin de o amplă și riguroasă planificare 
la scara țării. Legătura directă cu furni
zorii n-ar fi valabilă decît la nivelul ma
rilor magazine.

— Dv. sînteți șef de mare magazin, dar, 
sincer, ca vechi cavaler al tejghelei, n-a- 
veți uneori nostalgia micii prăvălii, unde 
știai cu ochii închiși la care raft să te duci, 
unde negustorul te cunoștea, ghicea ce 
vrei și cu ce să te-mbie ?

— Cred că în peisajul nostru comercial 
este loc pentru toate, șl pentru magazinele 
m_ri, și pentru cele mai mici, eu~ condiția 
să ții seamă de ceea ce am numit „legea 
vadului". Cît despre unitățile mici, nostal
gia lor o resimt mai ales în ce privește 
bodegile, cafenelele. Bucureștii noștri n-au 
asemenea locante intime, doar cu cîteva 
mese, în care urr tînăr să-și invite logod
nica sau doi vechi prieteni să se confeseze 
în liniște. Dacă ar fi fost după mine, aș 
fi deschis nu una, ci un lanț de astfel de 
locante, să zicem la parterele unor case 
cum sînt cele de pe Ana Ipătescu sau din 
alte zone cu un cadru adecvat.

— Dac-ar fi după dv., ce alte măsuri ați 
mai lua pentru bunul mers al comerțului? 
Cu ce ați începe ?

— Firește, cu marfa.
— Ce ne mai spuneți Ia capitolul marfă?
— Că trista problemă a ambalajelor con

tinuă să fie tristă. Că produsele noastre te 
resping prin sticle greoaie, care-ți sparg 
dinții, prin cutii metalice care ruginesc, 
acrind conținutul, prin cartoane care se 
rup, împrăștiindu-și sfărîmăturile în in
terior, iar interiorul împrăștiindu-1 afară, 
prin etichete-reclame ce nu te fac nicioda
tă să salivezi de poftă, dimpotrivă. Ieri 
ne-au sosit niște cutii cu „mazăre mijlocie" 
pe care fabrica (ce greșeală !) a lipit niște 
etichete frumoase, din cele cu care ieșim 
la export. S-a bătut lumea pe cutiile as
tea, deși în ele era tot „mazărea mijlocie" 
pe care-o știm, care zace în rafturi. Și 
dacă tot vorbim despre ambalaje, notați, 
vă rog, că obligativitatea primirii de sticle 
goale a fost uitată de unele magazine. 
Drept pentru care cei ca noi (care am în? 
țeles să ne conformăm) sîntem invadați 
de sticle, de munți de sticle, vin oameni 
cu sticle chiar șl din comunele suburbane. 
Avem un camion care doar asta face : cară 
navete cu sticle goale la secțiile de pri
mire ale diverselor întreprinderi. Și fi
indcă am ajuns la aceste secții, mai 
notați că unele din ele, cum sînt „Vinal- 
cool-Obor" și „Ulei-Muntenia", ne resping 
mii de sticle, pe motiv că ambalajele de 
lemn sînt degradate. Că ele se mai și de
gradează în urma manipulărilor repetate, 
asta-i firesc. Dar cine să le repare ? Nu 
noi avem ateliere de reparat, ci chiar res
pectivele secții. O să spuneți că-i vorba de 
lucruri mărunte, de fleacuri. Dar ele apasă 
asupra eficienței, ne costă bani, ne măresc „ 
consumuri. Ne mai răpesc și din timpul pe s 
care ar trebui să vi-1 dăruim dv., clien
ților. Ne mai ascut și nervii pe care n-ar 
trebui să vi-i dăruim.

— Haideți să isprăvim, că negustoria-i 
poveste lungă. Am început cu vadul, s-o 
sfîrșim tot cu eL Pe scurt, în încheiere : 
eum se creează, se menține și se dezvoltă 
un vad ? Să nu ne spuneți că e nevoie de 
marfă bună și de vînzători ca lumea, că 
asta ne-ați mai spus-o și o știam și not 
Spuneți-ne altceva.

— Eu — cum se zice — cam atîta aș fi 
avut de spus.

— Nu v-am întrebat dacă beneficiarul, 
negustorul adică, e consultat cînd se de
cid construcția unui vad, proiectul lui, mo
dul lui de organizare.

— Probabil că e. Dar, după cîte știu, nu 
beneficiarul direct, nu cel ce ia în primire 
vadul, ci cel de la eșaloanele superioare.

— Vă mulțumim. Vom ajunge eu între
bările noastre și-acolo.

ILIE PURCARU m 
DAN BIRLĂDEANU H

Ce știm și ce nu știm 

despre Electrecord?
înainte de a intra într-o curte interioară 

pe Calea Călărași, la numărul 11, nici nu 
bănuiam unde se ascunde Casa de discuri 
„Electrecord". Faptul că nu este așezată 
la stradă, aveam să aflu, constituie un 
mare noroc îritrucît zgomotul și tumultul 
orașului ar fi un obstacol greu de trecut 
pentru finețea și calitatea înregistrărilor. 
Pentru că tot sînt pus pe mărturisiri, de
clar că nici despre drumul unui șlagăr, să 
zicem, spre ascultător prin intermediul 
discului nu știam prea multe. Ceea ce ur
mează am văzut sau am auzit, în cea mai 
mare parte, de la directorul Casei de 
discuri, Grigore Petreanu. și de la Daniela 
Caraman-Fotea, șefa redacției muzicale, 
gazde amabile, avizate și interlocutori plă
cuți.

într-o sală lungă, o mînă de redactori 
stau în spatele urior birouri prin fața că
rora se perindă din cînd în cind colabora
torii. Lucrul acesta se întîmplă cînd re- 
dactorii nu sînt la înregistrări stfu pe 
teren la frecventele întîlniri. cu reprezen
tantii comerțului cu discuri și casete, pen
tru contractări. Spre exemplu, la data vi
zitei noastre. Vasile Șlrli. secretarul res
ponsabil al Casei de discuri, se afla 
pe teren. De muzica simfonică se ocupă 
Adriana Dan, opera și literatura aparțin 
ca domeniu lui Ștefan Bonea, muzica 
populară Stelei Nachi și muzica 
corală lui Cristian Păunescu. Cînd începe 
munca la o înregistrare adevărată, redac
torul trece la pupitru și maiștrii de sunet 
intră în rol. Din acest moment își pot pune 
în valoare măiestria. Cei mai valoroși su- 
netiști se numesc Cornelia Cotaibă, Vasile 
Sibana și Fredi Negrescu. Cu toții, redac
tori și maiștri de sunet, formează o fa
milie, iar munca în echipă este un fapt 
de care se poate convinge oricine a arun
cat o privire peste un studio de înregis
trări. Microfoane, pupitre, magnetofoane, 
cabluri și acești oameni care roiesc în ju
rul interpretului și încearcă, precum pu
blicul unei săli entuziaste, să scoată totul 
sau în orice caz cît mai mult de la inter
pret. Vor ca interpretul să nu fie rigid, să 
se simtă ca la el acasă, într-un cuvînt 
să-l bine dispună chiar dacă el nu are mo
tive. Pianistul Dan Grigore era programat 
cu o înregistrare Enescu. Regreta, ca de
altfel și interlocutorii noștri, absența unui 
pian de concert de calitate foarte bună. 
Fără acest pian, mulți interpreți de va
loare refuză vreo colaborare cu „Electre- 
cordul". La Dan Grigore, din fericire, s-a 
găsit înțelegere și s-a încercat suplinirea 
lipsei pianului prin măiestria interpretului 
și a înregistrărilor. Pianul de care vorbim 
are nici mai mult, nici mai puțin decît 20 
de ani și se spune că și-ar fi făcut 4atoria_

Foarte adesea aU loc înregistrări cu ță
rani, cu rapsozi, și ele se bucură de un 
foarte mare succes. Grigore Petreanu 
ne povestește despre Domnica Trop, o 
tînără țărancă din Izverna. o localitate 
mai izolată, pe undeva pe lîngă Baia de 
Aramă. Această fată este o comoară de 
folclor. Posedă lucruri de o rară frumu
sețe ce egalează și întrec mulți profesio
niști. în tehnica înregistrărilor se poate 
fragmenta un întreg pentru ca apoi bu
cățile să fie puse cap la cap. La un con
cert se trece peste un lucru mai puțin iz
butit și nu se reia. Aici la „Electrecord", 
oameni cunoscători și atenți descoperă 
imperfecțiunile și o nereușită poate fi re
luată. Domnica Trop execută piese vocale 
de foarte mare valoare și cîntă cu atîta 
simțire că nu se poate să nu placă cuiva. 
Luînd-o de la canăt. de multe ori nu mai 
cinta la fel, ba mai schimba si cîte un cu- 
vințel.

După cele două întîmplări cu interpreti, 
să ne apropiem mai mult de ceea ce în
seamnă o casă de discuri a cărei existență 
se justifică tocmai pentru a satisface ne
voia de discuri. Discurile și casetele româ
nești se realizează, deocamdată. în cîteva 
secții de producție. în ultimii ani a cres
cut zdravăn numărul cumpărătorilor de 
discuri și o mărire a capacității secțiilor 
productive se impunea. Se lucrează la fi
nalizarea unei investitii mari în cartierul 
Militari, o fabrică de discuri și casete ce 
este pe cale să intre în producție. Astfel, 
pe la jumătatea anului viitor nevoile pie
ței vor fi satisfăcute pe deplin. Prin in
trarea în funcțiune a noii fabrici, casa de 
discuri nu va face numai un schimb de lo
cuință. ci își va dubla producția de discuri, 
iar cea de casete va crește de cinci ori.

Desigur, problema repertoriului este, ca 
și în cazul altor instituții de cultură, pro
blema numărul unu. Prin mijlocirea dis
cului și a casetelor. „Electrecordul" con
tribuie la educarea oamenilor, la ridica
rea nivelului de cunoștințe al maselor. Ca 
o primă datorie o constituie promovarea 
valorilor naționale și după aceea a valo
rilor universale. Formula „de toate pentru 
toți" nu se poate realiza oricum. Pentru 
toți înseamnă și pentru toate gusturile : 
de la rafinați, la cei cu o cultură medie 
sau chiar la aceia cu o cultură în formare. 
Aceasta înseamnă că „Electrecordul" nu 
trebuie să facă lucruri ieftine, ci lucruri 
-foârte accesibile, de mare popularitate. 
Mai concret, cîntece. basme și povești cam 
două-trei discuri pe lună, discuri de lite
ratură română și limbi străine în colabo
rare cu Ministerul Educației și învățămîn- 
tului. proză, versuri în lectura actorilor și 
uneori a poeților și discuri muzicale. Casa 
de discuri seamănă mult cu o editură, 
avînd plan în care apar lucrări noi. dar 
și reeditări. Scoate cam 200 de titluri pe 

an în dorința de a satisface nevoile tutu
ror, pe categorii de vîrstă și zone, în spe
cial cînd e vorba de folclor. Casa de 
discuri are un catalog în care intră toate 
discurile editate de la începuturi șl pînă 
la zi. Comerțul poate comanda tot ce este 
în catalog. Cele mai multe din discurile 
Măriei Lătărețu au la bază înregistrări 
realizate in 1055, adică în epocă. Ultimul 
disc, „Vă las cîntecele mele", dovedește 
permanenta unor înregistrări în circula
ție. Nici un disc, odată editat, nu moare. 
Matrițele unui disc apărut se păstrează și 
oricînd ele pot fi scoase pentru a executa 
chiar și numai 100 de discuri, dacă ele sînt 
comandate de comerț. Deci, spre deosebire 
de edituri unde literele culese se aruncă, 
fiind imposibilă păstrarea lor, în materie 
de discuri orice reeditare este posibilă. 
Avem matrițele în ?aft, o matriță este o 
foaie de nichel și procesul tehnologic ne 
permite să facem oricîte copii doresc cum
părătorii. O editură nu poate să facă așa 
ceva. Un catalog se constituie din suma 
discurilor editate pînă la un moment dat 
și în el se păstrează tot ce e viabil și mai 
poate circula, de prin 1955 încoace. Există 
și discuri mai vechi, de pe vremea pate
fonului. reeditate eu mult succes. La mu
zică ușoară nu mal este nimic trainic din 
perioada anilor 1955, pe cînd la Marla Tă-* 
nașe majoritatea înregistrărilor datează de 
prin 1955—1958. adică din perioada discului 
mlcrosion. în felul acesta s-au acumulat 
multe titluri, unele își pierd valoarea de 
circulație precum „Tropa, tropa", 
pe care nu-1 mai cumpără nimeni, deși în 
virtutea inerției mai figurează în catalog.

Cu sau fără voia oamenilor de la „Elec- 
trecord". Gică Petrescu este cea mai mare 
vedetă a momentului în muzica ușoară. îl 
urmează îndeaproape formația „Sfinx". 
Muzica lui,Gică Petrescp este gustată de 
toate vîrstele. Este și meritul lui. dar și 
o oarecare criză a muzicii ușoare. „Elec
trecordul" propune, tar publicul alege și 
comandă. Sigur, casa de discuri are mij
loace de a influența publicul si uzează de 
acestea. Nu de puține ori oamenii „Elec- 
trecordului" își fac o datorie din aceasta, 
emisiunile de radio și televiziune ale Da
nielei Caraman-Fotea fiind binecunoscute.

Oricît ar fi de specializați în munca lor, 
redactorii „Electrecordului" au consilieri 
ce sînt în comisii, niște personalități de 
autoritate indubitabilă ; cu ei se recepțio
nează noile achiziții, cu ei se zice da sau 
se respinge ce este deja făcut. Printre con
silieri figurează Alexandru Pașcanu. Tibe- 
riu Alexandru. Sergiu Sarchizov. Lauren- 
țiu Profeta, Dan Zamfirescu și Ion Horea, 
pentru literatură. Petre Codreanu și Teo
dor Bratu.

Centenarul Enescu este întîmpinat de 
„Electrecord" cum se cuvine ; toată crea
ția lui Enescu sau. cum se spune, integrala 
Enescu stereo este în lucru. înregistrările 
au fost începute în anii ’54—’55. dar erau 
înregistrări mono. De trei ani a demarat 
o muncă titanică si pînă în februarie 1981 
vor fi terminate si prezente n» "‘"tă înre
gistrările tuturor creațiilor iui Enescu.

Un aparent paradox — înregistrările 
de operă sînt foarte căutete. Exis
tă, la noi, o școală de operă cu mari 
cîntăreți și de aici mulți admiratori. Da
niela Caraman-Fotea ne-a declarat că 
apogeul celebrității artiștilor depașește 
aproape totdeauna maximum de formă 
vocală. Laureații concursurilor interna

ționale sînt propuși pentru a avea 
discuri. Consacrarea urmează dună aceea. 
Directorul Grigore Petreanu ne spune că 
după ani de zile există în catalogul „Elec- 
trecord" tot ce este mai important în li
teratura muzicală universală. „S-a încenut 
cu o simfonie și două concerte în 1954. 
După atîția ani există un catalog complet 
cu toate epocile creatoare și stilurile res
pective. Desigur, munca aceasta nu se 
poate termina niciodată. La fel ca într-o 
casă cînd începi să pui tbt ce trebuie și 
nu ești mulțumit".

Există un public din ce în ce mai nu
meros și avizat pentru muzica de aleasă 
factură. Tirajele au crescut la genurile 
mari : muzică simfonică, de cameră, ope
ră și balet. în rîndul formațiilor de mu
zică ușoară, „Sfinx" se bucură de mare 
succes, de mare popularitate. Jazzul nu 
face tiraje spectaculoase cu excepția lui 
Gioni Răducanu. Dorința celor de la 
„Electrecord" este de a înregistra Cena
clul Flacăra al Tineretului Revoluționar 
pe viu. cu aplauze, în studioul pronriu, o 
fostă sală de cinematograf, amenajat fo
nic. cu scenă. Se intenționează participa
rea unui public și preluarea snecta'-olului, 
transpunerea lui pe casete. Se va ieși cu 
acest prilej, din tiparul înregisfră-ilor stu
dio si toată lumea este con vi -ss -ă va ieși 
frumos, evenimentul fiind așteptat cu de
osebit interes.

Discurile și casetele au pătruns anroape 
în fiecare casă. Spațiul și capacitățile de 
producție se vor mări începînd cu anul 
viitor. Acest mic colectiv, al „Electrecor- 
dului", e pus pe fapte mari. înregistrările 
de pînă acum și cele care vor veni sînt 
la dispoziția noastră, a cumpărătorilor. De 
noi depinde ceea ce ei vor scoate ne piață 
în anii viitori. Mai ales că. lucru atestat 
și de sociologi, cumpărătorii de discuri cer 
ceea ce cunosc dinainte, ceea ce a ajuns 
la urechea lor prin alte mijloace de in
formare, de difuzare ă culturii, si a plăcut 
înainte de ă apărea pe disc și casetă .,Elec
trecord."

< ION PREDOȘANU ■
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SPORT,

MIERCUREA CIUC, 
„CETATE A HOCHEIULUI"

„Așa ceva am putea face și noi !“, ex
clama cel care acum întruchipează 
legenda vie a hocheiului din Miercurea 
Ciuc, Văkâr Lajos. Era prin 1929, cînd el 
și tinerii lui prieteni au văzut la cine
matograf o secvență de hochei. Apoi, cu 
crose improvizate, cu o radieră „botezată" 
puc și cu mult-mult entuziasm o echipă 
a început să atragă simpatizant! pentru 
noul sport. In scurt timp, micuțul orășel 
de la poalele Harghitei era cucerit !

Anii au trecut, generațiile de sportivi 
s-au succedat unele după altele și faima 
hocheiului din Miercui-ea Ciuc a depășit 
demult granițele tării. De la primul meci 
disputat oficial la Miercurea Ciuc. în 
compania Tenis Clubului Român din 
București, și pînă azi faptele și numele de 
răsunet s-au rînduit an după an în zidăria 
„cetății hocheiului". O dragoste statornică 
a întregii suflări a orașului pentru acest 
frumos și bărbătesc sport l-au dus din ce 
în ce mai sus. Cinci titluri de campioni 
naționali de seniori, șase locuri secunde, 
zeci de titluri de campioni de eonii și 
juniori, echipe de legendă ca I.P.E.I.L., 
Recolta, Voința, Progresul, Avîntul și. 
mai nou, Sport Club, „Lyceum" și un alt 
Progresul, nume de neuitat ca Vâkăr, 
Sprencz, Szabâ, Czăka, Takăcs, Varga, 
Basa și mulți alții, au făcut ca anul trecut 
sărbătoarea a cincizeci de ani de hochei în 
Miercurea Ciuc să fie plină de strălucire. 
Momentul culminant al jubileului l-a 
constituit dezvelirea unicului monument 
din tară dedicat hocheiului.

. Dezvoltarea hocheiului la Miercurea 
Ciuc este sufletește legată de activitatea 
tovarășului Nicolae Ceausescu. Cu prilejul 
uneia dintre primele vizite făcute în 
județul Harghita, secretarul general al 
partidului a vizitat și șantierul noului

— Credem, to
varășe Marcel 
Piguiea, că a- 
veți toate moti
vele să fiți mul
țumit de evolu
ția din toamnă a 
echipei pe care 
o antrenati. Chi
mia Rimnicu 
Vîlcea, așa-i 7

— în linii 
mari, da. Cum 
se zice, sin tem 
în grafic.

— Adică 7
— Fată de o- 

, biectlvele pro
puse, un loc in primii 8 și calificarea în
sferturile de finală ale Cupei, stăm bine.
Locul 7,_ cu plus 2 în clasamentul adevă
rului, rămînerea în Cupă, îmi permit să 
apreciez că Vîlcea a avut un sezon bun. 
Bobocii însă, după cum știți, se numără 
Xa primăvară.

— Exact, în fotbal proverbul e modifi
cat. Să înțelegem că aveți unele temeri 7

— Dimpotrivă. în retur vom -juca de 9 
ori acasă și, dacă vom mai' aduce 2—3 
puncte din deplasare, ispravă nu tocmai 
imposibilă de vreme ce, în tur, am adus 
4, s-ar putea să încheiem și mai sus, chiar 
pe locul 6.

_ — întrebarea care urmează era pregă
tită pentru mai tîrziu, dar dacă tot ara 
ajuns la ea s-o formulăm, ce echipe cre
deți că vor devansa Chimia la sfîrșitul 
campionatului 7

— Fără îndoială, Craiova, căreia nu-i 
poate scăoa titlul, dată fiind valoarea lotu
lui. Apoi, Argeșul, Dinamo și Brașovul și, 
poate. Steaua, cu condiția ca ea să joace 
la nivelul așteptărilor.

— De retrogradat, cine va retrograda, 
tovarășe Piguiea 7

— LăsaM întrebarea asta pentru mai 
tîrziu. să mă mai gîndesc.

— De acord. Cum explicati saltul Chi
miei 7

— Poate că e prea mult spus. Maturita
tea ec^inei ar fi, dună mine și după cole
gul meu Nimlae Dinescu, o exolicatie. 
Media de vîrstă a Chimiei e, referindu-mă 
la titulari, de 27 de ani.

— O clipă. Ați pomenit numele lui Ni
colae Dîneșcu. fost arbitru de divizie și, 
de eîteva luni, secund la Chimia. Cuim 

patinoar artificial acoperit, dînd pre
țioase indicații cu privire la dezvoltarea 
sportului respectiv, a tradiției locale. Nu 
mult timp după aceea, în centrul ora
șului și-a etalat silueta mindră noul 
patinoar, unicul din tară care își poate 
menține gheata pe tot parcursul anului.

Existenta unei baze materiale deosebite 
a impus reorganizarea hocheiului local. 
Se dorea performanta înaltă. Dacă și pînă 
acum zece ani Miercurea Ciuc a fost 
principalul „furnizor" de hocheiști pentru 
performantă, activitatea de creștere și 
formare a sportivilor. în aceste condiții 
noi, trebuia să fie îmbunătățită. în cadrul 
Liceului nr. 1 din oraș a fost înființată o 
clasă de hochei, după ce puțin mai 
înainte luase ființă Școala sportivă cu 
profil de specializare. La rindul său. noul 
club de sporturi de iarnă. Sport Club 
Miercurea Ciuc, avea și el o pepinieră 
proprie. Prin acesta, sutele de copii, care 
vara și iarna bateau pucul pe străzi, prin 
curți, pe orice petic de gheață și asfalt, 
au fost cooptati într-un sistem de pregă
tire organizat și și-au început primii pași 
în hochei sub îndrumarea unor tehnicieni 
competent!. Printre micuții de atunci, 
„internaționalii" și „olimpicii" de azi, 
Antal Elod, Miklos Tibor, Găll Săndor, 
frații Nagy, Solyom (în prezent la Dinamo 
București), Prakab, Todor (la Steaua) și 
multi altii. Mai precis, majoritatea celor 
peste 100 de hocheiști din Miercurea 
Ciuc joacă în zece echipe din prima divi
zie a țării ! Cu toții au trecut pe la școala 
de hochei din Miercurea Ciuc și au fost 
îndrumați de Szabo Istvân, Ferencz 
Jănos, Antal Zsombor, Joanovits Endre, 
Daradics Andras, Mezei Imre, Rusz Păli 
și mulți alți iscusiți modelatori de talente.

Marcel Piguiea:

„Jucătorii noștri
se mulțumesc adesea cu puțin"
s-a produs această, să-i zicem, opțiune 7

— N-am idee, asta e treaba lui. Am fost 
consultat și, ținînd cont de calitățile lui 
Dinescu, am fost de acord.

— Ce calități 7
— Profesor de educație fizică, antrenor 

de fotbal categoria I, om serios și așa mai 
departe. în plus, Dinescu a mai lucrat cu 
echipa, pe cînd aceasta evolua in divi
zia B.

— Clar, am notat. Revenind la echipă, 
e ea bătrină ?

— N-aș zice. Media de vîrstă tete, e 
adevărat, la 27, dar asta se datorează 
unui număr mic de jucători, Cheran, Con
stantin și Catargiu, trecuți de 30 de ani. 
Ei sînt însă, mai ales Cheran, exemple 
din multe puncte de vedere, mpbilizîndu-i 
și pe ceilalți.

— Apropo de Catargiu, cum s-a înca
drat el 7

— N-a jucat decît ultimele 6 etape. A 
început greoi, dar și-a revenit și, dacă va 
munci în această iarnă cît îi vom cere, e 
de așteptat să rămînă în echipă. Din pri
măvară, avem de gînd să încercăm, pe 
linia de fund, cu Catargiu libero și Cheran 
la marcaj.

— Cît de mulțumit sînteți de evoluția 
celorlalte achiziții recente ale Chimiei, 
Preda de la Giurgiu, Alexandru de ia 
Focșani și Georgescu de la Brad 7 Au dat 
ei randamentul scontat 7

— Nu totdeauna. I-am adus însă din 
cauza crizei de atacanți, Vîlcea contînd 
doar pe Teleșpan, pe Gîngu și pe Cara- 
bageac. primul și ultimul lipsind din pre
gătiri, revenind de la'Tjmișoara cu o săp- 
tămînă înaintea celei dinții etape de cam
pionat. în altă ordine de idej, Carabageac 
are vocație de mijlocaș și, colac peste 
pupăză, a fost mai mult accidentat. Așa 
stînd lucrurile, am recurs la noii veniți.

— în ciuda rezervelor pe care Ie ară- 
tați, Preda, de pildă, a marcat o grămadă 
de goluri, așa-i 7 

care azi lucrează cu peste 300 de tineri 
sportivi legitimați !

— Munca cu copii este foarte impor
tantă. în acest domeniu experiența are o 
mare importanță, da> rutina n-are nici o 
legătură cu aceasta. Procesul de formare 
a sportivilor trebuie mereu perfecționat 
pentru a se obține rezultate la nivel 
internațional.

— Tovarășe profesor Mezei Imre. dum
neavoastră ați făcut un experiment în 
premieră mondială. Vorbiți-ne despre el.

— S-a considerat că vîrstă optimă pen
tru a face primii pași în hochei ar fi 
între 11 și 14 ani. Justificarea, duritatea 
acestui sport. Eu, avîndu-1 ca model pe 
Bela Karoly, am fost convins că procesul 
de formare trebuie să înceapă mult mai 
devreme. Cu cîțiva în urmă, cu sprijinul 
de neînlocuit al părinților, al organelor 
locale de partid și de stat, al conducerii 
Liceului de maternatică-fizică, unde fiin

țează asociația sportivă „Lyceum", am 
selectat o grupă de copii de 6 ani și am 
început un lung proces de formare.

— Este vorba despre echipa cunoscută 
pe atunci sub denumirea de „Baccili". 
Acum, după ani. cînd copilașii de atunci 
au ajuns la versta juniorilor mici, a 
„speranțelor", ce ne puteți spune 7

— Faptele sînt grăitoare. Recent, la pri
mul turneu al „speranțelor" din acest 
sezon, la Galați, echipa a cîștigat cele 
șapte partide jucate, realizînd golave
rajul de 108—12 ! Dintre ei, unul este 
selecționat în reprezentativa de juniori 
mari a țării, iar ceilalți formează suportul 
reprezentativei de anul .viitor.

Ce reotezintă pe plan, comoetițional 
intern Miercurea Ciuc, este clar, trei 
echipe — Sport Club. Progresul și ..Ly
ceum" — în prima divizie a tării, ultima

— Le-a marcat, așa-i, dar alții le-au 
făcut. Nimic de zis, Preda e un fotbalist 
tînăr și talentat, dar bagajul lui de cu
noștințe e încă redus. Mai are multe de 
retușat.
— Tovarășe Piguiea, cîți din compo- 

nenții Chimiei sînt din Vîlcea 7
— Aici e buba, doar 2. Teleșpan e din 

Vîlcea, Gîngu e din județ, atît.
— Nu există în localitate un Centru de 

copii și juniori 7
— Ba da, dar producția lui e foarte 

slabă. De copii și juniori a răspuns, un 
timp, Traian Popa, apoi a fost înlocuit. 
Din cite știu, a fost readus.

— Vorba aceea, uite Popa, nu e Popa s 
Legat de asta, ce juniori arată perspec
tive 7

— Nimic, recoltă slabă. Din urmă, cum 
se zice, nu vine nimeni.

— De ce 7
— Pe de o parte, Vîlcea n-are cine șt!e 

ce tradiție, pe de alta, s-a muncit puțin 
la Centru, pe linia rezistenței minime. La 
fel de adevărat e și faptul că teza ma
terială rămîne încă în suferință. Avem 
pentru antrenamente un singur teren zis 
de zgură, dar acoperit mai mult cu pie
troaie 7 !

— Cum așa 7 Ce fac organele locale 7
— N-o luati așa. Notați că orice antre

nor, de fotbal sau de altceva, și-ar dori 
sprijinul șl înțelegerea de care mă bucur 
eu la Vîlcea. Organele locale și județene 
de partid și de stat sînt alături de echioă, 
permanent, și cînd ea joacă bine, și cînd 
ea joacă prost, că au ,fost și astfel de pe
rioade. Din cîte cunosc, , se caută soluții, 
dar treaba nu e chiar simplă.

— Adică e complicată 7 !
— Poziția stadionului, în buza Oltului, 

împiedică extinderea. Ar trebui dezafectat 
un ștrand, ceea ce, firește, nu-i cazuL 
Vom mai vedea.

— Care e, tovarășe Piguiea, cea mai

reușind chiar o performantă neatinsă de 
nimeni pînă acum, promovarea și a unei 
a doua formații in prima divizie (locul 
însă a fost cedat unei alte echipe) ! Apoi 
o impresionantă colecție de titluri de 
campioni de copii, „speranțe" și juniori. 
Prezența în loturile tuturor divizionarelor 
A, a numeroși jucători descoperiti și „că
liți" în capitala Harghitei. Dar pe plan 
internațional 7

La întrebare ne răspunde Balogh Zsig
mond, președintele C.J.E.F.S. Harghita. 
„An de an, lotul național include numeroși 
sportivi din Miercurea Ciuc. Acum, bună
oară, poartă tricourile reprezentantei 
naționale de seniori Antal Elod, * al 
Istvăn, Gall, Nagy Bela, Gereb, fie la 
Sport Club. Solyom și Teodoriu de la 
Dinamo, iar în lotul de juniori sînt incluși 
nu mai puțin de îl jucători. Dar 
Miercurea Ciuc nu înseamnă numai jucă
tori dati loturilor. Mai înseamnă orga
nizare de calitate și, mai ales, public bun 
cunoscător al hocheiului și suporter pu
ternic ! Să mă explic. în luna , martie a 
anului viitor. Miercurea Ciuc va găzdui, 
pentru a treia oară în decurs de 9 ani. o 
competiție continentală. Pentru prima 
dată, în martie 1962, Miercurea Ciuc a 
fost gazdă a Campionatului mondial de 
hochei, grupa C. în .1979. aici s-au dis
putat întrecerile grupei B a Campiona
tului european de juniori. Cît despre edi
ția 1981 a Campionatului european -de 
juniori, grupa B, care este programată a 
se desfășura la Miercurea Ciuc în martie 
1981, ea ne aduce o satisfacție cu totul 
deosebită. Forurile internaționale au soli
citat în mod expres ca municipiul nostru 
să fie gazda ! Vom face totul pentru a 
răspunde cu cinste onoare! ce ni s-a 
făcut..."

Municipiul Miercurea Ciuc n-ar® încă o 
stemă. Dar credem că din heraldica ei 
n-ar trebui să lipsească însemnele hoche
iului, fiindcă aici flecare cetățean, copil 
sau vîrstnic trăiește și pentru hochei, 
pentru că aici, la poalele Harghitei, la 
„polul frigului", hocheiul nu mai este 
demult Un simplu divertisment, ci o 
treabă serioasă cu implicatii sociale.

HORIA MOLDOVAN ■ 
Foto : ALEXANDRU V. SZAKACS ■

tare parte a formației pe care o antre
nați ?

— Puterea de mobilizare. Cînd se ma
nifestă.

— Ce să înțelegem din această preci
zare 7 .

— Ce trebuie, că nu se manifestă me
reu. E o lacună proprie fotbalului româ
nesc, comoditatea. în plus, la Vîlcea, după 
2—3 meciuri mai bune își arată colții auto- 
mulțumirea, jucătorilor ajungîndu-le 
parcă puțin.

— Chimia a marcat 20 de goluri și a 
primit 30, apărarea ar fi, nu descoperim 
nici o Americă, căicîiul Iui Ahile, da 7

— N-aș da vina pe apărare, mai ales că 
portarul Constantin a făcut uneori minuni. 
Faza, de apărare, ceea ce mi se pare 
altceva, e superficial tratată, toată echipa 
fiind vinovată. Se trece prea ușor, mai 
ales în deplasare, peste primele noastre 
două linii, greul cade pe linia de fund și, 
mai devreme sau mai tirziu. aceasta ce
dează. La acest capitol mai avem serios 
de lucrat,

— Campionatul cum vi se pare 7
— Mai echilibrat ca în alți ani, numai 

că nivelarea s-a produs, zic eu. în jos. 
Puține echipe au crescut, multe echipe au 
scăzut, vezi Steaua, vezi Spoi-tul. vezi 
Baia Mare etc.

—• Aveți, tovarășe Marcel Piguiea, 38 de 
ani, faceți parte din cea mai tînără gene
rație de antrenori, coleg de meserie cu 
Lucescu, cu Oblemenco, cu Libardi și așa 
mai departe. Vă simțiți solidar cu ei 7

— Firește. Cred că alcătuim o generație 
de antrenori pe care fotbalul românesc se 
poate baza. Din păcate, sursele noastre de 
informare sînt nepermis de reduse. Am 
vrea să citim și n-avem unde, n-avem ce.

— Așa e. Să nu uităm, dac-ar fi să mai 
faceți un transfer, ce jucător ați lua 7

— Aș sta să aleg între Cămătaru și 
Beldeanu.

— Craiova, Jar Craiova 7 !
—• De ce vă mirati, Craiova e o echipă 

cu un cap peste celelalte.
— înainte de a încheia, vă reamintim 

că ne-ați rămas dator cu un răspuns. Cine 
va retrograda 7

— Galați și, în rest, nu mai știu.
— Chimia Rimnicu Vîlcea 7
— Dacă e o glumă, vă asigur că nu-i 

bună.
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SPORTUL CA MIȘCARE DE IDEI

CE RÂU V-AM FĂCUT ?

Naivitate 

înduioșătoare
Din păcate sînt destui inși care, prin 

natura profesiei lor, prezintă fotbalul 
ca pe un cozonac oferit înfometatilor 
de senzațional cotidian. Prin rînduri 
scrise sau prin vorbe trimise prin 
eter, cu tentă de rea-credință. ei 
deformează adevărul, cocoloșesc fapte
le de trișaj și chiul, avansîndu-i pe 
cei care greșesc în fruntea nemulțu- 
miților. Dispute violente, inegale, se 
nasc din senin (mai ales că una spun 
vara și alta toamna), iar incoerenta lor 
nu numai că se transformă în campa
nii contra tehnicienilor cu calități pro
bate în mulți ani (și nu numai, acci
dental, intr-un campionat sau două), 
ei caută să denigreze tocmai pe aceia 
care se străduiesc onest să-i dea 
fotbalului românesc capacitatea nece
sară confruntărilor de anvergură.

O lașă „putere" tronează duminică 
de duminică cînd speranțele se năru- 
iesc, iar neputința acelora care totuși 
cred în misiunea profesiei îi trans
formă, volens-nolens, în jucării ale 
sorții. Cum politețea meseriei oglin
dește clocotul spiritual de a trăi prin 
nopți de veghe și zile furtunoase pen
tru un elan permanent neîntrerupt de 
a cîștiga, se uită voit că există datorii 
și datorii de onorat, dar cea mai mare 
datorie pentru noi, cei care trăim din 
fotbal și pentru el, este să rămînă pe 
traiectoria care definește ființa umană: 
ONOAREA!

Aurul din mocirlă îl alege timpuL 
El îl certifică ca atare, el este instru
mentul de selectare. Este, pînă la 
urmă, etalonul de răspundere pur pro
fesională ce prospectează și constru
iește pentru a dura. Căci o echipă în 
construcție (și aceasta necesită o bă
tălie mereu în marș modern) reclamă 
ca relațiile să se dezvolte în concor
danță cu CERINȚELE COMPETIȚIO- 
NALE. Soluțiile eficienței putîndu-se

„Călătorii" pe
Consecințele unui diletantism organi

zatoric practicat de o federație ruptă de - 
realitate, în stare să modifice absolut 
arbitrar regulamentul de desfășurare a' 
campionatelor naționale în plina lor des
fășurare, cum s-a întîmplat anul acesta, 
Să se contrazică și să-și anuleze pro
priile hotărîrî, au condus la o știre de 
spires și de muncă necorespunzătoare. 
Așa stînd lucrurile, nu e de mirare că, 
în conducerea FRAK, în ultimii 5 ani, a 
fost schimbat de 4 ori secretarul respon
sabil al federației, fiecare nou venit luînd 
contact cu sportul automobilistic odată 
cu instalarea în noua funcție, altfel bine 
retribuită ? ! Nici actualul secretar res
ponsabil al federației, Ionel Stănescu, 
transferat de la filiala de vînătoare și 
pescuit Tulcea, nu pare familiarizat cu 
obligațiile sale. Dumnealui, nu numai că 
nu are timp să se documenteze despre 
automobilismul sportiv direct în cluburi 
și asociații, dar nici măcar concursurile 
naționale nu le onorează cu prezența.

Există însă o adevărată pasiune a că
lătoriilor care a molipsit atît activiștii 
retribuiți ai federației cît și pe cei așa- 
ziși „obștești", mereu pe drumuri, înso
țind echipa națională sau „documentîn- 
du-se“ pentru a sprijini cît mai-„în temă" 
progresul acestui sport. De cîțiva ani, 
bunăoară, la Raliul Monte Carlo se de
plasează fără vreun' folos cite o puter
nică echipă de „observatori", dar nici un 
singur sportiv la volanul unei mașini ? ! 
Unul dintre antrenorii federali, M. Ru- 
sescu, după voiajul la Monte Carlo, a 
fost în „documentare", tot anul acesta, 
pe circuitele de viteză din Italia. L-a se
condat, la Monte Carlo, C. Tutunaru, 
instructor retribuit la FRAK și excursio
nist asiduu al acestei instituții Sus-numi- 
tul instructor, dacă nu călătorește anual 
în Europa ca „turist" al federației, tot 
prinde 1—2 deplasări în calitate de spor
tiv. Cîteva din performanțele sale inter
naționale merită pomenite : locul 53 din 
61 echipaje clasate la „A.D.A.C." 
(R.F.G.) în 1978 ; locul 88 din 92 echipaje 
clasate la Raliul Koln-Ahrweiler în 
1979 ; un abandon din cauza unei defec
țiuni tehnice banale în „Smolands-Rallye" 
din Suedia, dar nici o prezență, în acești 
ani, la startul unei singure competiții in
terne ? ! O formă des uzitată la FRAK, 
de „excursie" sportivă în străinătate 
este, cum spuneam, „înscrierea" a 1—2 
echipaje la un raliu, echipaje care, vezi 
bine, trebuie însoțite de conducători, de 
asistență tehnică și, dacă e loc, chiar me
dicală. Așa s-a întîmplat și la înceoutul 
lunii octombrie a.c., cînd din ziarul „Spor
tul" nr. 9064, aflăm o știre, cel puțin in
teresantă : „în împrejurimile localității 
Martigny de Viile s-a desfășurat com
petiția automobilistică internațională 
„Raliul vinului" contînd pentru campio- 
aatul european du specialitate", după care 

degaja numai respectînd legile fair- 
play-ului, adică ale identității răspun
derii ca numai pentru ceea ce faci sâ 
fii retribuit. Iar metodele de conlu
crare să se închidă în EDIFICAREA 
UNEI MODALITĂȚI, care să realizeze 
aspirațiile de performantă prin pro
movarea ideii de ECHIPA ; fără ea, 
fotbalul e o vorbă goală.

Menținerea trează a cultului SPIRI
TULUI DE ORDINE, DE INTRANSI
GENȚA — pentru ridicarea calificării 
tehnice a fotbaliștilor, însușindu-și per
manent cerințele tot mai moderne de 
antrenament vizibil conștiincios și 
invizibil conștient pentru un joc de 
asociație responsabil — trebuie să de
vină un fir conducător, urmărit împo
triva acelora ce promovează vorbe 
goale, ce bat apa în piuă și așteaptă 
recolte fără să fi semănat ceva. Pen
tru toate acestea am devenit incomod 
pentru unii și „acuzat" chiar și de 
aceia ce făceau „mătănii" în fata mea 
la instalare, care-mi garantau adeziu
nea lor. Oare acum care dintre noi 
și-a pierdut autoritatea : conducătorii, 
jucătorii, antrenorii? Care au rămas 
corpuri fără suflet?

în educația fotbaliștilor am inclus și 
măsuri de restricție, de exigentă, toc
mai pentru că. cerîndu-le muncă com
petitivă, le-am arătat că-i respect. Că 
de fapt cel mai mare rău pe care-1 
poți face tineretului, cînd te ocupi de 
educația lui. este să-1 obișnuiești cu 
ușurătatea, căci aceasta produce plă
cerile din care decurg viciile. Dar 
educație mai înseamnă și exemplu. 
Iar eu am convingerea că mereu l-am 
dat. Astfel, oriunde m-am angajat am 
început activitatea cu confecționarea 
bazei materiale, concomitent cu forma
rea unor echipe în care se putea dis
tinge priceperea mea. Exprimîndu-mă 
în acest sens, o fac pentru că. mai ales, 
sînt conștient că, în fotbal, nu ne 
realizăm nici măcar propriile planuri, 
programe. Nu facem altceva decît să 
„construim" numai eșecuri, unul după 
altul, eventualele succese neoglindind 
starea de fapt a fotbalului nostru. 
Curată naivitate înduioșătoare!

CONSTANTIN TEAȘCA H

banii cui?!
sîntem informați că echipajul E. Ionescu 
Cristea — Dan Amărică (altfel valoros, 
dar fără nici o prezență anul acesta în 
campionatul național de raliuri !), pe 
Dacia 1300 s-a clasat pe locul 4, cursa 
terminînd-o 36 echipaje. Chiar dacă din 
formularea ziarului de specialitate reiese 
o participare de tot hazul la un campio
nat european al... vinului, era de apre
ciat un ioc 4 la „general" și într-un astfel 
de raliu. Ce aflăm însă după o săptămînă 
despre sus-numitul raliu elvețian : că de 
fapt echipajul nostru se clasase pe locul 4, 
din... 4 mașini la clasă, iar în clasamen
tul general era exact pe locul penultim, 
că mai fusese un echipaj românesc 
înscris care, luînd startul pe o mașină 
de ocazie, a abandonat după 150 km. 
Cum rezultatul obținut nu este prima 
„ispravă" de felul acesta a diverselor 
echipe-fantomă trimise la concursuri oca
zionale de FRAK, este firesc să întrebăm 
cu toată seriozitatea cum își permite fe
derația noastră să organizeze sau să 
aprobe astfel de „voiajuri" în care, prin 
rezultate lamentabile, este compromis, în 
primul rînd, autoturismul românesc Dacia 
1300, căruia i se face astfel o eficientă 
antipropagandă ? Mai grav, în etape ale 
Campionatului european, în Cupa păcii 
și prieteniei sau în Campionatul balcanic, 
diverse echipe naționale „încropite" ad- 
hoc de federație (din echipaje care multe 
se zbat la jumătatea clasamentelor cam
pionatului Intern) se clasează stăruitor 
în coada majorității concursurilor la care 
participă. Acasă, pentru presă, se comu
nică însă, în mod diplomatic, doar locu
rile „obținute" la „clasa 1300 gr. I“, unde 
automobiliștii noștri, deși în străinătate  ̂
se întrec practic între ei. în această or*? 
dine de idei, mai multă responsabilitate 
față de știrile neverificate, pe care le 
publică despre automobilismul sportiv 
este mai mult decît necesară la ziarul 
„Sportul".

Despre toate acestea — și despre încă 
altele — clubul din care fac parte a adre
sat în luna februarie și apoi în luna mai 
a.c. memorii detaliate atît către FRAK 
cît și către A.C,R. La nici unul, din pă
cate, federația n-a catadicsit să răspundă, 
deși avea obligația legală să analizeze în 
termen cele sesizate. Sper că, pe această 
cale, se va reuși sensibilizarea unei fe
derații nereceptive îa orice încercare sau 
sugestie de îmbunătățire a propriei ac
tivități. Să nu rămîn însă doar cu spe
ranța.

Prof. DUMITRU RUJAN ■ 
Campion național de raliuri în anii 

1975, 1979 și 1980

N.R. Față de critîcile de mai sus, unele 
viciind grave încălcări ale eticii spor
tive și cetățenești, așteptăm punctul de 
vedere al federației de specialitate.

Olimpism și rugbysm

Prin iniția
tiva și grija or
ganizatorică re
marcabilă a ca
binetului meto
dic — condus de 
profesorul Do
rin Almășan 
de pe lingă 
Consiliul jude
țean pentru e- 
ducație fizică și 
sport Cluj. în 
zilele de 5—6 
decembrie a.c. 
s-a ținut un 
amplu simpo
zion pe două 
teme centrale :

1. Semnificațiile contemporane ale 
ideii olimpice și 2. Aspecte privind 
problema refacerii organismului după 
efort in sportul de performanță.

Importanța acordată acestui simpo
zion este subliniată prin faptul că lu
crările sale au fost prezidate de tova
rășul general-locotenent Marin Drag- 
nea, prim-vicepreședinte al C.N.E.F.S. 
și președinte al Comitetului Olimpic 
Român, participînd activ și profesorul 
dr. Emil Ghibu, secretar al C.N.E.F.S.

In cea dinții zi, referitoare la primul 
punct tematic central, simpozionul a 
fost deschis prin expunerea distinsului 
gazetar sportiv Victor Bănciulescu : 
„Modalități de propagare a ideilor 
olimpice", aducîndu-și apoi aportul 
prof. Ioan Matei, din Predeal, 
prin : „Contribuția olimpismului ia 
educația cetățeanului lumii contempo
rane", profesorul Constantin Tudose, 
din București: „Cercul olimpie Pierre 
de Coubertin, o experiență de 20 ani" 
referitor la ecoul olimpismului și a- 
plicativitatea pedagogică în cadrul 
școlii, iar lectorii Carmen Terțea și 
Dorin Almășan din Cluj-Napoca, au 
reevaluat : „Principiile olimpice ale 
iui Pierre de Coubertin și permanența 
lor peste timp".

Intru totul binevenită și cu un au
tentic fior „olimpie" a fost mărturia 
literară a Lieî Manoliu, vicepreședinte 
al C.N.E.F.S. : „Participarea mea ia 
Jocurile Olimpice".

Intervenția profesorului Virgil Ludu, 
din Brașov : „De 8a Olimpia Ia Jocu
rile Olimpice moderne", ilustrată cu 
excepționale diapozitive și cu un co 
naentariu de aleasă ținută, a completat 
festiv dezbaterile propuse, la aceasta

OMUL CARE JOACĂ

Zîmbete și lacrimi
Mi s-a părut nostimă săptămînă de 

final a sezonului, fie că ea s-a înfățis»« 
astfel prin evenimentele jocurilor 
ultimei etape, fie prin acelea ale „opti
milor" Cupei, prezentate ca extrem de 
„atractive" în ziua partidelor și catego
risite ca „neonorante" după numai 48 
de ore. _

Se pare că și lumea condeiului a fost 
șocată de ceea ce s-a întîmplat la 
căderea cortinei, glasul ei ce se vrea 
a patra ranchiună dezlănțuindu-se, ca 
de obicei, cu har, dar și cu mult ade
văr. Ne-am reamintit astfel prin „Trei 
hoți la drumul mare", din „Luceafărul", 
că arbitrii... mai fură. Flagrant și ade
vărat, Eugen Barbu are dreptul să con
sidere calificată în sferturile Cupei 
pentru opinia publică care a stat la 
TV (și ce mare este această armă de 
geam și piese a timpurilor noastre 
prin ceea ce poate transmite pe viu !), 
echipa „șepcilor roșii", bine făcută și 
întreținută de Gigi Staicu. Mai aproa
pe de rîndurile mele, antrenorul emerit 
Constantin Teașcă se socoate un 
„bătrîn fericit" al acestei meserii care 
nu cunoaște amurgul decît odată cu 
moartea și fericirea imediat înaintea 
unei posibile și, de multe ori. inevi
tabile înfrîngeri.

Cînd rîndurile acestea apar, așa 
cum a fost anunțat, conducătorii 
directi ai fotbalului nostru vor fi 
dezbătut în sala complexului hotelier 
„Parc", pe parcursul unei zile ( !). cam 
tot ce-a fost și, poate, ceea ce va 
trebui să vină... A fost o zi grea prin 
ceea ce s-a discutat despre adevăratul 
fotbal, și cred că s-a mai discutat ; 
iar obositoare pentru că mulți dintre 
participanți știu că un joc se poate 
tranșa prin numărul „lămîilor" cu care 
sînt tentati să se răcorească în cabi
nele lor judecătorii din iarbă ai jocu

adăugîndu-se cuvîntul final ținut de 
tovarășul general-locotenent Marin 
Dragnea, care aduce un vibrant oma
giu sportivilor noștri fruntași, în gene
ral, dar mai cu osebire medaliatilor o- 
limpiei, strălucitilor exponenți ai Pa
triei noastre.

Consemnez aici, încă o dată, cu mul- 
țumiri pentru cinstea de a fi fost și eu 
invitat in cadrul acestui simnozion de
osebit, participînd cu tema liber pro
pusă : „Sportul și reflexivitatea lui li
rică".

Am profitat de ocazia unei atît de 
distinse prezente, recitind dintr-ale 
mele „Imnuri olimpice", si ver -vi în
scrise „Sub semnul lui Hercule", pe 
care le-am dedicat celor de față : o- 
limpica Lia Manoliu, marele atlet Ion 
Moina.

Intr-alte sonete, am reevocat sniritul 
Olimpiei antice, iar într-unul dedicat 
Olimpiadei moderne de la Paris (1924), 
am reamintit că selecționata noastră 
tînără și neexperimentată s-a clasat 
după formațiile S.U.A. și Franța, obti- 
nînd prima noastră medalie oli-n->ică: 
„Intîiul bronz olimpic l-au înscris / 
rugbyștii noștri tineri Ia Paris ! —i 
Succes marcat Pe șubredul te-^ei : / Al 
treilea să te numești — din trei !' Par 
cel ce-a fost, pe drept, cîștigător / Fu 
cugetul bărbat din pieptul lor !“

Principiile moderne, instaurate de 
acel mare umanist ce a fost ^i^rre de 
Coubertin, care au dus la renaste-ea 
Jocurilor Olimpice, s-au ilustrat si n-in 
acea modestă participare a rugbvstilor 
români de atunci.

Rugbyștii noștri, cei de azi, au cres
cut conform acelorași sublime princ^ 
pii : „eitius, alțius, fortius", obținînd 
merite, victorii și performante pe care 
ie cunoașteți.

Este un mare regret pentru noi toți 
faptul că astăzi rugbyul nu mai este 
trecut în rîndul sporturilor olimpice ! 
Ar merita-o cu prisosință.

Să nu uităm că, încă de pe acum, 
multe echipe și cluburi rugbyste și-au 
serbat centenarul, fiind înființate an
terior ediției prime a Jocurilor Olim
pice moderne de la Atena (1896) !

Principiile olimpismului se pot re
flecta la fel de convingător în princi
piile rugbysmului. Ceea ce consider că 
aduce el în plus, pe lîngă ponularitate, 
este impetuozitatea dăruirii și desprin
derea de mediocritate.

Sînt sigur că, nu peste mult timp, 
rugbyul își va recîștiga prestigiul său 
olimpic 8

TUDOR GEORGE ■

rilor. echipa adversă, celelalte ataca
toare ale obiectivului propus, deci 
totul, necontînd timpul, ci îndeplini
rea scopului prin mijloace, oricare ar 
fi acestea. Nu contează și pentru că 
totul se acoperă de la sine, de minune. 
Este nevoie de „circenses", dar se fură 
prea multă „panae“...

Nici să nu ne treacă prin cap că 
ceea ce se mai măsluiește în fotbalul 
nostru este unic în lume. Nu ! Feno
menul este internațional și. pe bună 
dreptate. înaintea ultimei reuniuni din 
2—3 noiembrie a celor 92 de președinți 
ai cluburilor profesioniste engleze de 
fotbal de la Birmingham, Rob Hughes 
constata cu amărăciune în „Sunday 
Time": „Oamenii din fotbal sînt 
curioși. Șînt mereu cinstiți în afaceri 
atunci cînd este vorba de soția sau 
copiii lor, dar în fotbal încearcă să 
întoarcă absolut orice lege în vigoare, 
jurînd că este în folosul clubului. Sînt 
de asemenea oameni buni și onești în 
fotbal, dar trebuie căutați..." Mi se 
pare parcă mai normal ca Liverpool, 
campioană anul trecut, să nu-și aco
pere cheltuielile lipsindu-i doar 2 000 
de spectatori de meci. Poate că auto- 
gestionarea verificată și corectă a clu
burilor noastre — de care'vorbeam în 
vară -- ar rezolva foarte multe din pro
blemele din afara jurisprudenței la 
care se apelează acum. Și nici nu ar 
mai fi nevoie de o zi de dezbateri în 
care, de fapt, poantele se vînd și se 
cumpără la șprițul de după așa-zisa 
consfătuire foarte serioasă, ci de cîteva 
minute bine gîndite. Altfel, totul ră
mîne foarte nostim, avînd cu toții, 
mereu, nenumărate subiecte cu care 
putem smulge zîmbete dar... ascundem 
lacrimi.

CORNEL DINU ■
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..Lumea in care trăim—

Soarta unui continent Mondo umana ? ?

Un cititor din Buzău (N. G.), pune pentru rubrica „Lu
mea în'care trăim" următoarea întrebare : „Africa este con
tinentul cu cele mai mari resurse naturale, dar și continen
tul sărăciei și foametei, Deși colonialismul a fost înlăturat, 
țările africane dobindindu-și libertatea și independența, ele 
sînt totuși exploatate și jefuite în continuare de către marile 
monopoluri. Cum se explică ?“

Intr-adevăr, situația din Africa este deosebit de dramatică. 
Experții Băncii Mondiale au definit-o chiar ca o situație 
„aproape catastrofală". Ei estimează că rata medie de dez
voltare a țărilor africane în acest deceniu nu va fi mai mare 
de 1,1%. Ceea ce, practic, va menține continentul în aceeași 
atare de dezvoltare. Africa este și rămîne în continuare un 
continent sărac, pustiit de calamități și foamete. Seceta face, 
an de an, ravagii sinistre. Probabil, pînă în anul 2 000 popu
lația Africii se va dubla. Dar pînă atunci, continentul nu-și 
va putea satisface mai mult decît 60% din necesitățile de ali
mente. Inflația a devenit galopantă. Șomajul se agravează 
cuprinzînd peste 80 milioane de oameni. Deficitul balanței de 
plăți a țărilor africane se cifrează la peste 70 miliarde do
lari. Africa excelează și în tragice și de neinvidiat „recor
duri" : cea mai scurtă medie și speranță de viață și cea mai 
ridicată rată a mortalității.

Și toate acestea în condițiile în care Africa dispune de unele 
dintre cele mai importante resurse naturale ale omenirii — 
de la diamante și aur, la molibden, cupru, petrol și pînă la 
uraniu. Jefuirea acestor fantastice bogății ale continentului 
— consecința secolelor de exploatare colonială — a lăsat 
urme adinei în viața popoarelor africane. Practic, majorita
tea țărilor africane au dezvoltată o singură ramură de pro
ducție, extracția unui anumit minereu sau, în agricultură, 
monocultura.

Eliberarea politică a Africii nu a fost însoțită pretutindeni 
de înlăturarea definitivă a pozițiilor stăpînilor de ieri. Au 
dispărut guvernatorii coloniali, au dispărut jandarmii veniți 
din metropolă, dar s-a menținut în destule cazuri, într-o 
formă mai rafinată, dominația economică. Colonialismul și-a 
schimbat doar aparențele. Vechile metropole nu au putut 
renunța cu ușurință la marile profituri ce le obțineau în 
urma exploatării coloniilor. Dați afară de pe continent, stă- 
pînii de ieri au revenit pe ușa din dos. Au fost găsite me
tode de penetrație mai puțin vizibile dar cu aceleași conse
cințe. Decalajul dintre prețurile materiilor prime ale state
lor africane și prețurile exorbitante ale mărfurilor indus
triale de fabricație occidentală, indispensabile acestor state, 
în loc să se reducă? s-a adîncit. Ca urmare a acestei stări de 
lucruri — potrivit calculului Comisiei Economice a O.N.U. 
pentru Africa — numai în 1979 continentul african s-a în
datorat Occidentului cu suma de 26 miliarde dolari. Pentru 
acest an se prevede ca suma să fie aproape dublă. Datoria 
externă împiedică în cea mai mare măsură țările -africane

Un mare muzician:

JOHN LENNON
La prînz, știrea din buletinul progra

mului unu al radioului nu mi-a produs o 
emoție deosebită. In primele clipe n-am 
realizat că Lennon a murit, deși se spu
nea „a fost împușcat", deși se spunea că 
„asasinul a fost prins". Poate că și mo
tivul pentru care un om a fost ucis, „se 
pare că în urma refuzului de a-i acorda 
un autograf", transpunea o tragedie în lu
mea reclamei publicitare, a succesului 
publicitar necesar cuceririi ou’olicului, me
tode atît de obișnuite în lumea ce tră
iește în jurul vedetelor muzicii pop. în a- 
ceastă lume, a show-ului, interesantă sub 
aspect muzical dar și sociologic, se tră
iește sub lumina crudă a reflectoarelor, 
arătîndu-se doar fața pe care trebuie să o 
vadă publicul. Cealaltă față, cea pe care 
cu greu .o ghicim dintr-o fotografie, un 
gest sau o declarație, transpare uneori în 
timp, și șocant, în moarte, atunci cînd în 
fine realizăm că orice vedetă este totuși 
un om care poate să și moară. Iar muzica 
ultimelor decenii, acest adulat și hulit 
rock sau pop sau cum vreți sâ-i zicem, cu 
milioanele de discuri -vindute și pozele 
lipite în caietele de școlar, cu milioanele 
strînse peste noapte și mirajul gloriei atît 
de efemere, are deja destui morți celebri, 
fără să fie neapărat nevoie să. trecem 
peste patru decenii de viață : Jimi Hen
drix și Janis Joplin, Claude Franțois și 
J» Dassin sau Richard Oschanitzky. Și 
pentru a închide acest lanț negru cu, 
deja, prea multe zale, Elvis Presley și 
astăzi John Lennon Ceea ce îndeamnă că 
generația noastră arde poate prea repede. 
Sau că ă venit vremea să scriem cu de
tașarea necesară istoria muzicii pop.

Și din această „lume nebună" rămîn

să-și realizeze proiectele de dezvoltare, întrucît plata dobînzi- 
lor la aceste datorii înghite o parte considerabilă a încasări
lor care provin de pe urma exporturilor lor și așa modeste.

Ritmul creșterii inflației lovește crunt țările africane și 
mai ales pe cele care nu au șanse de a poseda zăcăminte de 
petrol. Dar fie că achiziționează petrol sau echipamente și 
bunuri de dotare pentru a-șl dezvolta propriile producții, fie 
că își procură materii prime sau produse alimentare și bu
nuri de consum, ele se confruntă cu aceeași problemă: cea 
a „achiziționării" indirecte a inflației altora, mai exact a ță
rilor industrializate.

Se vorbește destul de des despre ajutorul pentru dezvol
tare al țărilor industrializate acordat țărilor sărace. Acest a- 
jutor nu numai că este insignifiant în raport cu bogățiile je
fuite de-a lungul secolelor, dar chiar valoric el atinge doar 
0,36% din produsul național brut al țărilor bogate. Să nu se 
înțeleagă însă că acest ajutor este acordat în mod... dezin
teresat. Nu ! Se acordă pe baza unor sisteme preferențiale 
și, de obicei, acelor țări în care Occidentul are anumite in
terese. Dealtfel, acordurile și convențiile încheiate între ță
rile occidentale și statele africane pentru acordarea credite
lor necesare investițiilor au inclus dispoziții menite să în- 
lesneăscă pătrunderea monopolurilor vest-europene în spe
cial în industria minieră a continentului. După cum releva 
revista „Jeune Afrique", chiar și în prezent producția țări
lor africane este destinată mai degrabă să aprovizioneze pie
țele străine decît să facă față necesităților populației pro
prii.

Dar nu-i vorba doar de acest „ajutor" Insuficient și inefi
cient Deseori, sub paravanul „ajutorului" se practică imix
tiuni ce evocă trecutul colonial, se produc intervenții ce le
zează independența națională. Sînt realități imposibil de ig
norat. în fond, stăpînii de ieri nu s-au transformat, peste 
noapte, în niște filantropi. Comportamentul lor nu s-a 
schimbat. Ci doar metodele. De aceea, esențial pentru eradi
carea flagelului neocolonialist este o nouă ordine economică 
internațională care să plaseze echitatea în drepturile ei, care 
să transforme egalitatea într-un element-chele al raportu
rilor interstatale, care să promoveze justiția, autentica jus
tiție, în toate împrejurările.

De ce continuă să fie săracă o parte importantă a Africii ?
Deoarece cucerirea independenței politice nu a fost, în 

triate situațiile, urmată de dobîndirea independenței econo
mice. Absenta acesteia, a independenței economice, a p-e- 
lungit stări de lucruri specifice trecutului colonial. Pentru 
ca viitorul să nu le-mai cunoască este necesar să înțelegem 
exact ce a însemnat trecutul și care este realitatea prezen
tului. Este necesar să se edifice noua ordine — singura ca
pabilă să răspundă doleanțelor Africii și ale altor continente 
exploatate.

miturî-sîmbol, nume ce reprezintă mai 
mult decît o muzică sau un fenomen so
cial, chiar dacă șansa sau conjunctura nu 
au favorizat totdeauna pe cei mai buni, 
în două cazuri, acordul publicului și al 
specialiștilor a fost deplin ; două nume au 
dominat fără egal muzica și nu numai 
muzica anilor ’50 și apoi ’60. Elvis Presley 
și apoi Beatles. Vedeta și apoi, poate lo
gic, Grupul ca vedetă, vedeta colectivă, 
prin contopirea individualităților pentru 
ca un singur nume să facă ocolul meri
dianelor și al viratelor : Beatles. O altă 
tehnică și armonizare a vocilor, mereu 
alte căutări instrumentale, o nouă modă 
vestimentară și capilară, o altă manieră 
de a asculta și trăi muzica, afacerile și 
chiar viața. Sociologii au vorbit despre 
„beatlemanie" ; milioane și milioane de 
tineri încearcă să-și copieze în toate, pe 
cît se poate, idolii. O întreagă afacere 
condusă de un abil impresar (Brian Ep
stein, a cărui moarte coincide de aproape 
cu despărțirea reală a membrilor grupu
lui) va duce în 1965 la „Meritul Imperiu
lui Britanic", primit din mîna reginei 
pentru redresarea balanței financiare a 
Angliei, grație vînzărilor masive de discuri 
semnate Beatles. Da, o afacere, dar și un 
imens talent și multă muncă, mult far
mec, fotogenie și inteligență la acești ino
vatori și deschizători de drumuri. Și mul
tă melodicitate. Erau tineri, frumoși, en- 
glezi. Cînd și-au lăsat plete, au rămas 
„englezi", nu ca acei de la Rolling 
Stones, faimoșii și mai puțin norocoșii lor 
concurenți, despre care un ziarist de la 
Times scria : „dacă ați avea oîsoră, ați 
lăsa-o să se plimbe cu un rollingstone pa 
stradă

Cînd buletinul de știri a anunțat moar
tea lui Lennon eram șapte persoane în 
birou, de toate viratele. Știrea nu a avut 
ecou imediat. Unii nu realizau, alții acu
zau doar stupiditatea întîmplării. Doar doi 
știam cine a fost John Lennon. Toți șapte 
însă știu cine au fost Beatles și cum suna 
muzica lor. încă o dată acest cuvînt ma
gic, BEATLES, încerca să-i ascundă pe cei 
ce i-au dat viață, pe oamenii care l-au 
creat. In fața morții însă, rămîn numai 
oamenii. Acum trei zile, un tînăr, Marc 
David Chapmann, de origine hawaiană, a 
tras cu pistolul în John pentru că acesta 
refuzase să-i acorde un autograf. înfioră
toare și mortală adorație pentru John 
Lennon, omul care a creat grupul Beatles...

John Winston Lennon, fiu de marinar 
din Liverpool, s-a născut la 9 octombrie 
1910. La 14 ani, elev la Quarry Bank High . 
School își formează primul grup muzical, 
alăturîndu-și cîțiva colegi în „The Quarry 
men". în 1956 intră în grup Paul Mc Cart- 
ney, după al ți doi ani „Little George 
Harrison". Numele formației se schimbă

in „Moondogs", apoi „John and The Mo- 
ondogs", apoi în „Silver Beatles" și în fi
nal, desigur Beatles. Puține date despre 
această perioadă și doar în 1977 a apărut 
un disc al începuturilor (Live-Cluo In 
Hamburg 1962), LP editat după o bandă 
înregistrată în RFG la „Star Club", local 
in care cîntă alături de ei, accidental, 
Ringo Starr, ce rămine apoi pentru com
ponența definitivă spre celebritate.

Anul 1962 deschide aripile grupului : în 
iunie — contract cu casa Parlaphone ; in 
octombrie — primul single (Love Me Do), 
în noiembrie — prima apariție TV, destul 
de ștearsă și rigidă în hainele lor prea 
noi (se întîmplă deci și pe la alții !?). Și 
totuși în ianuarie 1963 un nou single 
(Please, Please Me) intră rapid în topuri, 
apoi in aprilie „From Me To You" și pri
mul LP intitulat „Please, Please Me", în 
mai „Twist And Schout" și în august 
„She Loves You", cu un tiraj precoman- 
dat de 500 000 exemplare.

Dar la 10 decembrie, la New York, în- 
toreîndu-se de la o înregistrare, John 
Lennon a fost rănit mortal. Am pierdut 
un mare muzician, un prieten al celor ce 
iubesc muzica, o figură legendară a unei 
legende numită Beatles. Am pierdut un 
om, am pierdut un tovarăș al celor ce 
trăiesc în muzica dulce și amară a aces
tor decenii, această muzică asupra căreia 
generațiile și frînturile de generații nu se 
înțeleg și nici nu se prea acceptă măcar, 
așa cum generațiile s-au înțeles în lite
ratură, pictură sau film. Pentru că mu
zica a venit ultima la schimbarea haine
lor vechi, atunci cînd electronica i-a slujit 
ca și sculptorului, dalta, atunci cînd a- 
cesta a vrut să se elibereze din tiparul 
clasic. John Lennon a dăltuit adînc în 
muzică și ne-a adus bucurii. Fie ca fulgii 
albi ai acestor zile geroase să fie lacrimile 
noastre pe mormîntui lui John, pe care, 
astăzi, Yoko Ono îl va acoperi cu albe 
crizanteme.

AUREL GHERGHEL ■

La orizont, 
șacalii

Acolo, departe, pămîntul «-a 
cutremurat, oamenii au sufe
rit uneori pînă dincolo de ceea 
ce s-a știut sau imaginat vreo
dată. Ca un făcut, în asemenea 
momente atît de grele, atît de 
încordate, atît de triste, parcă 
pentru a le spori tristețea, apar 
și oamenii șacali sau șacalii cu 
față de om.

E cazul celor doi tineri în plină 
putere, au 19 ani, amîndoi mili
tari, amîndoi aflîndu-se în pri
mele contingente de salvare și 
ajutor sosite în localitatea dis
trusă imediat după. (Cuvîntul 
nu-1 mai scriu.) Ei doi, în loc să 
pună patimă în ajutorul ce-1 pu- * 
teau acorda, în îndeplinirea \ 
misiunii ce li se încredințasș, în 
loc să-și probeze înălțimea uma
nă, au găsit altceva de făcut 
Au vrut să profite de tragedie !

Unui comerciant scos de alții de 
sub dărîmături i-au subtilizat 
portofelul în care se afla un mo
dest cec de 200 000 de lire 
(1000 fr. fr.), au luat cecul, au 
falsificat semnătura și au 
plecat sa-1 negocieze. în toată 
acea încurcătură au fost totuși 
prinși, au fost duși la jandarme
ria din localitate iar lumea, în 
toată durerea și disperarea ei, a 
mai găsit resursele necesare 
pentru a-și striga opiniile și 
voința : „questi due sono scia- 
calli, impiccateli . Aceștia doi 
sînt șacali, să fie spînzurați !“

Dar, vai ! nu erau numai cei 
doi. Au mai apărut și alții, pur- 
tînd banderolele echipelor de 
ajutor sau de „responsabili", 
parcurgînd apoi, în camionete, 
satele sinistrate. Pentru a jefui. 
Uneori se amestecau chiar prin
tre cei rămași fără adăpost 
pentru a primi ajutoare! Nici 
aceștia, toți, nu sînt singuri 
pentru că, iată, în toată dure
rea incomensurabilă, în tot su- 
praefortul de salvare și solida
ritate, alții au furat copii per : 
tru avi trafica.

Șeful statului se pronunță, 
din primele zile, pentru efi
ciența ajutorului acordat, par
lamentul dezbate modul cel mai 
adecvat în care acesta trebuia 
acordat Dincolo de toate astea 
nu poți să nu te gîndești la du
rerea celor din Mezzogiorno, — 
care și-n viața de toate zilele 
nu erau niște oameni la adăpost 
de griji —, la tragedia și lacri
mile lor, la sufletele și speran
țele lor care, acum, ici-colo, au 
de înfruntat și „șacalii". Pentru 
că, dacă pentru echilibrul bio
logie șacalii și-or fi avînd ros
tul, în lumea noastră șacalii cu 
chip de „om“ n-au ce căuta.

DUMITRU CONSTANTIN ■
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Un cerc vicios
Faptele care atestă creșterea criminali

tății în unele țări occidentale sînt nume
roase. Mijloacele de informare din țările 
respective nu ascund aceste fapte. Nu atît 
de dragul senzaționalului — cu toate că 
și acesta influențează, firește, publicitatea 
— cît din pricină că problema creșterii 
criminalității, a pericolului rezultat de 
aici preocupă într-un grad însemnat fac
torii de răspundere, opinia publică. Se 
subliniază proporțiile fenomenului, se 
propun linele soluții. Potrivit unor date 
publicate recent, în Franța criminalitatea 
a crescut în 1979 cu 8,51 la sută față de 
anul precedent, în Statele Unite această 
creștere a fost de 9 la sută. Procente a- 
propiate s-au înregistrat și în alte țări. 
Situația creată l-a determinat pe editoria- 
listul ziarului „Le Figaro" să scrie : „Cri
minalitatea cunoaște în Franța o progre
sie rapidă, și delictele n-au fost niciodată 
așa de numeroase. Acestea sînt cele două 
elerriente majore care rezultă din statisti
cile poliției judiciare pentru anul 
trecut. Cifre care probează într-o manieră 
irefutabilă că sentimentul de insecuritate 
pe care-1 simte francezul de multe luni de 
zile este foarte întemeiat". Comentarii a- 
semănătoare se. citesc și în presa ameri
cană, care subliniază numărul în continuă 
creștere al omorurilor, spargerilor și al 
altor delicte mai ales în metropole cum 
sînt New York, Los Angeles, Detroit, Chi
cago.

Sporirea criminalității creează, bîneîn- 
des, în rinduriîe cetățenilor teamă și, 

totodată, dorința de a lua măsuri de sigu
ranță. Pornind de la aceasta, anumite 
persoane „întreprinzătoare", mai ales din 
Statele Unite, s-au gîndit să le dea o mînă 
de ajutor. Cum ? Prin vînzarea de articole 
de „autoapărare". Revista americană 
„Time" relevă că în rafturile magazinelor 
„specializate" din Florida, regiune în care 
criminalitatea atinge cote foarte înalte, 
au apărut baloane portative cu gaze la
crimogene, diferite instalații de semnali
zare pentru locuințe și altele. Dar pe pri
mul loc se află, de departe, armele de foc, 
a căror vînzare, spune aceeași sursă, tre
ce în Florida prlntr-un adevărat boom. 
Numai din septembrie 1979 și pînă în au
gust 1980 s-au vîndut aici peste 40 000 de 
astfel de arme.

Mărește oare deținerea de arme de foc 
de către cetățeni securitatea acestora, du- 
cînd, implicit, la diminuarea activității in
fracționale ? Experiența răspunde negativ. 
O spune cit se poate de clar ’„Time" : 
„Numărul mare de arme de foc aflate în 
posesia unor persoane particulare contri
buie la extinderea criminalității". Fiind
că „autoapărarea" cu mîna înarmată se 
transformă de foarte multe ori în abuz, 
devine ea însăși izvor de criminalitate în 
toată puterea cuvîntulut

Și dacă, după cum am arătat și cu alte 
prilejuri, lecuirea de criminalitate presu
pune rezolvarea unor probleme economice 
și sociale fundamentale, nu-i mai puțin 
adevărat că accesul la arme al cetățenilor 
potențează și mai mult activitatea infrac
țională, ii sporește dimensiunile. Ne aflăm, 
așadar, în fața unui clasic cerc vicios : pe 
de o parte. în fața valului de banditism, 

^siguranței, cetățenii sînt m^snânați să 
se înarmeze ; pe de altă parte, prin înar
marea cetățenilor, fenomenul violenței, 
criminalitatea se manifestă cu forță și mai 
mare.

Cercul acesta vicios poate fi totuși sfă- 
rîmat, șl anume, după cum este și natu
ral, în punctul său cel mai slab. Pentru 
că există un astfel de punct, deosebit de 
șubred : îndemnul la așa-numita autoapă
rare este_ interesat Negustorilor de arme 
te pasă, în fapt, prea puțin de siguranța 
cetățeanului, dacă el ajunge acasă teafăr 
sau nu. Acestor negustori le pasă de cîș- 
tigurile lor, și numai de dragul cîștiguri- 
lor dau ei la iveală panseuri de tipul 
„Cumpătând arme, sprijiniți lupta împo
triva criminalității". Panseu care se vrea 
un paradox isteț, dar care nu este, în rea- 
Jitaie —• după cum o mărturisesc faptele 
— decît un banal și periculos neadevăr.

ION O. GOiA S

— Apropo, nu uita ca imediat ce 
terminăm cu muzeul să te duci să 
vinzi sticlele și borcanele.

(Dupâ „OGONIOK* - U.R.S.SJ

Un mare mister
Henri Stierlin, întors de curînd dintr-o 

călătorie în Mexic, Honduras și Guate
mala, unde a strîns date în legătură cu ci
vilizațiile vechi din America Latină, le 
relevă într-un număr recent din revista 
„L’Oeil". Stierlin este autorul mai multor 
studii despre civilizațiile precolumbiene, 
dintre care amintim : „Maya", „Vechiul 
Mexic", „Lumea Americii precolumbiene".

Săpăturile arheologice efectuate după 
metode științifice sînt, în America Latină, 
de dată relativ recentă : după 1940. Mat
thew Stirling, specialist la National Geo
graphic Socie.ty și Smithsonian Institution 
din Washington, și-a început cercetările 
în localitatea Tres Zapotes (Veracruz) și 
în insula La Venta. El a descoperit vesti
giile unei civilizații necunoscute a cărei 
perioadă de înflorire a fost determinată 
cu ajutorul metodei cu C 14 la sec. V î.e.n. 
Sînt, fără îndoială, urmele celei mai vechi 
civilizații de pe teritoriul Americii Latine. 
Cu prilejul săpăturilor au fost descoperite 
alte capete de oameni, pe lingă cele cu
noscute, cil o greutate de 15—25 tone 
(confecționate din piatră), stele și altare 
monolitice de dimensiuni foarte mari, de
pozite de ofrande din jad, statuete polizate 
din piatră, oglinzi concave din piatră 
semiprețioasă șlefuită. Toate se aflau 
lingă o piramidă construită din pămînt, 
avînd o formă conică, înălțimea de 32 m, 
diametrul de 125 m și greutatea de circa 
200 000 tone. Două taluzuri paralele cu o 
lungime de 90 m străjuiau această pira
midă alături de care se afla un tumulus, 
un mbzaic și b stelă. Statuete din jad, stele 
de o mărime neobișnuită cu inscripții care

Camera 
de chihlimbar

Pentru vizitatorii palatului Ekaterinski 
din orașul Pușkin, în apropiere de Lenin
grad, cel mai solid punct de atracție il 
constituie așa-numita Cameră de chihlim
bar. Se numea astfel una din încăperile 
palatului, decorată cu splendide mozaicuri 
de chihlimbar de cea mai bună calitate. 
Create în secolul al XVIII-lea, mozaicu
rile au fost, în timpul ultimului război, 
smulse de pe pereți de către ocupanți și 
duse într-o direcție necunoscută. După 
terminarea războiului, s-au depus efor
turi pentru a se da de urma Camerei 
de chihlimbar. Unele resturi au fost gă
site în 1946 printre dărâmăturile unui cas
tel din Kaliningrad, dar, cu aceasta, urmele 
s-au pierdut. Căutările ulterioare, care au 
durat mai mulți ani, n-au dat un rezultat.

Dar iubitorii de artă, specialiștii, factorii 
de răspundere nu s-au putut împăca cu 
ideea că renumita creație a meșterilor din 
secolul al XVIII-lea. de o valoare artistică 
inestimabilă, să nu mai existe, să nu mai 
poată fi văzută niciodată. Ca urmare, s-a 
luat hotărîrea ca această operă să fie 
reconstituită. în acest scop, la Leningrad 
a luat ființă un atelier special.

După cum ne informează agenția TASS, 
acțiunea de reconstituire, de recreare a 
Camerei de chihlimbar a început deja. Stu- 
diindu-se documente datînd din perioada 
respectivă, desene, fotografii, însemnări 
ale celor care au cunoscut lucrarea, s-a

Ajung la Frankfurt pe Main spre prînz. 
O ploaie rece, de toamnă tîrzie, mă ia 
în primire insidioasă, la coborirea din 
avion dar, din fericire, contactul e scurt. 
Autobuzul, silențios și curat, cu geamuri 
fumurii, ne descarcă la capătul unuia din 
zecile de coridoare care duc spre incinta 
aeroportului și începînd de aici pînă la 
aterizarea la destinație nu îmi mai ră- 
mîne de respirat decît aer condiționat.

Mă las purtat de scările rulante și de 
covoarele și mai rulante, interminabile și 
grăbite, care îmi accelerează stupefiant 
pașii de parcă aș trăi o cursă trucată. Mă 
trezesc repede și perfect plasat la capă
tul unei cozi unde se desfășoară îmbar
carea pentru cursa PANAM, transocea
nică, cu destinația partea cealaltă a lumii, 
mai exact New York.

La coadă așteaptă cuminți foarte 
mulți turiști nord-americani care și-au 
petrecut o vacanță tardivă în Europa. 
Majoritatea mestecă din greu, apăsat și 
conștiincios, tradiționala gumă mentolată 
și dacă toate fălcile ar trosni cum se în- ? 
tîmplă cu vecinul meu de coadă, probabil 
că rezultanta generală ar fi teribilă chiar 
și pentru un aeroport studiat să reziste la 
toți decibelii din lume. Printre munții de 
artizanat vest-german sau de alte extrac
ții, printre cele mai bizare suveniruri, sa
coșe, pungi cu sticle sau cu țigări, copii 
blonzi și nonșalanți se fandosesc cochet, 
cu un calm imperturbabil de parcă toată 
viața lor s-ar desfășura în aeroporturi 
Nimic din emoția unei călătorii _ lungi, 
nimic din tensiunea unei așteptări vag 
apăsătoare. O plictiseală sociabilă domină 
lungul șir de călători atît de lung încît 
îți vine greu să crezi că vor pleca, toți, 
cu același avion.

Și totuși, așa se întîmplâ : cînd semna
lul electronic indică îmbarcarea, lumea 
se pune în mișcare, lent și abulic, împinsă 
de forța corectă a împrejurărilor. Din 
sala de așteptare sutele de călători se 
preling pe ua coridor-armonică la al 
cărui capăt o ventuză uriașă face contact 
direct cu ampla intrare în aeronavă. 
Stewardesele precizează pentru fiecare în 
parte, șoptind și zîmbtod, direcția optimă 
spre scaun : primul, al doilea... al cin

al arheologiei
anunță sistemul de notare maya și grafia 
numerelor prin puncte și linii fac să se 
emită tot mai insistent ipoteza că olmecii 
au elaborat, de fapt, matematica și astro
nomia, pe care le vor moșteni culturile 
precolumbiene și că ei sînt inițiatorii 
populațiilor din cadrul culturilor care au 
înflorit pe teritoriul Americii Latine, in 
domeniul arhitecturii, sculpturii și știin
țelor. Cum au reușit să taie și să trans
porte blocuri de piatră de 15—20 tone pe 
care nu le puteau găsi decît la poalele 
munților situați la 120 km de la Venta ? 
Unde puteau găsi pietrele semiprețioase 
din care au confecționat statuetele ? Cum 
au putut să confecționeze oglinzile con
cave din pietre semiprețioase de care se 
serveau pentru a aprinde focul coneen- 
trînd razele soarelui ? Care este data în
ceputului civilizației lor ? Se confundă, 
oare, aceasta cu punctul zero al civiliza
ției maya, care după calculele lui Good
man, Martinez și Thompson corespunde 
anului 3113 î.e.n. ? Care sînt cauzele deca
denței și dispariției civilizației olmece ? 
Și-au mutilat și îngropat ei înșiși 
statuile ? Au fost surprinși de invada
tori ? Cine erau aceștia ? De ce, oare: 
civilizației olmece nu i-a urmat imediat 
după dispariție o altă civilizație ? Mayașii, 
care au moștenit multe de la olmeci —al
tarele de piatră, divinitățile, scrierea — 
sînt, oare, descendentii plmecilor ? Iată o. 
serie de întrebări la care, pînă în momen
tul de față, specialiștii nu au reușit să 
răspundă.

La întrebarea : „cum a fost posibilă 
dezvoltarea unei astfel de civilizații pe

cilea coridor pe dreapta (sau pe stingă)...
Cînd toată lumea s-a așezat și absolut 

toate sacoșele și pachetele au dispărut 
în containere, se repetă clasica simulare 
a accidentului potențial ; stewardesele, cu 
<o politețe aflată în vecinătatea perma
nentă a fericirii, își pun masca, se agită 
surîzătoare și reușesc să nu își strice nici 
coafura, nici rujul, nici restul, cu dexte
ritatea de a ieși din orice impas proas
pete și grațioase.

Itinerar 

între două oceane (!)

Zbor împotriva 
timpului

în sfîrșit, decolăm. Comandantul de 
bord ne descrie, eu o voce perfect tim
brată, caldă și insinuantă, cît vom zbura, 
la ce înălțime, deasupra cui și în ce con
diții climaterice, ba ne anticipează și tem
peratura locală la New York, desigur, în 
grade Fahrenheit. încep să se servească 
sucuri de roșii sau de portocale, pe gra
tis, bere și alte cîteva zeci de aperitive, 
pe bani, alune pe gratis și sărățele pe 
bani, muzică !a cască (pe cinci canale) 
pe bani și cîteva filme artistice color pe 
gratis, dar eu sunet pe băni. Astfel unii 
vor trăi la 12 000 de metri mai ieftin, alții 
mai scump, dar toți, după vreo șapte ore 
de zbor, vor simți nevoia să dea cîțiva 
dolari pentru ca excelentul, rapidul și 

pămîntul Americii Latine", în ultima vre
me, o serie de oameni de știință au căutat 
să dea un răspuns cît mai aproape de ade
văr. Este posibil ca anumite civilizații să 
fi ajuns în contact cu înaintata civiliza
ție a Atlantidei, care Să le fi influențat. 
La toate popoarele vechi de pe teritoriul 
Americii Latine se întîlnește piramida. 
Este aceeași piramidă, simbol al înflori
toarei civilizații antice a Egiptului, ace
eași construcție arhitectonică trunchiată a 
sumerienilor, aceeași maiestuoasă con
strucție care' a dominat Babilonul. Este 
posibilă o migrație transoceanică a popu
lațiilor mediteraneene sau americane. 
Pierre Honore scrie că nici o altă civili
zație antică de pe teritoriul Americii La
tine nu este atît de asemănătoare cu cele 
mediteraneene, ca aceea a dlmecilor.. Se 
naște întrebarea : „au emigrat, oare, ol
mecii din lumea mediteraneeană în cea 
latino-americană?" Au dus eu ei piramida, 
stela, asfaltul, securea rituală, jadul, ca
pul de leu și de jaguar ? Acestea erau 
însă de multă vreme uitate în lumea eu
ropeană. Cînd au apărut olmecii pe scena 
civilizației Americii Latine ? Nici scrie
rea cretană, cu care cea olmecă se asea
mănă foarte bine, nu a putut fi transpor
tată în America Latină pentru simplul 
motiv că civilizația olmecă era în floar® 
cînd cea cretană dispăruse de peste un 
mileniu. Cine venise din Europă în Ame
rica nu o putuse cunoaște. Civilizația ol
mecă, care a avut perioada de înflorire 
după stingerea civilizației cretane, a fost 
deci influențată de o altă civilizație. Care 
este aceea ? întrebări, întrebări care-și 
așteaptă, ca atitea altele, răspunsurile. 
Frămîntata și misterioasa istorie a Terrei 
mai are încă multe enigme nedezlegate.

N. N. RADULESCU ■

reușit să se determine suprafața exactă a 
panourilor cu mozaicuri de chihlimbar ;
85 de metri pătrați. în vechea încăpere, 
care se va transforma iarăși în Camera 
de chihlimbar, s-a instalat deja parchetul 
eu încrustații, lucrat din esențe de lemn 
prețios, s-au terminat lucrările privind 
restaurarea plafonului, au fost repictate 
frizele, s-au plasat amdrașii pe cornișa 
aurită.

în momentul de față începe partea cea 
mai complicată a întregii lucrări —' rea
lizarea mozaicurilor de chihlimbar. S-a 
calculat că greutatea acestor mozaicuri și 
a altor decorațiuni' de chihlimbar va fi 
de 800 de kilograme. Chihlimbarul va fi 
adus de la cariera „lantarnîi". din re
giunea Kaliningrad. Pe baza desenelor 
care s-au păstrat, s-au lucrat pînă în cele 
mai mici detalii machete ale panourilor, 
s-au sculptat în lemn reliefurile și figu
rile. Această muncă deosebit de migăloasă 
constituie o garanție a exactității reconsti
tuirii, elimină posibilitatea aproximațiilor 
și denaturărilor.

Mai sînt probleme la care se caută încă 
soluții, în care scop se fac numeroase în
cercări, se experimentează. Așa, de exem
plu, specialiștii vor să determine dacă 
suporturile mozaicurilor pot fi făcute din 
stejar, care este cel mai bun clei pentru 
lipirea fragmentelor de chihlimbar ș.a. Dar 
important este că lucrarea a demarat, că 
vestita cameră va lua ființă pentru a doua 
oară, că o importantă operă de artă da 
acum două veacuri va fi redată iubito
rilor de frumos.

ION CODRU ■

atît de comodul avion să-și frece, în 
sfirșit, roțile de pista aeroportului Ken
nedy... Drumul durează insă mai mult 
decît limita de rezistență normală. Că
lătoria împotriva timpului îți frige ner
vii, îți derutează reflexele și deși în cor
pul tău s-a lăsat de mult noaptea, afară, 
in nori, e încă zi, ba chiar și jos pe pă- 
mînt seara americană nu s-a lăsat încă

Anunțați eă planează în apropiere de 
destinație, călătorii ridică obloanele hu- 
blourilor intr-un gest simultan, ca o ma
nie generală a confirmării cu orice preț. 
Dedesubt nu se văd zgirte-norM și nici 
smogul nu e la locul său. Acolo, jos, se 
află doar incredibila întindere a cartiere
lor cu case scunde, vesele ca niște jucării, 
și grădinile, grădinile fiecăreia.

Toate par ieșite de pe o imensă bandă 
rulantă, toate sînt la fel de late și la fel 
de înalte ca și curțile cu peluze și cîțiva 
copaci. Zburăm peste cartierele „mijlocii", 
mai degrabă... superioare, unde aerul e 
curat, verdeața proaspătă și întreținută, 
casele pastel și străzile silențioase. A- 
glomerarea de beton, cenușie și grea, care 
comprimă viața de jos și cerul de sus 
în teribile porții de debandadă ultra- 
urbană, de megalopolis înfiorat de pro
priile sale ritmuri și vertijuri, nu se ză
rește prin hubloul avionului.

După aterizare aceeași ventuză imensă 
și strictă prinde marginile ieșirii din 
avion, același coridor-armonică absoarbe 
«călătorii care, în momentul cînd și-au în
cheiat periplul prin interminabilele cori
doare subterane, își găsesc bagajele văr
sate metodic de o centrifugă remarcabil 
de operativă. Nu le caut pe ale mele, ele 
mă vor aștepta la Washington, destinația 
finală, și mă îndrept, cu un autobuz ra
pid, spre o altă secțiune a aeroportului. 
După 45 de minute, prin hublouri apare 
brusc o fremătătoare constelație tăiată 
de zone compacte de beznă : este Wa
shingtonul noaptea cu luminile sale sofis
ticate și cu întunericul, ciudata textură 
a întunericului care trasează, de fapt, 
©ursul Potomacului, lacurile sale aferente 
și parcurile imense și dominatoare...

RADU BUDEANU
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Echipa numărul 1 în fotbalul (românesc 
este fără îndoială Universitatea Craiova. 
Acum o săptămînă, am însoțit echipa 
campioană la ultimul ei meci din se
zonul de curind încheiat, cel de la Si
biu, din „onti nile“ Canei. Jucătorii erau 
destul de obosiți, unii dintre ei fiind la al 
37-lea meci oficial, și după o călătorie cu 
destule paripe ii. cu autocarul, pe o șosea 
blocată de camioanele grele care patinau 
pe asfaltul înghețat. Am ajuns la Sibiu 
seara tîrzij. dar pentru reporter acest 
incinde.nt n-a fost deloc neplăcut, fiindcă 
am putut sta de vorbă în tihnă cu majo
ritatea jucătorilor. așa cum greu s-ar fi 
putut întîmpla in alte zile. A spune nu
mai că Universitatea Craiova este echipa- 
fanion a fotbalului românesc este un ade
văr de multe ori rostit, dar. dincolo de el. 
ne-a interesat să aflăm și alte multe amă
nunte, acestea chiar din gura celor mai în 
măsură să vorbească despre ele, adică a 
jucătorilor înșiși. Am discutat mult, cău- 
tînd mai cu seamă să aflăm care sînt ar
gumentele principale ale detașării Uni- 
®ersjțății de restul echipelor din campio- 
inatul nostru, despre atmosfera din sinul 
echipei, despre felul în care jucătorii 
apreciază sezonul încheiat. Am descoperit, 
cu plăcere dealtfel, un colectiv de jucă- 
torl-prieteni, distinși și cu o mulțime de 
ginduri serioase, așa cum îi stă fără în
doială bine unei formatii de elită a fotba
lului nostru. Deci, fără o ordine prestabi
lită, lată ce ne-au spus antrenorii și jucă
torii cu care am stat de vorbă.

Costică Ștefănescu : „După plecarea 
Iui Valentin Stănescu, echipa și-a păstrat 
același stil de joc, lucru care mi se pare 
a fi un merit al celor doi noi antrenori, 
care n-au dorit să aducă schimbări acolo 
unde nit erau necesare. E adevărat că. în 
unele jocuri, fundașii noștri laterali și-au 
urmărit adversarii pe toată lățimea tere
nului. dar alte schimbări tactice nu s-au 
petrecut. Jucăm împreună de bîțiva ani 
și fără îndoială că lucrul acesta se cu
noaște din ce în ce mai bine, fiindcă am 
reușit să tre-em și peste dificultatea dis
persării i - actorilor la loturi, iar omogeni
tatea eroinei n-a avut de suferit. Am 
avut, e a evărat. un sezon greu, dar eu 
aș soune "â nu cu mult mai dificil decît 
în alti ființă de 3—4 ani tot așa ju
căm. Ce s-a deosebit, cu precădere, în 
acest an a fost că de data aceasta'putem 
spune liniștiți că am muncit cu adevă
rat cu "folos, ob+nind rezultate bune, iar 
rezultatele sînt în fant cele care reflectă 
munca noastră. în privința detașării de 
celelalte echipe, eu aș spune că. deși 
acum stăm în clasament mai bine decît 
în anii trecuți, avînd un avans mai sub
stantial față de urmăritoarele noastre, 
echipa noastră nu a ajuns la detașarea la 
care îi dă dreptul valoarea lotului de ju
cători, pierzînd destule puncte in mod 
nejustificat".

Aurel Țicleanu : „în ianuarie fac 22 de 
tmi, dar joc de 3 ani în prima echipă a 
Universității. în meciul cu Dinamo am 
jucat a 106-a partidă de divizia A. iar în 
echipa reprezentativă am pînă acum 8 
meciuri. între ele : 2—2 cu Ungaria (în 
turneul sud-american). 2—2 cu R.D.G., 
4—1 cu Iugoslavia. 1—1 cu Norvegia și 
2—1 cu Anglia. Am fost lansat de antre
norul Teașcă și apoi zic că am avut si 
ceva noroc, fiindcă Beldeanu a fost sus
pendat. Donose nu putea juca în Cupele 
europene, iar eu am prins o zi foarte 
bună în meciul cu ninamo Moscova. Se 
spune că alerg mult pe teren, dar mie nu 
mi se pare a fi chiar asa. ci doar mi se 
pare că asa ioc eu. dorind să fiu mereu 
cît mai anroane de minge. Sezonul bun 
din tosm-a aceasta întregește. în fapt, 
evoluția din întreg campionatul trecut.

De la stingă la dreapta, rîndul de sus : Tilihoi, Irimescu, Cămătaru, Lung, Beldiei, antrenorul Ion Oblemenco, Ștefănescu, Den se, 
Bălăci și Corneliu Stroe, vicepreședintele clubului ; rîndul de jos : Țicleanu, Cîrțu, Crișan, Ungureanu, Geolgău, Beldeanu și

lă. Lipsesc din fotografie antrenorul secund C. Oțet, Purima șl Ciupi tu. ’+

cînd am devenit campionii țării. La echi
pa națională jucăm, practic, tot împreu
nă, acolo unde am venit cu atmosfera 
noastră de la Universitatea, în care fie
care știe că atunci cînd e de muncă, se 
muncește, cînd e de glumă, glumim cu 
toții, ca între prieteni, iar prezenta la lot 
a lui Valentin Stănescu ne-a mobilizat și 
mai mult“.

Ilie Bălăci : „Am ajuns să fiu cel mai 
„bătrîn" din. echipă, fiindcă joc in ea de 
8 ani, chiar dacă acum am abia 24. Deci, 
deși joc de 8 ani la Universitatea, eu zic 
că niciodată pînă' acum Craiova n-a avut 
un sezon mai bun. E adevărat că anul 
trecut am eliminat pe Leeds și am învins 
Borussia, iar anul acesta am fost elimi
nați de Inter, dar această ratare este sin
gulară într-o toamnă foarte bogată în 
roade, de la echipa de club la cea națio
nală. în ceea ce mă privește, am avut to
tuși un. sezon mai slab, în care am pier
dut locul în echipa reprezentativă, dar, 
sincer să fiu, nici nu puteam emite pre
tenții după cum au jucat Puiu lordănescu 
sau colegul meu Beldeanu. N-am nimic 
de reproșat nimănui, deci mă bucur 
că am făcut totuși și eu parte din lot și 
sper să îmi recîștig locul cît mai curînd. 
Aici, la echipa națională, contribuția cra- 
iovenilor a fost foarte însemnată, asa cum 
se întîmplă mereu de cîtiva ani. La cano
taj există un echipaj de 8+L în ceea ce 
ne privește, „echipajul" nostru a fost de 
6+2, adică șase titulari (Ștefănescu, Ți
cleanu, Beldeanu, Negrilă, Crișan și Că
mătarul, plus două rezerve (Tilihoi si cu 
mine) ! în campionat am pierdut totuși 
patru meciuri, dat nu uitati că două din
tre ele s-au disputat la numai trei zile 
după succesele foarte mari obținute cu 
echipa națională în această toamnă, res
pectiv înfrîngerile la Cluj-Napoca (după 
4—1 cu Iugoslavia) și la București, cu 
Progresul (după 2—1 cu Anglia) !“

Ionel Geolgău : „De cinci ani. de cînd 
joc în prima echipă, m-am obișnuit să fiu 
mezinul formației, dar lucrul acesta nu 
mă supără deloc. Fac 20 de ani în fe
bruarie, dar joc la Universitatea din 
timoul lui Teașcă, din 1976. Am 67 de me
ciuri in divizie. 31 de partide în echioa 
națională de juniori, 15 la tineret și o ju
mătate de oră în echipa „mare", la Var
na, împotriva Bulgariei. Excluzînd meciu
rile cu Inter, din Cupa campionilor (în 
care am pierdut calificarea lui Milano), 
noi ne-am realizat în această toamnă cam 
tot ce ne-am propus. A fost în fapt un an

Rezultatele tilruîui
S—2 cu F.C. Argeș (acasă) 
1—# cu Steaua (deplasare) 
2—0 cu Jiul Petroșani (ac) 
1—0 cu F.C. Olt (d) 
0—1 cu „U“ Cluj-Napoca (d) 
2—0 cu Sportul studențesc (ac) 
2—0 cu Politehnica Iași (ac) * 
0—1 cu Poli. Timișoara (d) 
2—1 cu F.C.M. Galați (d) 
2—0 cu F.C. Baia Mare (ac) 
2—3 cu Progresul (d) 
2—1 cu Corvinul (ac) 
0—1 cu F.C.M. Brașov (d) 
1—1 cu S.C. Bacău (d) 
4—0 cu Chimia Rm. Vîlcea (ac) 
4—1 cu A.S.A. Tg. Mureș (d) 
20 cu Dinamo (ac) 

foarte bun al fotbalului nostru, ca și al 
sportului în general, fiindcă a fost Olim
piada, am bătut Franța la rugby, am cîș- 
tigat Cupa balcanică intercluburi și pe 
cea a echipelor reprezentative, în fine am 
învins Anglia atît la seniori, în prelimina
riile C.M., cit și la tineret, unde am jucat 
și eu. Sper ca și anul care vine să fie tot 
atît de bogat în rezultate bune, iar în 
ceea ce mă privește doresc din tot sufle
tul să fiu convocat din nou la lotul re
prezentativ. Voi munci mult pentru asta!";

Rodion Cămătaru : „Pentru mine, toam
na anului 1980 a fost foarte bună. în ea 
reușind cele mai bune jocuri ale mele 
pînă acum. M-am pregătit mult mai bine 
ca în alți ani, și cred că m-am ambiționat 
și pentru a demonstra contrariul celor 
afirmate, aproape număr de număr. în 
articolele din „Săptămînă". Nici anul tre
cut, zic eu, n-am avut un sezon prea rău. 
numai că ratarea penaltyului din meciul 
cu Borussia nu mi-a fost iertată multă 
vreme ! Acum am 22 de ani. dar primul 
meci în divizie l-am jucat la 16 ani si 
jumătate, promovat fiind de antrenorul 
Cernăianu ; îi sînt de asemenea recunos
cător lui Iile Oană, cel care mi-a dat 
mare încredere în posibilitățile mele. 
Acum antrenorul nostru este Oblemenco. 
care are marea calitate că și execută ce 
explică ! M-am antrenat bine, mă simt 
puternic, capabil de orice efort si cred că 
la primăvară voi avea iarăși un sezon 
bun. în campionat am făcut cel mai bun 
joc la Tîrgu Mureș, de fapt toată echipa 
a jucat formidabil, iar mie mi a ieșit 
aproape totul, mareînd dealtfel și două 
goluri. La Craiova sînt jucători buni, dar 
forța noastră este, mai cu seamă, coeziu
nea sufletească, fiindcă în fapt toți sîn
tem între- noi prieteni".

Constantin Otet : „în vară am revenit 
la Craiova după o lipsă de 3 ani. dar ju
cătorii îmi erau foarte cunoscuti, fiindcă 
mai toti mi-au trecut prin mînă. Am stat 
mult de vorbă cu Oblemenco. pentru că 
am priceput că de la Universitatea nu se 
așteaptă decît rezultatele cele mai înalte, 
pretențiile fiind din cele mai mari. Mi-am 
dat seamă că în vara viitoare vom fi ne
voiti șă tragem linia și pentru noi. antre
norii. așa că ne-am hotârît să fim cît mai 
exigenți, începînd chiar cu noi înșine. 
Sinceritatea colaborării dintre noi a adus. 
,zic eu. rezultatele așteptate, chiar dacă 
ratarea calificării în Cupa campionilor, 
ne-a durut. Am scăpat însă, cum s-ar 
spune, numai un iepure din... trei, fiindcă 
în campionat si în meciurile cu echioa 
națională jucătorii s-au comportat bine. 
Să nu uităm însă că ei au avut în această 
perioadă de susținut și examene, că au 
făcut drumuri de mii de kilometri, că* 
probleme de organizare avem destule si 
că, de ce n-am spune-o î, în antrenori 
opinia publică nu a avut chiar de la în
ceput încredere. Jucătorii însă ne-au as
cultat foarte bine, acceotînd. cu o adeziu
ne totală, un fond foarte se-ios de pregă
tire. Cred că echipa se află în creștere, 
tinerii Cămătaru Țicleanu și Geolgău. ve
nind foarte tare din urmă, ei fiind, după 
părerea mea. cele mai mari snerante ale 
fotbalului nostru în momentul de față".

Ion Oblemenco : „Mă bucur că revista 
„Flacăra" dorește să asculte si opiniile 
mele, fiindcă am foarte multe de explicat. 
Am luat echina într-o conjunctură destul 
de nefavorabilă mie, care nu mă aflu 
decît la începutul acestei meserii. Uni
versitatea venea după un titlu cîștigat. 
iar eu dună Valentin Stănescu. care a 
stîrnlt multe regrete la plecare. Mi-am 

dat seama că oricare loc. mai jos de cel 
din frunte, va fi considerat ca un eșec, 
iar riscul pe care-1 intîmpin nu este deloc 
mic. M-am sfătuit mult cu colegul meu 
4ieă Oțet, și am făcut în așa fel ca 
echipa să înceapă cît mai bine campiona
tul, pentru a obține încrederea tuturor, a 
jucătorilor și, mai cu seamă, a suporte
rilor. Am reușit acest lucru. învingind 
Steaua și pe F.C. Olt în deplasare, apoi 
făcînd și alte meciuri destul de bune. în
tre care l-aș cita și pe cel de la Galați, 
apoi pe cel cu. Sportul Studențesc, cu Rm. 
Vîlcea și cu Dinamo, dar mai ales pe cel 
de la Tg. Mureș, care mi s-a părut cel 
mai bun joc, din tot sezonul ! Mai slab 
am jucat cu F.C. Bala Mare (chiar dacă 
am cîștigat), cu Progresul și cu „U“ 
Cluj-Napoca, dar mai cu seamă la Timi
șoara, acolo unde am evoluat foarte slab. 
Una peste alta, cred că am reușit să de
monstrez că nu sînt numai un antrenor 
de... conjunctură, în linsa altora, care au 
refuzat să vină la Craiova, și nici că ar 
fi prea mare „căciula" pe capul meu. ci 
dimpotrivă, că mi se potrivește foarte 
bine... Echipa a avut, este adevărat, o că
dere cam pe la jumătatea sezonului, după 
meciul ci Anglia, dar spre final, s-a re
găsit total, terminînd turul campionatului 
în forță, cu rezerve pentru încă 2—3 
etape. Dacă îmi dati voie, pe jucători i-aș 
nota cu următoarele calificative : Lung 7 
plus — Negrilă 8, Ștefănescu 8. Tilihoi 7, 
Ungureanu 8 — Țicleanu 7, Beldeanu 7 
plus. Bălăci 7 —■ Crișan 7. Cămătaru 7, 
Geolgău 7 (aceasta fiind formația de 
bază), apoi Boldici 7. Ciupitu 7. ț^^u 6, 
Irins--;'-’. 7. Purima 7. Am dat spec; '’ e 
mai mkî înaintașilor, pentru că e. -„că 
nu reușesc să marcheze decît puține go
luri din ocaziile pe care echipa și le 
creează. Aș dori să mulțumesc organelor 
locale, care mi-au acordat multă încre
dere și aii știut să asigure climatul nece
sar înaltei performanțe. Dar nu pot să 
zic că sînt mulțumit întru totul. Mai avem 
încă multe de făcut iar echipa are tocă 
mari posibilități de progres". '

La Sibiu, dună un meci mult mai greu 
decît se aștepta. Universitatea s-a califi
cat totuși în „sferturile" Cupei, competi
ție care va fi reluată în primăvară. în 
prima repriză jucătorii craiovenl au fost 
dominați copios de o echipă care juca ex
celent. mai bine decît foarte multe din 
divizionarele noastre de „A". După pauză, 
la scorul de 1—1. oltenii au avut însă o 
perioadă de joc foarte bună, cînd au for
țat cu toată echipa și au izbutit să obți
nă golul calificării. în ultimul meci al 
anului. Universitatea n-a jucat la valoa
rea ei decît cel mult 13—20 de minute, 
dar a dovedit din nou forța deosebită pe 
care o are în joc si căreia foarte puține 
echipe îi pot rezista...

Acum Universitatea se află într-o bine
meritată vacantă pînă ta ziua de 4 ia
nuarie. cînd vor fi reluate pregătirile, 
pentru noul sezon. Cei 8 jucători din lo
tul reprezentativ au plecat însă mai 
întîi la Băile Felix, pentru trata
ment, unde rămîn .. două săptămîni. La 
sfîrșitul lui ianuarie este programat 
un turneu de pregătire în Grecia. Primă
vara anului 1981 se anunță foarte încăr
cată pentru fotbalul nostru si. desigur, 
pentru Universitatea Craiova — ai cărei 
jucători vor fi angajați pe trei fronturi : 
echioa națională, campionat, rupă... Se
zonul de toamnă al anului 1980 aproape 
că a și fost uitat !

DUMITRU GRAUR H

c 7-Hoctio Bucu-ești, Pata Scinteii 1, căsuța poștală 331?, cod 71341. Telefoane • 17 6010, 17 60 20. Interioare : Sector publiciști comentatori (Ilie Purcaru, Nicolae Cris- 
toc+e la-escu) - 2558. 2566; Secția ool+că-economie (Lionel Nițescu, N G<. Mărășanu, Ion D. Gaia) - 2566. Secția culturn-cenaclu (George Arion) - 2560; Sec
ta 0 social cetățenești (Adrian Dohotaru) - 2566. Sector știută sport (Ovidiu, Joamțoqia, Liviu Timbus) - 2559 , Secția reportaj-anchete (Mihai Pelin) - 2600 ; Scrisori,
-e'ct, : -.oi c„i (Mihai Stănescu, Ma'go Nedelea) - 2130. Secto' fotorepo'taj - 2528; Secretariat de redacție (Dan Birlădeanu, Ion Predoșanu) - 2123, 2563. 2072; 
Ac- - -- 17 75 3-V 17 6C 10 interior 2124 , secretar 'esponsabrf de redacție (Tudor OCTAVIAN - 17 60 10 interior 2550); redactor șef adjunct (Nicolae ARSENIE — 
17 2128) ; -edacto' șef 17 60 10 inteno' 2176 I oa-ul executat la Combinatul Poligrafic ..Casa Scinteii". Cititorii din străinătate se pot abona adresindu-se Ia
kEVv - Dean tamentul Export Import p-esă. P. O. BOX-136-137, telex: 11226, București, strada 13 Decembrie.
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